

**Ven. Members of the Sangha, Ven. Theras
Valued Upasaka, valued Upasika**

This is a Work Edition!

1.Edition 26.09.2020

**Do not share it further except for editing
and working purposes within the
transcription project on sangham.net.
Only for personal use.**

**If you find any mistake or like to join the
merits please feel invited to join here:
[http://sangham.net/index.php/board,85.0.ht
ml](http://sangham.net/index.php/board,85.0.html)**

or Upasika Norum on sangham.net

Anumodana!

សូមថ្វាយបង្គំចំពោះព្រះសង្ឃ,
ជំរាបសួរឧបាសក និងឧបាសិកាទាំងអស់

នេះគឺជាសេចក្តីព្រាងច្បាប់ការបោះពុម្ពផ្សាយ!

1.Edition 26.09.2020

សូមកុំចែករំលែកបន្តទៀត បុសិនបើមិនមែនសម្រាប់ការ
កែសម្រួលនៅ **sangham.net** និងកិច្ចការនេះ។

សូមគិតថាលោកអ្នកត្រូវបានអញ្ជើញដើម្បីចូលរួមបុណ្យកុសល
នេះ និងសូមប្រាប់ពួកយើងអំពីកំហុស និងប្រើវេទិកានេះ :

**[http://sangham.net/index.php/board,85.0.ht
ml](http://sangham.net/index.php/board,85.0.html)**

ឬប្រាប់ឧបាសិកា **Norum** នៅលើ **sangham.net**

សូមអនុមោទនា!

សុត្តន្តបិដក

ខុទ្ទកនិកាយ អបទាន

បញ្ចមភាគ

ថេរិយាបទាន

សុមេធាវគ្គ ទី១

សុមេធាថេរិយាបទាន ទី១

លំដាប់តទៅនេះ ចូរចាំស្តាប់នូវថេរិកាបទានទាំងឡាយចុះ៖

[១] កាលព្រះមានព្រះភាគ ព្រះនាមកោនាគមនៈ គង់នៅក្នុងសង្ឃារាម យើងជាស្រី ៣ នាក់ ជាសំឡាញ់នឹងគ្នា បានថ្វាយនូវវិហារទាន។ ពួកយើង បានទៅកើតក្នុងពួកទេវតា អស់ ១០ ជាតិផង មួយរយជាតិផង មួយ ម៉ឺនជាតិផង ចាំបាច់និយាយថ្វីក្នុងការកើតជារបស់មនុស្ស។ ខ្ញុំជាស្រី មានបុទ្ធិច្រើន ក្នុងពួកទេវតាទាំងឡាយ ចាំបាច់និយាយថ្វី ក្នុងការ កើតជារបស់មនុស្ស ខ្ញុំកើតជាស្រីកែវ ធ្វើជាមហេសីរបស់សុច មានរតនៈ ៧។ ជន ៣ នាក់នោះ គឺនាងធនញ្ញានី ១ នាងខេមា ១ និងខ្ញុំ ១ បាន កើតក្នុងតុកូលដែលសម្មតល្អដោយកុសល ដែលយើងបានសន្សំហើយ ក្នុងភពនោះ។ ខ្ញុំបានកសាងអាមាល្ល ដំបូងដោយអរិយៈ (គ្រឿង តាក់តែង) គុបយ៉ាង ហើយមានចិត្តរីករាយវេរថ្វាយដល់ព្រះសង្ឃ មាន ព្រះពុទ្ធជាបុធាន។ ដោយផលនៃកុសលកម្មនោះ ខ្ញុំចូលទៅកើតក្នុងភព ណាៗ តែងដល់នូវភាពដំបូសើរ ក្នុងទេវលោក ក្នុងមនុស្សលោក ក៏ ដូចគ្នា។ ក្នុងកប្បនេះ ព្រះពុទ្ធព្រះនាមកស្សបៈ មានផោពង្សដំបូសើរ មានយសធំ ដំបូសើរជាងអ្នកប្រាជ្ញទាំងឡាយ ទុំកើតឡើង។ កាលនោះ សុចក្នុងដែនកាសិ ទុំព្រះនាមកិកិ ជាឥស្សរៈរបស់ជនក្នុងពារាណសិបុរី ដំឧត្តម ជាឧបដ្ឋាកនៃព្រះកស្សបៈ ព្រះអង្គសុដរកនូវគុណដ៏ធំ។ ព្រះរាជា អង្គនោះ មានរាជកញ្ញាជាធីតា ៧ អង្គ ជាស្រីបិតនៅក្នុងសេចក្តីសុខ តុកអរក្នុងការបម្រើព្រះពុទ្ធ ធីតាទាំងនេះ បុព្វិត្តពុហុចរិយធម៌។ ខ្ញុំជា សំឡាញ់នៃធីតាទាំងនោះ មានចិត្តតម្កល់មាំក្នុងសីល ឲ្យនូវទាន ទាំងឡាយដោយគោរព បុព្វិត្តនូវវត្តក្នុងផ្ទះ។ ដោយកុសលកម្មដែលខ្ញុំ ធ្វើល្អនោះផង ដោយការតម្កល់នូវសេចក្តីប្រាថ្នានោះផង លុះខ្ញុំលះបង់ រាងកាយជារបស់មនុស្សហើយ ក៏បានទៅកើតក្នុងឋានភារីក្តីផង។ ខ្ញុំច្យុត អំពីឋាននោះមក ក៏បានទៅកើតក្នុងឋានយាមៈ លុះច្យុតអំពីឋានយាមៈ នោះ បានទៅកើតក្នុងឋានតុសិត លុះច្យុតអំពីតុសិតនោះ បានទៅកើត ក្នុងឋាននិម្មានរតិ លុះច្យុតអំពីនិម្មានរតិនោះ បានទៅកើតក្នុងវសវក្តី បុរិ។ ខ្ញុំជាស្រីបុកបដោយបុញ្ញកម្មនោះ ទៅកើតក្នុងឋានណាៗ តែងបាន នូវភាពជាមហេសីរបស់សុចទាំងឡាយ ក្នុងឋាននោះៗ។ លុះខ្ញុំច្យុតអំពី

អត្តភាពនោះហើយ បានមកកើតជាមនុស្ស ក៏បាននូវភាពជាមហេសី នៃសុចចកុពក្តិទាំងឡាយផង នៃសុចដែលមានមណ្ឌលទាំងឡាយផង។ ខ្ញុំទទួលនូវសម្បត្តិក្នុងទេវតាទាំងឡាយផង ក្នុងមនុស្សទាំងឡាយផង ជាស្ត្រីមានសេចក្តីសុខ ក្នុងទីទាំងពួង អន្ទោលទៅអស់ច្រើនជាតិ។ ហេតុនោះក្តី ដើមកំណើតនោះក្តី ឬសគល់នោះក្តី សេចក្តីគាប់ចិត្តក្នុងសាសនានោះក្តី ការបុណ្យចុះជាដំបូងនោះក្តី ធម្មជាតិទាំងនោះបានរលត់ហើយ ដោយសេចក្តីភកអរក្នុងធម៌។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងអស់ ខ្ញុំដកចោលហើយ ខ្ញុំជាស្ត្រីមិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដំបូសីរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានសម្មតហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្ពិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះសុមេធាភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្មងនូវគាថា ទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ សុមេធាថេរិយាបទាន។

មេខលទាយិកាថេរិយាបទាន ទី២

[២] ខ្ញុំបានធ្វើព្រះស្ត្រីបង្វាយព្រះមានព្រះភាគ ព្រះនាមសិទ្ធភ័ក្ខៈ ហើយបាន ងាយខុកុវាត់ចំពោះព្រះសាស្តា ដើម្បីនរកម្ម។ កាលមហាស្តបសម្មតហើយ ខ្ញុំមានចិត្តជ្រះថ្លា បានបូជាខុកុវាត់ ចំពោះព្រះមុនិលោកនាថ ដោយដៃ របស់ខ្លួនទៀត។ ក្នុងកប្បទី ៩៤ អំពីកទ្ធកប្បនេះ ព្រោះហេតុដែលខ្ញុំបាន ងាយខុកុវាត់ ក្នុងកាលនោះ ខ្ញុំមិនដែលស្គាល់ទុក្ខតិ នេះជាផលនៃការធ្វើ ស្ត្រី។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងអស់ខ្ញុំដកចោល ហើយ ខ្ញុំជាស្ត្រីមិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដំបូសីរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានសម្មតហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្ពិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនា របស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះមេខលទាយិកាភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្មងនូវ គាថាទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ មេខលទាយិកាថេរិយាបទាន។

មណ្ឌបទាយិកាថេរិយាបទាន ទី៣

[៣] ខ្ញុំបានកសាងមណ្ឌបង្វាយព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមកោនាគមនៈ ហើយ ងាយព្រះស្ត្រីបដិសីរ ដល់ព្រះពុទ្ធ ជាដៅពង្សនៃលោកថែមទៀត។ ខ្ញុំ ទៅកាន់ជនបទ និគម រាជធានីណាៗ ជាស្ត្រី ត្រូវគេបូជាក្នុងទីទាំងពួង

នេះជាផលនៃបុញ្ញកម្ម។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភព
ទាំងអស់ ខ្ញុំដកចោលហើយ ខ្ញុំជាស្រ្តីមិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់
ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លើង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់
នៃព្រះពុទ្ធរបស់ខ្ញុំ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានសម្មតហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំ
បានធ្វើហើយ។ បដិសម្មិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យ
ជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះមណ្ឌបទាយិកាភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្មងនូវ
គាថាទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ មណ្ឌបទាយិកាថេរិយាបទាន។

សង្គមនទាថេរិយាបទាន ទី៤

[៤] កាលព្រះមានព្រះភាគ ព្រះនាមកោណ្ឌញ្ញៈ ជាធំជាងលោក ជាតាទិ
បុគ្គល ទុង់សុចទៅក្នុងចុក ទុង់ញ្ជ្រុងសត្វទាំងឡាយឲ្យឆ្លង។ ខ្ញុំចេញអំពី
ផ្ទះ ហើយឱនក្រាបចុះ កាលនោះ ព្រះពុទ្ធជាធំជាងលោក ព្រះអង្គជាអ្នក
អនុគ្រោះ បានជាន់លើក្បាលខ្ញុំ។ លុះព្រះលោកនាយក ទុង់ជាន់លើក្បាល
ខ្ញុំ ហើយសុចហួសទៅ ខ្ញុំក៏បានទៅកើតក្នុងឋានតុសិត ដោយសេចក្តី
ជ្រះថ្លាក្នុងចិត្តនោះ។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងអស់
ខ្ញុំដកចោលហើយ ខ្ញុំជាស្រ្តីមិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជា
មេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លើង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដ៏
បុសិរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានសម្មតហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។
បដិសម្មិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ
ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះសង្គមនទាភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្មងនូវគាថា
ទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ សង្គមនទាថេរិយាបទាន។

នឡមាលិកាថេរិយាបទាន ទី៥

[៥] កាលនោះ ខ្ញុំជាកិន្ទរញី នៅជិតឆ្នេរស្ទឹងចន្ទភាគា បានឃើញព្រះពុទ្ធ
ទុង់បាសចាកចូលី គឺកិលេស គ្រាន់ដឹងឯង ទុង់ឈ្នះកិលេសហើយ។ ខ្ញុំ
មានចិត្តជ្រះថ្លា មានចិត្តល្អ កើតសេចក្តីរីករាយ ធ្វើអញ្ជាញ ហើយយក
កម្មងផ្កាបបុស បូជាព្រះសយម្ហូ។ ដោយកុសលកម្មដែលខ្ញុំធ្វើល្អនោះផង
ដោយការតម្កល់ចេតនានោះផង លុះខ្ញុំលះបង់រាងកាយជាកិន្ទរញីហើយ
ក៏បានទៅកើតក្នុងឋានតុក្រិង្ស។ ខ្ញុំបាននូវភាពជាមហេសីនៃទេវរាជ
៣៦ ដង បាននូវភាពជាមហេសីនៃសុចចកុពត្តិ ១០ ដង។ ខ្ញុំទទួលរង
កុសល បានចូលទៅកាន់ផ្នួស កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភព
ទាំងអស់ ខ្ញុំដកចោលហើយ អាសវៈទាំងពួងអស់ហើយ ឥឡូវនេះ ភព

ថ្មីទៀត មិនមានឡើយ។ ក្នុងកប្បទី ៩៤ អំពីភទ្ទកប្បនេះ ព្រោះហេតុ ដែលខ្ញុំបានបូជាផ្កា ក្នុងកាលនោះ ខ្ញុំមិនដែលស្គាល់ទុក្ខតិ នេះជាផលនៃ ពុទ្ធបូជា។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងអស់ ខ្ញុំដក ចោលហើយ ខ្ញុំជាស៊ីមិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរី កាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដំបូសើរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានសម្មតហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្មិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនា របស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះនឡមាលិកាភិក្ខុនិមានអាយុ បានសម្មងនូវគាថា ទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ នឡមាលិកាថេរិយាបទាន។

ឯកបិណ្ឌបាតទាយិកាថេរិយាបទាន ទី៦

[៦] ព្រះមហាក្សត្រព្រះនាមពន្ធមៈ ក្នុងក្រុងពន្ធមរតិ ខ្ញុំជាអគ្គមហេសី របស់សុចនោះ បានពោលនូវពាក្យខ្លះ (នឹងសុចនោះ)។ កាលនោះ ខ្ញុំ អង្គុយក្នុងទីស្ងាត់ ហើយគិតយ៉ាងនេះថា កុសលដែលអញគួរយកទៅ បរលោក អញមិនបានធ្វើសោះ អញនឹងទៅកាន់នរក ដែលជាឋានក្តៅ ខ្លាំងខ្លោចផ្សា មានសភាពគួរខ្លាច អាកុក់កុលែងដោយពិត អញមិន មានសេចក្តីសង្ស័យក្នុងដំណើរនេះឡើយ។ ខ្ញុំចូលទៅគាល់ព្រះរាជា ហើយ ក្រាបទូលដូច្នោះថា បពិត្រព្រះមហាក្សត្រ សូមព្រះអង្គបុទាននូវសមណៈ មួយអង្គដល់ខ្ញុំម្ចាស់ ខ្ញុំម្ចាស់នឹងនិមន្តលោកឲ្យឆាន់។ ព្រះមហារាជ ទុង់បុទាននូវសមណៈមួយអង្គ ដែលមានឥន្ទ្រិយអប់រំហើយដល់ខ្ញុំ ខ្ញុំ ទទួលនូវបាតុរបស់លោកហើយ បំពេញដោយបាយដំបូសើរ។ លុះខ្ញុំបំពេញ ហើយ ធ្វើនូវបាយដំបូសើរ ឲ្យជាបាយលាយដោយវត្តមានក្លិនកុម្មុប បិទ ដោយសំណាញ់ គុបដោយសំពត់លឿង។ កុសលនេះ ជាអារម្មណ៍របស់ខ្ញុំ ខ្ញុំ រលឹកដរាបដល់អស់ជីវិត ខ្ញុំទៅកើតក្នុងឋានភារក្តីង្ស ព្រោះញ្ញាំងចិត្តឲ្យ ជ្រះថ្លាក្នុងកុសលនោះ។ ខ្ញុំបាននូវភាពនៃខ្លួនជាមហេសីនៃសុចទេវតា ទាំងឡាយ ៣០ ដង សេចក្តីប្រាថ្នាដែលខ្ញុំប្រាថ្នាហើយក្នុងចិត្ត ក៏ កើតឡើងដល់ខ្ញុំ ដូចសេចក្តីប្រាថ្នា។ ខ្ញុំបាននូវភាពជាមហេសីនៃសុច ចកុពត្តិ ២០ ដង ខ្ញុំជាស្រីមានកុសលសន្សំហើយ តែងអន្ទោលទៅក្នុង ភពតូច និងភពធំ។ ខ្ញុំរួចចាកចំណងទាំងអស់ហើយ ខ្ញុំជាអ្នក ប្រាសចាកកំណើតហើយ អស់អាសវៈ ទាំងពួងរលឹងហើយ ឥឡូវនេះ ភព ថ្មីទៀតមិនមានឡើយ។ ក្នុងកប្បទី ៩១ អំពីភទ្ទកប្បនេះ ព្រោះហេតុដែល ខ្ញុំបានថ្វាយទាន ក្នុងកាលនោះ ខ្ញុំមិនដែលស្គាល់ទុក្ខតិ នេះជាផលនៃ បិណ្ឌបាតទាន។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងអស់ ខ្ញុំ

ដកចោលហើយ ខ្ញុំជាស្រីមិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជា
មេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដ៏
បុរសិរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានសម្មតហើយ ពុទ្ធសាសនា ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។
បដិសម្ពិទ្ធ ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ
ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះឯកបិណ្ឌបាតទាយិកាភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្រង
នូវគាថាទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ ឯកបិណ្ឌបាតទាយិកាថេរិយាបទាន។

កដច្ចុភិក្ខុទាយិកាថេរិយាបទាន ទី៧

[៧] កាលព្រះសាស្តា ព្រះនាមតិស្សៈ ទុងត្រាច់ទៅបិណ្ឌបាត ខ្ញុំបានយក
ចង្កាន់មួយដែក ថ្វាយដល់ព្រះពុទ្ធដ៏បុរសិរ។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមតិស្សៈ ជា
សាស្តា ជានាយកដ៏លើសលុបក្នុងលោក ទុងទទួលហើយ ទុងគង់នៅក្នុង
ផ្លូវ ទុងធ្វើអនុមោទនាដល់ខ្ញុំថា

នាងបុគេនចង្កាន់មួយដែក នឹងបានទៅកើតក្នុងឋានភារតីវិជ្ជា នឹង
បានជាអគ្គមហេសីនៃសុចទេវតា ៣៦ ដង។ នឹងបានជាមហេសីនៃសុច
ចកុពត្តិ ៥០ ដង នឹងបាននូវសម្បត្តិទាំងពួង ដែលនាងប្រាថ្នាហើយ
តាមចិត្តប្រាថ្នា ក្នុងកាលទាំងពួង។ នាងនឹងទទួលនូវសម្បត្តិ ជាសុរិមិន
មានសេចក្តីកង្វល់ នឹងបួស កំណត់ដឹងនូវអាសវៈទាំងពួង ជាអ្នកមិន
មានអាសវៈ នឹងបរិនិព្វាន។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធព្រះនាមតិស្សៈ ជានាយកដ៏
លើសលុបក្នុងលោក ព្រះអង្គជាអ្នកប្រាជ្ញ លុះត្រាស់នូវពាក្យនេះហើយ ក៏
ហោះទៅឯអាកាស ដូចជាសុចហង្សហើរទៅឮដ៏អាកាស។

ទានដែលខ្ញុំបានថ្វាយល្អហើយ យាគសម្បទា ខ្ញុំបានបូជាល្អហើយ ខ្ញុំបាន
ថ្វាយនូវចង្កាន់មួយដែក ហើយដល់នូវអចលបទ គឺព្រះនិព្វាន។ ក្នុងកប្ប
ទី ៩២ អំពីភទ្ទកប្បនេះ ព្រោះហេតុដែលខ្ញុំបានថ្វាយទាន ក្នុងកាលនោះ
ខ្ញុំមិនដែលស្គាល់ទុក្ខតិ នេះជាផលនៃការថ្វាយចង្កាន់។ កិលេសទាំងឡាយ
ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងពួង ខ្ញុំបានដកចោលហើយ ខ្ញុំជាស្រីមិន
មានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ!
ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដ៏បុរសិរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំ បានសម្មត
ហើយ សាសនានៃព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្ពិទ្ធ ៤ វិមោក្ខ ៨ និង
អភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំ
ក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះកដច្ចុភិក្ខុទាយិកាភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្រងនូវគាថា
ទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ កដច្ចុភិក្ខុទាយិកាថេរិយាបទាន។

សត្វឧប្បលមាលិកាថេរិយាបទានទី៨

[៨] ក្នុងក្រុងអរុណរតិ មានក្សត្រមួយព្រះអង្គ ទ្រង់ព្រះនាមអរុណៈ ខ្ញុំជា
អគ្គមហេសីរបស់សុចនោះ បានចាត់ចែងនូវផ្កា ដែលមិនទាន់កុងទុក។
ខ្ញុំកាន់យកនូវផ្កាឧប្បល ៧ កម្មង មានក្លិនដូចជាក្លិនទិព្វ អង្គុយលើ
ប្រាសាទដំបូសើរ គិតយ៉ាងនេះ ក្នុងខណៈនោះថា អញមានបុរោជន៍អ្វី
ដោយកម្មងផ្កានេះ ដែលអញពាក់លើក្បាលរបស់អញ បើអញបូជាចំពោះ
ញាណព្រះពុទ្ធដំបូសើរ បុរោជន៍ជាង។ ជនទាំងឡាយ តែងរាប់អាននូវ
ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ អញអង្គុយនៅជិតទ្វារ កាលណាព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធទ្រង់ហៅថា នាងចូរ
មក អញនឹងបូជានូវព្រះមហាមុនី ក្នុងកាលនោះ។ ព្រះជិនស្រី
បុកបដោយភិក្ខុសង្ឃ សុចមកតាមផ្លូវថ្នល់ ទ្រង់ល្ងាសល្ងន់ដូចជាដើម
ថ្ងាសត្រូវខ្យល់ ឬដូចជាកេសរាជសីហ៍ជាសុចម្រឹត។ ខ្ញុំជាអ្នកមាន
ចិត្តរីករាយ លុះឃើញរស្មីព្រះពុទ្ធ ក៏មានចិត្តសង្កត មិនទាន់ដល់ទ្វារ ក៏
បូជាចំពោះព្រះពុទ្ធដំបូសើរ។ ខ្ញុំធ្វើផ្កាឧប្បល ៧ កម្មង តុដាងព្រះអាកាស
ផ្កាទាំងនោះ ក៏បាំងខាងលើព្រះសិរីនៃព្រះពុទ្ធ។ ខ្ញុំមានចិត្តខ្ពស់ឡើង
មានចិត្តរីករាយ មានចិត្តតុកអរ ធ្វើអញ្ជូលី ហើយញ្ជ្រងចិត្តឱ្យជ្រះថ្លា ក្នុង
ព្រះពុទ្ធនោះ ក៏បានទៅកើតក្នុងឋានភារតីង្ស។ ផ្កាទាំងឡាយ បាំងធ្វើជា
ដំបូលនៃរោងធំ ខាងលើក្បាលខ្ញុំ ក្លិនជាទិព្វ ក៏ផ្សាយទៅ នេះជាផលនៃ
ផ្កាឧប្បល ៧ កម្មង។ កាលពួកញាតិនាំខ្ញុំទៅ ក្នុងកាលម្តងៗ បរិស័ទ
របស់ខ្ញុំ មានចំនួនត្រឹមណា ផ្កាទាំងឡាយក៏បាំងជារោង មានចំនួន
ត្រឹមនោះ។ ខ្ញុំបានជាមហេសីនៃទេវរាជ ៧០ ដង ខ្ញុំអន្ទោលទៅក្នុងភព
តូចភពធំ រមែងបានជាធំក្នុងទីទាំងពួង។ ខ្ញុំបានជាមហេសីនៃសុចចក
ពត្តិ ៦៣ ដង ជនទាំងពួង តែងបុព្វិត្តតាមខ្ញុំ ខ្ញុំមានពាក្យ ត្រូវអ្នកផង
ជឿកាន់តាម។ ពណ៌ និងក្លិនរបស់ខ្ញុំ តែងផ្សាយទៅ ដូចជាក្លិននៃផ្កា
ឧប្បល ខ្ញុំមិនដែលស្គាល់ទុក្ខគិ នេះជាផលនៃពុទ្ធបូជា។ ខ្ញុំជាស្រីឈ្លាស
ក្នុងឥទ្ធិបាទ តុកអរក្នុងការចម្រើនពោជ្ឈង្គ ដល់នូវអភិញ្ញាបារមី នេះជា
ផលនៃពុទ្ធបូជា។ ខ្ញុំជាស្រីឈ្លាសក្នុងសតិប្បដ្ឋាន មានសមាធិជ្ឈានជា
អារម្មណ៍ បុកបរឿយៗ នូវសម្មប្បធាន នេះជាផលនៃពុទ្ធបូជា។ សេចក្តី
ព្យាយាមរបស់ខ្ញុំ ជាគ្រឿងនាំទៅនូវធុរៈ នាំមកនូវធម៌ដ៏កុម្មតាកយោគៈ
ខ្ញុំមានអាសវៈអស់ហើយ ឥឡូវនេះ ភពថ្មីមិនមានទៀតឡើយ។ ក្នុងកប្ប
ទិ ៣១ អំពីភទ្ទកប្បនេះ ព្រោះហេតុដែលខ្ញុំបានបូជាផ្កា ក្នុងកាលនោះ ខ្ញុំ
មិនដែលស្គាល់ទុក្ខគិ នេះជាផលនៃពុទ្ធបូជា។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំបាន
ដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងអស់ ខ្ញុំដកចោលហើយ ខ្ញុំជាអ្នកមិនមាន
អាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំ
មកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់ព្រះពុទ្ធរបស់ខ្ញុំ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានសម្រេចហើយ

សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្ពិទ្ធ ៤ វិមោក្ខ ៨ និង អភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំ ក៏បានបុគ្គិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះសត្តឧប្បលមាលិកាភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្មងនូវ គាថាទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ សត្តឧប្បលមាលិកាថេរិយាបទាន។

បញ្ចទីបិកាថេរិយាបទាន ទី៩

[៩] ក្នុងកាលនោះ ខ្ញុំជាអ្នកដំណើរ នៅអាស្រ័យក្នុងនគរហង្សវតី ជាស្រី ពេញចិត្តក្នុងកុសល តែងទៅអំពីអារាម ទៅកាន់អារាម។ ខ្ញុំបានឃើញ នូវពោធិព្រឹក្សដ៏ឧត្តម ក្នុងថ្មងៃកាឡប័ក្ខ ញ័ងចិត្តឲ្យជ្រះថ្លា ចំពោះ ពោធិព្រឹក្សនោះ ហើយអង្គុយនៅកុរគល់នៃពោធិព្រឹក្ស។ ខ្ញុំតាំងចិត្ត គោរព ធ្វើអញ្ជូលលើក្បាល ហើយទទួលនូវសោមនស្ស ក៏គិតយ៉ាងនេះ ក្នុងខណៈនោះថា បើព្រះពុទ្ធមានគុណរាប់មិនបាន មិនមានបុគ្គល ប្រៀបផ្ទឹមស្មើបានមែន សូមឲ្យពោធិព្រឹក្សនេះ សម្មងនូវបាដិហារ្យដល់ អាត្មាអញ គឺសូមឲ្យភ្លឺស្វាងចុះ។ ក្នុងខណៈនោះ ពោធិព្រឹក្សបុជាមាស ទាំងអស់ ភ្លឺស្វាងឡើងដំណាលគ្នានឹងខ្ញុំកំពុងពិចារណា ឯទិសទាំងពួង ក៏ភ្លឺរុងរឿងឡើង។ ខ្ញុំអង្គុយនៅកុរគល់ពោធិព្រឹក្សនោះ អស់ ៧ យប់ ៧ ថ្ងៃ ដល់ថ្ងៃទី ៧ ខ្ញុំបានបូជាបុទីប។ បុទីបទាំង ៥ ក៏ភ្លឺរុងរឿងព័ទ្ធអាសនៈ កាលនោះ បុទីបទាំងឡាយរបស់ខ្ញុំ ក៏ភ្លឺរុងរឿង ដរាបដល់ព្រះអាទិត្យរះ ឡើង។ ខ្ញុំលះបង់នូវរាងកាយជារបស់មនុស្ស បានទៅកើតក្នុងឋាន ភារក្ខិង្ស ដោយកុសលកម្មដែលខ្ញុំធ្វើល្អនោះផង ដោយការតម្កល់នូវ ចេតនានោះផង។ ប្រាសាទរបស់ខ្ញុំ ដែលបុញ្ញកម្មធ្វើល្អហើយ ក្នុងឋាន ភារក្ខិង្សនោះ ហៅថា បញ្ចទីបប្រាសាទ មានកម្ពស់ ១០០ យោជន៍ មាន ទំហំ ៦០ យោជន៍។ បុទីបទាំងឡាយរបស់ខ្ញុំរាប់មិនអស់ តែងភ្លឺរុងរឿង ជុំវិញខ្ញុំ ទាំងភពទេវតា ក៏ភ្លឺដោយពន្លឺបុទីបនោះដែរ។ ខ្ញុំអង្គុយបែរមុខ ទៅរកទិសខាងកើត បើខ្ញុំប្រាថ្នាដើម្បីមើលខាងលើ ខាងក្រោម និងទី ទទឹង ខ្ញុំនឹងឃើញនូវវត្ថុទាំងពួងដោយចក្ខុ។ ខ្ញុំប្រាថ្នាដើម្បីឃើញនូវកម្ម ដែលខ្ញុំធ្វើល្អ និងអាកុក្កដរាបណា គ្រឿងបិទបាំងក្នុងវត្ថុទាំងនោះ ទោះជាឈើ ឬភ្នំ ក៏មិនមានដរាបនោះ។ ខ្ញុំបានជាមហេសីនៃទេវរាជ ៨០ ដង បានជាមហេសីនៃសុចចកុពត្តិ ១០០ ដង។ ខ្ញុំដែលទៅកាន់កំណើត ណាៗ ទោះជាទេវតា ឬជាមនុស្ស បុទីបមួយសែន តែងបំភ្លឺជុំវិញខ្លួនខ្ញុំ។ ខ្ញុំច្បាតចាកទេវលោក មកកើតក្នុងផុនៃមាតា ភូករបស់ខ្ញុំ ដែលនៅក្នុង ផុនៃមាតានោះ មិនដែលផុតឡើយ។ បុទីបមួយសែន បុកបដោយ បុញ្ញកម្ម រមែងរុងរឿង ក្នុងផ្ទះជាទីបុស្សត នេះជាផលនៃបុទីប ៥។ កាល

ភពជាទីបំផុតដល់ពុមហើយ ខ្ញុំញ៉ាំងចិត្តឲ្យបុព្វិត្តទៅ ខ្ញុំឃើញនូវ
ព្រះនិព្វាន ដែលមិនមានជរា និងមរណៈ មានសេចក្តីត្រជាក់។ ខ្ញុំមាន
អាយុ ៧ ឆ្នាំ អំពីកំណើត បានដល់នូវព្រះអរហត្ត ព្រះពុទ្ធព្រះនាមគោតម
ទុង់ជ្រាបនូវគុណ ហើយឲ្យខ្ញុំបានឧបសម្បទា។ បុទីបទាំង ៥ របស់ខ្ញុំ
រមែងឆេះឡើងក្នុងមណ្ឌប ជិតគល់ឈើក្នុងប្រាសាទ ក្នុងគុហា ក្នុងផ្ទះ
ស្ងាត់។ ទិព្វចក្ខុរបស់ខ្ញុំស្អាតរិសេស ខ្ញុំជាស្រីឈ្លាសក្នុងសមាធិ ដល់នូវ
អភិញ្ញាបារមី នេះជាផលនៃបុទីប ៥។ បពិត្រព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ ទុង់
មានចក្ខុ ខ្ញុំព្រះអង្គមានការបុព្វិត្តិធម៌ទាំងពួង ចប់អស់ហើយ មាន
សោឡសកិច្ចធ្វើសុចហើយ មិនមានអាសវៈ មានបុទីប ៥ ខ្ញុំសូម
ថ្វាយបង្គំព្រះបាទ។ ក្នុងកប្បទីមួយសែន អំពីភទ្ទកប្បនេះ ព្រោះហេតុ
ដែលខ្ញុំបានថ្វាយបុទីប ក្នុងកាលនោះ ខ្ញុំមិនដែលស្គាល់ទុក្ខតិ នេះជា
ផលនៃបុទីប ៥។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងពួង ខ្ញុំ
ដកចោលហើយ ខ្ញុំជាអ្នកមិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជា
មេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដ៏
បុសិរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានសម្រេចហើយ សាសនានៃព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។
បដិសម្មិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ
ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះបញ្ចទីបិកាកិក្ខនីមានអាយុ បានសម្រេចនូវគាថា
ទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ បញ្ចទីបិកាថេរិយាបទាន។

ឧទកទាយិកាថេរិយាបទាន ទី១០

[១០] ខ្ញុំជាស្រីដងទឹក ក្នុងនគរពន្លមតិ រស់នៅដោយការដងទឹក ចិញ្ចឹម
ទារកដោយការដងទឹកនោះ។ ឯទេយ្យធម៌របស់ខ្ញុំមិនមាន ខ្ញុំចូលទៅ
ក្នុងបន្ទប់ បានតម្កល់ទុកនូវទឹក ចំពោះបុគ្គលជាបុញ្ញក្ខេត្តដ៏បុសិរ។ ខ្ញុំ
បានទៅកើតក្នុងឋានភារក្តីង្ស ដោយកុសលកម្មដែលខ្ញុំធ្វើល្អហើយនោះ
ខ្ញុំមានវិមានខ្ពង់ល្អ ដែលជាផលនៃការដងទឹក បាននិម្មិតឲ្យ ក្នុងឋាន
ភារក្តីង្សនោះ ក្នុងកាលនោះ ខ្ញុំបុសិរជាងពួកស្រីអប្សរ ១.០០០ នាក់
កាលនោះ ខ្ញុំគុបសង្កត់នូវស្រីអប្សរទាំងនោះ ដោយហេតុ ១០ យ៉ាង។ ខ្ញុំ
បានជាមហេសីនៃទេវរាជ ៥០ ដង បានជាមហេសីនៃសុចចកុពត្តិ ២០
ដង។ ខ្ញុំអន្ទោលទៅក្នុងភពទាំងពីរ គឺទេវតា និងមនុស្ស ខ្ញុំមិនដែល
ស្គាល់ទុក្ខតិឡើយ នេះជាផលនៃទានទឹក។ កាលណាខ្ញុំចង់បានទឹក
លើកំពូលភ្នំក្តី លើចុងឈើក្តី ព្នង់អាកាសក្តី លើផែនដីក្តី ខ្ញុំក៏បាននូវទឹក
យ៉ាងឆាប់ ក្នុងកាលនោះ ទិសទាំងឡាយ មិនធ្លាប់ភ្លៀងធ្លាក់សោះ ក៏ក្តៅ
សព្វ ខ្ញុំសុកទឹក មហាមេឃ បានដឹងនូវតម្រិះរបស់ខ្ញុំ ក៏បង្គុលភ្លៀងចុះ

មក។ ជួនណា កាលពួកញាតិកំពុងនាំខ្ញុំទៅ ខ្ញុំចង់បានទឹកក្នុងកាលណា
មហាមេឃកំពុងភ្លៀងឲ្យកើតក្នុងកាលនោះ។ កម្ដៅក្ដី សេចក្ដី
កុហល់កុហាយក្ដី មិនមានក្នុងសរីរៈរបស់ខ្ញុំឡើយ ចូលីក៏មិនមានក្នុង
កាយរបស់ខ្ញុំ នេះជាផលនៃទានទឹក។ ក្នុងថ្ងៃនេះ ខ្ញុំមានចិត្តស្អាតបរិសុទ្ធ
បុរសចាកចិត្តលាមក មានអាសវៈទាំងពួងអស់ហើយ ឥឡូវនេះ ភពថ្មី
មិនមានទៀតឡើយ។ ក្នុងកប្បទី ៩១ អំពីភទ្ទកប្បនេះ ព្រោះហេតុដែល
ខ្ញុំបានធ្វើកុសលកម្ម ក្នុងកាលនោះ ខ្ញុំមិនដែលស្គាល់ទុក្ខតិ នេះជាផល
នៃទានទឹក។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំបានដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងពួង ខ្ញុំ
ដកចោលហើយ ខ្ញុំជាស្រីមិនមានអាសវៈ ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវ
ទន្លឹះ។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដំបូសើរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំ
បានដល់ហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្មិទា ៤
វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនា
របស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះឧទកទាយិកាភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្រេចនូវគាថា
ទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ ឧទកទាយិកាថេរិយាបទាន។

ឧទាន

សុមេធាថេរិយាបទាន ១ មេខលទាយិកាថេរិយាបទាន ១ មណ្ឌបទាយិកា
ថេរិយាបទាន ១ សង្កមនទាយិកាថេរិយាបទាន ១ នឡមាលិកាថេរិយាបទាន
១ ឯកបិណ្ឌបាតទាយិកាថេរិយាបទាន ១ កដ្ឋកិក្ខុទាយិកាថេរិយា
បទាន ១ សក្កខប្បលមាលិកាថេរិយាបទាន ១ បញ្ចទីបិកាថេរិយាបទាន
១ ឧទកទាយិកាថេរិយាបទាន ១ ក្នុងវគ្គនេះ មានគាថា ១១៨ ដែលអ្នក
បាជ្ញទាំងឡាយរាប់ឃើញហើយ។

ចប់ សុមេធាវគ្គ ទី១។

ឯកុបោសថវគ្គ ទី២

ឯកុបោសថិកាថេរិយាបទាន ទី១

[១១] មានព្រះមហាក្សត្រមួយព្រះអង្គ ទុងព្រះនាមពន្ធមៈ សោយរាជ្យក្នុង
នគរពន្ធមតី ព្រះអង្គរក្សាឧបោសថក្នុងថ្ងៃពេញបូណ៌មី។ សម័យនោះ
ខ្ញុំជាកុម្មុទាសី នៅក្នុងទីនោះ ខ្ញុំបានឃើញសេនា ពុម្ភទាំងព្រះរាជា
ហើយក៏គិតយ៉ាងនេះថា សូម្បីសុច ក៏ទុងលះបង់រាជសម្បត្តិ ហើយរក្សា
ឧបោសថ កម្មនោះ ពិតជាបុកបដោយផល បានជាពួកជនរិករាយ
ហើយ។ ខ្ញុំពិចារណានូវទុក្ខតិផង នូវសេចក្ដីក្រីកុដង ដោយឧបាយនៃបា
ជ្ញា ក៏ញ្ជ្រងចិត្តឲ្យរិករាយ ហើយរក្សាឧបោសថ។ លុះខ្ញុំរក្សាឧបោសថ ក្នុង
សាសនានៃព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានទៅកើតក្នុងឋានតាវត្តិដូ ដោយ

កុសលកម្មដែលខ្ញុំធ្វើល្អនោះ។ វិមានរបស់ខ្ញុំ ដែលកុសលធ្វើល្អហើយក្នុង
 ទីនោះ មានកំពស់ទៅខាងលើមួយយោជន៍ បុរាណដោយផ្ទះកំពូលដ៏
 បុរសិរ មានអាសនៈធំ ស្ថិតស្ថានល្អហើយ។ ស្រីអប្សរមួយសែន តែងបម្រើ
 ខ្ញុំសព្វៗកាល ខ្ញុំរុងរឿងកន្លងលើសទេវតាទាំងឡាយដទៃសព្វៗកាល។ ខ្ញុំ
 បានជាមហេសីនៃទេវរាជ ៦៤ ដង បានជាមហេសីនៃសុចចកុពត្តិ ៣៦
 ដង។ ខ្ញុំមានពណ៌ដូចជាមាស តែងអន្ទោលទៅក្នុងភពទាំងឡាយ ខ្ញុំជា
 ស្រីបុរសិរ ក្នុងទីទាំងពួង នេះជាផលនៃឧបោសថ។ ខ្ញុំតែងបាននូវវត្ថុ
 ទាំងពួងនេះ គឺឃានដំរី ឃានសេះ ឃានរថ ទាំងអស់នេះជាផលនៃ
 ឧបោសថ។ ខ្ញុំបាននូវវត្ថុទាំងពួង ជាវិការៈនៃមាស ជាវិការៈនៃប្រាក់ ជា
 វិការៈនៃកែវផលិត ជាវិការៈនៃកែវមានពណ៌កុហម។ ខ្ញុំបាននូវវត្ថុ
 ទាំងពួង គឺសំពត់កោសេយ្យពសុ និងសំពត់កម្ពុលផង សំពត់សម្បកឈើ
 និងសំពត់អំបោះផង សំពត់មានចុងច្រើនផង។ ខ្ញុំបាននូវវត្ថុទាំងពួង
 នេះ គឺបាយ ទឹក ខាទនីយៈ សំពត់ និងសេនាសនៈ នេះជាផលនៃ
 ឧបោសថ។ ខ្ញុំបាននូវវត្ថុទាំងពួងនេះ គឺគ្រឿងកុម្មុបដ៏បុរសិរ និង
 កម្មុដ្ឋា លំអិតសម្រាប់លាប នេះជាផលនៃឧបោសថ។ ខ្ញុំបាននូវវត្ថុ
 ទាំងនេះ គឺផ្ទះមានកំពូល ប្រាសាទ មណ្ឌប ប្រាសាទមានដំបូលរលីង
 និងគុហា នេះជាផលនៃឧបោសថ។ ខ្ញុំមានអាយុ ៧ ឆ្នាំ អំពីកំណើត បាន
 ចូលទៅកាន់ផ្នួស មិនទាន់បានកន្លះខែ ក៏មានសមុចព្រះអរហត្ត ខ្ញុំមាន
 អាសវៈទាំងពួងអស់ហើយ ឥឡូវនេះ ភពថ្មីមិនមានទៀតឡើយ។ ក្នុង
 កប្បទី ៩១ អំពីកប្បនេះ ព្រោះហេតុដែលខ្ញុំបានធ្វើកុសលកម្ម ក្នុង
 កាលនោះ ខ្ញុំមិនដែលស្គាល់ទុក្ខតិ នេះជាផលនៃឧបោសថ។ កិលេស
 ទាំងឡាយ ខ្ញុំបានដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងពួង ខ្ញុំដកចោលហើយ ខ្ញុំជា
 អ្នកមិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវ
 ទន្លឹះ។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដ៏បុរសិរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំ
 បានសមុចហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្តិទា ៤
 វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនា
 របស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុគ្គិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះឯកុបោសថិកាភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្រេចនូវ
 គាថាទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ ឯកុបោសថិកាថេរិយាបទាន។
សលទ្ធិបុប្ផិកាថេរិយាបទាន ទី២

[១២] ក្នុងកាលនោះ ខ្ញុំកើតជាកិន្ទរញី នៅកុរុរាជស្ថិតចន្ទភាគា គ្រានោះ
 ខ្ញុំបានឃើញព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ទុងជាទេវតាបុរសិរជាងទេវតា ព្រះអង្គបុរសិរជាង
 នរជន ទុងកំពុងចង្រ្កម។ ខ្ញុំបានបេះផ្កាស្កល់ យកទៅថ្វាយព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធដ៏

បុរសីរ ឯព្រះមហាវីរៈ ទុង់ហិតនូវផ្កាសុលំ ដែលមានក្លិនដូចជាទិព្វ។
ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមវិបស្សី ជាលោកនាយក មានព្យាយាមធំ ទុង់
បានទទួលយកហើយ កាលដែលខ្ញុំកំពុងតែសំឡឹងមើល ទុង់ក៏ហិតក្នុង
កាលនោះ។ ខ្ញុំផ្អែមអញ្ជូលិច្ចាយបង្កព្រះសម្ពុទ្ធ ទុង់បុរសីរជាងសត្វជើងពីរ
ខ្ញុំញ៉ាំងចិត្តរបស់ខ្លួនឲ្យជ្រះថ្លា ឡើងទៅកាន់ភ្នំ។ ក្នុងកប្បទី ៩១ អំពី
ភទ្ទកប្បនេះ ព្រោះហេតុដែលខ្ញុំបានថ្វាយផ្កាក្នុងកាលនោះ ខ្ញុំមិនដែល
ស្គាល់ទុក្ខតិ នេះជាផលនៃពុទ្ធបូជា។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញ
ហើយ ភពទាំងពួង ខ្ញុំដកចោលហើយ ខ្ញុំជាអ្នកមិនមានអាសវៈ ព្រោះ
បានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ
ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដ៏បុរសីរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានដល់ហើយ សាសនារបស់
ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្មិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំ
បានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិ
ហើយ។

បានឮថា ព្រះសលឡបុប្ផិកាភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្រេចនូវគាថា
ទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ សលឡបុប្ផិកាថេរិយាបទាន។

មោទកទាយិកាថេរិយាបទាន ទី៣

[១៣] ខ្ញុំជាកុម្មុទាសី នៅក្នុងនគរពន្ធមតី បានកាន់យកនូវចំណែក
(នំអន្សម) របស់ខ្ញុំ ហើយទៅកាន់កំពង់ទឹក។ ខ្ញុំបានឃើញសមណៈមួយ
រូប ក្នុងទីពាក់កណ្តាលផ្លូវ លោកមានចិត្តស្ងប់ស្ងាត់ មានចិត្តតម្កល់
មាំមួន ខ្ញុំមានចិត្តជ្រះថ្លា មានចិត្តរីករាយ បានបុគេននំអន្សម ៣។ ខ្ញុំ
មិនដែលទៅកាន់វិនិបាតអស់ ២៩ កប្ប ដោយកម្មដែលខ្ញុំធ្វើល្អនោះផង
ដោយការតម្កល់ទុកនូវចេតនានោះផង។ ខ្ញុំធ្វើនូវកុសលហើយ ខ្ញុំបាន
ទទួលសម្បត្តិទាំងអស់ ព្រោះបានធ្វើកុសលឲ្យជាសម្បត្តិ ខ្ញុំបានដល់នូវ
អចលបទ គឺព្រះនិព្វាន ព្រោះបុគេននំអន្សម ៣។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំ
ដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងពួង ខ្ញុំដកចោលហើយ ខ្ញុំជាអ្នកមិនមាន
អាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំ
មកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដ៏បុរសីរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានដល់ហើយ
សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្មិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និង
អភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំ
ក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះមោទកទាយិកាភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្រេចនូវគាថា
ទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ មោទកទាយិកាថេរិយាបទាន។

ឯកសនទាយិកាថេរិយាបទាន ទី៤

[១៤] ក្នុងកាលនោះ ខ្ញុំជាស្រីកុងដ្តា នៅក្នុងនគរហង្សវតី មាតាបិតា របស់ខ្ញុំទាំងនោះបានទៅធ្វើការងារ។ កាលព្រះអាទិត្យកំពុងតុងជាក់ ខ្ញុំ ឃើញព្រះសម្តេច ជាសាមណៈកំពុងនិមន្តទៅតាមច្នៃ ខ្ញុំក៏ក្រាលអាសនៈ។ ខ្ញុំក្រាលអាសនៈដោយកម្រាល មានព្រំដែលមានរោមវែង ៤ ធ្នាប់ និង កម្រាល ដែលធ្វើដោយរោមសត្វ វិចិត្តដោយរូបសត្វសាហាវជាដើម ខ្ញុំ មានចិត្តជ្រះថ្លា មានចិត្តរីករាយ បានពោលពាក្យនេះថា ផែនដីក្តៅ ណាស់ ឈរនៅពុំបាន ព្រះអាទិត្យកំពុងតុងជាក់ ខ្យល់ក៏មិនបក់ ទាំង ភក្តកាល ក៏ជិតអស់។ បពិត្រព្រះមហាមុនី អាសនៈនេះ ខ្ញុំក្រាលហើយ ដើម្បីបុយោជន៍ដល់ព្រះអង្គ សូមព្រះអង្គអាស្រ័យនូវសេចក្តីអនុគ្រោះ គង់លើអាសនៈរបស់ខ្ញុំ។ ព្រះសមណៈមានព្រះទ័យទូន្មានហើយ មាន ព្រះទ័យបរិសុទ្ធ គង់លើអាសនៈនោះ ខ្ញុំទទួលយកបាតុនៃព្រះអង្គ បាន បុគ្គេនចង្ហាន់សមគួរដល់ការចម្អិន។ ខ្ញុំលះបង់រាងកាយជារបស់មនុស្ស ក៏បានទៅកើតក្នុងឋានភារត្តិវិញ ដោយកុសលកម្ម ដែលខ្ញុំធ្វើល្អនោះផង ដោយការតម្កល់ទុកនូវចេតនានោះផង។ វិមានរបស់ខ្ញុំល្អ ត្រូវផលនៃ អាសនៈនិម្មិតហើយ ក្នុងឋានភារត្តិវិញនោះ មានកំពស់ ៦០ យោជន៍ មានទំហំ ៣០ យោជន៍។ បល្ល័ង្កផងៗ របស់ខ្ញុំ ជាវិការៈនៃមាស ជាវិការៈ នៃកែវមណី ជាវិការៈនៃកែវផលិត ជាវិការៈនៃមាសមានពណ៌កុហម។ កម្រាលធ្វើដោយរោមសត្វ មានរោមប្រាងទាំងពីរខាង បល្ល័ង្ករបស់ខ្ញុំ តាំងនៅល្អហើយ ដោយកម្រាលដែលញាត់ដោយគរ និងកម្រាលដែលធ្វើ ដោយរោមសត្វវិចិត្តដោយរូបសត្វ មានសីហៈ និងខ្លាធំជាដើមផង ដោយកម្រាលដែលធ្វើដោយឱនមាសនិងសូត ហើយចាក់ស្រេះដោយ រតនៈ និងកម្រាលដែលធ្វើដោយរោមសត្វ វិចិត្តដោយរោមសត្វសាហាវ ផង។ ខ្ញុំស្តាប់ស្តល់ដោយការសើច និងការលេង កាលណាខ្ញុំចង់ទៅ ខ្ញុំក៏ ទៅកាន់ទីដែលខ្ញុំប្រាថ្នា មួយអន្លើដោយបល្ល័ង្កដំបូសើរ (ក្នុងកាលនោះ)។ ខ្ញុំបានជាមហេសីនៃទេវរាជ ៨០ ដង បានជាមហេសីនៃសុចចកុពត្តិ ៧០ ដង។ ខ្ញុំអន្ទោលទៅក្នុងភពតូចភពធំ តែងបាននូវភោគៈដ៏ច្រើន ខ្ញុំ មិនដែលខ្វះខាតភោគៈឡើយ ជាផលនៃអាសនៈឯក។ ខ្ញុំតែងអន្ទោល ទៅក្នុងភពពីរ គឺទេវតា និងមនុស្ស ខ្ញុំមិនដែលស្គាល់ភពដទៃឡើយ នេះ ជាផលនៃអាសនៈឯក។ ខ្ញុំតែងកើតក្នុងតុក្កលពីរ គឺក្សត្រ និងព្រាហ្មណ៍ បុកបដោយតុក្កលខ្ពស់ ក្នុងទីទាំងពួង នេះជាផលនៃអាសនៈឯក។ ខ្ញុំ មិនស្គាល់ទោមនស្ស ដែលញ៉ាំងចិត្តរបស់ខ្ញុំឲ្យក្តៅ ខ្ញុំមិនស្គាល់នូវភេទផ្សេង ៗ នេះជាផលនៃអាសនៈឯក។ មេនំ ស្រីគម ស្រីកំពុងពេញលុងច្រើន នាក់ តែងបម្រើខ្ញុំ ខ្ញុំទៅពីចង្កេះមួយទៅចង្កេះមួយ គឺគេពង្រាស់ប្តូរគ្នា

មិនដែលដើរដី នេះជាផលនៃអាសនៈឯក។ ពួកស្រីដទៃផ្លូវទឹកឲ្យខ្ញុំ ពួកស្រីដទៃឲ្យខ្ញុំបរិភោគភោជន ពួកស្រីដទៃបុរេដាប់តាក់តែងឲ្យខ្ញុំ ពួកស្រីដទៃឲ្យខ្ញុំតុកអរសព្វៗកាល។ ពួកស្រីដទៃលាបគ្រឿងកុអូបឲ្យខ្ញុំ នេះជាផលនៃអាសនៈឯក។ កាលខ្ញុំនៅក្នុងមណ្ឌបក្តី នៅជិតគល់ឈើក្តី នៅក្នុងផ្ទះស្ងាត់ក្តី បណ្តឹងតែងកើតឡើង ព្រោះដឹងនូវតម្រិះរបស់ខ្ញុំ នេះភពទីបំផុតរបស់ខ្ញុំ ភពជាទីបំផុតនេះកំពុងបុព្វិត្តទៅ ចុះនេះខ្ញុំទំលាក់ចោលនូវរាជ្យ ហើយចូលទៅកាន់ផ្នួស។ ក្នុងកប្បទិមួយសែន អំពីភទ្ទកប្បនេះ ព្រោះហេតុដែលខ្ញុំបានឲ្យទាន ក្នុងកាលនោះ ខ្ញុំមិនដែលស្គាល់ទុក្ខតិ នេះជាផលនៃអាសនៈឯក។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងពួង ខ្ញុំដកចោលអស់ហើយ ខ្ញុំជាអ្នកមិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដំបូសើរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានសម្មចហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្មិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះឯកាសនទាយិកាក្តីនឹងមានអាយុ បានសម្រេចនូវគាថាទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ ឯកាសនទាយិកាថេរិយាបទាន។

បញ្ចទីបទាយិកាថេរិយាបទាន ទី៥

[១៥] ក្នុងកាលនោះ ខ្ញុំជាស្រីអ្នកដំណើរ នៅក្នុងនគរហង្សវតី ខ្ញុំជាស្រីត្រូវការដោយកុសល តែងដើរទៅរកអាណាម ទៅរកវិហារ។ ខ្ញុំបានឃើញដើមពោធិព្រឹក្សដ៏ឧត្តម ក្នុងថុកាឡប័ក្ខ ហើយញ្ជ្រងចិត្តឲ្យជ្រះថ្លាចំពោះពោធិព្រឹក្សនោះ ក៏អង្គុយនៅក្បែរគល់នៃពោធិព្រឹក្ស។ ខ្ញុំតម្កល់ចិត្តគោរពធ្វើនូវអញ្ញាលីលើសិរ្សៈ ហើយរងនូវសោមនស្ស ក៏គិតយ៉ាងនេះ ក្នុងខណៈនោះថា បើព្រះពុទ្ធមានគុណរាប់មិនបាន មិនមានបុគ្គលផ្ទឹមស្មើមែន សូមឲ្យពោធិព្រឹក្សនេះ សម្រេចនូវបាដិហារ្យដល់អាត្មាអញ គឺសូមឲ្យពោធិព្រឹក្សភ្លឺស្វាង។ ដំណាលគ្នានឹងខ្ញុំកំពុងពិចារណា ពោធិព្រឹក្សក៏ភ្លឺស្វាង ក្លាយទៅជាពណ៌មាសទាំងអស់ ទិសទាំងពួងក៏រុងរឿងក្នុងខណៈនោះ។ ខ្ញុំអង្គុយកុរគល់ពោធិព្រឹក្សនោះ អស់ ៧ ថ្ងៃ ៧ យប់ ដល់ថ្ងៃទី ៧ ខ្ញុំបានបូជាបុទីប។ បុទីបទាំង ៥ នោះ ក៏ភ្លឺរុងរឿងឡើង ព័ទ្ធអាសនៈ កាលនោះ បុទីបទាំងឡាយរបស់ខ្ញុំភ្លឺរុងរឿង ដរាបដល់ព្រះអាទិត្យរះឡើង។ លុះខ្ញុំលះបង់រាងកាយជារបស់មនុស្ស ក៏បានទៅកើតក្នុងឋានភារក្តីងង្សដោយកុសលកម្ម ដែលខ្ញុំធ្វើល្អនោះផង ដោយការតម្កល់ទុកនូវចេតនានោះផង។ ប្រាសាទរបស់ខ្ញុំដែលបុព្វកម្មធ្វើល្អហើយ

ក្នុងឋានភារក្តីដូចនោះ លោកហៅថា បញ្ចូទីបប្រាសាទ មានកំពស់ ៦០ យោជន៍ មានទំហំ ៣០ យោជន៍។ បុទីបទាំងឡាយរបស់ខ្ញុំ មានចំនួន រាប់មិនអស់ តែងក្តីរុងរឿងជុំវិញ ភពទេវតាក្តីដោយពន្លឺបុទីបនោះ ដែរ។ ខ្ញុំអង្គុយបែរមុខទៅកាន់ទិសខាងកើត បើខ្ញុំប្រាថ្នាដើម្បីមើល ខាងលើ ខាងក្រោម និងទិសទទឹង ខ្ញុំក៏ឃើញនូវវត្ថុទាំងអស់ដោយចក្ខុ។ ខ្ញុំប្រាថ្នាដើម្បីឃើញនូវកម្មដែលខ្ញុំធ្វើល្អធ្វើអាក្រក់ ដរាបណា គ្រឿង បិទបាំងក្នុងវត្ថុទាំងនោះ ទោះជាឈើ ឬភ្នំ ក៏មិនមានដរាបនោះ។ ខ្ញុំ បានជាមហេសីនៃទេវរាជ ៨០ ដង បានជាមហេសីនៃស្តេចចក្ខុពត្តិ ១០០ ដង។ ខ្ញុំទៅកាន់កំណើតណាៗ ជាទេវតា ឬមនុស្ស បុទីបមានចំនួនមួយ សែនក្តីជុំវិញខ្ញុំ។ លុះខ្ញុំច្យុតចាកទេវលោក មកកើតក្នុងផុមាតា កាលខ្ញុំ នៅក្នុងផុនៃមាតា ភក្តីរបស់ខ្ញុំមិនដែលធុចឡើយ។ បុទីបចំនួនមួយ សែន ដែលបុកបដោយបុញ្ញកម្ម រមែងក្តីក្នុងផ្ទះជាទីបុស្តុក នេះជាផល នៃបុទីប ៥។ កាលភពជាទីបំផុត ដល់ពុមហើយ ខ្ញុំញ៉ាំងចិត្តឲ្យបុព្រឹត្តទៅ ខ្ញុំឃើញព្រះនិព្វាន មិនមានជរា និងមរណៈ មានសេចក្តីតុជាក់។ ខ្ញុំមាន អាយុ ៧ ឆ្នាំ អំពីកំណើត ក៏បានសម្មចព្រះអរហត្ត ព្រះពុទ្ធទុងឲ្យ ឧបសម្បទាដល់ខ្ញុំ នេះជាផលនៃបុទីប ៥។ កាលខ្ញុំនៅក្នុងមណ្ឌបក្តី ជិត គល់ឈើក្តី ក្នុងផ្ទះស្ងាត់ក្តី បុទីបតែងក្តីរុងរឿងសព្វៗកាល នេះជាផលនៃ បុទីប ៥។ ទិព្វចក្ខុរបស់ខ្ញុំ ស្អាតវិសេស ខ្ញុំជាស្រីឈ្លាសក្នុងសមាធិ ដល់នូវ អភិញ្ញាបារមី នេះជាផលនៃបុទីប ៥។ បពិត្រព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ ទុង មានចក្ខុ ខ្ញុំមានការបុព្រឹត្តិធម៌ចប់សុចហើយ មានសោឡសកិច្ច ធ្វើរួចហើយ មិនមានអាសវៈ ជាស្រីមានបុទីប ៥ សូមថ្វាយបង្គំនូវ ព្រះបាទទាំងគូ។ ក្នុងកប្បទីមួយសែន អំពីកប្បនេះ ព្រោះហេតុដែលខ្ញុំ បានឲ្យទាន ក្នុងកាលនោះ ខ្ញុំមិនដែលស្គាល់ទុក្ខកិ នេះជាផលនៃបុទីប ៥។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងពួង ខ្ញុំដកចោល អស់ហើយ ខ្ញុំជាអ្នកមិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរី កាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដ៏បុស្សី វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានដល់ហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្មិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុគ្គិបក្តីហើយ។ បានឮថា ព្រះបញ្ចូទីបទាយិកាក្តីនឹងមានអាយុ បានសម្រុងនូវគាថា ទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ បញ្ចូទីបទាយិកាថេរិយាបទាន។

នឡមាលិកាថេរិយាបទាន ទី៦

[១៦] កាលនោះឯង ខ្ញុំកើតជាកិន្ទរញី នៅទៀបឆរស្ទឹងចន្ទភាគា ខ្ញុំ បានឃើញព្រះពុទ្ធជាព្រះសយម្ហូ ទុង់ប្រាសចាកចូលី ទុង់ឈ្នះកិលេស។ ខ្ញុំ មានចិត្តជ្រះថ្លា មានចិត្តរីករាយខ្លាំង មានចិត្តកុកអរ ធ្វើនូវអញ្ជូលី ហើយកាន់យកនូវកម្មងផ្កាបបុស ទៅបូជាចំពោះព្រះសយម្ហូ។ ខ្ញុំលះបង់ រាងកាយជាកិន្ទរញី បានទៅកើតក្នុងឋានភារក្លីង្ស ដោយកុសលកម្ម ដែលខ្ញុំធ្វើល្អនោះផង ដោយការតម្កល់ទុកនូវចេតនានោះផង។ ខ្ញុំបាន ជាមហេសីនៃទេវរាជ ៣៦ ដង សេចក្តីប្រាថ្នាដោយចិត្តរបស់ខ្ញុំ រមែង កើតឡើង តាមសមគួរដល់សេចក្តីប្រាថ្នា។ ខ្ញុំបានជាអគ្គមហេសី នៃ ស្តេចចក្ខុពត្តិ ១០ ដង ព្រោះបានសន្សំកងកុសល ខ្ញុំតែងអន្ទោលទៅក្នុង ភពទាំងឡាយ។ កុសលរបស់ខ្ញុំរមែងមាន ខ្ញុំបានចូលទៅកាន់ផ្នួស ថុនេះ ខ្ញុំជាស្រីគួរដល់ការបូជា ក្នុងសាសនានៃព្រះសក្យបុត្ត។ ក្នុងកប្បទី ៩៤ អំពីភទ្ទកប្បនេះ ព្រោះហេតុដែលខ្ញុំបានបូជាព្រះពុទ្ធ ក្នុងកាលនោះ ខ្ញុំ មិនដែលស្គាល់ទុក្ខតិ នេះជាផលនៃកម្មងផ្កាបបុស។ ថុនេះ ខ្ញុំមានចិត្ត ស្អាត ប្រាសចាកចិត្តលាមក មានអាសវៈទាំងពួងអស់ហើយ ឥឡូវនេះ ភពថ្មីមិនមានទៀតឡើយ។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំបានដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងអស់ ខ្ញុំដកចោលហើយ ខ្ញុំជាអ្នកមិនមានអាសវៈ ព្រោះបាន កាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុង សំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដំបូសើរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានដល់ ហើយ សាសនារបស់ ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្មិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំ បានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិ ហើយ។

បានឮថា ព្រះនឡមាលិកាភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្រេចនូវគាថាទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ នឡមាលិកាថេរិយាបទាន។

មហាបជាបតិគោតមីថេរិយាបទាន ទី៧

[១៧] ក្នុងសម័យមួយ ព្រះសម្ពុទ្ធជាបុទីបនៃលោក ព្រះអង្គជាសារថី ទូន្មាននូវបុរសដែលគួរទូន្មាន ទុង់គង់នៅក្នុងកូដាគារសាសា ក្នុង មហាវ័ន ទៀបក្រុងវេសាលី។ កាលនោះ ភិក្ខុនីឈ្មោះមហាបជាបតិគោតមី ជាព្រះមាតុទ្ធានៃព្រះជិនស្រី នៅក្នុងសំណាក់ភិក្ខុនី ជិតបុរិជាទីរីករាយ នោះឯង។ ព្រះនាងមហាបជាបតិគោតមីភិក្ខុនី នៅក្នុងទីស្ងាត់ ជាមួយនឹងពួកភិក្ខុនី ដែលមានចិត្តរួចសុឡះ ចាកកិលេសចំនួន ៥០០ រូប ព្រះនាងមានចិត្តត្រិះរិះយ៉ាងនេះថា អញ (បើរស់នៅ) មិនបានទាន់ ការបរិនិព្វាននៃព្រះសម្ពុទ្ធ នៃគូសាវ័ក នៃរាហុល អានន្ទ និងនន្ទទេ នឹង សុំអនុញ្ញាតព្រះលោកនាថជាមហេសី លះបង់នូវអាយុសង្ខារ ទៅកាន់ព្រះ

និព្វានភ្លាមៗ។ សេចក្តីត្រិះរិះរបស់នាងភិក្ខុនី ៥០០ រូបក្តី សេចក្តីត្រិះរិះ
របស់នាងភិក្ខុនីទាំងឡាយ មាននាងភិក្ខុនីឈ្មោះខេមាជាដើមនេះក្តី ក៏
ដូចព្រះនាងគោតមីដែរ។ គ្រានោះ មានការកកុំកែងផែនដី ទាំងផ្ទះ
លាន់ឮឡើង ទេវតាទាំងឡាយ ដែលអាស្រ័យនៅក្នុងសំណាក់ភិក្ខុនី ក៏ត្រូវ
សេចក្តីសោកបៀតបៀន។ (ទេវតាទាំងនោះ) យំទួញ ញ្ជ័ងទឹកភ្នែកនិង
សេចក្តីករុណា ឲ្យបុត្រីត្រូវទៅក្នុងទីនោះ ភិក្ខុនីទាំងអស់ ចូលទៅជិតនាង
គោតមីភិក្ខុនី ជាមួយនឹងទេវតាទាំងនោះ ហើយក្រាបចុះដោយសិរ្សៈ
ទៀបបាទា ពោលនូវពាក្យនេះថា បពិត្រព្រះនាងជាម្ចាស់ យើងទាំងឡាយ
នៅក្នុងទីស្ងាត់ ត្រូវដំណក់ទឹកស្រោចសុបំហើយ ក្នុងទីនោះ។ បពិត្រ
ព្រះនាងគោតមីជាម្ចាស់ ផែនដីនោះ កក្រើកញាប់ញ័រ ទាំងផ្ទះលាន់ឮ
ឡើង ទាំងសេចក្តីខ្សឹកខ្សួល ពួកយើងក៏បានឮដែរ តើមានហេតុ
ដូចម្តេច។ គ្រានោះ ព្រះនាងក៏ប្រាប់នូវហេតុទាំងអស់ ដែលនាងត្រិះរិះ។
លំដាប់នោះ ភិក្ខុនីទាំងអស់ បានប្រាប់នូវហេតុដែលខ្លួនត្រិះរិះហើយដែរ
ថា បពិត្រព្រះនាងជាម្ចាស់ ព្រះនិព្វានជាទីកុមយ៉ាងកុលែង បើព្រះនាង
ពេញចិត្តហើយ បពិត្រព្រះនាង ដែលបានព្រះពុទ្ធអនុញ្ញាតហើយ យើង
ទាំងអស់គ្នានឹងនិព្វានដែរ។ យើងទាំងឡាយនឹងចេញចាកផ្ទះ ចាកភព
ជាមួយនឹងព្រះនាងដែរ យើងនឹងទៅកាន់ព្រះនិព្វានជាបុរីដ៏ឧត្តម
ជាមួយនឹងព្រះនាងទៀត។ កាលភិក្ខុនីទាំងឡាយ ពោលដើម្បីនិព្វាន
គ្រានោះ ព្រះនាងក៏ពោលថា ខ្ញុំនឹងថាអ្វី ហើយក៏ចេញទៅចាកលំនៅ
ភិក្ខុនី ជាមួយនឹងភិក្ខុនីទាំងអស់ រួចពោលថា ទេវតាណា ដែលអាស្រ័យ
នៅក្នុងសំណាក់ភិក្ខុនី ទេវតាទាំងនោះ សូមអត់ទោសដល់ខ្ញុំ ការឃើញ
លំនៅនាងភិក្ខុនីនេះ ជាការឃើញទីបំផុតរបស់ខ្ញុំ។ ជរាភិក្ខុ មច្ឆភិក្ខុ មិន
មានក្នុងទីណា ការជួបបុទៈដោយសត្វ និងសង្ខារមិនជាទីសុឡាញ់ក្តី ការ
ព្រាត់ប្រាសចាកសត្វ និងសង្ខារជាទីសុឡាញ់ក្តី មិនមានក្នុងទីណា ទីនោះ
ហៅថា អសង្ខតៈ។ ពួកភិក្ខុនីជាឱរសរបស់ព្រះសុគត ដែលមិនទាន់
ប្រាសចាកភពៈ បានស្តាប់នូវពាក្យនោះហើយ ត្រូវសេចក្តីសោកគុប
សង្កត់ ក៏ខ្សឹកខ្សួលថា ឱហ្ន៎! យើងទាំងឡាយ ជាបុគ្គលឥតបុណ្យ។
ទីលំនៅភិក្ខុនីនេះ បើវៀរចាកពួកភិក្ខុនីទាំងនោះហើយ ក៏នឹងសូន្យយឹង
ពួកនាងភិក្ខុនី ជាឱរសរបស់ព្រះជិនស្រី ក៏លែងប្រាកដ ដូចជាផ្កាយដែល
មិនប្រាកដក្នុងពេលភ្លឺច្បាស់។ ព្រះនាងគោតមី នឹងទៅកាន់និព្វាន
ជាមួយភិក្ខុនី ៥០០ រូប ដូចទន្ទេស្តាហូរទៅកាន់សាគរជាមួយស្ទឹង ៥០០
ដូច្នោះ។ ពួកឧបាសិកាដែលមានសទ្ធាចេញអំពីផ្ទះ ដើរទៅតាមចុក
បានឃើញព្រះនាងគោតមីនោះ ក៏ក្រាបទៀបបាទា ហើយពោលនូវពាក្យ
នេះថា ព្រះនាងម្ចាស់ ចូរជ្រះថ្លាក្នុងភោគៈដ៏ច្រើនចុះ ព្រះនាងមិនគួរ

លះបង់នូវយើងខ្ញុំទាំងឡាយ ឲ្យនៅគតទីពីងហើយនិព្វានទេ ឧបាសិកា ទាំងនោះ ត្រូវសេចក្តីប្រាថ្នាគុបសង្កត់ហើយ ក៏យំរៀបរាប់ (យ៉ាងនេះ)។ ព្រះនាងគោតមីបានពោលវាចាដ៏ពិរោះ ដើម្បីបន្ទោបង់នូវសេចក្តីសោក របស់ស្រីទាំងនោះថា ម្ចាស់កូនទាំងឡាយ នាងទាំងឡាយ មិនគួរយំសុក ទេ ចុះនេះជាកាលគួរនាងទាំងឡាយសើចសប្បាយទេតើ។ ព្រោះសេចក្តីទុក្ខ ខ្ញុំបានកំណត់ដឹងហើយ ហេតុនាំឲ្យកើតទុក្ខ ខ្ញុំរៀរសុឡះហើយ ព្រះនិព្វាន ជាទីរលត់ទុក្ខ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងមគ្គទៀត ខ្ញុំក៏បានអប់រំ ល្អហើយ។

ចប់ ភាណវៈ ទី១។

ព្រះសាស្តា ខ្ញុំបំរើហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ ភារៈដ៏ធ្ងន់ ខ្ញុំបានដាក់ចុះហើយ គណ្ណាជាធម្មជាតិនាំសត្វទៅក្នុងភព ខ្ញុំក៏បានដក ចោលហើយ។ ស្រីទាំងឡាយ ចេញចាកផ្ទះ ហើយចូលទៅកាន់ផ្នួស ដើម្បី បុយោជន៍ណា បុយោជន៍ជាទីអស់ទៅនៃសំយោជនៈទាំងពួងនោះ ខ្ញុំ ក៏បានដល់ហើយ។ ព្រះពុទ្ធក្តី ព្រះសទ្ធម្មរបស់ព្រះពុទ្ធនោះក្តី បិតនៅមិន ខ្វះខាត ដរាបណា កាលនេះ ជាកាលគួរដើម្បីខ្ញុំនឹងនិព្វានដរាបនោះ ម្ចាស់កូនស្រីទាំងឡាយ នាងទាំងឡាយ កុំសោកស្តាយខ្ញុំឡើយ។ ព្រះ កោណ្ឌញ្ញៈ ព្រះអានន្ទ ព្រះនន្ទ ព្រះរាហុល ព្រះជិនស្រី ពុមទាំងព្រះសង្ឃ ចូរ បិតនៅជាសុខចុះ ទាំងពួកគិរិយដែលមានសេចក្តីល្ងង់ខ្លៅសាបសូន្យ ហើយ ក៏បិតនៅជាសុខចុះ។ យសនៃវង្សរបស់សុចឱក្កាកៈ ចម្រើនឡើង ហើយ ញ៉ាំងនូវមារ ម្ចាស់កូនស្រីទាំងឡាយ កុង (កាលនេះ) ជាសម្បត្តិ កាល ដើម្បីឲ្យខ្ញុំនិព្វានហើយឬ។ ចាប់តាំងអំពីយូរយារមកហើយ សេចក្តី ប្រាថ្នាណា ដែលខ្ញុំតម្កល់ទុក (សេចក្តីប្រាថ្នានោះ) នឹងសម្រេចក្នុងចុះនេះ កាលនេះ ជាកាលគួរទូងភេរី គឺសេចក្តីតុកអរក្នុងធម៌ ម្ចាស់កូនស្រី ទាំងឡាយ នាងទាំងឡាយ មានបុយោជន៍អ្វីនឹងសម្រេចទឹកភូក។ បើនាង ទាំងឡាយមានសេចក្តីអាណិតខ្ញុំ ឬក៏ជាអ្នកកតញ្ញូនឹងខ្ញុំ នាង ទាំងអស់គ្នា ចូរធ្វើព្យាយាមឲ្យមាំ ដើម្បីញ៉ាំងព្រះសទ្ធម្មឲ្យតាំងនៅមាំចុះ។ ព្រះសម្តេចដែលខ្ញុំអង្វរសុំហើយ ព្រះអង្គក៏ទុងបុទាននូវផ្នួសដល់ស្រី ទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ខ្ញុំនឹងតុកអរយ៉ាងណា នាងទាំងឡាយ ចូរ បុព្វិត្តតាមដំណើរនោះ យ៉ាងនោះចុះ។ ព្រះនាងគោតមី បាន ប្រៀនបុដៅនូវពួកឧបាសិកាទាំងនោះយ៉ាងនេះហើយ ពួកភិក្ខុនីក៏ ហែហម ហើយចូលទៅថ្វាយបង្គំព្រះសម្តេច បានពោលនូវពាក្យនេះថា បពិត្រព្រះសុគត ខ្ញុំព្រះអង្គ ជាព្រះមាតារបស់ព្រះអង្គ បពិត្រព្រះអង្គទុង មានប្រាថ្នា តែព្រះអង្គជាព្រះបិតានៃខ្ញុំព្រះអង្គ បពិត្រព្រះលោកនាថ ព្រោះព្រះអង្គទុងបុទាននូវព្រះសទ្ធម្ម និងសេចក្តីសុខ បពិត្រព្រះគោតម

ខ្ញុំព្រះអង្គឈ្មោះថា កើតអំពីព្រះអង្គ។ បពិត្យព្រះសុគត រូបកាយនៃ
ព្រះអង្គនេះ ខ្ញុំឲ្យចម្រើនហើយ ធម្មកាយជាទីតុកអររបស់ខ្ញុំ ព្រះអង្គឲ្យ
ចម្រើនហើយ។ ខ្ញុំម្ចាស់ឲ្យព្រះអង្គបោទិកក្សិរ ដែលរម្ងាប់នូវសេចក្តី
សុក្កានមួយរំពេច ព្រះអង្គឲ្យខ្ញុំបោទិកក្សិរគឺធម៌ មានសេចក្តីស្ងប់
រម្ងាប់ជាទីបំផុត បព្រិតព្រះមហាមុនី ព្រះអង្គមិនមានបំណុលដល់ខ្ញុំ ក្នុង
ការរក្សានូវចំណងទេ ស្រីទាំងឡាយចង់បានកូន កាលបន់សុន់ រមែង
បានកូនប្រាកដដូចព្រះអង្គ។ បពិត្យព្រះអង្គជាឱរស មាតាណា របស់សុច
ជាធំជាងនរៈ មានសុចមន្ទាតុជាដើម មាតានោះ គឺខ្ញុំព្រះអង្គ ដែលលិច
ចុះក្នុងសមុទ្រគីភព បានព្រះអង្គចម្លងហើយ ចាកសមុទ្រគីភព។
ព្រះនាមជាព្រះមាតា ជាព្រះមហេសីរបស់សុច គឺស្រីទាំងឡាយ តែងបាន
ដោយងាយទេ ឯព្រះនាមថាព្រះពុទ្ធមាតានេះ គឺស្រីទាំងឡាយ សឹងបាន
ដោយកម្មកុពេក។ បពិត្យព្រះមហារិះ ឯសេចក្តីប្រាថ្នាជាដំបូងនោះ ខ្ញុំ
ព្រះអង្គបានហើយ ដោយសារព្រះអង្គ សេចក្តីប្រាថ្នាទាំងអស់នោះ ទោះ
តូចក្តីធំក្តី ព្រះអង្គបានបំពេញឲ្យហើយ។ ខ្ញុំម្ចាស់ សូមលះបង់នូវសាកសព
នេះ ប្រាថ្នានឹងបរិនិព្វាន បពិត្យព្រះអង្គមានព្យាយាម ជានាយក ទុំធ្វើ
នូវទីបំផុតនៃទុក្ខ សូមព្រះអង្គអនុញ្ញាតដល់ខ្ញុំព្រះអង្គ។ សូមព្រះអង្គ
សណ្តូកនូវព្រះបាទទាំងគូដ៏ទន់ល្ងន់ដូចផ្កាល្ងក ដេរដាសដោយស្នាមចក
កង្ការ និងទង់ ខ្ញុំព្រះអង្គមានសេចក្តីសុឡាញ់ចំពោះព្រះឱរស នឹង
ថ្វាយបង្គំព្រះបាទទាំងគូនោះ។ សរិះរបស់ព្រះអង្គ ប្រាកដស្មើដោយគំនរ
មាស ដែលប្រាកដក្នុងដែនកុរ សូមព្រះអង្គធ្វើឲ្យជាវាងកាយ គឺខ្ញុំព្រះអង្គ
ឃើញបានដោយងាយ បពិត្យព្រះនាយក ខ្ញុំព្រះអង្គនឹងទៅកាន់
ព្រះនិព្វាន ជាទីស្ងប់រម្ងាប់។ ព្រះជិនស្រី ទុំសម្របនូវវាងកាយ
បុកបដោយលក្ខណៈ ៣២ បុដាប់ដោយពន្លឺដ៏ល្អ ដូចព្រះអាទិត្យដ៏សុទ្ធ
នាអាកាស ក្នុងវេលាល្ងាច។ លំដាប់នោះ ព្រះនាងគោតមីនោះ ក្រាបចុះ
ដោយសិរ្សៈទៀបព្រះបាទា ប្រាកដស្មើដោយផ្កាល្ងករិក មានរស្មីដូច
ព្រះអាទិត្យទើបនឹងរះ បុដាប់ដោយចកុ ហើយទូលថា ខ្ញុំសូមថ្វាយបង្គំ
ព្រះអង្គជាព្រះអាទិត្យរបស់នរជន ជាទង់ក្នុងអាទិច្ចតុកូល ព្រះអង្គជាទី
ពឹងរបស់ខ្ញុំ ក្នុងកាលជាទីបំផុត ខ្ញុំមិនបានឃើញព្រះអង្គទៀតទេ។
បពិត្យព្រះអង្គជាកំពូលនៃលោក ធម្មតាស្រ្តីទាំងឡាយ ធ្វើនូវទោស
ទាំងពួង ហើយស្លាប់ទៅ បើទោសរបស់ខ្ញុំមានបន្តិចបន្តួច បពិត្យព្រះអង្គ
ទុំធ្វើសេចក្តីករុណា សូមព្រះអង្គអត់ទោសនោះដល់ខ្ញុំ។ ម្យ៉ាងទៀត ខ្ញុំ
សូមផ្តួសរឿយៗ ដើម្បីស្រីទាំងឡាយ បើខ្ញុំមានទោស ក្នុងហេតុនោះ បពិត្យ
ព្រះអង្គដ៏បុសើរជាងនរជន សូមព្រះអង្គអត់នូវទោសនោះ។ បពិត្យ
ព្រះអង្គមានព្យាយាម ភិក្ខុនីទាំងឡាយ ដែលខ្ញុំប្រៀនបុដៅហើយ តាម

សេចក្តីអនុញ្ញាតរបស់ព្រះអង្គ បើខ្ញុំទូន្មានមិនល្អក្នុងរឿងនោះទេ បពិត្រ
ព្រះអង្គទ្រង់មានសេចក្តីអត់ធន់ និងមានព្យាយាម សូមព្រះអង្គអត់នូវ
ទោសនោះដល់ខ្ញុំ។

(ព្រះសម្តេចត្រាស់តបថា) តថាគតអត់ទោស ក្នុងហេតុដែលតថាគត
មិនទាន់អត់ បុរោជន៍អ្វីក្នុងភព ដែលបុរោជន៍ដោយគុណ តថាគតនឹង
ពោលនូវអ្វីដ៏លើសលុបជាងនាង ដែលពោលដើម្បីនិព្វាន។ កាលភិក្ខុសង្ឃ
របស់តថាគត ស្អាតគុំគ្រាន់ ភិក្ខុសង្ឃក៏គួរដើម្បីរើខ្លួនចេញចាកលោក
នេះ ដូចកាលព្រះចន្ទ និងផ្កាយទាំងឡាយ ដល់នូវសេចក្តីវិនាស ក្នុង
កាលព្រះអាទិត្យរះឡើង ស្នាមព្រះចន្ទដែលគេឃើញច្បាស់ ក៏រលុបបាត់
ទៅ។

ភិក្ខុនឹងទេ ក្រៅអំពីព្រះនាងមហាបជាបតិគោតមិនោះ ធ្វើបុទក្សិណព្រះ
ជិនស្រីដ៏បុរសីរ ដូចជាផ្កាយបុព្វិត្តទៅតាមព្រះចន្ទ ដើរបុទក្សិណភ្នំ
សិរីនេរ ហើយក្រាបចុះទៀបព្រះបាទា រួចឈរមើលមើលនូវព្រះភក្ត្រនៃ
ព្រះសាស្ត្រនោះ។ ព្រះនាងបជាបតិគោតមិក្រាបទូលថា ភុករបស់ខ្ញុំ
មិនធ្លាប់ឆុតដោយការឃើញនូវព្រះអង្គ តុចៀករបស់ខ្ញុំ មិនធ្លាប់ឆុត
ដោយភាសិតរបស់ព្រះអង្គ។ ចិត្តរបស់ខ្ញុំតែមួយប៉ុណ្ណោះ ដល់នូវសេចក្តី
ឆុត ដោយរសនៃធម៌ដ៏ពេញលេញ។

កាលព្រះមានព្រះភាគទ្រង់បន្តិឡើង ក្នុងកណ្តាលបរិវេន ទ្រង់បុហារនូវ
សេចក្តីរឹងក្តឹងរបស់ជនអ្នកមានវាទៈ ពួកជនណាបានឃើញព្រះឱស្ឋ
បពិត្រព្រះអង្គជាធំជាងនរៈ ជនទាំងឡាយនោះ ឈ្មោះថាមានបុណ្យ។ ជន
ទាំងឡាយណា ថ្វាយបង្គំនូវព្រះបាទា មានព្រះអង្គលីវែង មានព្រះនខា
កុហម មានព្រះបណ្ឌិតវែងល្អ បពិត្រព្រះអង្គទ្រង់ដល់នូវទីបំផុតនៃសេចក្តី
សៅហ្មង ជនទាំងឡាយនោះ ឈ្មោះថាមានបុណ្យ។ ជនទាំងឡាយណា
ស្តាប់នូវពាក្យទាំងឡាយដ៏ពិរោះ ជាទីរិករាយចិត្ត ជាគ្រឿងដុតចោលនូវ
ទោស ជាទីនាំមកនូវបុរោជន៍ បពិត្រព្រះអង្គបុរសីរជាងនរៈ ជន
ទាំងឡាយនោះ ឈ្មោះថាមានបុណ្យ។ បពិត្រព្រះមហាវិរៈ ខ្ញុំជាស្រីមានបុណ្យ
ជាអ្នកយកចិត្តទុកដាក់ ក្នុងការបូជានូវព្រះបាទារបស់ព្រះអង្គ ជាស្រី
ឆ្លងចាកផ្លូវលំបាកគឺសង្សារ តាមព្រះពុទ្ធដីការរបស់ព្រះអង្គមានសិរី។
លំដាប់នោះ ព្រះនាងគោតមី បានក្រាបទូលព្រះមានព្រះភាគ ជាស្រីមាន
វត្តល្អចំពោះភិក្ខុសង្ឃ រួចថ្វាយបង្គំព្រះរាហុល ព្រះអានន្ទ និងព្រះនន្ទ
ហើយពោលនូវពាក្យនេះថា ខ្ញុំមានសេចក្តីនឿយណាយក្នុងសាកសព ជា
លំនៅរបស់រោគ ស្មើដោយលំនៅនៃសត្វមានពិស ជាគ្រឿងកំណត់នៃទុក្ខ
ជាទីគោចរនៃជរា និងមរណៈ។ ជារូបដេរដាសដោយមន្ទិល គឺសាកសព
ផុងៗ ជាអាយត្ត **[ដែលពឹងផុកអ្នកដទៃ ដែលឥតអំណាចលើខ្លួនឯង។]**

នៃបុគ្គលដទៃ ជារូបប្រាសចាកអំណាច ព្រោះហេតុនោះ ខ្ញុំប្រាថ្នាដើម្បី
ព្រះនិព្វាន បពិត្យកូនទាំងឡាយ លោកទាំងឡាយ ចូរសំគាល់ចុះ។
ព្រះនន្ទ និងព្រះរាហុលដ៏ចម្រើន ជាអ្នកមិនមានសេចក្តីសោក មិនមាន
អាសវៈ មានចិត្តនឹងជឹង មិនមានកម្រើក មានប្រាជ្ញា មានព្យាយាម
គិតរំពឹងនូវធម៌ថា ថ្វើយ! សង្ខតធម៌ ជារបស់វិនាស ជារបស់មិនមាន
ខ្លឹម មានឧបមាដូចដើមចេក ប្រាកដស្មើដោយកល់មាយា និងថុបណ្តើរ
កូនជារបស់តិចតួច មិនបានតាំងនៅយឺនយូរឡើយ។ ព្រះនាងគោតមី
នេះ ជាព្រះមាតុច្ឆានៃព្រះជិនស្រី បានចិញ្ចឹមព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ដើរទៅកាន់
សេចក្តីស្លាប់ក្នុងទីណា (ទីនោះ) មិនទៀង ត្រូវមានបច្ច័យតាក់តែង
ទាំងអស់។ ចំណែកឯព្រះអានន្ទ នៅជាសេក្ខបុគ្គល ជាប្អូនជាទីសុលាញ់
នៃព្រះជិនស្រី ព្រះអានន្ទនោះ បង្ហូរទឹកភ្នែកក្នុងទីនោះ ធ្វើនូវសេចក្តី
ករុណា ទូញយំខ្សឹកខ្សួលថា ព្រះនាងគោតមី ពោលលាទៅកាន់ព្រះនិព្វាន
ហើយ មិនយូរប៉ុន្មានទេ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធក៏គង់ទៅកាន់ព្រះនិព្វានពុំខានដែរ
ដូចភ្លើងមិនមានកំញុម។ ព្រះនាងគោតមី បានមានព្រះសវនីយ៍
ទៅកាន់ព្រះអានន្ទ ដែលកំពុងតែយំរៀបរាប់យ៉ាងនេះ ជាអ្នកមានវេទន៍
ជ្រៅដូចសាគរ ជាអ្នកយកចិត្តទុកដាក់ក្នុងការបម្រើព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធថា បពិត្យ
លោកកូន កាលបើកាលជាទីរីករាយ ប្រាកដហើយ លោកកូនមិនគួរ
សោយសោកទេ បពិត្យលោកកូន សេចក្តីស្លាប់របស់ខ្ញុំនោះ ជាកិច្ចចូល
ទៅកាន់ព្រះនិព្វាន ជាទីបំផុតវិញតើ។ បពិត្យលោកកូន ព្រះសាស្តាដែល
លោកកូនបានទូលសុំហើយ ទុងក៏អនុញ្ញាតនូវផ្កសដល់យើង បពិត្យលោក
កូន ចូរលោកកូនកុំតូចចិត្តឡើយ ព្រោះសេចក្តីខ្វល់ខ្វាយរបស់លោកកូន
ជាការមួយបុកបដោយផល។ បទណាដែលពួកកត្តិកាចារ្យជាន់ចាស់
មិនបានយល់ បទនោះ សូម្បីពួកកុមារីដែលមានអាយុ ៧ ឆ្នាំ ក៏យល់
ច្បាស់ហើយ។ លោកកូនចូររក្សាព្រះពុទ្ធសាសនាចុះ ការឃើញលោកកូន
(គ្រានោះ) ជាកិច្ចទីបំផុត (របស់ខ្ញុំ) បពិត្យលោកកូន បុគ្គលទៅហើយមិន
ប្រាកដក្នុងទីណា ខ្ញុំនឹងទៅក្នុងទីនោះ។ ព្រះនាយក ជាកំពូលនៃលោក
ទុងសម្បជធម៌ផ្សាយទៅក្នុងកាលណា កាលនោះ ខ្ញុំជាស្រ្តីអនុគ្រោះ ខ្ញុំ
បានពោលនូវវាចាឲ្យពរថា បពិត្យព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ សូមព្រះអង្គគង់
ព្រះជន្មនៅអស់កាលយូរ បពិត្យព្រះមហាមុនី សូមព្រះអង្គគង់នៅអស់
មួយកប្បចុះ សូមព្រះអង្គកុំមានជរា និងមរណៈ ដើម្បីជាបុរោយជន៍ដល់
សត្វលោកទាំងអស់។ ព្រះពុទ្ធនោះ ទុងគ្រាស់នឹងខ្ញុំ ដែលជាអ្នកក្រាបទូល
ដូច្នោះ នូវពាក្យនេះថា បពិត្យព្រះនាងគោតមី ព្រះនាងថ្វាយបង្គំ
យ៉ាងណា ព្រះពុទ្ធទាំងឡាយ គេមិនដែលថ្វាយបង្គំ យ៉ាងនោះទេ។

ព្រះតថាគតទាំងឡាយ ជាសព្វញ្ញ បុគ្គលគប្បីថ្វាយបង្គំដោយបុការ ដូចមុច ព្រះពុទ្ធទាំងឡាយ បុគ្គលមិនគប្បីថ្វាយបង្គំ តើដោយបុការ ដូចមុច ព្រះអង្គដែលខ្ញុំសួរហើយ សូមប្រាប់នូវហេតុនោះឲ្យទាន។

នាងចូរមើលនូវសាវ័កទាំងឡាយ ដែលមានព្យាយាមតឹងតែង មានចិត្ត បញ្ជូនទៅកាន់ព្រះនិព្វាន មានសេចក្តីប្រឹងបុងដ៏មាំជានិច្ច ជាអ្នក ពុមព្រៀងគ្នា នេះឈ្មោះថា ការថ្វាយបង្គំនូវព្រះពុទ្ធទាំងឡាយ។

លំដាប់នោះ ខ្ញុំទៅកាន់លំនៅភិក្ខុនិក្ខេប្នក៍ឯង ក៏គិតយ៉ាងនេះថា ព្រះ លោកនាថ ទុងដល់នូវទីបំផុតនៃតុភព ទុងពេញព្រះហឫទ័យនឹងបរិស័ទ ដែលពុមព្រៀងគ្នា។ ឈ្លើយចុះ ខ្ញុំនឹងបរិនិព្វាន កុំឲ្យឃើញនូវវិបត្តិនោះ ខ្ញុំ គិតយ៉ាងនេះហើយ ក៏ឃើញនូវព្រះពុទ្ធ ជាតសិទី ៧។ ខ្ញុំក្រាបទូលនូវកាល បរិនិព្វានរបស់ខ្ញុំ ចំពោះព្រះនាយក លំដាប់នោះ ព្រះអង្គទុងអនុញ្ញាតថា បពិត្យព្រះនាងគោតមី ព្រះនាងចូរដឹងនូវកាលជាទីបរិនិព្វានចុះ។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងពួង ខ្ញុំដកចោលហើយ ខ្ញុំ ជាអ្នកមិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវ ទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដំបូសើរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបាន ដល់ហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្តិទា ៤ វិមោក្ខ ៤ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

ពួកជនពាលណា ដល់នូវសេចក្តីសង្ស័យក្នុងការក្រាស់ដឹងនូវធម៌ នៃស្ត្រី ទាំងឡាយ បពិត្យព្រះនាងគោតមី ព្រះនាងចូរសម្តែងនូវឫទ្ធិ ដើម្បីកំចាត់ បង់នូវទិដ្ឋិនៃពួកជនពាលនោះ។

គ្រានោះ ព្រះនាងគោតមី ក្រាបថ្វាយបង្គំព្រះសម្តែង ហើយហោះឡើងទៅ ឯអាកាស សម្តែងនូវឫទ្ធិដ៏ច្រើនជាអនេក តាមពុទ្ធានុញ្ញាត គឺស្ត្រីតែម្នាក់ ធ្វើឲ្យទៅជាច្រើនអ្នកក៏បាន ស្ត្រីច្រើននាក់ ធ្វើឲ្យទៅជាម្នាក់ក៏បាន ទៅកាន់ទិវាល ជាទីខាងក្រៅ ខាងក្រៅជញ្ជាំង ខាងក្រៅភ្នំក៏បាន ដើរទៅមិនទើសទាក់ មុជចុះក្នុងផែនដីក៏បាន ដើរលើទឹកមិនបែកធ្លាយ ទឹក ហាក់ដូចជាដើរលើផែនដីក៏បាន។ ទៅទាំងភុនលើអាកាស ដូចជា សត្វស្លាបក៏បាន ញ្ជ័ងអំណាចកាយឲ្យអណ្តែតទៅ ដរាបដល់លំនៅនៃពុហ្ម ក៏បាន។ យកភ្នំសិរេនុធ្វើជាដងដំតុ យកផែនដីធំធ្វើជាដំតុ បង្វិលដង ដំតុ បាំងដើរលើផ្ទៃអាកាស។ ធ្វើនូវលោកឲ្យរុងរឿង ដូចជាព្រះអាទិត្យ ៦ រះឡើងដង ធ្វើនូវលោកនោះ ឲ្យជាកម្មងសំណាញ់ ដូចជានៅលើភ្នំយុគន្ទរ ផង។ កាន់យកនូវវត្ថុទាំងពួងគឺ ដើមមុច្ចុលិន្ទ ច្នៃធំ ភ្នំសិរេនុ ដើមមន្ទារ និងដើមទន្ធរៈទាំងឡាយ ដោយក្តាប់ដៃមួយ ដូចជាកាន់ក្រាប់សុ។ បិទបាំងព្រះអាទិត្យ ព្រះចន្ទ្រ ដោយចុងម្រាម ទុនូវព្រះចន្ទ ព្រះអាទិត្យ

មួយពាន់ ដូចជាទុនរុក្ខីបុណ្យបុណ្យ ទុនរុក្ខីក្នុងសមុទ្រទាំង ៤ ដោយដៃម្ខាង ញ៉ាំងក្លៀងជំមានអាការដូចជាទឹក ហូរអំពីភ្នំយុគនូវឲ្យ បង្ហូរចុះ។ ព្រះនាងគោតមីនោះ បាននិម្មិតជាសុចរិតកុំពត្តិ ពុមទាំង បរិស័ទ សមុទ្រអត្តភាពជាគ្រុឌផង ដំរីផង សិហៈផង បន្តិចនូវសមុកលើ ផ្ទៃនៃអាកាស។ ព្រះនាងតែម្នាក់ឯង និម្មិតនូវពួកភិក្ខុនិដ៍ច្រើនបុរាណ មិនបាន ហើយឲ្យបាត់ទៅវិញ នៅតែម្នាក់ឯង ទើបពោលនឹងព្រះមុនីថា បពិត្រព្រះមហាវិរៈ ខ្ញុំជាមាតុច្ឆារបស់ព្រះអង្គ ជាស្រ្តីអ្នកធ្វើតាមនូវ សាសនារបស់ព្រះអង្គ បានសម្រេចបុរោជន៍របស់ខ្លួនហើយ បពិត្រ ព្រះអង្គមានចក្ខុ ខ្ញុំសូមថ្វាយបង្គំព្រះបាទទាំងគូ។ ព្រះនាងគោតមីនោះ លុះសម្រេចប្រទ្រង់ហើយ ក៏ចុះចាកផ្ទៃនៃអាកាស មកថ្វាយបង្គំព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ជាពន្លឺនៃលោក ហើយអង្គុយក្នុងទីដ៏សមគួរ រួចក្រាបទូលថា បពិត្រព្រះ មហាមុនី ខ្ញុំកើតមកបានអាយុ ១២០ ហើយ បពិត្រព្រះមហាវិរៈ ខ្ញុំល្មម ប៉ុណ្ណោះហើយ បពិត្រព្រះនាយក ខ្ញុំនឹងបរិនិព្វាន។ គ្រានោះ បរិស័ទ ទាំងពួងនោះ មានសេចក្តីអស្ចារ្យកុពោក ផ្ទុះអញ្ជូលី ហើយពោលថា បពិត្រព្រះនាងមានប្រទ្រង់ដ៏ពុំបាន មានព្យាយាម កិច្ចទាំងពួង ព្រះនាង បានធ្វើហើយ។

ព្រះជិនស្រីព្រះនាមបទុមុត្តរៈ មានបញ្ញាចក្ខុក្នុងធម៌ទាំងពួង ជានាយក ទុងគ្រាស់ឡើងក្នុងកប្បទិម្ហយសែន អំពីកប្បនេះ។ ក្នុងកាលនោះ ខ្ញុំកើតក្នុងតុក្កលនៃអាមាត្យ ក្នុងនគរហង្សវតី ជាតុក្កលបរិបូណ៌ដោយ ឧបការៈទាំងពួង ដ៏ស្តុកស្តម្ភមាំមួន មានទុព្យច្រើន។ ក្នុងកាលមួយ ខ្ញុំ ទៅជាមួយនឹងបិតា មានពពួកខ្ញុំស្រីចោមរោម មានបរិវារច្រើន ចូលទៅ គាល់ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធអង្គនោះ ព្រះអង្គបុសើរជាងនរៈ។ ខ្ញុំបានឃើញព្រះជិនស្រី មិនមានអាសវៈ ប្រាកដស្មើដោយព្រះអាទិត្យ ក្នុងសរទកាល ដំដេរដាស ដោយកម្មដ៏ស្រី ទុងបង្ហូរចុះនូវក្លៀងគឺធម៌ ដូចជាព្រះឥន្ទ្រ។ ខ្ញុំញ៉ាំង ចិត្តឲ្យជ្រះថ្លា បានស្តាប់សុភាសិតនៃព្រះពុទ្ធនោះ ព្រះអង្គជានាយកនៃ នរៈ ទុងតាំង នូវនាងភិក្ខុនី ជាព្រះមាតុច្ឆារក្នុងទីដ៏បុសើរលើស។ លុះខ្ញុំ ស្តាប់ហើយ ក៏បានថ្វាយនូវមហាទានផង នូវបច្ច័យដ៏ច្រើនផង ដល់ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ដ៏បុសើរជាងនរជនអង្គនោះ ទុងជាតាទិបុគ្គល ពុមទាំង ព្រះសង្ឃ អស់ ៧ ថ្ម រួចខ្ញុំក្រាបចុះទៀបព្រះបាទា ហើយប្រាថ្នានូវតំណែង នោះ។

លំដាប់នោះ ព្រះពុទ្ធជាឥសិទី ៧ បានពោលក្នុងបរិស័ទច្រើនថា ស្រ្តី ណាបានញ៉ាំងព្រះលោកនាយក ពុមទាំងព្រះសង្ឃឲ្យឆាន់ អស់ ៧ ថ្ម តថាគតនឹងសរសើរនូវស្រ្តីនោះ អ្នកទាំងឡាយចូរស្តាប់នូវពាក្យដែល តថាគតនឹងសម្រេចដូចតទៅនេះ។ ក្នុងកប្បទិម្ហយសែន អំពីភិក្ខុកប្ប

នេះ ព្រះសាស្តា ព្រះនាមគោតម ទ្រង់សម្តែងក្នុងតុលាក្សតុឱក្ខាតៈ និង គ្រាស់ឡើងក្នុងលោក។ ស្ត្រីនោះ នឹងបានជាឱរស ជាអ្នកទទួលមត៌កក្នុង ធម៌នៃព្រះពុទ្ធនោះ ជាធម្មនិម្មិតិ ឈ្មោះនាង គោតមី នឹងបានជាសារិកា នៃព្រះសាស្តាអង្គនោះ។ នាងគោតមីនេះ ជាព្រះមាតុច្ឆា ជាអ្នករក្សានូវ ជីវិតនៃព្រះពុទ្ធនោះ នឹងបាននូវទីដំបូសើរ លើសជាងភិក្ខុនីទាំងឡាយ ជាអ្នកដឹងនូវរាត្រីដំរែង (មានអាយុវែង)។ គ្រានោះ ខ្ញុំស្តាប់នូវ ព្រះពុទ្ធដីកានោះ ក៏មានចិត្តរីករាយ បានបម្រើនូវព្រះជិនស្រី ដោយ បច្ច័យទាំងឡាយ ដរាបដល់អស់ជីវិត តមក ខ្ញុំក៏ធ្វើមរណកាល។ ខ្ញុំបាន ទៅកើតក្នុងពួកទេវតាជាន់ការក្តីង្ស សម្មចន្ទរសេចក្តីប្រាថ្នាទាំងពួង បានគុបសង្កត់នូវទេវតាទាំងឡាយ ដទៃដោយអង្គ ១០ យ៉ាង គឺដោយរូប សំឡេង ក្លិន រស សម្ផស្ស អាយុ វណ្ណៈ សុខៈ យស។ មួយទៀត ខ្ញុំឈ្នះឈ្មាន រុងរឿង ដោយអធិបតេយ្យ (ជាគម្រប់ ១០) ខ្ញុំបានជាមហេសីរបស់ព្រះ ឥន្ទ្រ ក្នុងឋាននោះ។ ខ្ញុំត្រូវខ្យល់ គឺកម្មបក់ជាត់ទៅ អន្ទោលទៅក្នុង សង្សារ បានទៅកើតក្នុងស្រុកទាសគ្រាម ក្នុងដែននៃសុចឈ្មោះកាសិកៈ។ គ្រានោះ ខ្ញុំប្រុស ៥០០ នាក់ ឥតខ្វះខាត នៅក្នុងស្រុកនោះ ជនណាជាធំ ជាងជនទាំងពួង ក្នុងស្រុកនោះ ខ្ញុំបានជាបុព្វន្ទរបស់ជននោះ។ ភិក្ខុប្រាំ រយអង្គរបស់ព្រះសយម្ព បានចូលទៅកាន់ស្រុកនោះ ដើម្បីបិណ្ឌបាត ខ្ញុំ ពុមទាំងញាតិទាំងអស់ ឃើញភិក្ខុទាំងនោះ ក៏មានចិត្តតុកអរ ខ្ញុំ ពុមទាំងប្តី មានចិត្តជ្រះថ្លា បានធ្វើកុដិប្រាំរយខ្នង (បុគេន) ចូលទៅ បម្រើអស់ ៤ ខែ ហើយបុគេននូវតុចិររ។ ខ្ញុំពុមទាំងប្តី លុះច្បូតចាក អត្តភាពនោះ បានទៅកើតក្នុងឋានការក្តីង្ស ឥឡូវនេះ ខ្ញុំកើតក្នុងបូរី ឈ្មោះទេវទហៈ ក្នុងភពជាទីបំផុត។ ព្រះបិតារបស់ខ្ញុំជាសាក្យៈ ព្រះនាម អញ្ជនៈ ព្រះមាតារបស់ខ្ញុំ ព្រះនាមសុលក្ខណា លំដាប់នោះ ខ្ញុំបានទៅកាន់ ដំណាក់ (អគ្គទេពី) នៃព្រះរាជាព្រះនាមសុទ្ទោទនៈ ក្នុងក្រុងកបិលពស្ត។ ស្ត្រីទាំងអស់ កើតក្នុងសាក្យតុលាក្ស បានទៅកាន់ដំណាក់ (ស្រំស្តំ) របស់ ព្រះបាទសុទ្ទោទនៈនោះ ខ្ញុំបុសើរជាងស្ត្រីទាំងអស់ បានជាអ្នករក្សានូវព្រះ ជិនស្រី។ ព្រះសម្ពុទ្ធនោះ ជានាយក ជាបុគ្គរបស់ខ្ញុំ ទ្រង់ចេញទៅបព្វជ្ជា លុះកាលជាខាងក្រោយ ខ្ញុំក៏ចេញទៅបួសជាមួយ នឹងស្ត្រីប្រាំរយនាក់។ ខ្ញុំ បានពាល់ត្រូវនូវសន្តិសុខ ជាមួយនឹងពួកនាងសាកិយានីទាំងឡាយ ជា ស្ត្រីមានព្យាយាម ក្នុងកាលនោះ ជន ទាំងឡាយណា ជាស្វាមីរបស់យើង ក្នុងជាតិមុន។ ជនទាំងនោះ ជាអ្នកធ្វើបុណ្យ អ្នកធ្វើលទ្ធិដ៏ធំ ដែលព្រះ សុគតអនុគ្រោះហើយ ក៏បាននូវព្រះអរហត្ត។

ភិក្ខុនីទាំងឡាយដទៃ ក្រៅអំពីព្រះនាងមហាបជាបតិគោតមីនោះ ហោះទៅកាន់ផុតអាសា មានឫទ្ធិច្រើន រុងរឿងដូចជាផ្កាយបុដុគ្គា សម្រុង

ឫទ្ធិជាអនេក ជាស្រ្តីសិក្សាក្នុងបុណ្ណកម្មទាំងឡាយ ដូចជាជាងមានធ្វើនូវ
គ្រឿងបុជាប់ដំបូកៗ។ គ្រានោះ ភិក្ខុនីទាំងឡាយ សម្មងនូវបាដិហារ្យផង
ៗ ជាច្រើន ញ្ជងព្រះមុនីដំបូសើរដូចជាព្រះអាទិត្យ ពុមទាំងបរិស័ទឱ្យ
តុកអរ។ ចុះអំពីផ្កាកាស មកថ្វាយបង្គំព្រះពុទ្ធ ជាតសិទី ៧ លុះព្រះពុទ្ធ
ដំបូសើរជាងនរៈ ទុងអនុញ្ញាតហើយ ក៏គង់ក្នុងទីដដែលវិញ រួចទូលថា
បពិត្រព្រះមហាវិរៈ ព្រះនាងគោតមី បានអនុគ្រោះខ្ញុំព្រះអង្គទាំងអស់គ្នា
ពួកខ្ញុំព្រះអង្គបានព្រះនាងគោតមីនោះ អប់រំដោយបុណ្យទាំងឡាយ
ក៏បានដល់នូវការអស់ទៅនៃអាសវៈ។ កិលេសទាំងឡាយ ពួកខ្ញុំម្ចាស់ដុត
បំផ្លាញហើយ ភពទាំងពួង ពួកខ្ញុំម្ចាស់ដកចោលហើយ ពួកខ្ញុំជាអ្នកមិន
មានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ!
ពួកខ្ញុំម្ចាស់មកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដំបូសើរ វិជ្ជា ៣ ពួកខ្ញុំ
ម្ចាស់បានដល់ហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ពួកខ្ញុំម្ចាស់បានធ្វើហើយ។
បដិសម្បិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និង អភិញ្ញា ៦ នេះ ពួកខ្ញុំម្ចាស់បានធ្វើឱ្យ
ជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ពួកខ្ញុំព្រះអង្គក៏បាន
បុគ្គិបត្តិហើយ។ បពិត្រព្រះមហាមុនី ពួកខ្ញុំម្ចាស់ជាអ្នកស្ងាត់ក្នុងឫទ្ធិផង
ស្ងាត់ក្នុងទិព្វសោតធាតុ និងចេតោបរិយញ្ញាណផង។ ពួកខ្ញុំម្ចាស់ ដឹងនូវ
បុព្វនិរាសៈ ជម្រះនូវទិព្វចក្ក អស់អាសវៈទាំងពួងហើយ ឥឡូវនេះ ភព
ថ្មីទៀត មិនមានឡើយ។ បពិត្រព្រះមហាវិរៈ ញាណរបស់ខ្ញុំម្ចាស់ កើតឡើង
ក្នុងសំណាក់នៃព្រះអង្គ រមែងមានក្នុងអត្ថផង ក្នុងធម៌ផង ក្នុងនិរុត្តិ
ផង ក្នុងបដិភាណផង។ បពិត្រព្រះនាយក ពួកខ្ញុំព្រះអង្គមានមេត្តាចិត្ត
បានបម្រើព្រះអង្គហើយ បពិត្រព្រះមហាមុនី សូមព្រះអង្គអនុញ្ញាតពួកខ្ញុំ
ព្រះអង្គទាំងអស់ដើម្បីបរិនិព្វាន។ ព្រះជិនស្រីទុងត្រាស់ថា តថាគតនឹង
ពោលដូចម្តេច ចំពោះនាងទាំងឡាយ ដែលចេះតែទទួលនិយាយយ៉ាងនេះ
ថា យើងទាំងឡាយ សុំបរិនិព្វានឥឡូវនេះ (កាលបើយ៉ាងនេះ) នាង
ទាំងឡាយ ចូរសំគាល់នូវកាលគួរដើម្បីនិព្វានចុះ។ កាលនោះ ភិក្ខុនី
ទាំងឡាយនោះ មានព្រះនាងគោតមីជាដើម ថ្វាយបង្គំព្រះជិនស្រី ក្រោក
ចាកអាសនៈ ហើយដើរទៅ។ ព្រះលោកនាយក ជាក់ពូលនៃលោក ជាអ្នក
ប្រាថ្នា មួយអន្លើដោយពួកជនដ៏ច្រើន បានសុចទៅតាមព្រះមាតុច្ឆា
ដរាបដល់បន្ទប់។ គ្រានោះឯង ព្រះនាងគោតមី ក្រាបចុះទៀបព្រះបាទា
ទាំងគូនៃព្រះលោកពន្ធុ ជាមួយនឹងពួកភិក្ខុនីទាំងអស់នុ៎ះ នេះឈ្មោះថា
ការថ្វាយបង្គំនូវព្រះបាទជាទីបំផុត។

ការឃើញព្រះលោកនាថនៃខ្ញុំនេះ ជាការឃើញទីបំផុត ខ្ញុំនឹងមិន
បានឃើញនូវព្រះភក្ត្ររបស់ព្រះអង្គ ដែលមានអាការមិនស្លាប់ ទៀត
ឡើយ។ បពិត្រព្រះអង្គមានព្យាយាម ការថ្វាយបង្គំរបស់ខ្ញុំ ចំពោះព្រះបាទា

របស់ព្រះអង្គដ៏ទន់ល្ងន់ នឹងមិនមានទៀតឡើយ បពិត្យព្រះអង្គជាក់ព្រល
នៃលោក ខ្ញុំនឹងទៅកាន់ព្រះនិព្វានក្នុងថ្ងៃនេះ។ (ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធទ្រង់ត្រាស់តប
ថា) ព្រះនាងនឹងមានបុរោជន៍អ្វី ដោយរូបក្នុងបច្ចុប្បន្ននេះ ព្រោះរូប
ទាំងអស់នេះ សុទ្ធតែមានបច្ច័យតាកតែង ជារបស់មិនមាំមួន ជារបស់
ស្អុយស្អើង។ ព្រះនាងគោតមីនោះ ទៅកាន់សំណាក់ភិក្ខុនិ មួយអន្លើដោយ
ភិក្ខុនិទាំងនោះ អង្គុយបត់ជើងលើអាសនៈបុរសើរ។ គ្រានោះ ឧបាសិកា
ទាំងឡាយក្នុងទីនោះ ជាអ្នកសុឡាញ់ព្រះពុទ្ធសាសនា បានឮដំណឹង
ព្រះនាងគោតមី ក៏ទៅថ្វាយបង្គំព្រះបាទ។ យកដៃគក់ទ្រូង យំសុក គួរ
អាណិត សោយសោក ដួលខ្លួនលើផែនដី ដូចជាវល្លិដែលគេកាត់ព្នងគល់
ពោលដូច្នោះថា បពិត្យព្រះនាងជាទីពឹងទីរលឹក ព្រះនាងកុំលះបង់នូវយើង
ទាំងឡាយ ទៅកាន់ព្រះនិព្វានឡើយ យើងទាំងអស់គ្នា ក្រាបចុះដោយ
សិរ្សៈ សូមអង្វរឃាត់។ ឧបាសិកាណា មានសទ្ធា មានបញ្ញា ជាបុរោជន៍នៃ
ស្រីទាំងនោះ ព្រះនាងគោតមី បានពោលនូវពាក្យនេះ នឹងឧបាសិកា
នោះ ដែលកំពុងចុះចាច់ព្រះសិររបស់ព្រះនាងថា នៃកូនស្រី កុំពិលាប
ឡើយ ព្រោះការយំសោក ជាហេតុនាំឲ្យបុព្វិត្តទៅតាមនូវអន្ទាក់នៃមារទេ
រូបទាំងអស់ ដែលមានបច្ច័យបុជុំតាកតែងហើយ សុទ្ធតែមិនទៀង
មានការព្រាត់ប្រាសជាទីបំផុត ជារបស់នាំឲ្យចលាចល។ លំដាប់នោះ
ព្រះនាងលះបង់នូវពួកឧបាសិកាទាំងនោះ ចូលកាន់បឋមជ្ឈានដ៏ឧត្តម
ទុតិយជ្ឈាន តតិយជ្ឈាន ចតុត្ថជ្ឈាន។ ចូលកាន់អាកាសានញ្ញាយតន
ជ្ឈាន វិញ្ញាណញ្ញាយតនជ្ឈាន អាកិញ្ញញ្ញាយតនជ្ឈាន នេវសញ្ញានាសញ្ញា
យតនជ្ឈាន តាមលំដាប់។ ព្រះនាងគោតមី ចូលកាន់ឈានទាំងឡាយ ជា
បដិលោមតាំងពីចតុត្ថជ្ឈាន មកដល់បឋមជ្ឈាន។ ព្រះនាងគោតមីមិន
មានអាសវៈ ចេញពីចតុត្ថជ្ឈាននោះហើយ ក៏និព្វាន ដូចជាបុរិបអស់
បុរេនៈ ការកម្រើកផែនដីដ៏ធំ ក៏កើតមានឡើង ផុតបន្ទោរ ក៏ឆ្លៀលឆ្លាត់
ធ្លាក់ចុះពីអាកាស។ ទាំងផ្លូវក៏លាន់ពួកគ្រឹកគគុដ ទេវតាទាំងឡាយក៏
យំខ្សឹកខ្សួល ភ្លៀងផ្កាក៏ធ្លាក់ចុះអំពីអាកាស មកកាន់ផែនដី។ សុចក្ខុ
ឈ្មោះសិនេរុ ក៏កកក្រើកញាប់ញ័រ ដូចអ្នករាំក្នុងកណ្តាលរឿងរង្គ ទាំង
សាគរក៏សុក ហាក់ដូចជាមានសេចក្តីសោកគុបសង្កត់។ ទេវតា នាគ
អសុរ ពុហ្ម មានសេចក្តីសង្កត់ បានពោលក្នុងខណៈនោះថា ឱហ្ន៎ សង្ខារ
ទាំងឡាយមិនទៀងទេ ដូចយ៉ាងព្រះនាងគោតមីនេះ គង់ដល់នូវការ
រលាយបាត់ទៅ។ ស្រីទាំងឡាយណា ជាអ្នកធ្វើតាមសាសនានៃព្រះសាស្តា
ចោមរោមព្រះនាងគោតមីនេះ ស្រីទាំងនោះ មិនមានឧបាទាន និព្វាន
ហើយ ដូចជាអណ្តាតបុរិបដែលរលត់។ ហី! ការបុកប មានសេចក្តីព្រាត់
ប្រាសជាទីបំផុត ហី! រូបទាំងពួងដែលបច្ច័យតាកតែងហើយ សុទ្ធតែមិន

ទៀង ហី! ជីវិត មានសេចក្តីវិនាសជាទីបំផុត មានសេចក្តីខ្សឹកខ្សួល ដូច្នោះឯង។ លំដាប់នោះ ទេវតា ពុហ្ម ចូលទៅគាល់ព្រះពុទ្ធជាតសិទី ៧ ធ្វើ នូវការបុត្រិត្តិ ទៅតាមធម្មតាលោក ដ៏សមគួរតាមកាល។ គ្រានោះ ព្រះ សាស្តា ទ្រង់ត្រាស់ហៅព្រះអានន្ទ ដែលមានវេទដ៏ជ្រៅដូចសាគរថា ម្ចាស់ អានន្ទ អ្នកចូរទៅប្រាប់នូវបរិនិព្វានរបស់ព្រះមាតា ដល់ភិក្ខុទាំងឡាយ ចុះ។ គ្រានោះ ព្រះអានន្ទមានសេចក្តីទុក្ខ មានភុកពេញដោយទឹកភុក មានសំឡេងរអាក់រអួល ពោលថា ភិក្ខុទាំងឡាយណា នៅក្នុង ទិសខាងកើត ខាងត្បូង ខាងលិច ខាងជើង ភិក្ខុទាំងឡាយនោះ ចូរបុជ្ជ គ្នា ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ នាងភិក្ខុនីនោះ ជាព្រះមាតារបស់ខ្ញុំ ជាឱរស របស់ព្រះសុគត។ ព្រះនាងគោតមីណា ថ្វាយបង្គំព្រះសិរិះរបស់ព្រះមុនី ជាទីបំផុតដោយការផ្អិតផ្អង ព្រះនាងគោតមីនោះ ទៅហើយ កាន់ទីស្ងប់ រម្ងាប់គឺព្រះនិព្វាន ដូចជាផ្កាយបាត់ទៅ ក្នុងកាលជាទិវៈឡើងនៃ ព្រះអាទិត្យ។ ព្រះលោកនាយកសូម្បីមានព្រះនេតុ ៥ មិនឃើញ (នូវគតិ របស់ព្រះនាងបជាបតិគោតមី) ទីស្ងប់រម្ងាប់ណា ព្រះនាងបជាបតិ គោតមីភិក្ខុនី តម្កល់ទុកនូវឈ្មោះថាពុទ្ធមាតា ទៅហើយ កាន់ទីស្ងប់ រម្ងាប់នោះ។ បុគ្គលណា មានជំនឿចំពោះព្រះសុគត ម្យ៉ាងទៀត សិស្សណា របស់ព្រះមហាមុនី សិស្សនោះ ជាឱរសរបស់ព្រះសុគត ចូរធ្វើសក្ការៈដល់ ព្រះពុទ្ធមាតាចុះ។ ភិក្ខុទាំងឡាយ សូម្បីនៅក្នុងទីឆ្ងាយកុពោក លុះ ឮដំណឹងនោះ ក៏មកដោយរហ័ស ភិក្ខុពួកខ្លះ មកដោយពុទ្ធានុភាព ភិក្ខុ ពួកខ្លះ ជាអ្នកឈ្លានក្នុងបុទ្ធិទាំងឡាយ ក៏មកដោយបុទ្ធិ។ ព្រះនាង គោតមី ផ្តំលើគុណា ជនទាំងឡាយ លើកនូវគុណោះ ដាក់ក្នុងផ្ទះកំពូលដ៏ បុសើរ ជាទីវិករាយដ៏ស្អាត ជាវិការៈនៃមាសទាំងអស់។ លោកបាលទាំង ៤ ក៏សែងដោយស្មារាំងឡាយ ទេវតាដ៏សេស មានព្រះឥន្ទ្រជាដើម ក៏បាន ចាប់កាន់ផ្ទះកំពូល។ ផ្ទះកំពូលទាំងអស់ មានចំនួន ៥០០ ខ្នង ដែលព្រះ វិស្សកម្មទេវបុត្រនិម្មិតហើយ មានពណ៌ដូចជាព្រះអាទិត្យ ក្នុងសរទកាល។ ភិក្ខុនីទាំងអស់ សិងនៅលើគុក្នុងទីនោះ ទេវតាទាំងឡាយ សែងគុលើស្មា នាំចេញទៅតាមលំដាប់។ ផុរអាកាសបិទបាំងដោយពិភានទាំងអស់ ព្រះ ចន្ទ្រ ព្រះអាទិត្យ និងផ្កាយ សឹងមានស្នាមសុទ្ធតែមាសទាំងអស់។ ទង ទាំងឡាយ ជាអនេកដ៏វិចិត្រ ដូចជាអារ័យ្យា ដែលគេលើកឡើងហើយ មាន ផ្កាយកញ្ជក់ចុះអំពីអាកាស ផ្កាផុសឡើងអំពីផែនដី។ ព្រះចន្ទ្រ និង ព្រះអាទិត្យក៏ប្រាកដ ទាំងផ្កាយក៏រុះរើរឿង ព្រះអាទិត្យក្នុងជាក់ តែមិន ក្តៅដូចព្រះចន្ទ្រ។ ទេវតាទាំងឡាយ ក៏បូជាដោយគ្រឿងកុម្ភុប កម្មងផ្កា ជាទិព្វ មានក្តិនឈ្លុយឈ្លប់ផង ដោយគ្រឿងបុគ្គលផង ដោយការរាំ ច្រៀង ផង។ នាគ អសុរ ពុហ្ម ក៏បូជាសមគួរតាមសេចក្តីអង់អាច សមគួរតាម

កម្លាំង នាំចេញទៅនូវពុទ្ធមាតាដែលនិព្វានហើយ។ ភិក្ខុនីទាំងអស់ ជា
ឱរសព្រះសុគតដែលនិព្វានហើយ ជនទាំងឡាយ នាំទៅខាងមុខ ឯ
ព្រះនាងគោតមី ដែលចិញ្ចឹមព្រះពុទ្ធ ទេវតាធ្វើនូវសក្ការៈ ហើយនាំ
ចេញទៅខាងក្រោយ។ ទេវតា មនុស្ស ពុម្ពទាំងនាគ អសុរ ពុហ្ម ដើរ
ខាងមុខ ឯព្រះពុទ្ធ ពុម្ពទាំងសាវ័ក យាងទៅខាងក្រោយ ដើម្បីបូជា
ព្រះមាតា។ បរិនិព្វានរបស់ព្រះនាងគោតមី ជាការណ៍អស្ចារ្យកុពោក
យ៉ាងណា បរិនិព្វានរបស់ព្រះពុទ្ធមិនដូច្នោះទេ។ (ព្រោះថា) ក្នុងពុទ្ធ
បរិនិព្វាន មិនមានព្រះពុទ្ធ និងពួកភិក្ខុ មានព្រះសារីបុត្តជាដើម (ជា
អធិបតីទេ) ក្នុងគោតមីបរិនិព្វាន មានព្រះពុទ្ធ និងពួកភិក្ខុ មានព្រះ
សារីបុត្តជាដើម (ជាអធិបតី) ទេវតាទាំងឡាយ ធ្វើជើងថ្កូវទាំងឡាយ ជា
វិការនៃគ្រឿងកុម្មុបទាំងអស់ ដេរដាសដោយលំអិតមានក្លិនកុម្មុប ហើយ
បូជាសពភិក្ខុនីទាំងឡាយក្នុងទីនោះ។ ចំណែកនៃសរីរាវយវៈសេសសល់
និងឆ្អឹងដែលសេសសល់ ក៏នេះសុសអស់ គ្រានោះ ព្រះអានន្តបានពោល
នូវវាចា ដែលញ្ជ្រងសេចក្តីសង្កត់ឱ្យកើតថា ព្រះនាងគោតមី ទៅកាន់
សេចក្តីស្លាប់ ទាំងសរីរៈរបស់ព្រះនាង ក៏នេះសុសអស់ មិនយូរប៉ុន្មាន
ព្រះពុទ្ធនឹងបរិនិព្វានជាប្រាកដដែរ។ លំដាប់នោះ ព្រះអានន្តនោះ ដែល
ព្រះពុទ្ធទង់ដាស់ភៀន ក៏បង្ហោននូវព្រះធាតុរបស់ព្រះនាងគោតមី ដែល
តម្កល់ទុកក្នុងបាតរបស់ព្រះនាង មកថ្វាយព្រះលោកនាថ។ ព្រះពុទ្ធជា
គសិទី៧ ទង់ទទួលនូវព្រះធាតុទាំងឡាយនោះដោយព្រះហស្ត ហើយទង់
ត្រាស់ដូច្នោះថា ដើមឈើធំមានខ្លឹម កាលនៅរស់ ទាំងទំហំដើមក៏ធំ គប្បី
បាក់ទៅ ព្រោះសភាវៈមិនទៀង យ៉ាងណា ព្រះនាងគោតមី ជាបុរាណនៃ
ភិក្ខុនីសង្ឃ បរិនិព្វានហើយ ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ ម្ចាស់អានន្ត អ្នកចូរ
មើលចុះ ព្រះពុទ្ធមាតា ដែលបរិនិព្វានហើយ សល់តែសរីរៈទេ អ្នកកុំសោក
ខ្សឹកខ្សួលឡើយ។ ព្រះនាងគោតមីនោះ ឆ្លងចាកសាគរ គឺសង្សារហើយ
រៀបចាកសេចក្តីក្តៅកុហាយ មានសេចក្តីតុជាក់ មានទុក្ខរលត់ហើយ
មិនមែនព្រោះតែសេចក្តីសោករបស់ពួកជនដទៃឡើយ។ ព្រះនាងគោតមី
ភិក្ខុនីនោះ ជាបណ្ឌិត មានបញ្ញាច្រើន មានប្រាជ្ញាក្រាស់ មួយទៀត
ព្រះនាងជាអ្នកដឹងនូវរាត្រីវែង គឺអាយុវែងជាងភិក្ខុនីទាំងឡាយ ម្ចាស់
ភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ ចូរដឹងយ៉ាងនេះចុះ។ ព្រះនាងគោតមី
ស្ងាត់ក្នុងឫទ្ធិផង ស្ងាត់ក្នុងទិព្វសោតធាតុ និងចេតោបរិយញ្ញាណផង
ដឹងបុព្វនិវាសៈ ជម្រះទិព្វចក្ខុ មានអាសវៈទាំងពួងអស់ហើយ ឥឡូវនេះ
ភពថ្មីមិនមានទៀតឡើយ។ ញាណក្នុងអត្តផង ក្នុងធម៌ផង ក្នុងនិរុត្តិ
ផង ក្នុងបដិភាណផង ដ៏បរិសុទ្ធ ព្រោះហេតុនោះ អ្នកមិនគួរសោកស្តាយ
ព្រះនាងគោតមីនោះឡើយ។ គតិរបស់បុគ្គលដែលមានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់

តាមលំដាប់ រមែងមិនប្រាកដ ដូចដុំដែកដែលបុគ្គលដំហើយ ក៏ក្លិនរឿង
ដោយសារក្លិនយ៉ាងណា។

គតិរបស់បុគ្គល មានចិត្តផុតចាកកិលេសហើយ ដោយបុព្វេ ឆ្លងចាក
បំណងគឺកាម និងឱឃៈ ដល់នូវអចលបទ គឺព្រះនិព្វានហើយ ក៏មិន
ប្រាកដយ៉ាងនោះដែរ។ អ្នកទាំងឡាយ ចូរមានខ្លួនជាទីពឹងចុះ មានសតិប្ប
ដ្ឋានជាអារម្មណ៍ចុះ ចូរចម្រើននូវសត្តពោជ្ឈង្គចុះ ចូរធ្វើនូវទីបំផុតនៃកង
ទុក្ខចុះ។

បានឮថា ព្រះមហាបជាបតិគោតមីភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្រេចនូវគោល
ទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ មហាបជាបតិគោតមីថេរិយាបទាន។

ខេមាថេរិយាបទាន ទី៨

[១៨] ព្រះជិនស្រី ព្រះនាមបទុមុត្តរៈ មានបញ្ញាចក្ក ចំពោះធម៌ទាំងពួង
ជាលោកនាយក ទុងកើតឡើងក្នុងកប្បទីមួយសែន អំពីកប្បនេះ។
កាលនោះ ខ្ញុំកើតក្នុងតុកូលសេដ្ឋី ក្នុងនគរហង្សវតី ដែលរុងរឿងដោយ
រតនៈផងៗ ខ្ញុំគុតស្តាប់ស្តល់ហើយ ដោយសេចក្តីសុខច្រើន។ ខ្ញុំចូលទៅ
គាល់ព្រះមហាវិបុរស ហើយបានស្តាប់ធម្មទេសនា លំដាប់នោះ ខ្ញុំមាន
សេចក្តីជ្រះថ្លាកើតឡើង ហើយដល់នូវព្រះជិនស្រីជាទីពឹង។ ខ្ញុំសូមអង្វរ
មាតាបិតា ហើយនិមន្តព្រះពុទ្ធជានាយក ពុមទាំងព្រះសាវ័កមកឆាន់
អស់ ៧ ថ្ងៃ។ លុះកន្លង ៧ ថ្ងៃផុតទៅ ព្រះពុទ្ធជានរសារថី ទុងតាំងភិក្ខុនី
ដែលឧត្តមជាងពួកភិក្ខុនីមានបញ្ញាច្រើន ក្នុងទីជាឯកទគ្គៈ។ ខ្ញុំឮ
ព្រះពុទ្ធរាចានោះហើយ ក៏រីករាយ បានធ្វើសក្ការៈចំពោះព្រះពុទ្ធជាមហេសី
នោះទៀត ក្រាបចុះ ហើយប្រាថ្នានូវតំណែងនោះ។

លំដាប់នោះ ព្រះជិនស្រីទុងត្រាស់ចំពោះខ្ញុំថា សេចក្តីប្រាថ្នារបស់
នាងសម្រេចហើយ សក្ការៈដែលនាងធ្វើហើយចំពោះតថាគត ពុមទាំង
ព្រះសង្ឃ ជាសក្ការៈមានផលរាប់មិនបាន។ ក្នុងកប្បទីមួយសែន អំពីកប្ប
នេះ ព្រះសាស្តាព្រះនាមគោតម ទុងសម្តេចក្នុងតុកូលក្សត្រិក្កាកៈ នឹង
ឧប្បត្តិឡើងក្នុងលោក។ នាងនឹងបានជាភិក្ខុនី ឈ្មោះខេមា ជាធម្ម
ទាយាទ ជាឱរស ជាធម្មនិម្មិតនៃព្រះសាស្តានោះ ដល់នូវទីជាឯកទគ្គៈ។

ខ្ញុំលះបង់រាងកាយជារបស់មនុស្ស ហើយចូលទៅកើតក្នុងឋាន
ការក្តីង្ស ដោយបុញ្ញកម្មដែលខ្ញុំធ្វើល្អនោះ ផង ដោយការតម្កល់នូវ
ចេតនាផង។ លុះខ្ញុំច្បាតចាក ឋានការក្តីង្សនោះហើយ ទើបទៅកើតក្នុង
ឋានយាមៈ លុះច្បាតចាកឋានយាមៈនោះហើយ ក៏ទៅកើតក្នុងតុសិត លុះ
ច្បាតចាកឋានតុសិតនោះហើយ ក៏ទៅកើតក្នុងឋាននិម្មានវតី ទៅកើត
ក្នុងឋានបរិនិម្មិតវស្សីបុរិ។ ខ្ញុំកើតក្នុងតុកូលណាៗ ខ្ញុំបានធ្វើភាពជា

មហេសីនៃពួកសុចក្កងតុក្កលនោះៗ ព្រោះអានិសង្សនៃបុព្វកម្មនោះ។
លុះច្បាតចាកអត្តភាពនោះហើយ បានធ្វើជាមហេសីនៃពួកសុចក្កតត្តិ
ផង នៃពួកសុចមានមណ្ឌលផង ក្នុងអត្តភាពជារបស់មនុស្ស។ ខ្ញុំបាន
ទទួលសម្បត្តិក្នុងទេវលោកទាំងឡាយផង ក្នុងមនុស្សលោកទាំងឡាយ
ផង ដល់នូវសេចក្តីសុខក្នុងទីទាំងពួង ហើយអន្ទោលទៅក្នុងកប្ប
ទាំងឡាយដ៏ច្រើន។ ក្នុងកប្បទី ៩១ អំពីកប្បនេះ ព្រះពុទ្ធវិបស្សី ជា
លោកនាយក មានព្រះនេតុដ៏រុងរឿង ឃើញនូវពួកធម៌ទាំងអស់ ទុង
កើតឡើងហើយ។ ខ្ញុំចូលទៅគាល់ព្រះលោកនាយកនោះ ព្រះអង្គជានរ
សារថី បានស្តាប់ធម៌ដ៏បុរសិរ ហើយចូលទៅកាន់ផ្នួស។ ខ្ញុំបានបុព្វត្ត
ពុហ្មចរិយធម៌ ក្នុងសាសនានៃព្រះពុទ្ធជារីបុរសនោះ បុកបព្យាយាម ជា
ពហុស្សត អស់មួយម៉ឺនឆ្នាំ។ ខ្ញុំជាអ្នកឈ្លាសវៃក្នុងធម៌ ជាបច្ចយាការ
ក្លៀវក្លាក្នុងចតុរិយសច្ច មានបញ្ញាដ៏ល្អិត ជាធម្មកថិកាដ៏វិចិត្រ ជា
អ្នកធ្វើតាមសាសនារបស់ព្រះសាស្តា។ លុះខ្ញុំច្បាតចាកអត្តភាពនោះហើយ
ក៏បានទៅកើតក្នុងឋានតុសិត ជាទេវតាមានយស គុបសង្កត់ពួកទេវតា
ដទៃ ក្នុងឋានតុសិតនោះ ដោយផលនៃពុហ្មចរិយធម៌។ ខ្ញុំទៅកើតក្នុងទី
ណាៗ ជាស្រីមានភោគៈច្រើន មានទុព្យច្រើន មានប្រាជ្ញា មានរូបល្អ
ទាំងបរិស័ទក៏មានសណ្តាប់ធ្នាប់។ ខ្ញុំតែងកើតទាន់សាសនានៃព្រះជិនស្រី
ដោយបុព្វកម្ម និងសេចក្តីព្យាយាមនោះ សម្បត្តិទាំងអស់ ខ្ញុំរកបាន
ដោយងាយ ទាំងជាទីសុឡាញ់ពេញចិត្តរបស់ខ្ញុំ។ សូម្បីបុរសណា ជាភស្តា
របស់ខ្ញុំ ដែលខ្ញុំដើរទៅក្នុងទីណាៗ ភស្តានោះៗ មិនដែលមើលងាយខ្ញុំ
ឡើយ ព្រោះផលនៃការបុតិបត្តិរបស់ខ្ញុំ។ ក្នុងភទ្ទកប្បនេះ ព្រះពុទ្ធ
ព្រះនាមកោនាគមនៈ ទុងមានជេវតង្សបុរសិរ មានយសច្រើន បុរសិរ
ជាងពួកអ្នកប្រាជ្ញ ទុងកើតឡើង។ កាលនោះ ជន ៣ នាក់ គឺនាងធន
ញានី ១ សុមេធា ១ ខ្លួនខ្ញុំ ១ កើតក្នុងតុក្កលដ៏ស្តុកស្តម្ភ ក្នុងនគរ
ពារាណសី។ យើងទាំងឡាយ ជាអ្នកកសាងវិហារ ហើយឧទ្ទិសថ្វាយចំពោះ
ព្រះពុទ្ធ ពុមទាំងព្រះសង្ឃ បានវេរថ្វាយសង្ហារាម និងទាន រាប់ដោយ
ពាន់ដ៏ច្រើន ចំពោះព្រះមុនី។ លុះយើងទាំងឡាយគុបគ្នា ច្បាតចាក
អត្តភាពនោះហើយ បានទៅកើតក្នុងឋានតាវត្តិវង្ស ដល់នូវភាពជា
បុគ្គលបុរសិរដោយយស ទាំងក្នុងមនុស្សលោក ក៏ដូចគ្នា។ ក្នុងកប្បនេះ
ដដែល ព្រះពុទ្ធព្រះនាមកស្សបៈ មានជេវតង្សបុរសិរ មានយសធំ បុរសិរ
ជាងពួកអ្នកប្រាជ្ញ ទុងកើតឡើង។ គ្រានោះ ព្រះរាជាក្នុងដែនកាសិ
ព្រះនាមភិកិ ជាធំលើបុរាជនក្នុងនគរពារាណសី ជាបុរីដ៏ឧត្តម ជា
ឧបដ្ឋាករបស់ព្រះពុទ្ធជាមហេសី។ ខ្ញុំត្រូវជាធីតាច្បងរបស់ព្រះរាជាអង្គ
នោះ ដែលគេប្រាកដថាឈ្មោះសមណី ខ្ញុំបានស្តាប់ព្រះធម៌របស់ព្រះ

ជិនស្រីដំបូរសើរ ហើយពេញចិត្តនឹងបព្វជ្ជា។ ព្រះវររាជបិតា ទុងពុំ
អនុញ្ញាតដល់យើង គ្រានោះ យើងជាអ្នកមិនខ្ជិលចុះអូសទេ បុព្វិត្ត
ពុហ្មចរិយៈសម្រាប់កុមារី អស់ ២០ ពាន់ឆ្នាំក្នុងផ្ទះ ជាព្រះរាជកញ្ញា
បិតានៅក្នុងសេចក្តីសុខ តុកអរិករាយក្នុងការបម្រើព្រះពុទ្ធ ជា
ព្រះរាជធីតា ៧ អង្គ គឺ នាងសមណី ១ សមណគុត្តា ១ ភិក្ខុនី ១ ភិក្ខុទា
សិកា ១ ធម្មា ១ សុធម្មា ១ សង្ឃទាសិកា ជាគម្របប្រាំពីរ។ (ក្នុងពុទ្ធប្បាទ
ព្រះសមណគោតមនេះ ធីតាទាំង ៧ នោះ) គឺ ខ្លួនខ្ញុំ ១ ឧប្បលវណ្ណា ១
បដាបារា ១ កុណ្ណលកេសី ១ កិសាគោតមី ១ ធម្មទិន្នា ១ វិសាខា
ជាគម្របប្រាំពីរ។ ក្នុងកាលមួយ ព្រះអង្គជាអាទិច្ឆវង្សរបស់ជន កំពុង
សម្របធម៌ ខ្ញុំបានស្តាប់មហានិទានសូត្រ ដែលជាសូត្រមិនទាន់ដែល
កើតមាន ហើយក៏រៀនយកនូវសូត្រនោះ។ ខ្ញុំលះបង់នូវរាងកាយជារបស់
មនុស្សហើយ ក៏ទៅកើតក្នុងឋានភារវត្តិវង្ស ដោយអំពើដែលខ្ញុំធ្វើល្អនោះ
ផង ដោយការតម្កល់នូវចេតនានោះផង។ លុះដល់មកក្នុងបច្ច័យភព
ឥឡូវនេះ ខ្ញុំបានជាធីតា ជាទីពេញចិត្ត ជាទីសុឡាញ់ ជាទីប្រោសប្រាណ
របស់សុចព្រះនាមមន្ទៈ ក្នុងបុរីដ៏ឧត្តមឈ្មោះសាកល។ ការកុមក្សានុ
កើតមានឡើងក្នុងបុរីនោះ ដំណាលគ្នានឹងការដែលខ្ញុំកើតឡើង ព្រោះ
ហេតុនោះ ពាក្យថា នាងខេមា ជាឈ្មោះរបស់ខ្ញុំ កើតឡើងដោយគុណ។
កាលណា ខ្ញុំដល់នូវវ័យដ៏ចម្រើន ស្អិតស្អាងរូប និងពណ៌ ក្នុងកាលនោះ
ព្រះវររាជបិតាបានបុទានខ្លួនខ្ញុំ ទៅព្រះបាទពិម្ពិសារ។ ខ្លួនខ្ញុំជាទីសុឡាញ់
ដ៏កុលែង របស់ព្រះរាជាអង្គនោះ ជាស្រីតុកអរក្នុងការបុកាន់រូប ខ្ញុំ
មិនដែលបានចូលទៅគាល់ព្រះពុទ្ធ ព្រះអង្គមានសេចក្តីអាណិតធំ ដោយ
ខ្ញុំគិតឃើញថា ព្រះពុទ្ធជាអ្នកពោលទោស ចំពោះរូប។

គ្រានោះ ព្រះបាទពិម្ពិសារ ទុងញ៉ាំងអ្នកច្រៀង ឲ្យច្រៀងសរសើរវត្ត
វេទ្យានឲ្យខ្ញុំស្តាប់ ដោយឧបាយក្នុងការអនុគ្រោះចំពោះខ្លួនខ្ញុំដូច្នោះថា
ពួកយើងសំគាល់ថា បុគ្គលណា មិនឃើញនូវវត្តវេទ្យាន ជាទីវិករាយ ជា
លំនៅនៃព្រះសុគតទេ នន្ទនឧទ្យាន ក៏ឈ្មោះថា បុគ្គលនោះមិនឃើញ
ដែរ។ វត្តវេទ្យាន ជាទីវិករាយដ៏កុលែងរបស់បុជាជន បុគ្គលណា បានឃើញ
ហើយ ឧទ្យានឈ្មោះនន្ទនៈ ជាទីវិករាយដ៏កុលែង របស់សមុចមមរិនុរា
ធិរាជ ក៏ឈ្មោះថា បុគ្គលនោះ ឃើញហើយដែរ។ ពួកទេវតាលះបង់នន្ទន
ឧទ្យាន ចុះមកលើផ្ទៃផែនដី បានឃើញវត្តវេទ្យានជាទីវិករាយហើយ ក៏
អស្ចារ្យចំឡែក មិនឆុតក្នុងការមើល។ វត្តវេទ្យាននេះ កើតឡើងដោយ
បុណ្យ ព្រះរាជាដែលស្អិតស្អាងហើយដោយបុណ្យ របស់ព្រះពុទ្ធ នរណាឡើយ
អាចពោលនូវការសន្សំគុណរបស់វត្តវេទ្យាន ដោយសព្វគុប្បបាន។

គ្រានោះ ខ្ញុំឮនូវសមិទ្ធិនៃវត្តវេន្ស័រ ជារឿងនាំមកដល់តុចៀក និង ចិត្តរបស់ខ្ញុំ ខ្ញុំមានប្រាថ្នាចង់ទៅមើលឧទ្យាននោះ ទើបក្រាបទូល ព្រះរាជា។ គ្រានោះ ព្រះរាជាម្ចាស់ផែនដីអង្គនោះ ទុងបញ្ជូនខ្ញុំដែលកំពុង ខ្វល់ខ្វាយ ដើម្បីទៅមើលឧទ្យាន ដោយបរិវារច្រើន ដោយព្រះបន្ទូលថា ម្ចាស់នាងមានភោគៈច្រើន ពុណ្ណដែលគេតុកអរហើយ ដោយពន្លឺ ព្រះ សុគត រមែងភ្លឺដោយសិរី គុបកាលទាំងពួង ចូរនាងទៅចុះ ចូរនាងមើល ពុនោះ ដែលជាទីតុកអរនៃភុក។ ព្រះមុនីសម្ពុទ្ធ សុចទៅកាន់បុរីដ៏ឧត្តម ឈ្មោះគិរិវ្យាជៈ ដើម្បីបិណ្ឌបាតក្នុងកាលណា ខ្ញុំក៏ចូលទៅមើលវត្តវេន្ស័រ ក្នុងកាលនោះ។ គ្រានោះ វត្តវេន្ស័រនោះ មានដើមឈើរីក ផ្កាស្កុះស្កាយ ដែលទុហឹងដោយភមរជាតិផុងៗ បុកបដោយចម្រៀងនៃសត្វតាវ៉ៅ ដែល ពួកក្លោកកំពុងពងពេន។ វត្តវេន្ស័រ ជាវត្តមានសំឡេងតិច មិនកុះករ ដោយមនុស្ស ស្តិតស្តងដោយទីចង្អុលមុខផុងៗ មានកុដិ និងមណ្ឌប រៀប ជាជួររៀងរាយ ដែលយោគីរីបុរសគួរតុកអរដ៏រិសេស។ កាលខ្ញុំដើរទៅ បានសំគាល់ឃើញថា ភុករបស់ខ្ញុំបុកបដោយផល ក្នុងគ្រានោះ ខ្ញុំ បានឃើញភិក្ខុកំឡោះមួយរូប ជាអ្នកព្យាយាម ខ្ញុំគិតថា ភិក្ខុនេះ បិតនៅ ក្នុងពុត្តរិករាយបែបនេះ បុកបដោយរូប ជាទីតុកអរ ហាក់ដូចជារូប កាលនៅក្នុងវ័យកុដ។ យី! ភិក្ខុតុដោលនេះ ឃ្ន់សង្ស័យដ៏អង្គុយពិនិត្យទៀប គល់ឈើ លះបង់នូវតមកដែលកើតអំពីអារម្មណ៍។ ធម៌នេះ ជាធម៌ដ៏ល្អ កុងគុហស្ថចាស់ទុំ បរិភោគកាមសុខតាមសប្បាយ គប្បីបុត្រិក្នុងកាល ខាងក្រោយទេឬ។ ខ្ញុំដឹងច្បាស់ថា ពុនេះស្ងាត់ ហើយចូលទៅកាន់គុន្ធកុដិ ជាលំនៅព្រះជិនស្រី បានឃើញព្រះជិនស្រី ដូចជាព្រះអាទិត្យកំពុងរះ ឡើង។ ខ្ញុំបានឃើញព្រះអង្គ គង់ជាសុខតែមួយព្រះអង្គ ដែលស្រីដ៏បុស្សី កំពុងបក់ថ្វាយ ហើយគិតយ៉ាងនេះថា ព្រះជិនស្រីនេះ ជាបុគ្គលបុស្សី ជាងជន មិនសៅហ្មងទេ។ នាងកញ្ញានោះ មានរស្មីដូចមាស មានមាត់ និងភុក ដូចតុបកង្ការល្អ មានបបួរមាត់កុហម មានមុខសុសំបស់ ជាទីតុកអរនៃចិត្តនិងភុក។ មានដងខ្នងល្អ មានសម្បុរដូចមាស មាន មាត់ល្អ មានស្មនល្អ មានអាការដូចផ្កាល្អ មានពាក់កណ្តាលដងខ្នង មូលក្តុំ មានតុតាកល្អ មានភ្លៅគួរជាទីតុកអរ មានគ្រឿងស្តិតស្តងល្អ។ មានសំពត់បង់លើស្នាពណ៍កុហម មានសំពត់សម្លៀកសាច់ម្តង ទាំងមាន ពណ៌ខៀវ ជាកញ្ញាបុដាបដោយអាករណៈគុបបែប ដោយសភាពគួរមើល មិនចេះឆុត។ លុះខ្ញុំឃើញយ៉ាងនេះហើយ ទើបគិតថា ឱហ្ន៎ ស្រីនេះមាន រូបល្អណាស់ តាំងពីកាលណាមក អញមិនដែលឃើញដោយភុកនេះទេ។ លំដាប់នោះ ស្រីនោះត្រូវជរាគុបសង្កត់ ទៅជាមានសម្បុរបុក មានមាត់ រៀច មានធុញបាក់ មានក្បាលស្បូវព្រោង មានមាត់កខ្វក់ បុកបដោយ

ទឹកមាត់ហៀរកក្តៅ។ មានស្លឹកតុចៀកខ្លួន មានភកសណ្តក់ មានស្ពាន មិនល្អ ស្លឹកយុវយារ មានអរយៈទាំងអស់ជ្រួញជ្រីវ មានសាច់រទុះ មានរាង កាយរាមដោយសរសៃ។ មានខ្នងកោង មានឈើចុតជាគម្រប់ពីរ មាន សម្បុរលឿងសុកស្តាំង ស្តាំងស្តម ញាប់ញ័រចំបាប់ ដួលដេកសុតិក ដក ដង្ហើមផ្អឹកៗ។ លំដាប់នោះ ខ្ញុំមានសេចក្តីសង្កត់ដំបំផ្ទែក ជាគ្រឿង ព្រីព្រួចរោមថា ថ្វីយ ពួកជនពាល តែងរីករាយចំពោះរូបណា រូបនោះជា របស់មិនស្អាត។ ក្នុងកាលនោះឯង ព្រះបរមសាស្តា បុកបដោយ មហាករុណា ឃើញខ្ញុំមានចិត្តសង្កត់ ព្រះអង្គក៏មានព្រះហឫទ័យរីករាយ តុកអរ បានសម្បុរតាថាទាំងនេះថា ម្ចាស់នាងខេមា ចូរនាងមើល គ្រោងកាយជារបស់ក្តៅ ជារបស់មិនស្អាត ជារបស់ស្អុយរលួយ ដែលហូរខ្លួន ចុះខ្លួរចេញ ដែលមានតែពួកជនពាលទេ តុកតុអាល។ នាងចូរអប់រំចិត្ត ដោយអសុភសញ្ញា ឲ្យជាចិត្តមានអារម្មណ៍មូលតែមួយ ឲ្យជាសមាធិចិត្ត ល្អ ចូរនាងមានកាយគតាសតិចុះ ចូរនាងច្រើនដោយនិព្វិទានុបស្សនា ចុះ។ រូបនេះយ៉ាងណា សរីរៈនៃនាងនុះ ក៏យ៉ាងនោះ សរីរៈនៃនាងនុះ យ៉ាងណា រូបនេះក៏យ៉ាងនោះដែរ នាងចូរបន្សាត់នូវសេចក្តីប្រាថ្នា ក្នុង កាយទាំងខាងក្នុង និងខាងក្រៅចេញ។ មួយទៀត ចូរនាងអប់រំនូវ អនិមិត្តសមាធិ លះបង់ចោលនូវមាណាសុភវិញ្ញាណ តពិរនោះ នាងនឹងបានជា បុគ្គលស្ងប់ ព្រោះយល់ច្បាស់នូវមាណាសុភវិញ្ញាណ។

ពួកជនណា ដែលតុកអរដោយរាគៈ រមែងធ្លាក់ទៅកាន់ខុត្តិកណ្ណ ដូចជាសត្វពឹងពាងដែលជាប់នឹងបណ្តាញ ដែលខ្លួនឯងធ្វើ លុះតែពួក ជនទាំងនោះ ជាអ្នកមិនមានអាល័យ កាត់នូវខុត្តិកណ្ណនុះ លះបង់នូវ កាមសុខហើយ ទើបចេញបួសបាន។

លំដាប់នោះ ព្រះមានព្រះភាគ ជានរសារថី ជ្រាបច្បាស់នូវខ្ញុំថា ជា អ្នកមានចិត្តស្រួល ក៏ទុះសម្បុរមហានិទានសូតុ ដើម្បីបន្ទោបង់ (នូវ កិលេស) របស់ខ្ញុំ។ លុះខ្ញុំបានស្តាប់នូវព្រះសូតុ ដំបូរសើរនោះហើយ ក៏រលឹក ឃើញនូវសញ្ញាក្នុងកាលមុន ខ្ញុំបិតនៅក្នុងទីនោះ បានជម្រះនូវធម្មចក្ក គឺសោតាបក្តិផល ជាគុណដ៏ស្ងប់។ ខ្ញុំក្រាបចុះទៀបបាទមូល នៃព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ជាមហេសី ក្នុងខណៈនោះក្លាម បានពោលពាក្យនេះ ដើម្បីសម្បុរទោសថា បពិត្រព្រះអង្គទុះឃើញនូវហេតុទាំងពួង (ខ្ញុំម្ចាស់) សូមនមស្តារចំពោះ ព្រះអង្គ បពិត្រព្រះអង្គទុះមានករុណាជាលំនៅ (ខ្ញុំម្ចាស់) សូមនមស្តារ ចំពោះព្រះអង្គ បពិត្រព្រះអង្គទុះមានសង្សារឆ្លងហើយ (ខ្ញុំម្ចាស់) សូម នមស្តារចំពោះព្រះអង្គ បពិត្រព្រះអង្គទុះឲ្យនូវអមតធម៌ (ខ្ញុំម្ចាស់) សូម នមស្តារចំពោះព្រះអង្គ។ ពួកជនដែលស្ទុះទៅកាន់ពុស្សាត គឺទិដ្ឋិដែល រង្កងឈ្លប់ក្នុងកាមរាគ ព្រះអង្គបានទូន្មានឲ្យតុកអរក្នុងវិន័យ ដោយ

ឧបាយដំបូរព្រៃ។ ពួកសត្វដែលឃ្លាងចាកបុយោជន៍ ព្រោះមិនបាន
 ជួបបុរៈនូវព្រះមហេសី ដែលប្រាកដដូចជាព្រះអង្គទេ រមែងរង
 សេចក្តីទុក្ខធំ ក្នុងសាគរគឺសង្សារ។ ក្នុងកាលណា ខ្ញុំមិនបានឃើញព្រះពុទ្ធ
 ជាទីពឹងរបស់សត្វលោក ព្រះអង្គមិនមានកងកិលេស ដល់នូវទីបំផុតនៃ
 មរណៈ ខ្ញុំនឹងសម្បទោសនោះ មានអត្ថផ្តល់ពិរោះ ក្នុងកាលនោះ។ ខ្ញុំ
 ព្រះអង្គឥតមានរង្កៀសចំពោះព្រះពុទ្ធ ព្រះអង្គមានបុយោជន៍ធំ ឲ្យនូវ
 គុណដំបូរសើរថា ព្រះអង្គឥតបុយោជន៍ ដូច្នោះឡើយ ខ្ញុំជាអ្នកគុកអរក្នុង
 រូប ទើបមិនបានចូលមកកាលព្រះអង្គ ខ្ញុំនឹងសូមសម្បទោសនោះ។
 កាលនោះ ព្រះពុទ្ធជិនស្រី មានសម្បទោសពិរោះ បុកបដោយមហាករុណា
 ស្រោចខ្ញុំដោយទឹក គឺអម្រឹត ហើយបានត្រាស់ថា ម្ចាស់នាងខេមា ចូរ
 នាងឈប់សិន។ ក្នុងកាលនោះ ខ្ញុំអោនបុណ្យដោយត្បូង ធ្វើបុទក្សិណ
 ចំពោះព្រះអង្គ ហើយទើបដើរចេញទៅ លុះខ្ញុំឃើញព្រះនរោត្តមហើយ ខ្ញុំ
 ពោលពាក្យនេះថា បពិត្រព្រះអង្គទូន្មាននូវសត្រូវ ឱហ្ន៎! ឧបាយនេះ
 ព្រះអង្គទុងព្រះចិន្តាហើយដោយបុរោ បពិត្រព្រះអង្គជាអ្នកប្រាជ្ញ ការ
 រំលត់ (កិលេស) ដែលខ្ញុំម្ចាស់ប្រាថ្នាដើម្បីមើលនូវរក្ខត្តវេទន៍ ក៏បានឃើញ
 ហើយ។ បពិត្រព្រះរាជា បើព្រះអង្គទុងសព្វព្រះរាជហឫទ័យចំពោះសាសនា
 របស់ព្រះពុទ្ធ ជាបុគ្គលនឹងធីងនោះ បពិត្រព្រះអង្គជាអ្នកប្រាជ្ញ ខ្ញុំម្ចាស់
 ជាអ្នកនឿយណាយក្នុងរូប ដោយព្រះវាចា និងសូមបួសក្នុងកាល
 ឥឡូវនេះ។

ចប់ ភាណវារៈ ទី២។

កាលនោះ ព្រះរាជាជាម្ចាស់ផែនដី ផ្តងអញ្ជូលីត្រាស់ថា ម្ចាស់នាងដ៏
 ចម្រើន ខ្ញុំអនុញ្ញាតឲ្យនាង សូមបព្វជ្ជារបស់នាងសម្មចចុះ។ ក្នុង
 កាលនោះ ខ្ញុំបួសរួចហើយ លុះដល់ខែ ៧ ប្រាកដហើយ ខ្ញុំបានឃើញនូវ
 ការកើតឡើង និងការបែកធ្លាយនៃបុរិសហើយ ក៏មានចិត្តកក់ស្លុត
 រន្ធត់។ ខ្ញុំជាអ្នកនឿយណាយក្នុងសង្ខារទាំងពួង ឆ្លៀវឆ្លាសក្នុងបច្ចុយាការ
 កន្លងផុតនូវឱយៈទាំង ៤ ហើយបាននូវភាពនៃខ្លួនជាព្រះអរហន្ត។ ខ្ញុំជា
 ស្រីស្អាតក្នុងឫទ្ធិផង ក្នុងទិព្វសោតធាតុផង ជាអ្នកស្អាតក្នុងចេតោបរិ
 យញ្ញាណផង។ ខ្ញុំដឹងនូវបុព្វនិវាសៈ ទាំងទិព្វចក្ខុ ក៏ខ្ញុំបានជម្រះហើយ
 អាសវៈទាំងអស់របស់ខ្ញុំអស់រលីងហើយ ឥឡូវនេះ ភព្វិទៀតមិនមានទេ
 ញាណរបស់ខ្ញុំដំបរិសុទ្ធ ក្នុងអត្ត ធម៌ និរុត្តិ និងបដិភាណ កើតឡើង
 ហើយក្នុងពុទ្ធសាសនា។ ខ្ញុំជាស្រីវាងវៃក្នុងវិសុទ្ធិទាំងឡាយផង ក្លៀវក្លា
 ក្នុងទាំងឡាយផង ស្គាល់ន័យក្នុងអភិធម្មផង ដល់នូវការស្អាតក្នុង
 សាសនាផង។ លំដាប់នោះ ខ្ញុំដែលព្រះរាជាម្ចាស់ផែនកោសល ទុង
 សាកសួរទៀបទីក្លោងទ្វារ ក៏ដោះនូវបុស្នាទាំងឡាយដ៏ល្អិត តាម

សេចក្តីពិត។ គ្រានោះ ព្រះរាជានោះ ទុងចូលទៅគាល់ព្រះសុគតហើយទូល
សួរ ឯព្រះពុទ្ធក៏ទុងដោះស្រាយ ដូចខ្ញុំបានដោះស្រាយបុណ្យទាំងនោះដែរ។
ព្រះជិនស្រី ព្រះអង្គជាបុគ្គលឧត្តមជាងជន គុកអរចំពោះគុណនោះ
ហើយតាំងខ្ញុំក្នុងទីជាឯតទគ្គៈថា ខេមាភិក្ខុនីនេះ បុរសិវេរុតជាងភិក្ខុនី
ទាំងឡាយ ដែលមានប្រាជ្ញាច្រើន។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ
ភពទាំងអស់ ខ្ញុំគាស់រំលើងចោលហើយ ខ្ញុំជាអ្នកមិនមានអាសវៈ ព្រោះ
បានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ
ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធជាបុគ្គលបុរសិវ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានសម្មតហើយ
សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្មិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និង
អភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំ
ក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះខេមាភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្មងនូវគាថាទាំង
នេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ ខេមាថេរិយាបទាន។

ឧប្បលវណ្ណាថេរិយាបទាន ទី៩

[១៩] ឧប្បលវណ្ណាភិក្ខុនី ដល់នូវត្រើយនៃឫទ្ធិ បានថ្វាយបង្គំព្រះបាទាព្រះ
សាស្តា ហើយពោលនូវពាក្យនេះថា បពិត្យព្រះមហាមុនី ខ្ញុំម្ចាស់ឆ្លងផុតនូវ
ជាតិសង្សារហើយ ដល់នូវព្រះនិព្វាន ជាទីមិនកម្រើក ខ្ញុំម្ចាស់សូម
ក្រាបទូលនូវទុក្ខទាំងពួង របស់ខ្ញុំម្ចាស់ដែលអស់ហើយ។ ពួកបរិស័ទ
ទាំងប៉ុន្មាន ជ្រះថ្លាក្នុងសាសនានៃព្រះជិនស្រី កំហុសរបស់ខ្ញុំម្ចាស់ មាន
ចំពោះពួកជនណា សូមពួកជននោះ អត់ទោសក្នុងទីចំពោះព្រះភក្ត្រនៃ
ព្រះជិនស្រីឲ្យទាន។ បពិត្យព្រះអង្គ ជាមហារីបុរស ខ្ញុំម្ចាស់កំពុងអន្ទោល
ទៅក្នុងសង្សារ បើខ្ញុំម្ចាស់មានសេចក្តីភ្ញាក់ភ្ញាំង ខ្ញុំម្ចាស់សូមអង្វរ សូម
ព្រះអង្គអត់ទោស ចំពោះកំហុសនៃខ្ញុំម្ចាស់នោះ។ ម្នាលនាងអ្នកធ្វើតាម
សាសនារបស់គមាគត បើដូច្នោះ ចូរនាងសម្មងនូវឫទ្ធិចុះ ចូរនាងញ្ជ្រំង
បរិស័ទទាំង ៤ ឲ្យកាត់នូវសេចក្តីសង្ស័យទាំងប៉ុន្មាន ក្នុងចុះនេះចុះ។
បពិត្យព្រះអង្គ ជាមហារីបុរស ទុងមានបញ្ញា ទុងនូវសេចក្តីរុងរឿង
ខ្ញុំម្ចាស់ជាធីតារបស់ព្រះអង្គ ចំណែកខាងអំពើដ៏ច្រើន ដែលគេកម្មធ្វើ
បាន ខ្ញុំព្រះអង្គបានធ្វើឲ្យអំពើវិកតែកម្មកុលេង។ បពិត្យព្រះអង្គ ជាម
ហារីបុរស ទុងមានបញ្ញាចក្ខុ សម្បូររបស់ខ្ញុំម្ចាស់ដូចជាសម្បូរនៃផ្កា
ឧប្បល ខ្ញុំម្ចាស់មានឈ្មោះថាឧប្បលវណ្ណា ជាធីតារបស់ព្រះអង្គ សូមថ្វាយ
បង្គំព្រះបាទា។ ព្រះរាហុលគុរ និងខ្ញុំម្ចាស់ ធ្លាប់កើតក្នុងភពតែមួយ អស់
រយនៃជាតិជាច្រើន ជាអ្នកមានចិត្ត និងឆន្ទៈស្មើគ្នា។ ការកើតឡើងក្នុង
ទីជាមួយគ្នាក៏មាន ក្នុងជាតិជាមួយគ្នាក៏មាន លុះដល់បច្ច័យភព ជន

ទាំងពីរនាក់ កើតដោយឈ្មោះ (ផងគ្នា)។ ព្រះរាជបុត្រ បានមកជាកុមារ
ឈ្មោះរាហុល ខ្ញុំម្ចាស់បានមកជាធីតាឈ្មោះ ឧប្បលវណ្ណ បពិត្រព្រះអង្គជា
វិបុរស សូមព្រះអង្គទតឫទ្ធិនៃខ្ញុំម្ចាស់ចុះ ខ្ញុំម្ចាស់នឹងសម្របសម្រួល
ថ្វាយព្រះសាស្ត្រ។ នាងឧប្បលវណ្ណ ដាក់មហាសមុទ្រទាំង ៤ លើផុបាតដៃ
ហាក់ដូចកូនកុងលេងបុង ដែលតាំងនៅលើបាតដៃ។ នាងឧប្បលវណ្ណ
ឆ្លុះផែនដីដាក់លើផុបាតដៃ ដូចជាកុងដំទង់ដកនូវស្មៅយាប្បងដ៏វិចិត្រ។
នាងឧប្បលវណ្ណ បាំងនូវបាតដៃស្តើចកុវាឡលើក្បាល ហើយញ័រគ្រាប់
ភ្លៀង មានពណ៌ផងៗ ឲ្យធ្លាក់ចុះ។ នាងធ្វើផែនដីជាត្បាល ធ្វើគ្រួសជា
ស្រូវ ធ្វើភ្នំសិរេនុជាអង្គ ដូចកុងស្រីបុកស្រូវ។ ខ្ញុំម្ចាស់ឈ្មោះឧប្បលវណ្ណ ជា
ធីតារបស់ព្រះពុទ្ធដ៏បុរសិរ ជាអ្នកស្នាក់ក្នុងអភិញ្ញាទាំងឡាយ ជាអ្នកធ្វើ
តាមសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធអង្គ។ បពិត្រព្រះអង្គមានបញ្ជាចក្ខុ ខ្ញុំម្ចាស់សូម
ធ្វើនូវវិក្កនឫទ្ធិផងៗ សម្របថ្វាយព្រះលោកនាយក ហើយបុកាសនូវ
នាម និងគោតុ ទើបថ្វាយបង្គំព្រះបាទព្រះអង្គ។ បពិត្រព្រះមហាមុនី
ខ្ញុំម្ចាស់ជាអ្នកស្នាក់ក្នុងឫទ្ធិផង ក្នុងទិព្វសោតធាតុឫទ្ធិផង ជាអ្នកស្នាក់
ក្នុងចេតោបរិយញ្ញាណផង។ ខ្ញុំម្ចាស់ដឹងនូវបុព្វនិវាសៈ ទាំងទិព្វចក្ខុក៏
ខ្ញុំម្ចាស់ជម្រះហើយ អាសវៈទាំងអស់ ក៏អស់រលីងហើយ ឥឡូវនេះ ភព
ថ្មីទៀត មិនមានទៀតទេ។ ញាណរបស់ខ្ញុំម្ចាស់ ដ៏ទូលាយស្អាតក្នុងអត្ត
ធម៌ និរុត្តិ និងបដិភាណ តាមសភាពរបស់ព្រះពុទ្ធជាមហេសី។ បពិត្រព្រះ
មហាមុនី ព្រះអង្គធ្លាប់សម្របនូវសង្គ្រាម ចំពោះព្រះជិនស្រីដ៏បុរសិរ
ទាំងឡាយ ក្នុងកាលមុន កិច្ចការដ៏កុលែងច្រើនយ៉ាង របស់ខ្ញុំម្ចាស់
បុព្វិត្តទៅដើម្បីបុយោជន៍ដល់ព្រះអង្គ។ បពិត្រព្រះមហាមុនី អំពើណា
មានក្នុងកាលមុន ដែលខ្ញុំម្ចាស់ធ្វើហើយ សូមព្រះអង្គ រលឹកនូវអំពើជា
កុសលរបស់ខ្ញុំម្ចាស់នោះ បពិត្រព្រះមហាវិបុរស បុណ្យដែលខ្ញុំម្ចាស់
សន្សំទុកហើយ ដើម្បីបុយោជន៍ដល់ព្រះអង្គ។ បពិត្រព្រះអង្គជាមហា
វិបុរស ខ្ញុំម្ចាស់រៀរ (នូវអំពើ) ក្នុងទីមិនគួរ ហើយបានទាក់ចោលនូវអា
នាចារ ជីវិតដ៏ឧត្តម ដែលខ្ញុំម្ចាស់លះបង់ហើយ ដើម្បីបុយោជន៍ដល់
ព្រះអង្គ។ បពិត្រព្រះមហាមុនី ព្រះអង្គបានបុទានជីវិតដល់ខ្ញុំម្ចាស់ អស់
១០ ពាន់កោដិ ទាំងខ្លួនខ្ញុំម្ចាស់ ដែលខ្ញុំម្ចាស់បានលះបង់ហើយ ដើម្បី
បុយោជន៍ដល់ព្រះអង្គ។ គ្រានោះ បរិស័ទទាំងអស់ស្ងប់ស្ងុះកុលែង ធ្វើ
អញ្ជូលដោយត្បូង ពោលថា បពិត្រនាងម្ចាស់ សេចក្តីព្យាយាមមានឫទ្ធិ
ថ្លឹងមិនបាន ដែលនាងធ្វើហើយ តើដូចម្តេច។

ក្នុងកប្បទីមួយសែន អំពើកប្បនេះ កាលនោះ ខ្ញុំកើតជាកញ្ញានៃនាគ
ឈ្មោះនាងរិមលា ដែលគេសន្មតហៅថាស្រីល្អជាងនាងនាគកញ្ញាទាំង
ឡាយ។ ពស់ធំឈ្មោះមហានាគ ជ្រះថ្លាក្នុងសាសនានៃព្រះជិនស្រី បាន

និមន្តព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមបទុមុត្តរៈ ទុងមានគេជះច្រើន ពុមទាំងសាវ័ក។ មហានាគនោះ បានរៀបចំនូវមណ្ឌប ជាវិការៈនៃកែវផង នូវបល្ល័ង្កជា វិការៈនៃកែវផង នូវគ្រឿងឧបភោគ ជាវិការៈនៃកែវដែលលាយដោយ ខ្សាច់ ជាវិការៈនៃកែវផង នូវផ្លូវដែលស្ថិតស្ថានដោយទង់ជ័យ ជាវិការៈ នៃកែវផង ហើយបុគ្គលដោយត្បូងត្រី ទទួលព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ។ ចំណែកខាងព្រះ លោកនាយក ដែលបរិស័ទទាំង ៤ បានហែហមហើយ ទុងគង់លើអាសនៈ ដំបូសើរ ក្នុងលំនៅនៃមហានាគ។ សុចនាគបានថ្វាយនូវបាយទឹកផង នូវភោជនដែលគួរបរិភោគមានថ្មច្រើនផង នូវពរដំបូសើរផង ចំពោះ ព្រះពុទ្ធទុងមានយសធំ។ លុះព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធនោះ ទុងសោយហើយ ទុងលាង បាតុ ហើយធ្វើអនុមោទនា ដោយឧបាយនៃប្រាជ្ញាថា ចូរនាងនាគកញ្ញា មានឫទ្ធិច្រើនចុះ។ នាងនាគកញ្ញា បានឃើញព្រះសព្វញ្ញពុទ្ធដែលទុង សុសំបស់ មានយសច្រើន ចិត្តក៏ជ្រះថ្លាចំពោះព្រះសាស្តាផង ចិត្តក៏ បុតិព័ទ្ធចំពោះព្រះសាស្តាផង។ ក្នុងខណៈនោះ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធជាមហាវិបុល ព្រះនាមបទុមុត្តរៈ ជ្រាបច្បាស់នូវចិត្តរបស់ខ្ញុំ ទុងបង្ហាញនូវភិក្ខុនីដោយ ឫទ្ធិ។ ភិក្ខុនីនោះ ក្លៀវក្លា សម្មនូវឫទ្ធិច្រើនបុការ ខ្ញុំក៏រីករាយតុកអរ បានពោលពាក្យនេះ ចំពោះព្រះសាស្តាថា បពិត្រព្រះអង្គជាអ្នកប្រាជ្ញ ខ្ញុំម្ចាស់បានឃើញឫទ្ធិទាំងនេះ ដែលរាប់ថាកុលេងជាងឫទ្ធិឯទៀត ភិក្ខុនី នោះ ក្លៀវក្លាដោយឫទ្ធិខ្លាំងម៉្លេះ តើដោយបុការដូចម្តេច។

ភិក្ខុនីនេះ ជាធិតា ជាឱរសកើតអំពីមាត់របស់តថាគត ទើបជា ភិក្ខុនី មានឫទ្ធិច្រើន ជាអ្នកធ្វើតាមអនុសាសន៍របស់តថាគត បានជា មានសេចក្តីក្លៀវក្លាកុលេងដោយឫទ្ធិ។

លុះខ្ញុំស្តាប់ព្រះវាចានៃព្រះពុទ្ធហើយ ក៏តុកអរ ពោលនូវពាក្យយ៉ាងនេះ ថា សូមឲ្យខ្ញុំម្ចាស់ជាស្រ្តីក្លៀវក្លាកុលេងដោយឫទ្ធិ ប្រាកដដូចជាភិក្ខុនី នោះ។ បពិត្រព្រះអង្គជានាយក ខ្ញុំម្ចាស់មានចិត្តអរសប្បាយ រីករាយ មានចិត្តខ្ពង់ខ្ពស់ សូមឲ្យបានដូចភិក្ខុនីនេះ ក្នុងកាលអនាគតពុំខាន។ (ខ្ញុំបានថ្វាយ) នូវបល្ល័ង្កជាវិការៈនៃកែវមណីផង នូវមណ្ឌបដ៏ភ្លឺផុកផង ហើយញ្ជ្រុងព្រះពុទ្ធជាលោកនាយក ពុមទាំងព្រះសង្ឃឲ្យឆាន់ឆុតស្តប់ស្តល់ ដោយបាយ និងទឹក។ ខ្ញុំបូជាផ្កាឧប្បលឈ្មោះអរុណ ជាផ្កាដំបូសើរ របស់ ពួកនាគ ចំពោះព្រះពុទ្ធជាលោកនាយក ហើយសូមឲ្យពណ៌សម្បុររបស់ខ្ញុំ ដូចផ្កានេះ។ ដោយអំពើដែលខ្ញុំធ្វើល្អនោះផង ដោយការតម្កល់ទុកនូវ ចេតនានោះផង ខ្ញុំលះបង់រាងកាយជារបស់មនុស្សហើយ ក៏បានទៅកើត ក្នុងឋានភិក្ខុនី។ លុះខ្ញុំច្បូតចាកឋានភិក្ខុនីនោះហើយ ក៏មកកើត ក្នុងឋានមនុស្ស បានថ្វាយបិណ្ឌបាតដែលបិទបាំងដោយផ្កាឧប្បល ទាំងឡាយ ចំពោះព្រះពុទ្ធជាសយម្តី។ ក្នុងកប្បទី ៩១ អំពីកប្បនេះ

ព្រះពុទ្ធជានាយក ព្រះនាមវិបស្សី មានព្រះនេតុដ៏ភ្លឺថ្លា មានបញ្ញាចក្ខុ ក្នុងធម៌ទាំងពួង ទុងកើតឡើង។ ក្នុងកាលនោះ ខ្ញុំបានកើតជា សេដ្ឋីធីតាក្នុងបុរីដ៏ឧត្តមឈ្មោះពារាណសី បាននិមន្តព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ជា លោកនាយក ពុម្ភទាំងព្រះសង្ឃ ខ្ញុំថ្វាយមហាទាន បូជាព្រះពុទ្ធជានាយក ដោយផ្កាឧប្បលទាំងឡាយ ហើយប្រាថ្នាឲ្យមានពណ៌សម្បុរល្អដូចផ្កាឧប្បល ទាំងនោះ។ ក្នុងភទ្ទកប្បនេះ ព្រះពុទ្ធព្រះនាមកស្សបៈ មានដៅពង្សដ៏ បុស្សិរ មានយសច្រើន បុស្សិរជាងពួកជនអ្នកពោល ទុងកើតឡើង។ គ្រានោះ ព្រះរាជាដែនកាសិ ព្រះនាមកិកិ ជាតស្សៈលើបុជាជន ក្នុង ពារាណសីបុរីដ៏បុស្សិរ បានជាឧប្បដ្ឋាកនៃព្រះពុទ្ធជាមហេសី។ ខ្ញុំជាធីតា ទីពីរ របស់ព្រះរាជាអង្គនោះ ឈ្មោះនាងសមណីគុត្តា បានស្តាប់ធម៌របស់ ព្រះពុទ្ធជិនស្រី ជាបុគ្គលបុស្សិរ ហើយពេញចិត្តនឹងបព្វជ្ជា។ ក្នុងគ្រានោះ ព្រះវររាជបិតារបស់យើងទុងមិនអនុញ្ញាត យើងក៏មិនខ្ជិលចម្រើន បុព្វិត្ត ពុហុចរិយៈសម្រាប់កុមារី អស់ ២០ ពាន់ឆ្នាំ នៅក្នុងផ្ទះ ជាព្រះរាជកញ្ញា បិតានៅក្នុងសេចក្តីសុខ តុកអរិករាយក្នុងការបម្រើព្រះពុទ្ធ ជា ព្រះរាជធីតា ៧ អង្គគឺ នាងសមណី ១ សមណគុត្តា ១ ភិក្ខុនី ១ ភិក្ខុទា សិកា ១ ធម្មា ១ សុធម្មា ១ សង្ឃទាសិកា ជាគំរប់ប្រាំពីរ។ (ក្នុងពុទ្ធប្បាទ ព្រះសមណគោតមនេះ ធីតាទាំងនោះ បានមកជា) ខ្លួនខ្ញុំ ១ នាងខេមា មានប្រាជ្ញា ១ បដាចារា ១ កុណ្ណលកេសី ១ កិសាគោតមី ១ ធម្មទិន្នា ១ វិសាខា ជាគម្រប់ប្រាំពីរ។ ដោយអំពើដែលខ្ញុំធ្វើល្អនោះផង ដោយការ តម្កល់ចេតនានោះផង ខ្ញុំលះបង់រាងកាយ ជារបស់មនុស្សហើយ បាន ទៅកើតក្នុងឋានភារីក្តីង្ស។ លុះច្បួតចាកឋានភារីក្តីង្សនោះហើយ ក៏មក កើតក្នុងមនុស្សតុកូលធំ បានថ្វាយនូវសំពត់សាច់ម៉ដ្ឋ មានពណ៌លឿង ដល់ព្រះអរហន្ត។ លុះខ្ញុំច្បួតចាកអត្តភាពនោះហើយ មកកើតក្នុងអវិជ្ជ បុរី ក្នុងតុកូលព្រាហ្មណ៍ ជាធីតានៃតិវិជ្ជវិជ្ជសេដ្ឋី ឈ្មោះនាងឧម្មាទន្តិ ជាទី ពេញចិត្ត (របស់ជន)។ លុះខ្ញុំច្បួតចាកអត្តភាពនោះហើយ មកកើតក្នុង ជនបទ ក្នុងតុកូលមួយ ជាអ្នកខ្ជិលខ្ជាយ មិនជាអ្នកស្តុកស្តម្ភណាស់ណា ទេ។ គ្រានោះ ខ្ញុំថែវក្សានូវស្រូវសាលី ខ្ញុំបានឃើញព្រះបច្ចុកសម្មាសម្ពុទ្ធ ហើយ ថ្វាយលាជប្រាំរយកន្លោង ដែលគុបដោយផ្កាឈូក ហើយប្រាថ្នានូវកូនប្រាំ រយរូប ខ្ញុំថ្វាយទឹកឃ្នុំដល់ព្រះពុទ្ធជាសយម្ហូ ព្រោះតែកូនទាំងនោះ លុះច្បួត ចាកអត្តភាពនោះហើយ បានមកកើតក្នុងតុបកផ្កាឈូកនៅក្នុងពុ។ ខ្ញុំ បានជាមហេសីរបស់សុចដែនកាសិ ដែលគេធ្វើសក្ការបូជា បានបង្កើត ព្រះរាជបុត្រចំនួនប្រាំរយឥតខ្ចោះ។ កាលណា ព្រះរាជបុត្រទាំងនោះ ដល់នូវ វ័យចម្រើនឡើង កំពុងលេងលុងក្នុងទឹក បានឃើញស្លឹក និងផ្កាឈូក សំយុងចុះ (មានចិត្តនឿយណាយក្នុងសង្វារ ក៏ចេញបួស) បានជាព្រះ

បច្ចុប្បន្នជានាយក ក្នុងកាលនោះ។ ខ្ញុំនោះជាអ្នកព្រាត់ប្រាសចាក រាជបុត្រដំបូងស៊ើវទាំងនោះ ក៏មានសេចក្តីសោកស្តាយ លុះច្បាប់ (ចាក អត្តភាពនោះហើយ) បានមកកើតក្នុងស្រុកតូចមួយ ទៀបភ្នំសិគិលី។ កាលណា ខ្ញុំមានចិត្តភ្នកនឹកដល់កូន ដែលជាព្រះបច្ចុប្បន្ន ក៏នាំយក បបរដើរទៅ ដើម្បីកូនទាំងឡាយផង ដើម្បីខ្លួនផង ខ្ញុំបានឃើញព្រះ បច្ចុប្បន្នជានាយក ៨ ព្រះអង្គ ដែលកំពុងដើរទៅកាន់ស្រុក ដើម្បីភិក្ខុ ក៏នឹករលឹកកូនទាំងឡាយ កាលនោះ ទរនៃទឹកដោះរបស់ខ្ញុំក៏ខ្ពស់ចេញ ព្រោះសេចក្តីសុឡាញ់ចំពោះកូន។ លំដាប់នោះ ខ្ញុំជ្រះថ្លា បានបុគ្គេនបបរ ដល់ព្រះបច្ចុប្បន្នទាំងនោះ ដោយដៃរបស់ខ្លួន លុះច្បាប់ចាកអត្តភាព នោះ ក៏បានទៅកើតឯឧទ្យាន ឈ្មោះនន្ទនៈ ក្នុងឋានតុត្រីង្ស។ បពិត្រ ព្រះអង្គជាមហារីបុរស ខ្ញុំម្ចាស់បានទទួលសុខទុក្ខ អន្ទោលទៅក្នុងភព តូចភពធំ ទាំងជីវិតក៏ខ្ញុំលះបង់ ដើម្បីបុរោជន៍នៃព្រះអង្គ។ សេចក្តីទុក្ខ ផងៗ ជាច្រើនយ៉ាងក្តី សម្បត្តិផងៗ ជាច្រើនក្តី (របស់ខ្ញុំ) រមែងមាន យ៉ាងនេះឯង លុះដល់បច្ចិមភព ខ្ញុំមកកើតក្នុងសាវត្ថិបូរិ។ ខ្ញុំកើតក្នុង តុកូលនៃសេដ្ឋី មានទុព្យច្រើន ដល់នូវសេចក្តីសុខ ជាតុកូលចាត់ចែងល្អ ហើយ រុងរឿងដោយរតនវត្ថុផងៗ សម្បត្តិសេចក្តីប្រាថ្នាគុបយ៉ាង។ ខ្ញុំត្រូវ គេធ្វើសក្ការបូជាផង រាប់អានកោតកុងដូច្នោះផង ដល់នូវរូបសិរី ត្រូវគេ ធ្វើសក្ការៈកុលេង ក្នុងតុកូលទាំងឡាយ។ ខ្ញុំជាស្ត្រីដែលពួកជនអ្នកមាន សិរីដោយរូប និងភោគៈប្រាថ្នាលើសលុបផង ដែលពួកកូនសេដ្ឋីជាច្រើន រយនាក់ ប្រាថ្នាហើយផង។ ខ្ញុំលះបង់នូវផ្ទះហើយ ចូលទៅកាន់ផ្នួស កាល មិនទាន់ដល់កន្លះខែនៅឡើយ ក៏បានលុះនូវសច្ចៈ ៤។ ខ្ញុំនិម្មិតនូវរថ មានជ្រុង ៤ ដោយឫទ្ធិ ហើយម្លាយបង្អួចនូវព្រះបាទនៃព្រះពុទ្ធ ព្រះអង្គ ជាទីពឹងដ៏មានសិរីរបស់សត្វលោក។

(មារពោលថា) នាងអាស្រ័យនូវដើមឈើដែលមានចុងវិក្កុស្តៈស្តាយ បិតនៅទៀបគល់រាំងតែម្នាក់ឯង ទាំងអ្នកណាមួយ ជាគម្របំពិរនឹងនាង ក៏មិនមាន តើនាងមិនខ្លាចពួកជនពាល ឬពួកអ្នកលេងទេឬ។

(ខ្ញុំឆ្លើយថា) ពួកជនអ្នកលេង ចំនួនមួយរយក្តី មួយពាន់ក្តី ដែល ប្រាកដដូច្នោះ មកក្នុងទីនេះ យើងក៏ឥតព្រឺរោម ឥតញាប់ញ័រ ម្ចាស់មាន អ្នកជាបុគ្គលម្នាក់ឯង តើនឹងធ្វើមុចដល់យើង។

យើងនុ៎ះ អាចបំបាត់ខ្លួនក៏បាន ចូលទៅក្នុងពោះអ្នកឯងក៏បាន កាលយើងបិតនៅតុងបុជុចិញ្ចើម ក៏អ្នកមើលមិនឃើញ។ យើងជាស្រី ស្ងាត់ក្នុងផ្លូវចិត្ត ទាំងឥទ្ធិបាទទាំងឡាយ យើងក៏បានចម្រើនល្អហើយ យើងជាស្រីរួចចាកចំណងទាំងអស់ហើយ នៃអាវុសោ យើងមិនខ្លាចអ្នក ទេ។ អ្នកពោលនូវសេចក្តីតុកអរក្នុងកាម ចំពោះគំនរកាមណា គំនរកាម

នោះ ឧបមាដូចមុខលំពែងដ៏មុតកុលែង ឥឡូវនេះ យើងមិនមាន
សេចក្តីតុកអរក្នុងកាមនោះទៀតទេ។ សេចក្តីរីករាយក្នុងអារម្មណ៍
ទាំងអស់ យើងបានកំចាត់បង់ហើយ ទាំងគំនរនៃសេចក្តីងងឹត យើងក៏
ទំលាយចេញហើយ ម្ចាស់មានចិត្តបាប អ្នកចូរដឹងយ៉ាងនេះចុះ ខ្លួន
អ្នក ត្រូវយើងកំចាត់បានហើយ។ ព្រះជិនស្រីជានាយក តុកអរចំពោះ
គុណនោះ តាំងខ្ញុំក្នុងទីជាងតទគ្គៈ ក្នុងបរិស័ទទាំងឡាយថា នាងឧប្បល
វណ្ណ ជាស្រីបុរសរំលឹកជាងភិក្ខុនី ដែលមានប្បទិទាំងឡាយ។ ព្រះសាស្តា
ខ្ញុំបានបុព្វិត្តតាមហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានធ្វើហើយ
ភារៈដ៏ធ្ងន់ ខ្ញុំក៏ទំលាក់ចេញហើយ តណ្ហាជាគ្រឿងនាំសត្វទៅកាន់ភព ខ្ញុំ
បានគាស់រំលើងចេញហើយ។ ខ្ញុំចេញចាកផ្ទះ ចូលទៅកាន់ផ្នួស ដើម្បី
បុយោជន៍ដល់គុណវិសេសណា បុយោជន៍ គឺគុណវិសេសនោះឯង ជា
គ្រឿងអស់ទៅនៃសំយោជនៈទាំងអស់ ខ្ញុំក៏បានដល់ជាលំដាប់ហើយ។
ចំនួនពាន់នៃពួកជនដោយជុំវិញ រមែងបង្ហោនមកនូវបច្ច័យ គឺចិវរ
បិណ្ឌបាត សេនាសនៈ ដោយកាលក្លាមៗ។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុត
បំផ្លាញហើយ ភពទាំងអស់ ខ្ញុំគាស់រំលើងហើយ ខ្ញុំជាអ្នកមិនមានអាសវៈ
ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អ
ហើយ ក្នុងសំណាក់ព្រះពុទ្ធជាបុគ្គលបុរសិរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានដល់ហើយ
សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្មិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និង
អភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឱ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំ
ក៏បានបុគ្គិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះឧប្បលវណ្ណភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្រេចនូវគាថា
ទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ ឧប្បលវណ្ណថេរិយាបទាន។

បដាចារាថេរិយាបទាន ទី១០

[២០] ព្រះជិនស្រីព្រះនាមបទុមុត្តរៈ ព្រះអង្គដល់នូវក្រើយនៃធម៌ទាំងពួង
ជានាយក ទុងកើតឡើងក្នុងកប្បទីមួយសែន អំពីកប្បនេះ។ ក្នុង
គ្រានោះ ខ្ញុំកើតក្នុងតុកូលសេដ្ឋី ក្នុងនគរហង្សវរ្ម័ន រុងរឿងដោយរតនៈ
ផុងៗ ជាស្រីឆុតស្តប់ស្តល់ដោយសេចក្តីសុខច្រើនយ៉ាង។ ខ្ញុំបានចូលទៅ
គាល់ព្រះអង្គ ជាមហារីបុរសនោះ បានស្តាប់ធម្មទេសនា លំដាប់នោះ ខ្ញុំ
កើតសេចក្តីជ្រះថ្លា ហើយដល់នូវព្រះជិនស្រីជាទីពឹង។ លំដាប់នោះ ព្រះពុទ្ធ
ជានាយក ទុងសរសើរភិក្ខុនីជាអ្នកអៀនខ្មាស មានចិត្តនឹងជឹង ក្លៀវក្លា
ក្នុងហេតុគួរ និងមិនគួរ ជាភិក្ខុនីខ្ពង់ខ្ពស់ជាងភិក្ខុនីទាំងឡាយ អ្នក
ទុទុងនូវវិន័យ។ ក្នុងកាលនោះ ខ្ញុំមានចិត្តរីករាយ ប៉ុនប៉ងចំពោះតំណែង
នោះ ហើយនិមន្តព្រះទសពល ជាលោកនាយក ពុមទាំងព្រះសង្ឃឱ្យឆាន់

អស់ ៧ ថ្ងៃ ហើយបានថ្វាយបាតុ និងចិវរ ក្រាបទៀបព្រះបាទាដោយក្លៀង
ហើយពោលពាក្យនេះថា បពិត្យព្រះមុនីជាធិរាជបុរស ភិក្ខុនីណា ដែល
ព្រះអង្គសរសើរហើយ បពិត្យព្រះអង្គជានាយក ខ្ញុំម្ចាស់សូមឲ្យបានដូច
ភិក្ខុនីនោះ ក្នុងកប្បទី ៨ អំពើកប្បនេះ បើសេចក្តីប្រាថ្នានឹងសម្មោះ ក្នុង
កាលនោះ ព្រះសាស្តាបានត្រាស់នឹងខ្ញុំថា ម្ចាស់នាងដ៏ចម្រើន នាងកុំ
ខ្លាច ចូរនាងតុកអរចុះ ក្នុងកាលអនាគត នាងនឹងបានតំណែងនុះដូច
ចិត្តប្រាថ្នា។ ព្រះសាស្តាព្រះនាមគោតម ទុងសម្មតក្នុងតុកូលក្សត្រិក្កាកៈ
នឹងមានក្នុងលោក ក្នុងកប្បទីមួយសែន អំពើកប្បនេះ។ នាងនឹងបាន
ជាដៅពង្សក្នុងធម៌ទាំងឡាយ នៃព្រះសាស្តាអង្គនោះ ជាឱរស ជាធម្ម
និម្មិត មានឈ្មោះថា នាងបដាចារា ជាសាវិការបស់ព្រះសាស្តា។ ក្នុង
គ្រានោះ ខ្ញុំមានចិត្តរីករាយ មានមេត្តាចិត្ត បម្រើព្រះជិនស្រី ជា
លោកនាយក ពុមទាំងព្រះសង្ឃ ដរាបអស់ជីវិត។ ដោយអំពើដែលខ្ញុំធ្វើល្អ
នោះផង ដោយការតម្កល់ទុកនូវចេតនានោះផង លុះខ្ញុំលះបង់រាងកាយ
ជារបស់មនុស្សហើយ បានទៅកើតក្នុងឋានភារីក្លីង្ស។ ព្រះពុទ្ធព្រះនា
មកស្សបៈ មានដៅពង្សដំបូរសើរ មានយសធំ បុរសិរជាងពួកជន
អ្នកពោល ទុងកើតឡើងក្នុងភទ្ទកប្បនេះ។ ក្នុងកាលនោះ ព្រះរាជាក្នុង
ដែនកាសិ ព្រះនាមកិកិ ជាឧបដ្ឋាករបស់ព្រះពុទ្ធជាមហេសី ជាឥស្សរៈលើ
បុជាជន ក្នុងក្រុងពារាណសិបូរិដ៍ឧត្តម។ ខ្ញុំបានជាធីតាទី ៣ នៃព្រះបាទ
កិកិកិនោះ ដែលប្រាកដថា ភិក្ខុនី បានស្តាប់ធម៌របស់ព្រះជិនស្រីដំបូរសើរ
ហើយពេញចិត្តនឹងបព្វជ្ជា។ តែក្នុងកាលនោះ ព្រះបិតារបស់យើង ទុងពុំ
អនុញ្ញាត យើងក៏ជាស្រ្តីមិនខ្ជិលចម្រើន បានបុត្រិត្តពុហ្មចរិយៈសម្រាប់
កុមារី អស់ ២០ ពាន់ ឆ្នាំ នៅក្នុងផ្ទះ ជាព្រះរាជកញ្ញា បិតានៅក្នុង
សេចក្តីសុខ តុកអរ រីករាយក្នុងការបម្រើព្រះពុទ្ធ ជាធីតា ៧ អង្គគឺ
នាងសមណី ១ សមណគុត្តា ១ ភិក្ខុនី ១ ភិក្ខុទាសិកា ១ ធម្មា ១ សុធម្មា ១
សង្ឃទាសិកា ជាគំរប់ប្រាំពីរ។ (រាជកញ្ញាទាំងនោះ លុះចេរវិលរឹងមកក្នុង
ពុទ្ធប្បាទនេះ) បានមកជាខ្ញុំ ១ ឧប្បលវណ្ណា ១ ខេមា ១ ភទ្ទាភិក្ខុនី ១
កិសាគោតមី ១ ធម្មទិន្នា ១ វិសាខា ជាគំរប់ប្រាំពីរ។ ដោយអំពើដែលខ្ញុំ
ធ្វើល្អនោះផង ដោយការតម្កល់ទុកនូវចេតនានោះផង លុះខ្ញុំលះបង់នូវ
រាងកាយជារបស់មនុស្សហើយ បានទៅកើតក្នុងឋានភារីក្លីង្ស។ ឥឡូវនេះ
មកដល់បច្ច័យភព ខ្ញុំកើតក្នុងតុកូលសេដ្ឋី ក្នុងក្រុងសាវត្ថី ជាបូរិដ៍ដំបូរសើរ
មាំមួន ស្តុកស្តម្ភ មានធនធានច្រើន។ ខ្ញុំកំពុងបុកបដោយវ័យដ៏ចម្រើន
លុះក្នុងអំណាចនៃវិតក្កៈ ខ្ញុំបានឃើញនូវបុរសអ្នកនៅក្នុងជនបទហើយ
ក៏បានទៅនៅជាមួយនឹងបុរសនោះ។ ខ្ញុំមានបុត្រប្រុស ១ នាក់ បុស្តក
ហើយ បុត្រទី ២ នៅក្នុងផ្ទះរបស់ខ្ញុំ ក្នុងកាលនោះ ខ្ញុំកាត់ចិត្តថា អញត្រូវ

ទៅរកជួបមាតាបិតាវិញ។ គ្រានោះ ខ្ញុំមិនបានប្រាប់ស្វាមីរបស់ខ្ញុំទេ លុះ
ស្វាមីនោះឃ្លាតចេញទៅ ខ្ញុំជាស្រ្តីតែម្នាក់ឯង រត់ចេញចាកផ្ទះ ដើរទៅ
កាន់ក្រុងសាវត្រីដ៏ឧត្តម។ លំដាប់នោះ ប្តីរបស់ខ្ញុំមកតាមទាន់ក្នុងផ្លូវ
បបួលខ្ញុំទៅវិញ ក្នុងគ្រានោះ ខ្យល់កម្មុជរាត (ខ្យល់កើតអំពីកម្ម) ដ៏
អាក្រក់ពន់ពេក កើតឡើងដល់ខ្ញុំ។ ស្រាប់តែភ្លៀងធំតាំងឡើងក្នុង
សម័យជាទីបុស្ចុតិកូននៃខ្ញុំ គ្រានោះ ប្តី (របស់ខ្ញុំ) ទៅដើម្បីបុយោជន៍
ដល់ឧស ត្រូវពស់ចឹកស្លាប់ទៅ។ គ្រានោះ ខ្ញុំជាស្រ្តីកំព្រា មិនមានទីពឹង
ដោយសេចក្តីទុក្ខព្រោះសម្រាលកូន ខ្ញុំដើរទៅកាន់លំនៅនៃតុកូលរបស់
ខ្លួន ឃើញនូវស្ទឹងតូច មានទឹកពេញព្រៀប។ ខ្ញុំជាស្រ្តីម្នាក់ឯង នាំ
យកកូនតូច ឆ្លងទៅដាក់ឯច្រាំងត្រើយនាយ ហើយញ៉ាំងកូនតូចឲ្យបៅ
រួចតុឡប់មកចម្កងកូនបង។ មានសត្វខ្នងមួយ ឆាប់យកកូនតូចដែល
កំពុងយំ ទាំងខ្ទឹមក៏ក្អែកយកកូនបងទៅទៀត ខ្ញុំជាស្រ្តីចុកណែនដោយ
សេចក្តីសោក។ ខ្ញុំដើរទៅកាន់ក្រុងសាវត្រី បានឮថា ពួកជនរបស់ខ្លួន គឺ
មាតាបិតាត្រូវស្លាប់អស់ហើយ គ្រានោះ ខ្ញុំមានសេចក្តីសោកគុបសង្កត់
ចុកណែនដោយសេចក្តីសោកដ៏ធំ ហើយបានពោលថា កូនទាំងពីរធ្វើ
មរណកាលហើយ ទាំងប្តីរបស់ខ្ញុំ ក៏ស្លាប់ក្នុងពុំ មាតាបិតា និងបងប្រុស
ក៏ត្រូវគេដុតលើជើងថ្កូវជាមួយគ្នា។ កាលនោះ ខ្ញុំជាស្រ្តីស្តាំងស្តមផង
កើតរោគលឿងផង ឥតមានទីពឹង មានចិត្តបុកបដោយសេចក្តីទុក្ខ
លំដាប់នោះ ខ្ញុំដើរចេញទៅអំពីទីនេះ បានឃើញព្រះពុទ្ធ ព្រះអង្គជាសារថី
របស់បុរាណជន។ លំដាប់នោះ ព្រះសាស្តា ទុងត្រាស់ចំពោះខ្ញុំថា នាងចូរកុំ
សោកស្តាយ ចំពោះកូនទាំងឡាយឡើយ ចូរនាងសុសស្រាយឡើង ចូរនាង
សុងរកខ្លួនរបស់នាងវិញ នាងព្រួយឥតបុយោជន៍សោះទេ។ កូន
ទាំងឡាយ ពឹងពុំបាន ញាតិក៏ពឹងពុំបាន ទាំងដៅពង្សក៏ពឹងពុំបាន
បុគ្គលដែលត្រូវសេចក្តីស្លាប់គុបសង្កត់ ទីពឹងចំពោះញាតិពុំបានឡើយ។
លុះខ្ញុំបានស្តាប់ព្រះវាចានោះរបស់ព្រះមុនី ក៏បាននូវផលទី ១ ខ្ញុំបួសមិន
យូរប៉ុន្មាន ក៏បានសម្មចនូវព្រះអរហត្ត។ ខ្ញុំជាអ្នកស្នាក់ក្នុងប្រទ្វីផង ក្នុង
សោតធាតុជាទិព្វផង ខ្ញុំជាអ្នកធ្វើតាមសាសនានៃព្រះសាស្តា រមែងដឹង
នូវចិត្តនៃបុគ្គលដទៃផង។ ខ្ញុំដឹងនូវបុព្វនិរាសៈ ទាំងទិព្វចក្ខុ ខ្ញុំបាន
ជម្រះហើយ ខ្ញុំជាភិក្ខុនិបរិសុទ្ធស្ថិតមានមន្ទិល ព្រោះបានញ៉ាំងអាសវៈ
ទាំងពួងឲ្យអស់ហើយ។ លំដាប់នោះ ខ្ញុំបានរៀនវិន័យទាំងអស់ក្នុង
សំណាក់របស់ព្រះពុទ្ធ ព្រះអង្គឃើញហេតុទាំងអស់ផង ខ្ញុំឆ្លើយដោះស្រាយ
នូវសេចក្តីពិស្តារគុបយ៉ាង តាមពិតផង។ ព្រះជិនស្រីតុកអរ ចំពោះគុណ
នោះហើយ តាំងខ្ញុំក្នុងទីជាឯកទគ្គៈថា នាងបដាចារា ជាភិក្ខុនិឯក
បុសិរជាងពួកភិក្ខុនិអ្នកទុទុងវិន័យ។ ព្រះសាស្តា ខ្ញុំបានបុព្វិត្តតាម

ហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានធ្វើហើយ ការៈដ៏ធ្ងន់ ខ្ញុំបាន
ដាក់ចេញហើយ តណ្ហាជាគ្រឿងនាំសត្វទៅកាន់ភព ខ្ញុំបានគាស់រំលើង
ចេញហើយ។ ខ្ញុំចេញចាកផ្ទះ ចូលទៅកាន់ផ្កុស ដើម្បីបុយោជន៍ដល់
គុណធម៌ណា បុយោជន៍គឺគុណធម៌នោះរបស់ខ្ញុំ ជាទីអស់ទៅនៃ
សញ្ញាជនៈទាំងពួង ខ្ញុំក៏បានសម្មតហើយ។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុត
បំផ្លាញហើយ ភពទាំងអស់ ខ្ញុំគាស់រំលើងហើយ ខ្ញុំជាអ្នកមិនមានអាសវៈ
ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អ
ហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធជាបុគ្គលបុរសីរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានសម្មតហើយ
សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្មិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និង
អភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំ
ក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះបដាចារាភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្រុងនូវគាថាទាំង
នេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ បដាចារាថេរិយាបទាន។

ឧទ្ទាន

ឯកុបោសថិការិយាបទាន ១ សឡលបុប្ផិកាថេរិយាបទាន ១ មោទក
ទាយិកាថេរិយាបទាន ១ ឯកាសនទាយិកាថេរិយាបទាន ១ បញ្ចទីប
ទាយិកាថេរិយាបទាន ១ នឡមាលិកាថេរិយាបទាន ១ បដាបតិគោតមី
ថេរិយាបទាន ១ ខេមាថេរិយាបទាន ១ ឧប្បលវណ្ណាថេរិយាបទាន ១
បដាចារាថេរិយាបទាន ១ មានគាថា ៥០៩ គាថា។

ចប់ ឯកុបោសថវគ្គ ទី២។

កុណ្ណលកេសវគ្គ ទី៣

កុណ្ណលកេសីថេរិយាបទាន ទី១

[២១] ព្រះជិនស្រី ព្រះនាមបទុមុត្តរៈ ព្រះអង្គដល់នូវត្រើយនៃធម៌ទាំង
ពួង ជានាយក ទុង់កើតឡើងក្នុងកប្បទីមួយសែន អំពីភទ្ទកប្បនេះ។
គ្រានោះ ខ្ញុំកើតក្នុងតុកូលនៃសេដ្ឋី ក្នុងក្រុងហង្សវតី ជាតុកូលរុងរឿង
ដោយរតនវត្ថុផងៗ ខ្ញុំជាស្រីស្តាប់ស្តល់ដោយសេចក្តីសុខច្រើនបុការ។ ខ្ញុំ
ចូលទៅរកព្រះពុទ្ធ ជាមហាវិបុរសអង្គនោះ ហើយបានស្តាប់ធម៌ដ៏ឧត្តម
លំដាប់នោះ ខ្ញុំមានសេចក្តីជ្រះថ្លាកើតឡើងហើយ បានដល់ព្រះជិនស្រី
ជាទីពឹង។ ក្នុងកាលនោះឯង ព្រះពុទ្ធជានាយក ព្រះនាមបទុមុត្តរៈ
បុកបដោយមហាករុណា ទុង់តាំងសុភាភិក្ខុនី ថាជាភិក្ខុនីបុរសីរជាងពួក
ភិក្ខុនីដែលត្រាស់ដឹងឆាប់រហ័ស។ លុះខ្ញុំបានស្តាប់ព្រះពុទ្ធភាសនានោះហើយ
ខ្ញុំមានសេចក្តីរីករាយ បានថ្វាយទានដល់ព្រះពុទ្ធជាមហេសី ហើយក្រាប
ចុះទៀបព្រះបាទាដោយត្បូង ប្រាថ្នានូវតំណែងនោះ។

ព្រះពុទ្ធជាមហាវិបុល ទុំអនុមោទនាថា ម្ចាស់នាងដ៏ចម្រើន តំណែងណា ដែលនាងប្រាថ្នាហើយ តំណែងទាំងអស់នោះ នឹងសម្រេច ពុំខាន ចូរនាងបានសេចក្តីសុខ រំលត់ទុក្ខចុះ។ ក្នុងកប្បទីមួយសែន អំពី កប្បនេះ ព្រះសាស្តា ព្រះនាមគោតម ទុំសម្តែងក្នុងតុក្កលក្សតុឈ្មោះឱ ក្តាកៈ នឹងកើតឡើងក្នុងលោក។ នាងនឹងបានជាញាតិក្នុងធម៌របស់ព្រះ សាស្តាអង្គនោះ ជាឱរស ជាធម្មនិម្មិត ជាសាវិកានៃព្រះសាស្តា ឈ្មោះនាង កុណ្ណលកេសីដ៏ចម្រើន។

ដោយអំពើដែលខ្ញុំធ្វើល្អនោះផង ដោយការតម្កល់ទុកនូវចេតនានោះ ផង ខ្ញុំលះបង់រាងកាយជារបស់មនុស្សហើយ បានទៅកើតក្នុងឋាន ភារតីវិញ។ លុះខ្ញុំច្យុតចាកឋានភារតីវិញនោះ ទៅកើតក្នុងឋានយាមៈ ច្យុតចាកឋានយាមៈនោះ បានទៅកើតក្នុងឋានតុសិត ច្យុតចាកឋាន តុសិតនោះ ក៏បានទៅកើតក្នុងឋាននិម្មានវតី រួចទៅកើតក្នុង បរិនិម្មិតវសវតីបូរី។ ខ្ញុំកើតក្នុងទីណាៗ ខ្ញុំបាននូវភាពជាមហេសីរបស់ សុចទាំងឡាយក្នុងទីនោះៗ ព្រោះអានិសង្សនៃបុណ្ណកម្មនោះឯង។ ខ្ញុំច្យុត ចាកអត្តភាពនោះ ហើយបានមកកើតក្នុងមនុស្សលោក បាននូវភាព ជាមហេសី របស់សុចចក្ខុពុទ្ធិទាំងឡាយផង របស់សុចក្នុងមណ្ឌល ទាំងឡាយផង។ ខ្ញុំបាននូវសម្បត្តិក្នុងទេវលោកផង ក្នុងមនុស្សលោកផង ហើយជាស្រីដល់នូវសេចក្តីសុខក្នុងទីទាំងពួង អន្ទោលទៅក្នុងកប្បដ៏ ចម្រើន។ ព្រះពុទ្ធព្រះនាមកស្សបៈ ព្រះអង្គមានដៅពង្សដ៏បុសើរ មានយស ចម្រើន បុសើរជាងពួកអ្នកប្រាជ្ញ ទុំកើតឡើងក្នុងភទ្ទកប្បនេះ។ គ្រានោះ ព្រះរាជាក្នុងដែនកាសិ ព្រះនាមកិកិ ក្នុងពារាណសីបូរីដ៏ឧត្តម ជាឥស្សរៈលើបុជាជន បានជាឧបដ្ឋាកនៃព្រះពុទ្ធជាមហេសី។ ខ្ញុំជាធីតាទី ៤ របស់ព្រះរាជាអង្គនោះ ដែលប្រាកដថា ភិក្ខុទាសិ បានស្តាប់ធម៌របស់ ព្រះជិនស្រីដ៏បុសើរ ហើយក៏ពេញចិត្តចំពោះបព្វជ្ជា។ ព្រះបិតាឃើង ទុំមិនអនុញ្ញាតឱ្យបួសទេ កាលនោះ ឃើងជាអ្នកមិនខ្ជិលចុះអូស បាន បុព្វិត្តពុហ្មចរិយសម្រាប់កុមារី អស់ពីរម៉ឺនឆ្នាំក្នុងផ្ទះ។ ឃើងជា ព្រះរាជធីតា ៧ នាក់ ជាកញ្ញាបិតានៅក្នុងសេចក្តីសុខ តុកអរិករាយ ក្នុង ការបម្រើព្រះពុទ្ធ គឺនាងសមណី ១ សមណគុត្តា ១ ភិក្ខុនី ១ ភិក្ខុទាសិកា ១ ធម្មា ១ សុធម្មា ១ នាងសង្ឃទាសិកា ជាគំរប់ប្រាំពីរ។ កាលនោះ (ព្រះរាជធីតាទាំង ៧ នាក់នោះ ចេរវិលវឹងមក) បានជានាងខេមា ១ ឧប្បលវណ្ណា ១ បដាចារា ១ ខ្ញុំ ១ កិសាគោតមី ១ ធម្មទិន្នា ១ វិសាខា ជា គំរប់ប្រាំពីរ។ ដោយអំពើដែលខ្ញុំធ្វើល្អនោះផង ដោយការតម្កល់ទុកនូវ ចេតនានោះ ផង លុះខ្ញុំលះបង់នូវរាងកាយជារបស់មនុស្សហើយ បានទៅ កើតក្នុង ឋានភារតីវិញ។ ឥឡូវនេះ ដល់មកបច្ច័យភព ខ្ញុំកើតក្នុងតុក្កល

សេដ្ឋីដ៏ស្តុកស្តម្ភក្នុងបូរីដ៏ឧត្តម ឈ្មោះគិរិវិជ្ជៈ បិតានៅក្នុងវ័យដ៏ចម្រើន។ ខ្ញុំឃើញនូវចោរដែលគេកំពុងបណ្តើរយកទៅដើម្បីសម្លាប់ ហើយសុទ្ធាញ្ចប់ ចំពោះចោរនោះ លំដាប់នោះ បិតារបស់ខ្ញុំដោះចោរនោះ ចេញអំពីទោស ដែលត្រូវសម្លាប់ ដោយកហាបណៈមួយពាន់។ បិតាបានឲ្យខ្ញុំទៅចោរនោះ ព្រោះដឹងច្បាស់នូវចិត្តខ្ញុំ ខ្លួនខ្ញុំជាស្រីឥតរង្កៀស ជាអ្នកអាណិតអនុគ្រោះ កុពេក ចំពោះចោរនោះ។ ឯចោរនោះ នាំមកនូវគ្រឿងបូជា ហើយនាំខ្ញុំ ទៅកាន់ជ្រោះសម្រាប់ទំលាក់ចោរ ហើយគិតសម្លាប់ខ្ញុំលើភ្នំ ដោយសេចក្តី ចង់បាននូវគ្រឿងបូជាបស់ខ្ញុំ។ គ្រានោះ ខ្ញុំធ្វើអញ្ជូលីដ៏ល្អ បុណ្យ ចំពោះចោរឈ្មោះសត្តកៈ រក្សានូវជីវិតរបស់ខ្លួនទុកសិន ហើយពោលពាក្យ នេះថា បពិត្រអ្នកដ៏ចម្រើន អ្នកចូរនាំយកនូវសង្វាជារិការនៃមាស ពុមទាំងកែវមុក្តា កែវពៃឡដ៏ច្រើនទាំងអស់នេះទៅចុះ រួចសូមឲ្យអ្នក ប្រាប់គេឲ្យដឹងថា ខ្ញុំជាទាសិចុះ។ ម្ចាស់នាងកល្យាណី នាងចូរដាក់នូវ គ្រឿងបូជាមកឲ្យអញចុះ នាងកុំខ្សឹកខ្សួលខ្លាំងឡើយ អញមិនដែលថា មិនសម្លាប់នូវមនុស្សដែលមកក្នុងពុសោះទេ។ អញនឹករកមើលខ្លួនអញ ចាប់តាំងពីអញដល់នូវភាពជាអ្នកដឹងក្តីមក អញមិនដែលស្គាល់ អ្នកដទៃឲ្យជាទីសុទ្ធាញ្ចប់ជាងនាងឡើយ។ អ្នកចូរមកនេះ ខ្ញុំនឹងបាន កៀកកើយអ្នកសិន ហើយសូមធ្វើបុណ្យកិរិយាអ្នក ថ្វាយបង្គំអ្នក ព្រោះថា ការរូបរួមគ្នារវាងខ្ញុំនឹងអ្នក មិនមានទៀតទេ។ (ទេវតាពោលថា) ប្រុស មិនមែនឈ្មោះថាបណ្ឌិតក្នុងហេតុទាំងអស់ទេ សូម្បីស្រីសោះ តែជា អ្នកមានឧបាយរវាងវៃ ក្នុងហេតុនោះៗ ក៏ឈ្មោះថាបណ្ឌិតបាន។ ប្រុសមិន មែនឈ្មោះថាបណ្ឌិត ក្នុងហេតុទាំងអស់ទេ សូម្បីស្រីសោះ តែជាអ្នក គិតឃើញនូវបុយោជន៍រហ័ស ក៏ឈ្មោះថាបណ្ឌិតដែរ។ បុគ្គលណា ត្រិះរិះ ឃើញនូវបុយោជន៍ច្រើនដ៏រហ័សផង ឆាប់ផង ដូចជាបុគ្គលកាលឃើញ តាមហេតុនៃសំបុត្រ ឬគម្រោងវិចិត្រ បុគ្គលនោះឈ្មោះថាបណ្ឌិត គ្រានោះ ខ្ញុំបានសម្លាប់នូវចោរឈ្មោះសត្តកៈ។ បុគ្គលណា មិនយល់ឆាប់នូវ បុយោជន៍ ដែលកើតឡើងហើយ បុគ្គលនោះឈ្មោះថា មានគំនិតទន់ រមែងទុក្ខព្រួយដូចជាចោរដែលធ្លាក់ចុះទៅក្នុងជ្រោះភ្នំ។ បុគ្គលណា យល់ ច្បាស់ឆាប់នូវបុយោជន៍ ដែលកើតឡើងហើយ បុគ្គលនោះ រមែងរួចអំពី ការចង្អៀតដោយសត្រូវ ដូចជាខ្លួនខ្ញុំរួចចាកបុរសឈ្មោះសត្តកៈ ក្នុង កាលនោះឯង។ ខ្ញុំបានបុរសឈ្មោះសត្តកៈ ទៅក្នុងជ្រោះភ្នំ រួចហើយចូល ទៅកាន់សំណាក់ពួកតាបស អ្នកស្លៀកពាក់សំពត់ស ហើយបួស។ ក្នុង កាលនោះ ខ្ញុំទុកសក់របស់ខ្ញុំ ដោយចន្ទាស ដោយបុការទាំងពួង ហើយ ទើបបួស ពួកតាបសក៏ប្រាប់នូវលទ្ធិឥតមានចន្លោះឡើយ។ លំដាប់នោះ ខ្ញុំរៀននូវលទ្ធិនោះ ហើយអង្គុយតែម្នាក់ឯង គិតនូវលទ្ធិនោះ (គាប់ចួន)

ឆុក់ពាំយកដែរបស់មនុស្ស។ ឆុក់ដែរបស់មនុស្សដែលដាច់ មកទំលាក់
ចោលក្នុងទីជិតខ្ញុំ ហើយចៀសចេញទៅ ខ្ញុំបានឃើញហើយ ក៏បាននូវ
និមិត្តចំពោះតុក្កលនៃដង្កូវ ដែលបិតនៅ (ក្នុងសាកសពនោះ)។
លំដាប់នោះ ខ្ញុំគក់ស្អុត ហើយក្រោកទៅសួរពួកសហធម្មិក ឯពួក
សហធម្មិកទាំងនោះប្រាប់ថា ពួកភិក្ខុជាសក្យបុត្រ ទើបដឹងច្បាស់នូវ
សេចក្តីនោះបាន។ ខ្ញុំនោះ បានចូលទៅរកពួកសាវ័ករបស់ព្រះពុទ្ធ ហើយ
សួរសេចក្តីនោះ ពួកសាវ័កទាំងនោះ ក៏នាំខ្ញុំទៅក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធ ជា
បុគ្គលបុរសិរ។ ព្រះពុទ្ធជាឆាយកនោះ ទុងសម្បុរព្រះធម៌ ចំពោះខ្ញុំថា
ខន្ធ អាយតនៈ ធាតុ ជាធម្មជាតិមិនស្អាតផង មិនទៀងផង ជាទុក្ខផង
ជាអនត្តាផង។ លុះខ្ញុំបានស្តាប់នូវធម៌របស់ព្រះអង្គហើយ បានជម្រះ
ធម្មចក្ខុ គឺសោតាបក្តិផល លំដាប់នោះ ខ្ញុំបានដឹងច្បាស់នូវព្រះសទ្ធម្ម
ហើយ ក៏សូមនូវបព្វជ្ជា និងឧប្បសម្បទា។ កាលនោះ ព្រះពុទ្ធជាឆាយក
ដែលខ្ញុំសូមហើយ ទើបទុងគ្រាស់ថា ម្ចាស់នាងដ៏ចម្រើន នាងចូរមកចុះ
កាលនោះ ខ្ញុំក៏បានឧប្បសម្បទា ហើយបានឃើញទឹកបន្តិច។ ខ្ញុំដឹងនូវរូប
បុកបដោយការកើតឡើង និងការស្ងួតទៅ ដោយគ្រាន់តែលាងជើង
ហើយគិតក្នុងកាលនោះថា សង្ខារទាំងឡាយទាំងពួង មានសភាពដូចគ្នា។
លំដាប់នោះ ចិត្តរបស់ខ្ញុំ ក៏រួចសុឡះចាកអាសវៈ ព្រោះមិនបុកាន់ដោយ
បុការទាំងពួង គ្រានោះ ព្រះជិនស្រី ទុងតាំងខ្ញុំថា បុរសិរលើសជាងភិក្ខុនី
ដែលគ្រាស់ដឹងឆាប់រហ័ស ខ្ញុំជាស្រីស្អាតក្នុងបុទ្ធិទាំងឡាយផង ក្នុងសោត
ធាតុជាទិព្វផង ខ្ញុំជាអ្នកធ្វើតាមសាសនារបស់ព្រះសាស្តា ដឹងនូវចិត្តនៃ
បុគ្គលដទៃផង។ ខ្ញុំដឹងនូវបុព្វនិវាសៈ ទាំងទិព្វចក្ខុ ខ្ញុំបានជំរះហើយ ខ្ញុំជា
ភិក្ខុនីបរិសុទ្ធ មិនមានមន្ទិល ព្រោះញ្ចៀងអាសវៈទាំងពួងឲ្យអស់ហើយ។
ព្រះសាស្តា ខ្ញុំបានបុព្វិត្តតាមហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បាន
ធ្វើហើយ ភារៈដ៏ធ្ងន់ ខ្ញុំដកចេញហើយ តណ្ហាជាគ្រឿងនាំទៅកាន់ភពថ្មី
ខ្ញុំគាស់រំលើងចេញហើយ។ ខ្ញុំចេញចាកផ្ទះ ចូលទៅកាន់ផ្នួស ដើម្បី
បុយោជន៍ដល់គុណធម៌ណា បុយោជន៍ គឺគុណធម៌នោះរបស់ខ្ញុំ ជាទីអស់
ទៅនៃសញ្ញាជនៈទាំងពួង ខ្ញុំបានសម្មតហើយ។ ញាណរបស់ខ្ញុំដ៏ទូលាយ
ស្អាត ក្នុងអត្ត ធម៌ និរុត្តិ និងបដិភាណ ក៏ដូចគ្នា ព្រោះហេតុនៃព្រះពុទ្ធ
ជាបុគ្គលបុរសិរ។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងអស់ ខ្ញុំ
គាស់រំលើងចេញហើយ ខ្ញុំជាអ្នកមិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង
ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃ
ព្រះពុទ្ធជាបុគ្គលបុរសិរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានសម្មតហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ
ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្មិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបាន
ធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះកណ្តាលកេសិភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្រេចនូវគាថា
ទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ កុណ្ណាលកេសិថេរិយាបទាន។

កិសាគោតមីថេរិយាបទាន ទី២

[២២] ព្រះជិនស្រី ព្រះនាមបទុមុត្តរៈ ទុងដល់នូវក្រើយនៃធម៌ទាំងពួង
ព្រះអង្គជានាយក ទុងកើតឡើងក្នុងកប្បទីមួយសែន គិតអំពីភទ្ទកប្ប
នេះទៅ។ កាលនោះ ខ្ញុំកើតក្នុងតុក្កលមួយ នៅក្នុងក្រុងហង្សវរិ បាន
ចូលទៅគាល់ព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមបទុមុត្តរៈ ទុងបុស្សីជាងនរជននោះ ហើយ
យកព្រះអង្គជាទីពឹង។ ខ្ញុំបានស្តាប់ធម៌ដ៏ពិរោះរបស់ព្រះអង្គ ជាធម៌
បុកបដោយសច្ចៈ ៤ មានអានិសង្សដ៏កុលែង នាំមកនូវសេចក្តីស្ងប់ និង
សេចក្តីសុខក្នុងចិត្ត។ កាលនោះ ព្រះពុទ្ធជាអ្នកប្រាជ្ញ ជាបុរសដ៏ខ្ពង់ខ្ពស់
ទុងសរសើរតាំងភិក្ខុនី អ្នកទុទុងចីវរដ៏សៅហ្មង ក្នុងទីជាងកទត្តៈ។ ខ្ញុំ
ញ៉ាំងបីតិមានបុរាណច្រើនឲ្យកើត ស្តាប់នូវគុណនៃភិក្ខុនី ខ្ញុំធ្វើនូវគ្រឿង
សក្ការៈដល់ព្រះពុទ្ធ តាមគួរដល់សេចក្តីអង់អាច តាមគួរដល់កម្លាំង។ ខ្ញុំ
បានក្រាបចុះជិតព្រះអង្គ ជាអ្នកប្រាជ្ញ មានប្រាជ្ញាខ្លាំងនោះ ហើយ
ប្រាថ្នានូវតំណែងនោះ កាលនោះ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ជានាយក ទុងអនុមោទនា
ចំពោះការបាននូវតំណែងនោះថា ក្នុងកប្បទីមួយសែន អំពីកប្បនេះ ព្រះ
សាស្តា ព្រះនាមគោតម ទុងកើតក្នុងឱក្ខកៈតុក្កល នឹងត្រាស់ឡើងក្នុង
លោក។ នាងនេះនឹងបានជាព្រះញាតិ ក្នុងធម៌ទាំងឡាយនៃព្រះគោតម
នោះ ជាឱរស ជាធម្មនិម្មិត បានជាសាវិកានៃព្រះសាស្តា មានឈ្មោះថា
កិសាគោតមី។ កាលនោះ ខ្ញុំស្តាប់នូវពុទ្ធព្យាករណ៍នោះ ក៏រីករាយ
មានចិត្តបុកបដោយមេត្តា បានបម្រើព្រះជិនស្រីជានាយក ដោយបច្ច័យ
ទាំងឡាយដរាបដល់អស់ជីវិត។ ដោយកម្មដែលខ្ញុំធ្វើល្អនោះផង ដោយ
ការតម្កល់នូវចេតនានោះផង លុះខ្ញុំលះបង់រាងកាយជារបស់មនុស្សហើយ
ក៏បានទៅកើតក្នុងឋានគារីក្តីផង។ ព្រះពុទ្ធ ទុងព្រះនាមកស្សបៈ មានជេវី
ពង្សដ៏បុស្សី មានយសធំ បុស្សីជាងអ្នកប្រាជ្ញទាំងឡាយ ទុងកើតឡើង
ហើយ ក្នុងភទ្ទកប្បនេះ។ កាលនោះ ព្រះរាជាក្នុងដែនកាសិ ទុងព្រះនាម
កិកិ ព្រះអង្គជាធំជាងនរជន ក្នុងក្រុងពារាណសិដ៏ឧត្តម ទុងជាឧបដ្ឋាក
នៃព្រះពុទ្ធ ព្រះអង្គសុងរកនូវគុណដ៏ធំ។ ខ្ញុំជាធីតាទី ៥ នៃព្រះរាជានោះ
មានឈ្មោះប្រាកដថា ធម្មា បានស្តាប់ធម៌ព្រះជិនស្រីដ៏បុស្សី ហើយ
ពេញចិត្តនឹងផ្នួស។ ព្រះបិតានៃយើង ទុងមិនអនុញ្ញាតឲ្យបួសទេ
កាលនោះ យើងជាអ្នកមិនខ្ជិលចុះអូស បានបុព្វិត្តពុហ្មចរិយធម៌សម្រាប់
កុមារិអស់ ២ ម៉ឺនឆ្នាំក្នុងផ្ទះ។ យើងជាព្រះរាជធីតា ៧ នាក់ ជាកញ្ញានៃ
សុច បិតានៅក្នុងសេចក្តីសុខ តុកអរ រីករាយក្នុងការបម្រើព្រះពុទ្ធ គឺ

នាងសមណី ១ សមណគុត្តា ១ ភិក្ខុនី ១ ភិក្ខុទាសិកា ១ ធម្មា ១ សុធម្មា ១ សង្ឃទាសិកា ជាគំរប់ ៧។ (ព្រះរាជធីតា ៧ អង្គនោះ ចេរិលរឹងមកបាន ជា) នាងខេមា ១ ឧប្បលវណ្ណា ១ បដាចារា ១ កុណ្ណលា ១ ខ្ញុំ ១ ធម្មទិន្នា ១ វិសាខា ជាគំរប់ ៧។ ដោយកម្មដែលខ្ញុំធ្វើល្អនោះផង ដោយការតម្កល់ នូវចេតនានោះផង លុះខ្ញុំលះបង់រាងកាយជារបស់មនុស្សហើយ ក៏បាន ទៅកើតក្នុងឋានភារត្តិវិញ។ ឥឡូវនេះ មកដល់បច្ច័យភព ខ្ញុំកើតក្នុង តុក្កលសេដ្ឋី ដែលជាអ្នកធ្លាក់ខ្លួនកំសត់ភតទុព្យ ជាតុក្កលទន់ទាបវិញ តែខ្ញុំបានមានប្តីតុក្កលសម្បូណ៌ដោយទុព្យសម្បត្តិ។ ជនទាំងឡាយដ៏សេស រៀរលែងតែប្តីរបស់ខ្ញុំចេញ សុទ្ធតែជាអ្នកភតទុព្យ ខ្ញុំបុគ្គលក្នុងក្នុង កាលណា ជនទាំងពួងក៏អាណិតខ្ញុំក្នុងកាលនោះ។ កាលណា កូនខ្លី របស់ខ្ញុំនោះ ជាកុមារតូច បិតានៅក្នុងសេចក្តីសុខ ជាទីសុឡាញ់របស់ខ្ញុំ ដូចជាជីវិតរបស់ខ្លួន កាលនោះ កូននោះ ក៏លុះអំណាចនៃសេចក្តីស្លាប់ ទៅ។ ខ្ញុំមានសេចក្តីសោកគុបសង្កត់ មានមុខបុកបដោយសេចក្តីទុក្ខ មានភុកពេញដោយទឹកភុក មានមាត់យំ ពសាកសពដែលស្លាប់នោះ ដើរយំក្តួញគុរ។ កាលនោះ ខ្ញុំបានជួបបុរសម្នាក់ ក៏ចូលទៅរកព្រះពុទ្ធជា គ្រូពេទ្យដ៏បុរសិរ ហើយពោលថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន សូមព្រះអង្គឲ្យ ផ្តាំប្រោះកូនឲ្យរស់។ ព្រះជិនស្រី ព្រះអង្គជាអ្នកល្អាសវៃក្នុងឧបាយនៃការ ទូន្មាន ទុងត្រាស់ថា ជនទាំងឡាយដែលស្លាប់ហើយ មិនមានក្នុងផ្ទះណា ចូរនាងយកគ្រាប់សុអំពីផ្ទះនោះមក (ឲ្យតថាគត)។ កាលនោះ ខ្ញុំដើរទៅ កាន់ក្រុងសារីត្ថី រកមិនបានផ្ទះប្រាកដដូច្នោះ ព្រោះហេតុនោះ នឹងរក គ្រាប់សុអំពីផ្ទះណាបាន លំដាប់នោះ ខ្ញុំក៏បាននូវស្មារតីឡើង។ ខ្ញុំចោលនូវ សាកសព ហើយចូលទៅគាល់ព្រះពុទ្ធ ជាលោកនាយក ចំណែកខាង ព្រះអង្គ មានសម្បត្តិពិរោះ ទុងទតឃើញខ្ញុំអំពីចម្ងាយ ហើយត្រាស់ថា បុគ្គលណា កាលមិនបានឃើញនូវការកើត និងការសូន្យទៅ (នៃ បញ្ចក្ខន្ធ) ទេ ហើយរស់នៅមួយរយឆ្នាំក៏ដោយ ជីវិតរបស់បុគ្គល អ្នកឃើញ នូវការកើតឡើង និងការសូន្យទៅ (នៃបញ្ចក្ខន្ធ) សូម្បីរស់នៅតែមួយថ្ងៃ ក៏បុរសិរជាង។

អនិច្ចតាធម៌នេះ នឹងថាជាធម៌សម្រាប់ស្រុកមួយក៏ទេ ជាធម៌សម្រាប់ និគមមួយក៏ទេ ជាធម៌សម្រាប់តុក្កលមួយក៏ទេ ធម៌នុ៎ះឯង សម្រាប់ លោក ពុម្ភទាំងទេវលោកទាំងអស់។

ខ្ញុំនោះ បានស្តាប់នូវគាថាទាំងឡាយនេះ ហើយជម្រះនូវធម្មចក្ខុ គឺ សោតាបត្តិមគ្គ លំដាប់នោះ ខ្ញុំក៏ដឹងច្បាស់នូវព្រះសទ្ធម្ម ហើយចូល ទៅកាន់ផ្នួស។ លុះខ្ញុំបួសរួចហើយ ក៏មានចិត្តស្ងប់ បុកបក្នុងសាសនាព្រះ ជិនស្រី អស់កាលមិនយូរប៉ុន្មាន ខ្ញុំក៏បានសម្មចនូវព្រះអរហត្ត។ ខ្ញុំជា

អ្នកធ្វើនូវសាសនានៃព្រះសាស្តា ស្នាក់ក្នុងឫទ្ធិទាំងឡាយ ដឹងនូវចិត្តនៃ
 បុគ្គលដទៃ ដោយសោតធាតុដ៏ជាទិព្វ។ ខ្ញុំដឹងនូវបុព្វនិវាសញ្ញាណ ទិព្វចក្ខុ
 ខ្ញុំក៏បានជម្រះហើយ ខ្ញុំបានញ្ជ្រៀងអាសវៈទាំងពួងឲ្យអស់ទៅ ជាអ្នក
 បរិសុទ្ធស្អាត មិនមានមន្ទិលសោះឡើយ។ ព្រះសាស្តា ខ្ញុំបានបម្រើហើយ
 សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ ភារៈដ៏ធ្ងន់ ខ្ញុំបានដាក់ចុះហើយ
 តណ្ហាដែលជាក្រឡឹងនាំសត្វទៅកាន់ភព ខ្ញុំគាស់រំលើងចោលហើយ។ ខ្ញុំ
 ចេញចាកផ្ទះ ចូលទៅកាន់ផ្នួស ដើម្បីបុយោជន៍ណា បុយោជន៍នោះ គឺ
 កិរិយាអស់ទៅនៃសំយោជនៈទាំងពួងនោះ ខ្ញុំបានសម្មេចហើយ។ ញ្ញាណ
 របស់ខ្ញុំដ៏ធំទូលាយស្អាត ក្នុងអត្ត ធម៌ និរុត្តិ និងបដិភាណ ព្រោះអំណាច
 នៃព្រះពុទ្ធដ៏បុសើរ។ ខ្ញុំនាំសំពត់អំពើគំនរសម្រាមផង អំពើពុលសានផង
 អំពើចុកផង ហើយធ្វើជាសង្សារី ទុទ្ទង់នូវចីវរដ៏សៅហ្មង។ ព្រះជិនស្រី
 ជានាយក ទុងតុកអរក្នុងគុណរបស់ខ្ញុំ គឺការទុទ្ទង់នូវចីវរដ៏សៅហ្មងនោះ
 បានតាំងខ្ញុំក្នុងទីជាឯកទគ្គៈ ក្នុងពួកបរិស័ទ។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុត
 បំផ្លាញហើយ ភពទាំងអស់ ខ្ញុំដកចោលហើយ ខ្ញុំជាស្រីមិនមានអាសវៈ
 ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីដ៏បុសើរកាត់ផ្តាច់នូវទន្ទឹម។ ឱ! ខ្ញុំ
 មកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដ៏បុសើរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានសម្មេចហើយ
 សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្មិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និង
 អភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំ
 ក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះកិសាគោតមីភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្មេចនូវគាថា
 ទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ កិសាគោតមីថេរិយាបទាន។

ធម្មទិន្នាថេរិយាបទាន ទី៣

[២៣] ព្រះជិនស្រី ព្រះនាមបទុមុត្តរៈ ទុងដល់នូវត្រើយនៃធម៌ទាំងពួង
 ជាអ្នកដឹកនាំសត្វលោក ទុងកើតឡើងក្នុងកប្បទិមួយសែន អំពើកប្ប
 នេះ។ កាលនោះ ខ្ញុំកើតក្នុងតុកូលមួយ ក្នុងក្រុងហង្សវតី ជាអ្នកធ្វើនូវ
 ការងារនៃជនដទៃ ខ្ញុំមានប្រាជ្ញាចាស់ សង្គមក្នុងសីល។ ព្រះថេរៈឈ្មោះ
 សុជាត ជាអគ្គសារីកនៃព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមបទុមុត្តរៈ ចេញអំពីវត្តទៅដើម្បី
 បិណ្ឌបាត។ កាលនោះ ខ្ញុំចេញទៅដងទឹក កាន់ក្តមដើរទៅ បានឃើញព្រះ
 ថេរៈនោះ ក៏មានសេចក្តីជ្រះថ្លា បានបុគេននំដោយដៃរបស់ខ្លួន។ ព្រះ
 ថេរៈនោះ ទទួលនំហើយ ក៏គង់ឆាន់ក្នុងទីនោះ លំដាប់នោះ ម្ចាស់របស់ខ្ញុំ
 មានចិត្តតុកអរនឹងខ្ញុំ បានយកខ្ញុំធ្វើជាកូនបុសារបស់ខ្លួន ខ្ញុំទៅជាមួយ
 នឹងម្តាយកុក ថ្វាយបង្គំព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ។ គ្រានោះ ព្រះអង្គទុងតាំងភិក្ខុនីមួយ
 រូប ជាធម្មកថិកា អ្នកសម្មេចធម៌ដល់បរិស័ទ ក្នុងទីជាឯកទគ្គៈ ខ្ញុំបាន

ស្តាប់ពុទ្ធតម្រាស់នោះហើយ ក៏មានចិត្តរីករាយខ្លាំង។ ខ្ញុំនឹមនូវព្រះសុគត ជាលោកនាយក ពុមទាំងភិក្ខុសង្ឃ ថ្វាយមហានាម ហើយប្រាថ្នានូវ តំណែងនោះ។ លំដាប់នោះ ព្រះសុគត ព្រះអង្គមានសម្មតិណែនរំពងពីរោះ ត្រាស់នឹងខ្ញុំថា នាងជាស្រីតុកអរក្នុងការបម្រើតថាគត ជាអ្នកអង្គាស តថាគត ពុមទាំងភិក្ខុសង្ឃ។ នាងជាអ្នកបុកបក្នុងការស្តាប់នូវព្រះ សទ្ធម្ម មានចិត្តចម្រើនដោយគុណ ម្ចាស់នាងដ៏ចម្រើន នាងចូររីករាយ ចុះ នាងនឹងបានផលដែលនាងតាំងប្រាថ្នានោះ។ ក្នុងកប្បទីមួយសែន អំពីកប្បនេះ ព្រះសាស្តា ព្រះនាមគោតម កើតក្នុងតុកូលក្សត្រិក្កាកៈ នឹងត្រាស់ឡើងក្នុងលោក។ នាងនឹងបានជាញាតិក្នុងធម៌នៃព្រះពុទ្ធអង្គ នោះ ជាឱរស ជាធម្មនិម្មិត បានជាសាវិកានៃព្រះសាស្តា មានឈ្មោះថា ធម្មទិន្នា។ ខ្ញុំបានស្តាប់ព្យាករណ៍នោះ ក៏រីករាយ មានចិត្តបុកបដោយ មេត្តា បម្រើព្រះមហាមុនី ជានាយក ដោយបច្ច័យទាំងឡាយ ដរាបដល់ អស់ជីវិត។ ដោយកុសលកម្មដែលខ្ញុំធ្វើល្អនោះផង ដោយការតម្កល់ ចេតនានោះផង លុះខ្ញុំលះបង់រាងកាយជារបស់មនុស្សហើយ ក៏បានទៅ កើតក្នុងឋានភារតីង្ស។ ព្រះពុទ្ធ មានដៅពង្សដំបូលស៊ីរ មានយសធំ ព្រះអង្គបុរសិរជាងពួកអ្នកប្រាជ្ញ ទុងព្រះនាមកស្សបៈ កើតឡើងហើយ ក្នុងភទ្ទកប្បនេះ។ កាលនោះ ព្រះរាជាក្នុងដែនកាសិ ព្រះនាមកិកិ ជា ឥស្សរៈនៃនរៈ ក្នុងក្រុងពារាណសីដ៏ឧត្តម ជាឧបដ្ឋាកនៃព្រះពុទ្ធ ទុង សុងរកគុណដ៏ធំ។ ខ្ញុំជាធីតាទី ៦ នៃព្រះរាជាអង្គនោះ មានឈ្មោះប្រាកដ ថា នាងសុធម្មា បានស្តាប់ធម៌នៃព្រះជិនស្រីដំបូលស៊ីរ ហើយពេញចិត្តនឹង ផ្នួស។ ព្រះបិតារបស់យើង ទុងមិនអនុញ្ញាត កាលនោះ យើងជាអ្នកមិន ខ្ជិលចម្កុស បានបុព្វិត្តពុហ្មចរិយធម៌សម្រាប់កុមារីអស់ ២ ម៉ឺនឆ្នាំ ក្នុង ផ្ទះ។

ចប់ ភាណវៈ ទី៣។

ធីតា ៧ អង្គ ជាកញ្ញានៃសុច តាំងនៅក្នុងសេចក្តីសុខ តុកអររីករាយ ក្នុងការបម្រើព្រះពុទ្ធ គឺនាងសមណី ១ សមណគុត្តា ១ ភិក្ខុនី ១ ភិក្ខុទា សិកា ១ ធម្មា ១ សុធម្មា ១ សង្ឃទាសិកា ជាគម្រប់ ៧។ (ធីតា ៧ អង្គនោះ ចេរវិលវឹងមកបានជា) នាងខេមា ១ ឧប្បលវណ្ណា ១ បដាចារា ១ កុណ្ណលា ១ គោតមី ១ ខ្លួនខ្ញុំ ១ វិសាខា ជាគម្រប់ ៧។ ដោយកុសលកម្ម ដែលខ្ញុំ ធ្វើល្អនោះផង ដោយការតម្កល់នូវចេតនានោះផង លុះខ្ញុំលះបង់រាងកាយ ជារបស់មនុស្សហើយ ក៏បានទៅកើតក្នុងឋានភារតីង្ស។ ឥឡូវនេះ មកដល់បច្ច័មភព ខ្ញុំកើតក្នុងតុកូលសេដ្ឋីដ៏ស្តុកស្តម្ភ ក្នុងក្រុងគិរិព្វជៈដ៏ ឧត្តម អាចសម្មតសេចក្តីប្រាថ្នាទាំងពួងបាន។ កាលណា ខ្ញុំបុកបដោយ គុណ គឺរូបសម្បត្តិ តាំងនៅក្នុងបឋមវ័យហើយ កាលនោះឯង ខ្ញុំបាន

ទៅកាន់តុកូលនៃបុរសដទៃ (មានប្តី) ហើយនៅស្តាប់ស្តល់ដោយសេចក្តីសុខ។ ឯស្វាមីរបស់ខ្ញុំនោះ មានប្រាជ្ញាល្អ បានចូលទៅគាល់ព្រះពុទ្ធ ជាទីពឹងនៃសត្វលោក ស្តាប់ធម៌ទេសនាហើយ ក៏បានដល់នូវអនាគាមិផល។ កាលនោះ ខ្ញុំបានញ្ជ្រុះស្វាមីនោះ ឲ្យអនុញ្ញាតហើយ ចូលទៅកាន់ផ្នួស អស់កាលមិនយូរប៉ុន្មាន ក៏បានដល់ព្រះអរហត្ត។ កាលនោះ ឧបាសកនោះ ចូលមករកខ្ញុំ ហើយសួរនូវបុណ្យទាំងឡាយដ៏ជ្រាលជ្រៅ ខ្ញុំក៏បានព្យាករណ៍បុណ្យទាំងអស់នោះ។ ព្រះជិនស្រី តុកអរក្នុងគុណនោះហើយ បានតាំងខ្ញុំក្នុងទីជាឯតទគ្គៈថា តថាគតមិនឃើញភិក្ខុនីជាធម្មកថិកាដទៃ ប្រាកដដូចភិក្ខុនីនេះឡើយ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ ចូរចាំទុកយ៉ាងនេះថា នាងធម្មទិន្នាជាអ្នកប្រាជ្ញ។

ខ្ញុំឈ្មោះថាជាស្រីបណ្ឌិត ដែលព្រះលោកនាយកអនុគ្រោះ ដោយបុការយ៉ាងនេះឯង។ ព្រះសាស្តា ខ្ញុំបានបម្រើដោយគោរពហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ ភារៈដ៏ធ្ងន់ ខ្ញុំបានដាក់ចុះហើយ តណ្ហាជាគ្រឿងនាំសត្វទៅកាន់ភព ខ្ញុំបានរំលើងចោលហើយ។ ខ្ញុំចេញចាកផ្ទះ ចូលទៅកាន់ផ្នួស ដើម្បីបុយោជន៍ណា បុយោជន៍នោះ គឺការអស់ទៅនៃសំយោជនៈទាំងពួង ខ្ញុំបានសម្មចហើយ។ ខ្ញុំជាអ្នកស្នាក់ក្នុងឫទ្ធិទាំងឡាយ ជាអ្នកធ្វើតាមពុទ្ធសាសនា ដឹងនូវចិត្តនៃបុគ្គលដទៃ ដោយសោតធាតុដ៏ជាទិព្វ។ ខ្ញុំដឹងនូវបុព្វនិវាសណ្ឌាណ ទិព្វចក្ខុ ខ្ញុំបានជម្រះហើយ ខ្ញុំញ្ជ្រុះអាសវៈទាំងពួងឲ្យអស់ហើយ ជាអ្នកបរិនុទ្ធស្អាត មិនមានមន្ទិលសោះឡើយ។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងអស់ ខ្ញុំគាស់រំលើងចោលអស់ហើយ ខ្ញុំជាអ្នកមិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធជាបុគ្គលបុរសិរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានសម្មចហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្មិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះធម្មទិន្នាភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្រេចនូវគាថាទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ ធម្មទិន្នាថេរិយាបទាន។
សកុលាថេរិយាបទាន ទី៤

[២៤] ព្រះជិនស្រីព្រះនាមបទុមុត្តរៈ ទុងដល់នូវក្រើយនៃធម៌ទាំងពួង ព្រះអង្គជានាយក ទុងកើតឡើងក្នុងកប្បទីម្ហយសែន អំពីកប្បនេះ។ ព្រះអង្គបុរសិរជាអ្នកប្រាជ្ញទាំងឡាយ ជាបុរសអាជានេយ្យ បុតិបត្តិដើម្បីបុយោជន៍ ដើម្បីសេចក្តីសុខ ដើម្បីសេចក្តីចម្រើន ដល់សព្វសត្វ

ក្នុងមនុស្សលោក ពុមទាំងទេវលោក។ ព្រះជិនស្រី ទុងដល់នូវយសដ៏
បុសិរ មានសិរី ពេញពោរដោយកេរ្តិ៍ឈ្មោះ និងសេចក្តីសរសើរ ដែលលោក
ទាំងពួងបូជាហើយ ប្រាកដក្នុងទិសទាំងពួង។ ព្រះអង្គមាន
សេចក្តីសង្ស័យឆ្លងហើយ មានសេចក្តីងឿងឆ្ងល់កន្លងបង់ហើយ មាន
សេចក្តីត្រិះរិះក្នុងព្រះទ័យបរិបូណ៌ហើយ ទុងដល់នូវសម្តោចិញ្ញាណដ៏
ឧត្តម។ ព្រះសម្តេចបុសិរជាងនរជន ទុងញ៉ាំងមគ្គដែលមិនទាន់កើត ឲ្យ
កើតឡើងផង សម្តេចមគ្គដែលមិនទាន់សម្តេចផង បណ្តុះនូវមគ្គដែល
មិនទាន់បណ្តុះផង។ ព្រះសម្តេចជាអ្នកអង់អាចជាងនរជន ព្រះអង្គជ្រាប
នូវមគ្គ ត្រាស់ដឹងនូវមគ្គ ប្រាប់នូវមគ្គ ជាគ្រូប្រៀនបូជោដ៏ឧត្តម បុសិរ
ជាងសារថីទាំងឡាយ។ ព្រះសម្តេច ព្រះអង្គបុកបដោយព្រះទ័យករុណាដ៏ធំ
ជាទីពឹងនៃសត្វលោក ជាអ្នកដឹកនាំសត្វលោក ទុងសម្តេចធម៌
ស្រោចសុដ្ឋាននូវសត្វទាំងឡាយ ដែលមុជចុះក្នុងភក់គីកាម។ កាលនោះ ខ្ញុំ
កើតក្នុងក្រុងបាឡាវតិ ឈ្មោះខត្តិយនន្ទា ជាស្រីមានរូបល្អ បុកបដោយ
ទុព្យ មានចិត្តអាណិតអាសូរចំពោះអ្នកដទៃ ជាស្រីមានសិរី។ ខ្ញុំជាធីតានៃ
មហារាជ ព្រះនាមអានន្ទ ជាស្រីមានលំអដ៏បុសិរ ជាប្អូនស្រីមានមាតា
ផុងគ្នា នៃព្រះពុទ្ធព្រះនាមបទុមុត្តរៈ។ ខ្ញុំស្តិតស្តាប់ដោយគ្រឿងអាករណៈ
ទាំងពួង ជាមួយនឹងព្រះរាជកញ្ញាទាំងឡាយ ហើយចូលទៅគាល់ព្រះពុទ្ធ
ទុងមានព្យាយាមធំ ហើយស្តាប់ធម៌ទេសនា។ គ្រានោះ ព្រះអង្គជ្រាប
ច្បាស់នូវលោក ទុងតាំងភិក្ខុនីនោះ ដែលមានចក្ខុដូចជាទិព្វ ក្នុងឋានៈ
ដ៏បុសិរក្នុងកណ្តាលនៃបរិវេទ ៤។ ខ្ញុំបានស្តាប់ព្យាករណ៍នោះហើយ ក៏
មានចិត្តរីករាយ ថ្វាយទានដល់ព្រះសាស្តា បូជាព្រះសម្តេច ហើយប្រាថ្នានូវ
ទិព្វចក្ខុ។ លំដាប់នោះ ព្រះសាស្តា បានត្រាស់នឹងខ្ញុំថា ម្ចាស់នាងនន្ទា
នាងនឹងបានតំណែងដែលនាងប្រាថ្នា ឋានៈដែលនាងប្រាថ្នា ដោយបុព្វ
នុ៎ះ ជាផលនៃធម្មទានដូចជាបុទីប។ ក្នុងកប្បទីមួយសែន អំពីកប្បនេះ
ព្រះសាស្តា ព្រះនាមគោតម កើតក្នុងឱក្ខាកតុកូល នឹងត្រាស់ដឹងឡើង
ក្នុងលោក។ នាងនឹងបានជាព្រះញាតិ ក្នុងធម៌ទាំងឡាយនៃព្រះសាស្តា
នោះ ជាឱរស ជាធម្មនិម្មិត ជាសារិកាព្រះសាស្តា មានឈ្មោះថា សកុលា។
ដោយកុសលកម្មដែលខ្ញុំធ្វើល្អនោះផង ដោយការតម្កល់ចេតនានោះផង
លុះខ្ញុំលះបង់រាងកាយជារបស់មនុស្សហើយ ក៏បានទៅកើតក្នុងឋាន
ការត្តិវង្ស។ ព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមកស្សបៈ ព្រះអង្គមានជោពង្សដ៏បុសិរ
មានយសធំ បុសិរជាងអ្នកប្រាជ្ញទាំងឡាយ ទុងកើតឡើងក្នុងភទ្ទកប្ប
នេះ។ កាលនោះ ខ្ញុំបួសជានាងបរិព្វាជិកា បុព្វត្តិម្នាក់ឯង ត្រាច់ទៅ
ដើម្បីភិក្ខុ ហើយបាននូវវត្ថុត្រឹមតែបុងប៉ុណ្ណោះ។ ខ្ញុំមានចិត្តជ្រះថ្លា បាន
អុជបុទីបដោយបុងនោះ បម្រើព្រះចេតិយ បុសិរសមរម្យជាងចេតិយ

ទាំងពួងនៃព្រះពុទ្ធបុសិរជាងសត្វមានជើងពីរ។ ដោយកុសលកម្មដែលខ្ញុំ ធ្វើល្អនោះផង ដោយការតម្កល់ចេតនានោះផង លុះខ្ញុំលះបង់រាងកាយជា របស់មនុស្សហើយ ក៏បានទៅកើតក្នុងឋានតារត្តិវិង្ស។ ដោយផលនៃកម្ម នោះ ខ្ញុំកើតក្នុងទីណាៗ បុទីបង្កធានីទាំងឡាយ បំភ្លឺដល់ខ្ញុំដែលនៅក្នុងទី នោះៗ។ ខ្ញុំប្រាថ្នារបស់ណា ខ្ញុំឃើញ (របស់នោះ) ឆ្កុះរហូតខាងក្រៅជញ្ជាំង ឆ្កុះរហូតខាងក្រៅនៃភ្នំថ្ម នេះជាផលនៃការឲ្យបុទីប។ ខ្ញុំជាអ្នកមានភុក ភ្នាក់ រុងរឿងដោយយស មានសទ្ធា មានប្រាជ្ញា នេះជាផលនៃការឲ្យ បុទីប។ ឥឡូវនេះ មកដល់បច្ច័យភព ខ្ញុំកើតក្នុងតុកូលព្រាហ្មណ៍ មាន ទុព្យ និងស្រូវច្រើន ជាតុកូលវិករាយ ដែលសុចរាបអានបូជាហើយ។ ខ្ញុំ បរិបូណ៌ដោយអរិយៈគុបយ៉ាង ស្អិតស្អាងដោយអាករណៈទាំងពួង ខ្ញុំឈរ នៅតុងបង្អួច ឃើញព្រះសុគត តុងបុទេសជាទីចូលទៅកាន់បូរិ។ ខ្ញុំឃើញ ព្រះពុទ្ធរុងរឿងដោយយស ដែលទេវតា និងមនុស្ស ធ្វើសក្ការៈហើយ ទុង បរិបូណ៌ដោយអនុព្យញ្ញនៈ ស្អិតស្អាងដោយលក្ខណៈទាំងឡាយ។ ខ្ញុំ មានចិត្តអណុតឡើង មានចិត្តល្អ ពេញចិត្តនឹងផ្នួស អស់កាលមិនយូរ របំនួន ក៏បានដល់ព្រះអរហត្ត។ ខ្ញុំជាអ្នកស្នាក់ជំនាញ ក្នុងឫទ្ធិទាំងឡាយ ជាអ្នកធ្វើតាមសាសនានៃព្រះសាស្តា ដឹងនូវចិត្តនៃបុគ្គលដទៃ ដោយ សោតធាតុដ៏ជាទិព្វ។ ខ្ញុំដឹងនូវបុព្វនិវាសញ្ញាណ ទិព្វចក្ក ខ្ញុំបានជម្រះ ហើយ ខ្ញុំបានញ្ជ្រងអាសវៈទាំងពួងឲ្យអស់ហើយ ជាអ្នកបរិសុទ្ធស្អាត មិន មានមន្ទិលឡើយ។ ព្រះសាស្តា ខ្ញុំបានបម្រើហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំ បានធ្វើហើយ ភារៈដ៏ធ្ងន់ ខ្ញុំបានដាក់ចុះហើយ តណ្ហាជាគ្រឿងនាំសត្វ ទៅកាន់ភព ខ្ញុំបានដកចោលហើយ។ ខ្ញុំចេញចាកផ្ទះ ចូលទៅកាន់ផ្នួស ដើម្បីបុយោជន៍ណា បុយោជន៍នោះ គឺការអស់ទៅនៃសំយោជនៈទាំងពួង ខ្ញុំបានសម្មតហើយ។ លំដាប់នោះ ព្រះពុទ្ធបុសិរជាងនរជន ព្រះអង្គ បុកបដោយមហាករុណា ទុងតាំងខ្ញុំជាឯកទគ្គៈ ដោយព្រះពុទ្ធដីកាថា នាងសកុលាថេរី ជាភិក្ខុនីបុសិរផុតជាងថេរីទាំងឡាយ ដែលមាន ទិព្វចក្ក។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងអស់ ខ្ញុំគាស់ រំលើងហើយ ខ្ញុំជាអ្នកមិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេ ដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្ធិង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់ព្រះពុទ្ធជាបុគ្គល បុសិរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានដល់ហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្មិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុគ្គិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះសកុលាភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្រេចនូវតាថា ទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ សកុលាថេរីយាបទាន។

នន្ទាថេរិយាបទាន ទី៥

[២៥] ព្រះជិនស្រី ព្រះនាមបទុមុត្តរៈ ទ្រង់ដល់នូវក្រឹយនៃធម៌ទាំងពួង ព្រះអង្គជានាយក ទ្រង់កើតឡើងក្នុងកប្បទីមួយសែន អំពីកប្បនេះ។ ព្រះពុទ្ធទ្រង់ទូន្មានសត្វលោក ញ្ជ្រាងសត្វលោកឲ្យដឹងច្បាស់ ចម្លងសត្វ ទាំងពួង ល្អាសវៃក្នុងទេសនា ទ្រង់ញ្ជ្រាងបុជ្ជជនជាច្រើន ឲ្យឆ្លងហើយ។ ព្រះអង្គជាអ្នកអនុគ្រោះ បុកបដោយករុណា សុងរកនូវបុយោជន៍ដល់ សត្វទាំងពួង ទ្រង់ញ្ជ្រាងភិរិយទាំងពួងដែលមកដល់ហើយ ឲ្យតាំងនៅក្នុង សីល ៥។ សីល ៥ ជារបស់មិនវិករយ៉ាងនេះ ជារបស់សូន្យពួកភិរិយ ជា របស់ដែលព្រះអរហន្តទាំងឡាយ អ្នកមានសេចក្តីស្ងាត់ជំនាញ បុកបដោយតាទិគុណវិចិត្តហើយ។ ព្រះពុទ្ធព្រះនាមបទុមុត្តរៈនោះ ជា អ្នកប្រាជ្ញធំ មានកំពស់ ៥៨ហត្ថ មានទ្រង់ទ្រាយដូចចេតិយមាស មាន លក្ខណៈ ៣២ ដ៏បុសើរ។ ព្រះអង្គមានព្រះជន្មមួយសែនឆ្នាំជាកំណត់ ទ្រង់ បិតនៅអស់កាលប៉ុណ្ណោះ ទ្រង់ញ្ជ្រាងបុជ្ជជនជាច្រើនឲ្យឆ្លងហើយ។ កាលនោះ ខ្ញុំកើតក្នុងតុក្កលសេដ្ឋី ជាតុក្កលរុងរឿងដោយកែវផុងៗ ជា អ្នកស្តាប់ស្តល់ដោយសេចក្តីសុខដ៏ធំ នៅក្នុងក្រុងហង្សរតី។ ខ្ញុំបានចូល ទៅគាល់ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ ព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ ខ្ញុំបានស្តាប់នូវធម៌ ទេសនា គឺអមតនិព្វាន ជាធម៌មានអានិសង្សកុលេង មានបុយោជន៍ យ៉ាងល្អិតល្អន់ ជាធម៌ដែលព្រះអង្គសំដែងហើយ។ គ្រានោះ ខ្ញុំមានចិត្ត ជ្រះថ្លាខ្លាំង បាននិមន្តព្រះលោកនាយក ពុមទាំងភិក្ខុសង្ឃ ហើយថ្វាយ មហាទានដល់ព្រះអង្គ ដោយដៃរបស់ខ្លួន។ ខ្ញុំក្រាបជិតព្រះលោកនាយក ព្រះអង្គមានព្យាយាម ពុមទាំងព្រះសង្ឃដោយក្លៀង ហើយប្រាថ្នានូវ កំណែងដ៏បុសើរ ជាងពួកភិក្ខុនិដែលមានឈាន។ កាលនោះ ព្រះអង្គ ទូន្មានសត្វដែលមិនទាន់ទូន្មានហើយ ជាទីពឹងនៃលោកទាំង ៣ មានរស្មី ព្រះអង្គជានាយសារថិរបស់ពួកនរជន ទ្រង់ព្យាករថា នាងនឹងបាននូវ កំណែងដែលនាងប្រាថ្នាហើយដោយបុព្វេនុ៎ះ។ ក្នុងមួយសែនកប្ប អំពី កប្បនេះ ព្រះសាស្តា ព្រះនាមគោតម សម្តែកក្នុងឱក្ខាកតុក្កល នឹងត្រាស់ ឡើងក្នុងលោក។ នាងនឹងបានជាញាតិក្នុងធម៌ទាំងឡាយ របស់ព្រះ សាស្តាអង្គនោះ ជាឱរស ជាធម្មនិម្មិត ជាសាវិកានៃព្រះសាស្តា មានឈ្មោះ ថា នាងនន្ទា។ កាលនោះ ខ្ញុំបានស្តាប់ពុទ្ធព្យាករណ៍នោះហើយ ក៏ មានចិត្តរីករាយ មានចិត្តបុកបដោយមេត្តា បម្រើព្រះជិនស្រី ព្រះអង្គ ជានាយក ដោយបច្ច័យទាំងឡាយ ដរាបដល់អស់ជីវិត។ ដោយកុសលកម្ម ដែលខ្ញុំធ្វើល្អនោះផង ដោយការតម្កល់នូវចេតនានោះផង ខ្ញុំលះបង់ រាងកាយជារបស់មនុស្សហើយ ក៏បានទៅកើតក្នុងឋានភារក្តីង្ស។ លុះខ្ញុំ ច្បួតចាកឋានភារក្តីង្សនោះ បានទៅកើតឯឋានយាមៈ ច្បួតចាកឋាន

យាម:នោះ បានទៅកាន់ឋានតុសិត ច្បួតចាកឋានតុសិតនោះ បាន
ទៅកាន់និម្មានរតី ច្បួតចាកនិម្មានរតីនោះហើយ បានទៅកាន់
បរិនិម្មិតរសវត្តិបុរិ។ ដោយផលនៃកុសលកម្មនោះ ខ្ញុំកើតក្នុងទីណាៗ
តែងបានជាមហេសីនៃសុចទាំងឡាយ ក្នុងទីនោះៗ។ ខ្ញុំច្បួតចាកទីនោះ
ហើយ កើតជាមនុស្ស បានជាមហេសីនៃសុចចក្ខុពត្តិទាំងឡាយផង នៃ
សុចមានមណ្ឌលទាំងឡាយផង។ ខ្ញុំសោយនូវសម្បត្តិក្នុងទេវតា និង
មនុស្ស ហើយដល់នូវសេចក្តីសុខ ក្នុងទីទាំងពួង អន្ទោលទៅ អស់កប្ប
ច្រើន។ លុះដល់មកក្នុងបច្ឆិមភព ខ្ញុំកើតជាធីតានៃព្រះបាទសុទ្ធាទនៈ
មិនមានអ្នកណាមួយគិះដៀលបាន ក្នុងបុរិណ្ណៈ កបិលពស្ត្ត។ តុកូល
នោះ ក៏ដល់នូវសេចក្តីតុកអរ ព្រោះបានឃើញខ្ញុំ ជាស្រីមានរស្មី
ព្រោះហេតុនោះ ឈ្មោះរបស់ខ្ញុំថា នាងនន្ទា ខ្ញុំជាស្រីល្អបុរសិរ។ មួយទៀត
ខ្ញុំប្រាកដជាស្រីមានលំអ ជាស្រីកុម្មុំទាំងអស់ រៀរលែងតែព្រះនាង
យសោធរា ក្នុងនគរជាទីរីករាយនោះចេញ។ បងប្រុសច្បង (របស់ខ្ញុំ)
បានជាកំពូលនៃលោកទាំង ៣ បងប្រុសបន្ទាប់ខាងក្រោយ ជាព្រះ
អរហន្តដូចគ្នា ខ្ញុំនៅជាគុហស្ថតែម្នាក់ឯង ដែលមានមាតាតែង
ដាស់តឿនថា នាងជាព្រះអនុជានៃព្រះពុទ្ធ កើតក្នុងតុកូលសក្យបុត្រ
នាងបើរៀរចាកសេចក្តីតុកអរក្នុងធម៌ហើយ តើនឹងបាននូវអ្វីក្នុងផ្ទះ។
សេចក្តីចម្រើន មានជរាជាទីបំផុត រូបជារបស់ដែលសន្មតថាមិនស្អាត
ការមិនមានរោគ មានរោគជាទីបំផុត ជីវិតមានសេចក្តីស្លាប់
ជាទីបំផុត។ រូបរបស់នាងនេះល្អ គួររមិលមើល គួររីករាយ ជា
គ្រឿងបុដាបរបស់អ្នកស្អិតស្អាងទាំងឡាយ ដូចជាទីលំនៅដែលមានសិរិ។
(រូបរបស់នាង) ដែលគេបូជាហើយ ដូចជារត្តមានខ្លឹមក្នុងលោក ជាទី
នាំមកនូវរសដល់ភុកទាំងឡាយ ជាទីញ្ជ្រងកិត្តិស័ព្ទឲ្យកើតដល់ជន
អ្នកមានបុណ្យទាំងឡាយ ជាទីញ្ជ្រងឱក្ខាកតុកូលឲ្យតុកអរ។ អស់កាល
មិនយូរប៉ុន្មាន ជរានឹងគុបសង្កត់ (នូវរូបរបស់នាង) មិនខាន នាងគួរ
លះបង់ផ្ទះ ដែលអ្នកប្រាជ្ញគប្បីគិះដៀល ហើយបុព្វិត្តធម៌ ដែលអ្នកប្រាជ្ញ
មិនគិះដៀលវិញ។ ខ្ញុំបានស្តាប់ពាក្យរបស់មាតា ជាអ្នកមានចិត្តមិន
រលោរលាំដោយរាងកាយ និងរូប និងរីយ ហើយចូលទៅកាន់ផ្ទះ។ មាតា
របស់ខ្ញុំ ពោលដើម្បីធ្វើនូវសេចក្តីរំពួក ដោយការរៀនឈានដ៏ធំ ជា
ធម្មជាតិស្អាត តែខ្ញុំមិនបានខ្វល់ខ្វាយ ក្នុងការរៀនឈាននោះទេ។
លំដាប់នោះ ព្រះជិនស្រី បុកបដោយមហាករុណា ឃើញខ្ញុំមានមុខដូច
ផ្កាឈូក ទុង់និម្មិតស្រីល្អគួររមិលមើល រុងរឿងកុពោក មានរូបល្អជាងខ្ញុំ
ក្នុងរង្វង់ចក្ខុរបស់ខ្ញុំ ដើម្បីឲ្យខ្ញុំនឿយណាយក្នុងរូប ដោយអានុភាពនៃ
ព្រះអង្គ។ ខ្ញុំឃើញស្រីនោះ មានរាងកាយអស្ចារ្យកុពោក ក៏ស្លេចគិតថា

ភុករបស់អញ បុកបដោយផល ព្រោះរូបជារបស់មនុស្សនេះ ជាលាភនៃ ភុក។ ខ្ញុំនិយាយនឹងស្រីនោះថា ម្ចាស់ស្រីល្អល្អៗ នាងចូរមក នាងមាន សេចក្តីត្រូវការដោយវត្តណា នាងចូរប្រាប់វត្តនោះដល់ខ្ញុំ បើ (ពាក្យ របស់ខ្ញុំ) ជាទីសុឡាញ់នៃនាង។ ចូរនាងប្រាប់ខ្ញុំនូវតុកូលនាម និងគោតុ របស់នាង។ ម្ចាស់ស្រីល្អ (កាលនេះ) មិនមែនជាកាលគួរដោះស្រាយបុស្នា ទេ នាងចូរឲ្យខ្ញុំបិតនៅលើភ្លៅ អរយៈទាំងឡាយរបស់ខ្ញុំស្រុតចុះ នាងចូរ ឲ្យខ្ញុំដេកមួយរំពេច។ លំដាប់នោះ ស្រីដែលព្រះពុទ្ធនិមិត្តដ៏ល្អនោះ ដេក កើយក្បាលលើភ្លៅនៃខ្ញុំ ខ្ញុំជាស្រីអាកុកយ៉ាងកុលែង ក៏ដួលទៅលើថ្ងាស ស្រីនោះ។ ពកក៏កើតឡើងដល់ស្រីនោះ ដំណាលគ្នានឹងការដួលចុះ ខ្លះ និងឈាមទាំងឡាយ ហូរចេញចាកសាកសព ដែលបែកធ្លាយហើយផង មាត់មានក្លិនស្អុយ ដូចសាកសពបែកធ្លាយហើយផង សរិះទាំងមូល ហើមប៉ោងឡើង មានសម្បុរខៀវផង។ ស្រីនោះ មានអរយៈទាំងពួង ញ័រន្ទត់ ដកដង្ហើមចេញម្តប់ៗ ទទួលរងទុក្ខរបស់ខ្លួន ខ្សឹកខ្សួល (ព្រោះ អាស្រ័យ) នូវសេចក្តីករុណាថា អាត្មាអញលំបាកដោយសេចក្តីទុក្ខ ប៉ះពាល់នូវវេទនា ដុមុដចុះក្នុងទុក្ខធំ អាត្មាអញ មានសំឡាញ់ជាទីពឹង នៃអាត្មាអញ។ ឱ! លំអមុខរបស់នាង បាត់ទៅឯណាទៅ ចម្រុះកោងរបស់ នាង បាត់ទៅឯណាទៅ បបួរមាត់ដំបូសើរដូចជាផុបសំបុតរបស់នាង បាត់ទៅឯណាទៅ មាត់របស់នាងបាត់ទៅឯណាទៅ។ សម្បុររបស់នាង បុហែលដោយព្រះចន្ទ បាត់ទៅឯណាទៅ កដំបូដាប់ដោយមាសរបស់នាង បាត់ទៅឯណាទៅ ចង្កោមដ្តា និងកម្មងដ្តា និងតុចៀករបស់នាង បុកបដោយសម្បុរខុសគ្នា។ ដោះរបស់នាងក្ស័រ មានអាការដូចផ្កាឈូក ក្តោប សាកសពមានក្លិនស្អុយបែកធ្លាយហើយ មានក្លិនអាកុកកុពេក។ នាងមានចង្កេះរល មានទុតាកធំ មានខ្លួនអាកុកកុលែងដូចផ្សំ ពេញដោយវត្តមិនស្អាត ឱហ្ន៎! រូបមិនទៀងទេតើ។ ពួកពាលតែងតុកអរ ក្នុងរូបណា រូបទាំងអស់នោះ ដែលកើតហើយ ជាសរិះមានក្លិនស្អុយ គួរខ្លាច ជាទីខ្ពើមរអើមដូចជាពុស្តសាន។ កាលនោះ ព្រះសាស្តាជាបង របស់ខ្ញុំ បុកបដោយមហាករុណា ជានាយកនៃសត្វលោក ទុងឃើញខ្ញុំ មានចិត្តតក់ស្លុត ទុងបានត្រាស់នូវគាថាទាំងនេះថា ម្ចាស់នាងនន្ទា នាងចូរមើលនូវសាកសព ដែលឈឺជានិច្ច មានក្លិនស្អុយ មានឆ្អឹង ៣០០ កំណាត់លើកឡើងហើយ នាងចូរចម្រើនចិត្តដោយអសុភកម្មដ្ឋាន ឲ្យជា ចិត្តមានអារម្មណ៍តែមួយ តាំងនៅមាំដោយបុព្វៃចុះ។ រូបរបស់នាងនេះ យ៉ាងណា រូបរបស់ស្រីនុំ ក៏យ៉ាងនោះដែរ រូបរបស់ស្រីនុំយ៉ាងណា រូបរបស់ នាងនេះ ក៏យ៉ាងនោះដែរ រូបនេះមានក្លិនអាកុកស្អុយផ្សាយទៅ តែពួក ពាលប្រាថ្នាកុពេក។ ជនទាំងឡាយ ដែលមិនខ្ជិលទាំងយប់ទាំងថ្ងៃ រមែង

ពិចារណាឃើញរូបនុ៎ះ យ៉ាងនេះឯង នាងនឿយណាយចាករូបនោះ ហើយ
ឃើញដោយប្រាជ្ញារបស់ខ្លួនចុះ។ លំដាប់នោះ ខ្ញុំបានស្តាប់នូវគាថាជា
សុភាសិត ក៏មានចិត្តកកស្លុត ខ្ញុំបិតនៅក្នុងទីនោះ មានចិត្តស្ងប់ បាន
ដល់នូវព្រះអរហត្ត។ កាលនោះ ខ្ញុំអង្គុយក្នុងទីណាៗ ក៏មានឈានជាទី
បុព្វិត្តទៅខាងមុខ ព្រះជិនស្រី តុកអរក្នុងគុណនោះហើយ ទុងតាំងខ្ញុំ
ក្នុងទីជាឯតទគ្គៈ។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងអស់
ខ្ញុំដកចោលហើយ ខ្ញុំជាស្រីមិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចមេ
ដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្ធិង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធជា
បុគ្គលបុរសីរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានសម្មចហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើ
ហើយ។ បដិសម្មិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យ
ជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះនន្ទាភិក្ខុនឹងនបទកល្យាណីមានអាយុ បានសម្រុង
នូវគាថាទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ នន្ទាថេរិយាបទាន។

សោណាថេរិយាបទាន ទី៦

[២៦] ព្រះជិនស្រីព្រះនាមបទុមុត្តរៈ ទុងដល់នូវត្រើយនៃធម៌ទាំងពួង
ព្រះអង្គជានាយក ទុងកើតឡើងហើយ ក្នុងកប្បទិម្មយសែន អំពីកប្ប
នេះ។ កាលនោះ ខ្ញុំកើតក្នុងតុកូលសេដ្ឋី ដល់នូវសេចក្តីសុខ ជាស្រីមាន
គេជាប់ចិត្ត ជាទីសុឡាញ់ (នៃជនដទៃ) ខ្ញុំបានចូលទៅគាល់ព្រះពុទ្ធអង្គ
នោះ ជាអ្នកប្រាជ្ញដំបូរសើរ បានស្តាប់តម្រាស់ដ៏ពិរោះ។ ព្រះជិនស្រី ទុង
សរសើរភិក្ខុនី អ្នកមានព្យាយាមលើសលុប ជាងភិក្ខុនីទាំងឡាយ
អ្នកមានព្យាយាមប្រារព្ធ ខ្ញុំបានស្តាប់ព្រះពុទ្ធតម្រាស់នោះ ក៏មានចិត្ត
រីករាយ ហើយធ្វើនូវសក្ការៈចំពោះព្រះសាស្តា។ កាលនោះ ខ្ញុំថ្វាយបង្គំ
ព្រះសម្តេច ហើយប្រាថ្នានូវតំណែងនោះ ព្រះមហាវិបុរស ទុងអនុមោទនា
ថា សេចក្តីប្រាថ្នានៃនាងនឹងសម្រេច។ ក្នុងកប្បទិម្មយសែន អំពីកប្បនេះ
ព្រះសាស្តា ព្រះនាមគោតម កើតក្នុងឱក្ខាកតុកូល នឹងត្រាស់ដឹងឡើង
ក្នុងលោក។ នាងនឹងបានជាញាតិ ក្នុងធម៌ទាំងឡាយនៃព្រះសាស្តានោះ
ជាឱរស ជាធម្មនិម្មិត ជាសាវិកានៃព្រះសាស្តា មានឈ្មោះថា សោណា។
កាលនោះ ខ្ញុំបានស្តាប់ពុទ្ធព្យាករណ៍នោះហើយ ក៏មានចិត្តរីករាយ
មានចិត្តបុកបដោយមេត្តា បម្រើព្រះជិនស្រី ជានាយកនៃសត្វលោក
ដោយបច្ច័យទាំងឡាយ ដរាបដល់អស់ជីវិត។ ដោយកុសលកម្មដែលខ្ញុំ
ធ្វើល្អហើយនោះផង ដោយការតម្កល់នូវចេតនានោះផង លុះខ្ញុំលះបង់
រាងកាយជារបស់មនុស្សហើយ ក៏បានទៅកើតក្នុងឋានភារីក្ខីង្ស។
ឥឡូវនេះ ដល់មកក្នុងបច្ច័មភព ខ្ញុំកើតក្នុងតុកូលនៃសេដ្ឋី ជាតុកូល

ស្តុកស្តម្ភធំទូលាយ មានទុព្យច្រើន ក្នុងក្រុងសាវត្ថី ជាបុរីដំបូងស្រី។ កាលណា ខ្ញុំដល់នូវវ័យទៅតុកូលប្តី បានបង្កើតកូន ១០ នាក់ មានរូបល្អ បុកៗ គ្នា។ កូនទាំងអស់នោះ បិតានៅក្នុងសេចក្តីសុខ ជាទីគាប់ភុក និងចិត្តនៃជន សូម្បីសត្រូវទាំងឡាយ ក៏គង់គាប់ចិត្តដែរ នឹងបាច់ និយាយទៅថ្វីដល់កូនទាំងនោះ ដែលជាទីសុឡាញ់នៃខ្ញុំ។ លំដាប់នោះ ប្តី របស់ខ្ញុំនោះ មានកូន ១០ នាក់ចោមរោម ទៅបួសក្នុងសាសនាព្រះពុទ្ធ ជាទេវតាកន្លងទេវតា ដោយខុសបំណងរបស់ខ្ញុំ។ គ្រានោះ ខ្ញុំតែម្នាក់ឯង បានគិតថា ជីវិតមិនគួរដល់អញ ដែលជាស្រីចាស់ កំព្រាព្រាត់ប្រាសចាក ប្តី និងកូនទាំងឡាយឡើយ ដូច្នោះ ប្តីរបស់អញនៅក្នុងទីណា អញនឹងទៅ ក្នុងទីនោះ លុះខ្ញុំគិតយ៉ាងនេះហើយ ក៏ចូលទៅកាន់ផ្នួស។ លំដាប់នោះ ភិក្ខុនីទាំងឡាយ លះបង់ខ្ញុំម្នាក់ឯង ក្នុងលំនៅនៃភិក្ខុនី ហើយក៏ទៅឲ្យ ឱវាទថា នាងចូរដាំទឹក។ គ្រានោះ ខ្ញុំនាំទឹកមក ហើយចាក់អំពឹក្តម តម្កល់ទុកក្នុងភាជន់តូច ហើយអង្គុយ តម្កល់ចិត្តមាំ ក្នុងខណៈនោះ។ ខ្ញុំ ឃើញនូវខន្ធទាំងឡាយ ថាមិនទៀងផង ជាទុក្ខផង ជាអនក្តាផង បាន ញ្ជ័ងអាសវៈទាំងពួងឲ្យអស់ ហើយដល់ព្រះអរហត្ត។ គ្រានោះ មានភិក្ខុនី ទាំងឡាយ មកសួររកទឹកក្តៅ ខ្ញុំក៏បានអធិដ្ឋានគេដោយធាតុ ហើយញ្ជ័ង ទឹកឲ្យក្តៅយ៉ាងរហ័ស។ ភិក្ខុនីទាំងនោះស្ញើច ហើយក្រាបទូលសេចក្តីនុ៎ះ ចំពោះព្រះជិនស្រីដំបូងស្រី ព្រះពុទ្ធជាទីពឹងនៃសត្វលោក ទុងព្រះសណ្តាប់ សេចក្តីនោះហើយ ក៏រីករាយ ត្រាស់គាថានេះថា បុគ្គលណាមួយ ជាអ្នក ខ្ជិលចុះអូស មានព្យាយាមថោកថយ គប្បីរស់នៅអស់មួយរយឆ្នាំ ជីវិត របស់បុគ្គលដែលមានព្យាយាមប្រារព្ធមាំ រស់នៅតែមួយថ្ងៃ បុរសិរជាង។ ព្រះមហាមុនី មានព្យាយាមធំ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យរីករាយហើយ ដោយសេចក្តី បុតិបត្តិដំបូងស្រី ហើយទុងត្រាស់ថា ខ្ញុំជាស្រីបុរសិរផុត ជាងភិក្ខុនី ទាំងឡាយ អ្នកមានព្យាយាមប្រារព្ធហើយ។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុត បំផ្លាញហើយ ភពទាំងអស់ ខ្ញុំគាស់រំលើងចេញហើយ ខ្ញុំជាស្រីមិនមាន អាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្ធិង។ ឱ! ខ្ញុំ មកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធជាបុគ្គលបុរសិរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានសម្មច ហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្ពិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះសោណាភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្រេចនូវគាថា ទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ សោណាថេរិយាបទាន។
ភទ្ទកាបិលានីថេរិយាបទាន ទី៧

[២៧] ព្រះជិនស្រី ព្រះនាមបទុមុត្តរៈ ទុងដល់នូវក្រើយនៃធម៌ទាំងពួង ព្រះអង្គជានាយកនៃសត្វលោក ទុងកើតឡើងក្នុងកប្បទិម្មយសែន អំពី កប្បនេះ។ កាលនោះ សេដ្ឋីឈ្មោះ វិទេហៈ មានកែវដ៏ច្រើន នៅក្នុងក្រុង ហង្សវតី ខ្ញុំជាបុព្វនៃសេដ្ឋីនោះ។ ក្នុងកាលមួយ សេដ្ឋីនោះ ពុមទាំងជន ជាបរិស័ទ ចូលទៅគាល់ព្រះពុទ្ធ ជាព្រះអាទិត្យរបស់នរជន ហើយ ស្តាប់ធម៌របស់ព្រះពុទ្ធ ជាទីនាំមកនូវការអស់ទៅនៃទុក្ខទាំងពួង។ ព្រះពុទ្ធជានាយក ទុងសរសើរនូវសាវ័ក ថាជាអ្នកបុសើរជាងភិក្ខុ ទាំងឡាយ អ្នកពោលពាក្យជាគ្រឿងកម្ចាត់បង់នូវកិលេស។ ខ្ញុំបានស្តាប់ ហើយ ថ្វាយទានដល់ព្រះពុទ្ធជាតាទិបុគ្គល អស់ ៧ ថ្ងៃ។ ខ្ញុំក្រាបទៀបព្រះ បាទាដោយសិរ្សៈ ប្រាថ្នាតំណែងនោះ គ្រានោះ ព្រះអង្គជាអ្នកឆ្លើមជាង នរៈ ទុងញ្ជ័ងបរិស័ទឲ្យរីករាយ ហើយទុងគ្រាស់តាថាទាំងនេះ ដើម្បី អនុគ្រោះសេដ្ឋីថា ម្ចាស់កូន អ្នកនឹងបានតំណែងដែលអ្នកប្រាថ្នាហើយ អ្នកចូរបានរំលត់ទុក្ខចុះ។ ក្នុងកប្បទិម្មយសែន អំពីកប្បនេះ ព្រះសាស្តា ព្រះនាមគោតម កើតក្នុងឱក្ខាកតុកូល នឹងគ្រាស់ឡើងក្នុងលោក។ សេដ្ឋីនោះ នឹងបានជាញាតិ ក្នុងធម៌ទាំងឡាយនៃព្រះសាស្តានោះ ជាឱរស ជាធម្មនិម្មិត ជាសាវ័កនៃព្រះសាស្តា មានឈ្មោះថា កស្សប។ កាលនោះ ខ្ញុំ បានស្តាប់ព្យាករណ៍នោះហើយ ក៏រីករាយ មានចិត្តបុកបដោយមេត្តា បម្រើព្រះជិនស្រី ព្រះអង្គជានាយកនៃសត្វលោក ដោយបច្ច័យទាំងឡាយ ដរាបដល់អស់ជីវិត។ ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ ញ័ងសាសនាឲ្យរុងរឿង ញញឹមនូវ តិរិយអាកុក់ទាំងឡាយ ទូន្មាននូវវេនេយ្យសត្វ ព្រះអង្គ ពុមទាំងសាវ័ក បរិនិព្វានហើយ។ កាលព្រះមានព្រះភាគ ជាកំពូលនៃសត្វលោកនោះ និព្វានហើយ មហាជនបានបុជុញាតិ និងមិត្ត មួយអន្លើដោយសាវ័ក ទាំងឡាយនោះ បានញ័ងជនឲ្យធ្វើព្រះស្នូប ជាវិការៈនៃកែវ កម្ពស់ ៧ យោជន៍ ដ៏រុងរឿងដូចព្រះអាទិត្យ ឬដូចសុចលើមានផ្ការីក ដើម្បីបូជា ព្រះសាស្តា។ ខ្ញុំបានឲ្យគេសាងភាជន៍ ៧ អស់ទុព្យ ៧ សែន ភាជន៍ ទាំងនោះ រុងរឿងដោយកែវ ៧ ដូចភ្លើងឆេះបបុស។ ខ្ញុំញ័ងបុទីប ទាំងនោះ ឲ្យពេញដោយបុងកុម្មុប ហើយអុជបំភ្លឺក្នុងទីនោះ ដើម្បីបូជា ព្រះពុទ្ធ ទុងសុងរកគុណធំ ទុងអនុគ្រោះដល់សត្វទាំងពួង។ ខ្ញុំសាងក្នមដ៏ ពេញចំនួន ៧ សែន ដ៏ពេញដោយកែវ ៧ ដើម្បីបូជាដល់ព្រះពុទ្ធ ទុង សុងរកគុណដ៏ធំ។ គ្រឿងបូជាជាវិការៈនៃមាស ដែលបុគ្គលលើកឡើង ហើយ ក្នុងកណ្តាលនៃក្នមប្រាំបីៗ ដ៏រុងរឿងដោយសម្បុរ ដូចជា ព្រះអាទិត្យក្នុងសរទសម័យ។ ក្លោងទ្វារជាវិការៈនៃកែវល្អ ក្នុងទ្វារទាំង ៤ ផែនក្តារ ជាវិការៈនៃកែវ ជាទីរីករាយ ដែលបុគ្គលលើកឡើងហើយក៏ល្អ។ របងទាំងឡាយ មានកំពូល ដែលបុគ្គលតាក់តែងល្អរុងរឿង ទងទាំង

ឡាយ ជាវិការៈនៃកែវ ដែលបុគ្គលលើកឡើងហើយ ក៏រុងរឿង។ ចេតិយ
នេះ ជាវិការៈនៃកែវមានសម្បូរកុហមល្អ ដែលបុគ្គលធ្វើហើយដោយបុព្វ
រុងរឿងដោយសម្បូរ ដូចជាព្រះអាទិត្យក្នុងវេលាថ្ងៃល្ងាច។ ខ្ញុំបានញ្ជ័ងទិស
ទាំង ៣ នៃព្រះស្តុបរបស់ខ្ញុំឲ្យពេញ គឺទិសមួយ ពេញដោយថ្មហិរិណ ទិស
មួយ ពេញដោយថ្មមនោសិលា ទិសមួយ ពេញដោយថ្មមានពណ៌ខៀវ។ ខ្ញុំ
បានញ្ជ័ងជនឲ្យធ្វើនូវការបូជា ជាទីរីករាយ ប្រាកដដូចនុ៎ះ ដល់ព្រះពុទ្ធ
មានវាទៈដ៏បុសិរ ហើយឲ្យទានដល់ព្រះសង្ឃ តាមសមគួរដល់កម្លាំង
ដរាបដល់អស់ជីវិត។ ខ្ញុំធ្វើបុណ្យទាំងនោះ ដោយសព្វគុប ជាមួយនឹង
សេដ្ឋីនោះ ដរាបដល់អស់ជីវិត ហើយក៏បានទៅកាន់សុគតិជាមួយគ្នា។ ខ្ញុំ
បានសោយសម្បត្តិទាំងឡាយ ក្នុងអត្តភាពជាទេវតា និងមនុស្ស អន្ទោល
ទៅជាមួយនឹងសេដ្ឋីនោះ ដូចជាសុមោលអន្ទោលទៅតាមសរិរៈ។ ក្នុង
កប្បទី ៩១ អំពីកប្បនេះ ព្រះពុទ្ធជានាយក ទុងព្រះនាមវិបស្សី មាន
ព្រះនេតុដូចមាស ពិចារណាឃើញច្បាស់នូវធម៌ទាំងពួង ទុងកើតឡើង។
គ្រានោះ មានព្រាហ្មណ៍ម្នាក់ក្នុងក្រុងពន្ធមតី គេសន្មតថាជាសប្បុរស ជា
អ្នកមាំមួន ស្ងប់ស្ងាត់ដោយគុណ តែជាអ្នកខ្សត់ទុព្យកុពេក។ កាលនោះ
ខ្ញុំជាព្រាហ្មណ៍របស់ព្រាហ្មណ៍នោះ មានចិត្តស្មើគ្នា ជួនកាល ព្រាហ្មណ៍បុសិរ
នោះ បានគប់រកព្រះមហាមុនី ដែលគង់សម្រុងអមតនិព្វានក្នុងពួកជន
គាត់បានស្តាប់ធម៌ ក៏មានចិត្តរីករាយ បានថ្វាយសំពត់សាដកមួយ
ហើយទៅកាន់ផ្ទះដោយសំពត់មួយ ហើយពោលពាក្យនេះនឹងខ្ញុំថា
ម្ចាស់នាងមានបុណ្យធំ នាងចូររីករាយចំពោះសំពត់សាដក ដែលបង
បានថ្វាយដល់ព្រះពុទ្ធចុះ។ កាលនោះ ខ្ញុំដឹងច្បាស់ បានធ្វើអញ្ជើ
អនុមោទនាថា បពិត្យស្វាមី ខ្ញុំសូមអនុមោទនាសាដកដែលអ្នកថ្វាយ
ហើយ ដោយបុព្វដល់ព្រះពុទ្ធដ៏បុសិរ ទុងមិនញាប់ញ័រដោយលោកធម៌។
ប្តីនៃខ្ញុំនោះ ដល់ហើយនូវសេចក្តីសុខ ត្រូវបុព្វកម្មចាត់ចែង កាល
អន្ទោលទៅក្នុងភពតូច និងភពធំ បានកើតជាសុចម្ចាស់ផែនដីក្នុង
ក្រុងពារាណសី ជាទីរីករាយ។ កាលនោះ ខ្ញុំជាមហេសីនៃសុចនោះ ជាអ្នក
ខ្ពង់ខ្ពស់ជាងពួកស្រី ហើយជាអគ្គមហេសីដ៏បុសិរកុលែង ជាងសេចក្តី
សុឡាញ់នៃសុចនោះ ដែលមានក្នុងភពមុន។ សុចនោះ ឃើញព្រះ
បច្ចកពុទ្ធ ៨ អង្គ និមន្តទៅដើម្បីបិណ្ឌបាត ក៏មានចិត្តរីករាយ បុគេន
ចង្ហាន់បិណ្ឌបាតមានចុច្រើន។ សុចនោះ និមន្តព្រះបច្ចកពុទ្ធទាំងឡាយ
ហើយធ្វើបារាវកែវជាវិការៈនៃមាស មានបុមាណ ១០០ ហត្ថ មានសណ្ឋាន
រលីង ដែលពួកជាងធ្វើហើយ។ ព្រះរាជានោះ ទុងរាប់អានព្រះបច្ចកពុទ្ធ
ទាំងអស់នោះ មានសេចក្តីជ្រះថ្លា ហើយបានថ្វាយទានដល់ព្រះបច្ចកពុទ្ធ
ទាំងនោះ ដែលចូលទៅកាន់ទិសេនាសនៈ ដោយព្រះហស្តនៃព្រះអង្គ។

កាលនោះ ខ្ញុំបានឲ្យទាននោះជាមួយនឹងសុចក្នុងដែនកាសិ ខ្ញុំកើតក្នុង
កាសិកគ្រាម ជិតក្រុងពារាណសិម្តងទៀត។ សុចនោះ កើតក្នុងតុកូល
កុដុម្ពិកៈដ៏ធំទូលាយ ដល់នូវសេចក្តីសុខ ពុមទាំងបងប្អូន ខ្ញុំជាបុពន្ធនៃ
បងច្បង ជាស្រីមានវត្តដល់ប្តីដោយបុព្វេ។ ប្អូនរបស់ប្តីខ្ញុំបានឃើញព្រះ
បច្ចកពុទ្ធហើយ បុគ្គេនភក្តីរបស់បងដល់ព្រះបច្ចកពុទ្ធនោះ កាលបើបង
នោះតុឡប់មក ខ្ញុំបាននិយាយប្រាប់សព្វគុប។ បងនោះ មិនតុកអរ
ចំពោះទាន លំដាប់នោះ ខ្ញុំបានឲ្យភក្តីដល់ប្តីនោះ ប្តីនោះ នាំបាយនោះ
ហើយថ្វាយដល់ព្រះពុទ្ធនោះទៀត។ កាលនោះ ខ្ញុំចោលនូវទាននោះ ហើយ
បុទុស្តចំពោះព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានឲ្យបាតុដ៏ពេញដោយភក់ ដល់ព្រះពុទ្ធនោះ
ទុងមិនញាប់ញ័រដោយលោកធម៌។ កាលនោះ ខ្ញុំឃើញព្រះពុទ្ធមានព្រះទ័យ
ស្តើ ក្នុងការឲ្យទានផង ក្នុងការទទួលផង ក្នុងសេចក្តីកោតកុងផង ក្នុង
សេចក្តីបុទុស្តផង ហើយសង្កតកុលែង។ ខ្ញុំកាន់យកបាតុម្តងទៀត ជម្រះ
ដោយគ្រឿងកុអូប មានចិត្តជ្រះថ្លា ញ៉ាំងបាតុឲ្យពេញ ហើយឲ្យស្តុរ
ពុមទាំងទឹកដោះថ្លា។ ខ្ញុំកើតក្នុងទីណាៗ ជាស្រីមានរូបល្អព្រោះទាននោះ
ខ្ញុំជាស្រីមានក្លិនអាកុក់ ព្រោះបុទុស្តចំពោះព្រះពុទ្ធផង ព្រោះសេចក្តីសុរឹង
ផង។ កាលចេតិយនៃព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមកស្សប ជាអ្នកប្រាជ្ញ គេឲ្យសមុច
ហើយ ខ្ញុំមានចិត្តរីករាយ បានឲ្យឥដ្ឋជាវិការៈនៃមាសដ៏បុសើរទៀត។ ខ្ញុំ
ជុលកំឡុងនោះឲ្យទទឹកដោយគ្រឿងកុអូប មានជាតិ ៤ យ៉ាង ក៏បានរួច
សុទ្ធ៖ ចាកទោសមានក្លិនអាកុក់ បុកបដោយអរយៈទាំងពួងដ៏ល្អ។ ខ្ញុំឲ្យ
ធ្វើភាជន៍ ៧ ពាន់ ដោយកែវ ៧ បុការផង បុនេះមួយពាន់ដ៏ពេញដោយ
ខ្លាញ់ផង។ ខ្ញុំមានចិត្តជ្រះថ្លា បានចាក់បុង អុដបំភ្លឺតម្កល់ទុក ៧ ជួរ
ដើម្បីបូជាព្រះលោកនាថ។ គ្រានោះ ខ្ញុំជាស្រីមានចំណែកក្នុងបុណ្យនោះ
ដោយវិសេស (បុរសនោះ) កើតក្នុងដែនកាសិទៀត ប្រាកដដោយ
ឈ្មោះថា សមិត្តបុរស។ កាលនោះ ខ្ញុំជាភរិយាបុរសនោះ ជាអ្នកដល់នូវ
សេចក្តីសុខ មានគេជាប់ចិត្ត ជាទីសុឡាញ់នៃជន ឯប្តីខ្ញុំបានបុគ្គេន
ឈ្នួតមានសាច់ក្រាស់ ដល់ព្រះបច្ចកមុនី។ ម្យ៉ាងទៀត ខ្ញុំជាស្រីមាន
ចំណែកដោយបុណ្យ តុកអរនូវទានដ៏ឧត្តមរបស់ប្តីនោះ ឯបុរសនោះ
កើតក្នុងជាតិកោលិយជន ក្នុងដែនកាសិទៀត។ កាលនោះ សមិត្តបុរស
នោះ បម្រើព្រះបច្ចកពុទ្ធ ៥០០ អង្គ មួយអន្លើដោយកោលិយបុគ្គ ៥០០
នាក់។ រួចហើយនិមន្តព្រះបច្ចកពុទ្ធទាំងឡាយ ឲ្យគង់នៅអស់ ៣ ខែ
ហើយបុគ្គេនតុចិរិរ កាលនោះ ខ្ញុំជាបុពន្ធនៃសមិត្តបុរសនោះ ជាអ្នក
បុព្វិត្តទៅតាមគន្លងនៃបុព្វកម្ម។ សមិត្តបុរសនោះ ច្បុតចាកអត្តភាព
នោះ បានកើតជាសុចព្រះនាមនន្ទៈ មានយសធំ ខ្ញុំជាមហេសីនៃសុច
នោះ ជាអ្នកសមុចនូវសេចក្តីប្រាថ្នាទាំងពួង។ លុះច្បុតអំពីអត្តភាពនោះ

ហើយ បានកើតជាសុចរិតពុទ្ធក្នុង ជាម្ចាស់ផែនដី កាលនោះ ខ្ញុំបម្រើព្រះ
បច្ចុកមុនី ជាបុត្រនៃនាងបទុមាវតី។ ខ្ញុំបម្រើព្រះបច្ចុកមុនី ៥០០ អង្គ
ដរាបដល់អស់ជីវិត ហើយនិមន្តព្រះបច្ចុកមុនីទាំងឡាយ ឲ្យនៅក្នុង
ឧទ្យាននៃសុច ហើយបូជានូវព្រះបច្ចុកមុនីទាំងឡាយ ដែលនិព្វានហើយ។
យើងទាំងពីរនាក់ បានឲ្យជាងធ្វើចេតិយទាំងឡាយ ហើយបួស ចម្រើនអ
ប្បមញ្ញាទាំងឡាយ ក៏បានទៅកើតក្នុងពុហ្មលោក។ លុះច្បាតចាក
ពុហ្មលោក ប្តីកើតក្នុងមហាតិត្តៈ ជាកូនចៅនៃបិប្ផលគោតុ ឯមាតា
ឈ្មោះសុមនទេវី បិតាជាព្រាហ្មណ៍កោសិគោតុ។ ខ្ញុំ (កើត) ក្នុងក្រុងសាក
លា ជាបុរីដ៏ឧត្តម ក្នុងជនបទឈ្មោះមទ្ទៈ។ ខ្ញុំជាធីតានៃកបិលព្រាហ្មណ៍
មាតាឈ្មោះសុចិមតី បិតាស្ថិតស្មាងខ្ញុំ ដោយរូបភាពជាវិការៈនៃមាស
តាន់ បានឲ្យខ្ញុំដល់កស្សបបណ្ឌិត ជាអ្នករៀនចាកកាមទាំងឡាយ
កាលដែលកស្សបបណ្ឌិតនោះនៅក្នុង បានទៅមើលការងារ ឃើញសត្វ
តូចៗ ត្រូវពួកសត្វមានកុកជាដើម ទំពាស៊ី ក៏សង្កត់។ ខ្ញុំឃើញគ្រាប់លូ
ទាំងឡាយ ដែលគេហាលក្នុងកំដៅថ្ងៃជិតផ្ទះ ត្រូវពួកដង្កូវ និងកុកទំពាស៊ី
បាននូវសេចក្តីសង្កត់ ក្នុងកាលនោះ។ កាលនោះ កស្សបបណ្ឌិត នោះបួស
ហើយ ខ្ញុំក៏បួសតាមកស្សបបណ្ឌិតនោះដែរ ខ្ញុំនៅអាស្រ័យក្នុងគន្លងនៃ
បរិព្វាជកវត្ត អស់ ៥ វស្សា។ កាលណា នាងគោតមីជាអ្នកចិញ្ចឹមព្រះ
ជិនស្រីបួសហើយ កាលនោះ ខ្ញុំក៏ចូលទៅរកនាងគោតមីនោះ ដែល
ព្រះពុទ្ធប្រៀនបុរេដៅហើយ។ អស់កាលមិនយូរប៉ុន្មាន ខ្ញុំក៏បានដល់ព្រះ
អរហត្ត ឱហ្ន៎! ព្រះកស្សបមានសិរីជាមិត្តល្អ។ ព្រះកស្សបជាកូន ជាញាតិ
នៃព្រះពុទ្ធ មានចិត្តតម្កល់ខ្ជាប់ហើយដោយបុព្វ លោកដឹងនូវបុព្វនិវាស
ផង ឃើញនូវឋានសួគ៌ និងអបាយផង។ ម្យ៉ាងទៀត ព្រះកស្សបនោះជា
អ្នកប្រាជ្ញ មានអភិញ្ញានៅរួចហើយ បានដល់នូវការអស់ទៅនៃជាតិ ជា
ខីណាសវព្រាហ្មណ៍ មានវិជ្ជា ៣ ដោយវិជ្ជាទាំង ៣ នេះ។ ភទ្ទកាបិលានី
មានវិជ្ជា ៣ លះបង់មធ្យ ទុទ្ធន់រាងកាយមានក្នុងទីបំផុត ឈ្នះមារ
ពុមទាំងវាហនៈ ដូចគ្នាដែរ។ យើងទាំងពីរនាក់ ឃើញទោសក្នុងលោក
ហើយបួស យើងទាំងពីរនាក់នោះ មានអាសវៈអស់ហើយ មានខ្លួនទូន្មាន
ហើយ មានសេចក្តីគុជាក់កើតហើយ មានទុក្ខរំលត់ហើយ។ កិលេស
ទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងអស់ ខ្ញុំដកចោលហើយ ខ្ញុំជាសុរិ
មិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីដំបូសើរកាត់ផ្កាចំនូវ
ទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដំបូសើរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំ
បានសម្រេចហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្ពិទា ៤
វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនា
របស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះភទ្ទកាបិលានីភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្រេចនូវគាថា
ទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ ភទ្ទកាបិលានីថេរិយាបទាន។

យសោធរាថេរិយាបទាន ទី៨

[២៨] ខ្ញុំជាអ្នកមានឫទ្ធិច្រើន មានប្រាជ្ញាច្រើន មាននាងភិក្ខុនី
ទាំងឡាយ មួយសែនអង្គ ចោមរោមហើយ ចូលទៅគាល់ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ។
ថ្វាយបង្គំព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ និងលក្ខណៈ គឺចក្ខុនៃព្រះសាស្ត្រា អង្គុយក្នុងទីសមគួរ
ហើយពោលពាក្យនេះថា ខ្ញុំមានវស្សា ៧៨ កន្លងបច្ច័យ ខ្ញុំមកដល់ញក
ហើយ ក្រាបទូលព្រះមហាមុនីថា វ័យរបស់ខ្ញុំចាស់ណាស់ហើយ ជីវិតរបស់ខ្ញុំ
គិតណាស់ ខ្ញុំនឹងលះបង់ព្រះអង្គហើយទៅ ទីពឹងរបស់ខ្លួន ខ្ញុំបានធ្វើ
ហើយ។ ក្នុងកាលជាបច្ច័យ សេចក្តីស្លាប់កាន់តែរំកិលចូលមកជិត
បពិត្យព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ ខ្ញុំម្ចាស់នឹងដល់នូវនិព្វានក្នុងវេលាយប់
ថ្ងៃនេះ។ បពិត្យព្រះមហាមុនី ជាតិ ជរា ព្យាធិ និងមរណៈ មិនមាន ខ្ញុំនឹង
ដល់នូវបុរីដែលជាទីឥតមានជរា ឥតមានមរណៈ ឥតមានភ័យ មិន
មានបច្ច័យតាក់តែងឡើយ។ បពិត្យព្រះមហាមុនី ធម្មតា បរិស័ទ
ទាំងឡាយ តែងចូលទៅអង្គុយជិតព្រះសាស្ត្រា ដឹងច្បាស់នូវកំហុស និង
សេចក្តីគួរក្នុងទីចំពោះព្រះភក្ត្រ។ បពិត្យព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ ខ្ញុំ
ព្រះអង្គអន្ទោលទៅក្នុងសំសារ សូមក្រាបទូលនូវការក្លាំងក្លាភ័យរបស់ខ្ញុំ
ចំពោះព្រះអង្គ សូមព្រះអង្គអត់នូវកំហុសនោះដល់ខ្ញុំព្រះអង្គ។ នាងជា
អ្នកធ្វើតាមពាក្យប្រៀនបុរេនៃតថាគត ចូរនាងសម្រេចនូវឫទ្ធិ ចូរកាត់
នូវសេចក្តីសង្ស័យនៃបរិស័ទទាំងពួងក្នុងសាសនា។ បពិត្យព្រះអង្គមាន
ព្យាយាមធំ ខ្ញុំឈ្មោះយសោធរា ជាភរិយានៃព្រះអង្គ (កាលនៅ) ក្នុងផ្ទះ
កើតក្នុងតុកូលសក្យៈ តាំងនៅក្នុងអង្គជាស្ត្រី។ បពិត្យព្រះអង្គមាន
ព្យាយាម ខ្ញុំជាបុរាណនៃស្ត្រីទាំងឡាយមួយសែន ៩៦ ជាធំជាងស្ត្រី
ទាំងពួងក្នុងផ្ទះនៃព្រះអង្គ។ ស្ត្រីទាំងពួងបុកបដោយគុណ គឺរូប និង
មារយាទ តាំងនៅក្នុងបឋមវ័យសព្វៗ កាល គោរពកោតកុងខ្ញុំ ដូចជា
មនុស្សទាំងឡាយ គោរពកោតកុងទេវតា។ ស្ត្រីទាំងនោះ មានពួកនាង
កញ្ញាមួយពាន់ជាបុរាណ មានសុខ និងទុក្ខស្មើគ្នា ក្នុងដំណាក់នៃសក្យ
បុត្រ ដូចជាពួកទេវតា ក្នុងនន្ទនវនី។ បណ្ឌិតទាំងឡាយ កន្លងនូវ
កាមធាតុ ប្រាកដស្មើដោយរូបក្នុងរូបធាតុ វៀរលែងតែព្រះលោកនាយក
ចេញ មិនមានទេ។ យសោធរាថេរី ថ្វាយបង្គំព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធហើយ សំដែងឫទ្ធិ
ចំពោះព្រះសាស្ត្រា ទាំងសម្រេចឫទ្ធិច្រើន មានអាការៈផុងៗច្រើនយ៉ាង។ គឺ
ធ្វើកាយជាភ្នំចក្ខុវិទ្យា ក្បាលជាឧត្តរកុរុទ្ធិប ទ្វីបទាំងពីរជាស្លាបទាំងពីរ
ផ្សំទ្វីបជាសរិរិះ។ សមុទ្រខាងត្បូងជាសំណុំកន្ទុយ ស្ទឹងជាលំពង់ស្លាប ព្រះ

ចន្ទ និងព្រះអាទិត្យជាកុក ភ្នំមេរុជាកំបោង។ ភ្នំចក្សុរៈជាចំពុះ ដើម ត្រឹងជាទីបុជុំ ហើយចូលទៅជិតថ្វាយបង្គំ អង្គុយបក់ព្រះលោកនាយក។ សម្បជន្តរភេទនៃដំរី សេះ ភ្នំ ជលជាត ព្រះចន្ទ ព្រះអាទិត្យ ភ្នំមេរុ ភេទ នៃព្រះតន្ត្រីក៏ដូចគ្នា។ បពិត្យព្រះអង្គមានព្យាយាម មានចក្ខុ ខ្ញុំព្រះអង្គ ឈ្មោះ យសោធរា សូមក្រាបថ្វាយបង្គំព្រះបាទា គុបនូវលោកធាតុមួយ ពាន់ដោយផ្ការឹក។ ខ្ញុំនិម្មិតភេទជាពុហ្ម ហើយសម្បជន្តរដ៏សូន្យ បពិត្យ ព្រះអង្គមានព្យាយាម មានចក្ខុ ខ្ញុំព្រះអង្គ ឈ្មោះយសោធរា សូមក្រាប ថ្វាយបង្គំព្រះបាទា។ បពិត្យព្រះមហាមុនី ខ្ញុំព្រះអង្គជាអ្នកស្នាក់ជំនាញ ក្នុងឫទ្ធិទាំងឡាយ ទាំងស្នាក់ជំនាញក្នុងចេតោបរិយញ្ញាណ ដោយសោត ធាតុជាទិព្វ។ ខ្ញុំព្រះអង្គដឹងនូវបុព្វនិវាស ទិព្វចក្ខុ ខ្ញុំព្រះអង្គបានជម្រះ ហើយ អាសវៈទាំងពួង អស់រលីងហើយ ឥឡូវនេះ ភពថ្មីទៀតមិនមាន ឡើយ។ បពិត្យព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ សេចក្តីដឹងក្នុងអត្ត ធម៌ និរុត្តិ និងបដិភាណ កើតឡើងហើយដល់ខ្ញុំ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះអង្គ។ បពិត្យព្រះ មហាមុនី ការគប់រកព្រះលោកនាថទាំងឡាយ ព្រះអង្គបានសម្បជ ហើយដោយបុព្វ សេចក្តីកសាងដ៏ច្រើនរបស់ខ្ញុំ ដើម្បីបុយោជន៍ដល់ ព្រះអង្គ។ បពិត្យព្រះមុនី សូមព្រះអង្គរលឹកកុសលកម្មរបស់ខ្ញុំ ដែលមាន ក្នុងកាលមុន បពិត្យព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ បុណ្យ ខ្ញុំបានសន្សំហើយ ដើម្បីបុយោជន៍ដល់ព្រះអង្គ។ បពិត្យព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ ខ្ញុំបាន លះបង់នូវអកព្វដ្ឋាន ហាមឃាត់នូវអនាចារៈ ហើយលះបង់ជីវិត ដើម្បី បុយោជន៍ដល់ព្រះអង្គ។ បពិត្យព្រះមហាមុនី ព្រះអង្គទុងបុទានខ្ញុំម្ចាស់ អស់ជាតិ មានពាន់នៃកោដិដ៏ច្រើន ដើម្បីជាភរិយា (នៃជនដទៃវិញ) ខ្ញុំ មិនតូចចិត្តក្នុងរឿងនោះ ព្រោះជាបុយោជន៍ដល់ព្រះអង្គ។ បពិត្យព្រះ មហាមុនី ព្រះអង្គបានបុទានខ្ញុំម្ចាស់ អស់ជាតិ មានពាន់នៃកោដិដ៏ ច្រើន ដើម្បីជាឧបការៈ (នៃជនដទៃ) ខ្ញុំក៏មិនតូចចិត្តក្នុងរឿងនោះ ព្រោះជាបុយោជន៍ដល់ព្រះអង្គ។ បពិត្យព្រះមហាមុនី ព្រះអង្គបានបុទាន ខ្ញុំម្ចាស់អស់ជាតិ មានពាន់នៃកោដិដ៏ច្រើន ដើម្បីការប្រើប្រាស់ (នៃជ នដទៃ) ខ្ញុំមិនតូចចិត្តក្នុងរឿងនោះ ព្រោះជាបុយោជន៍ដល់ព្រះអង្គ។ ខ្ញុំ បានលះបង់ជីវិត មានពាន់នៃកោដិដ៏ច្រើន ជនទាំងឡាយ នឹង ធ្វើការរួចចាកភ័យ ខ្ញុំឲ្យនូវជីវិតរបស់ខ្ញុំ។ បពិត្យព្រះមហាមុនី ខ្ញុំមិនលាក់ ទុកនូវគ្រឿងបុដាបសម្រាប់អរយវៈ គ្រឿងអលង្ការ សំពត់ដ៏ច្រើន មាន បុការផ្សេងៗ និងភណ្ណៈរបស់ស្រីប្រុស ដើម្បីជាបុយោជន៍ដល់ព្រះអង្គ។ បពិត្យព្រះមហាមុនី ការបរិច្ចាគទុព្យធន និងស្រូវ ទាំងស្រុក និតម ស បុត្ត និងធីតា ខ្ញុំក៏បានលះបង់ហើយ។ បពិត្យព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ ដំរី សេះ គោ និងខ្ញុំស្រី អ្នកបម្រើមានចំនួនរាប់មិនបាន ខ្ញុំក៏បានលះបង់

ហើយ ដើម្បីបុយោជន៍នៃព្រះអង្គ។ ព្រះអង្គប្រឹក្សានូវទានណានឹងខ្ញុំ ខ្ញុំឲ្យ
 នូវទាននោះ ដល់ស្នូមទាំងឡាយ កាលព្រះអង្គឲ្យទានដ៏ឧត្តម ខ្ញុំមិនឃើញ
 សេចក្តីតូចចិត្តរបស់ខ្ញុំទេ។ បពិត្រព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ ខ្ញុំរងទុក្ខដ៏
 ច្រើន មានបុការផុសៗ មានចំនួនរាប់មិនបាន ក្នុងសំសារដ៏ច្រើន ដើម្បី
 បុយោជន៍នៃព្រះអង្គ។ បពិត្រព្រះមហាមុនី កាលព្រះអង្គដល់នូវ
 សេចក្តីសុខ ខ្ញុំក៏តុកអរ មួយទៀត ខ្ញុំមិនតូចចិត្ត ព្រោះទុក្ខទាំងឡាយ
 របស់ខ្ញុំ ខ្ញុំជាអ្នកតុកអរក្នុងទីទាំងពួង ដើម្បីជាបុយោជន៍នៃព្រះអង្គ។
 បពិត្រព្រះមហាមុនី ព្រះអង្គសោយសុខ និងទុក្ខ ត្រាស់ដឹងតាមលំដាប់
 មគ្គ ហើយដល់នូវពោធិញ្ញាណ រួចនាំមកនូវធម៌។ ខ្ញុំមានការគប់រកព្រះ
 លោកនាថដទៃច្រើនអង្គ (ព្រោះអាស្រ័យ) នូវព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ជាព្រះ
 លោកនាយក ព្រះនាមគោតម ជាទេវតាបុរសិរ។ បពិត្រព្រះមហាមុនី ការ
 កសាងដ៏ច្រើនរបស់ខ្ញុំ ដើម្បីបុយោជន៍នៃព្រះអង្គ ខ្ញុំជាអ្នកបំរើព្រះអង្គ
 ដែលសុំរកនូវពុទ្ធធម៌។ ព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមទីបង្គរ មានព្យាយាមធំ ជានា
 យកនៃសត្វលោកកើតហើយ ក្នុងកប្បទីបួនអសង្ស័យ និងមួយសែន។
 ជនទាំងឡាយនៅក្នុងបច្ចុប្បន្នបុរស មានចិត្តតុកអរ និមន្តព្រះតថាគត
 ហើយជម្រុះផ្លូវជាទីសុចមកនៃព្រះទីបង្គរនោះ។ កាលនោះ ព្រះអង្គជា
 ព្រាហ្មណ៍ ឈ្មោះសុមេធៈ តាក់តែងផ្លូវសម្រាប់ថ្វាយព្រះពុទ្ធទីបង្គរ ទុង
 ឃើញធម៌ទាំងពួង កាលសុចមកដល់ ខ្ញុំជាកញ្ញាកើតក្នុងតុក្កលព្រាហ្មណ៍
 ឈ្មោះនាងសុមិត្តា បានចូលទៅកាន់ទីបុជ្ជ។ ខ្ញុំយកផ្កាឧប្បល ៨ ក្តាប់
 ដើម្បីបូជាព្រះសាស្តា បានឃើញឥសីដ៏ឧត្តម ក្នុងកណ្តាលនៃជន។
 កាលនោះ ខ្ញុំបានឃើញព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ទុងខានយាងមកអស់កាលយូរ ទុង
 មានព្រះទ័យបុកបដោយករុណា ក៏បណ្តាលឲ្យចិត្តតុកអរកុលែង ហើយ
 សំគាល់ថា ជីវិតរបស់អាត្មាអញបុកបដោយផល។ កាលនោះ ខ្ញុំបានឃើញ
 សេចក្តីព្យាយាមបុកបដោយផល របស់ឥសីនោះ ទាំងចិត្តរបស់ខ្ញុំក៏ជ្រះថ្លា
 ក្នុងព្រះពុទ្ធ ដោយកុសលកម្មមានក្នុងកាលមុន។ ខ្ញុំញ៉ាំងចិត្តឲ្យជ្រះថ្លា
 កុលែងក្នុងឥសី មានចិត្តខ្ពង់ខ្ពស់ ហើយទូលថា បពិត្រឥសី ខ្ញុំមិនឃើញ
 វត្ថុដទៃ ដែលគួរថ្វាយទេ ខ្ញុំសូមថ្វាយផ្កាទាំងឡាយ ដល់លោក។ បពិត្រឥសី
 ផ្កា ៥ ក្តាប់ ចូរមានដល់លោក ផ្កា ៣ ក្តាប់ ចូរមានដល់ខ្ញុំ បពិត្រឥសី ផ្កា
 ទាំងឡាយ ចូរជារបស់ស្មើគ្នា មួយអន្លើដោយឥសីនោះ ដើម្បីបុយោជន៍
 ដល់ពោធិញ្ញាណរបស់ព្រះអង្គ។

ចប់ ភាណវរៈ ទី៤។

ឥសីយកផ្កាទាំងឡាយ បូជាព្រះពុទ្ធជាមហាឥសី មានយសធំ ដែលមក
 ក្នុងកណ្តាលនៃពួកជន ដើម្បីបុយោជន៍ដល់ពោធិញ្ញាណ។ ព្រះមហាមុនី

ព្រះនាមទីបង្អួច មានព្យាយាមធំ ឃើញភស្តុតាងមានចិត្តខ្ពង់ខ្ពស់ ទុងព្យាករ ក្នុងកណ្តាលនៃជន។

ព្រះមហាមុនី ព្រះនាមទីបង្អួច ជាអ្នកប្រាជ្ញ ទុងព្យាករនូវអំពើរបស់ខ្ញុំ ដែលជាស្រីមានភាពតុង ក្នុងកប្បមានបុរាណមិនបាន អំពើកប្បនេះថា ម្ចាស់មហាភស្តុតាង ស្រីនេះនឹងជាអ្នកមានចិត្តស្មើគ្នា មានការងារស្មើគ្នា ជា អ្នកធ្វើការស្មើគ្នា ជាទីសុឡាញ់ដោយការងារ ស្មើគ្នានឹងអ្នក ដើម្បី បុរោជន៍នៃអ្នក។ មួយទៀត ស្រីនេះនឹងជាអ្នកមានរូបគួរឲ្យរមិលមើល កុលេង គួរឲ្យសុឡាញ់ ពេញចិត្តកុលេង ពោលពាក្យជាទីសុឡាញ់ ជា អ្នកមានប្បទិ នឹងបានជាញាតិក្នុងធម៌នៃព្រះពុទ្ធនោះ។ ប្រៀបដូចជន ជាម្ចាស់ទុព្យ រមែងរក្សាស្តុកសម្រាប់ដាក់នូវភណ្ឌៈ យ៉ាងណា ស្រីនេះ នឹង រក្សាធម៌ជាកុសលទាំងឡាយ ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ ស្រីនេះ កាលអនុគ្រោះនូវ កុសលធម៌នោះ របស់ព្រះពុទ្ធនោះ នឹងញ៉ាំងបារមីទាំងឡាយឲ្យពេញ និង ដល់នូវពោធិញ្ញាណ ដូចសត្វសិហៈលះបង់ទ្រង់ដូច្នោះ។

ក្នុងកប្បបុរាណមិនបាន អំពើកប្បនេះ ព្រះពុទ្ធទុងព្យាករខ្ញុំដោយ វាចាណា ខ្ញុំតុកអរចំពោះវាចានោះ ជាអ្នកធ្វើយ៉ាងនោះ កាលកុសលកម្ម ដែលខ្ញុំធ្វើល្អហើយនោះ ខ្ញុំញ៉ាំងចិត្តឲ្យជ្រះថ្លា ក្នុងកុសលនោះ ហើយបាន កំណើតជារបស់នៃទេវតា និងមនុស្សរាប់មិនអស់។ លុះទទួលនូវ សេចក្តីសុខ និងទុក្ខ ក្នុងទេវតា និងមនុស្សហើយ ដល់មកក្នុងបច្ច័យភព បានកើតក្នុងតុកូលសក្យៈ។ លំដាប់នោះ ខ្ញុំជាអ្នកមានរូបល្អ មានភោគៈ មានយស និងសីល បរិបូណ៌ដោយអរិយៈទាំងពួង ជាអ្នកគោរពចំពោះប្តី ក្នុងតុកូលទាំងឡាយ។ ឯចិត្តរបស់ខ្ញុំដែលបុណ្យចុះក្នុងលោកធម៌ មាន លាភៈ សេចក្តីសរសើរ និងសក្ការៈជាដើម ជាចិត្តមិនដល់នូវសេចក្តីទុក្ខ ទេ តើខ្ញុំនឹងមានភ័យអំពើណា។ សមដូចជាព្រះមានព្រះភាគបានគ្រាស់ ចំពោះព្រះរាជាខាងក្នុងបូរីដូច្នោះថា បពិត្រព្រះអង្គមានព្យាយាម ព្រះអង្គ សម្រេចខុបការគុណរបស់នារីនៃពួកក្សត្រិយ៍ក្នុងបូរីនោះ គឺនារីធ្វើសេចក្តី ទំនុកបំរុង នារីដឹងសុខ និងទុក្ខ នារីប្រាប់បុរោជន៍ និងនារីជាអ្នក អនុគ្រោះ។ (ដោយសារនារីនោះ) តថាគតបានញ៉ាំងមហាទានឲ្យ បុត្រីត្តទៅ ដល់ព្រះពុទ្ធប្រារមៈយកោដិ និងប្រាំបួនរយកោដិ ជាទេវតា កុលេងជាងទេវតា។ បពិត្រមហាវរាជ សេចក្តីកសាងដ៏ធំរបស់តថាគត សូមព្រះអង្គស្តាប់តថាគត ព្រះពុទ្ធទាំងឡាយជានាយក ជាកំពូលនៃ លោក ដប់មួយរយកោដិ។ តថាគតបានញ៉ាំងមហាទានឲ្យបុត្រីត្តទៅដល់

ព្រះពុទ្ធទាំងនុ៎ះ ដែលជាទេវតាកុលេងជាងទេវតា បពិត្តមហារាជ ការ
កសាងដ៏ធំរបស់តថាគត សូមព្រះអង្គស្តាប់តថាគត។ ព្រះពុទ្ធទាំងឡាយ
ពីរពាន់កោដិផង បីពាន់កោដិផង តថាគតបានញ្ជ័ងមហាទានឲ្យ
បុត្រីត្តទៅ ដល់ព្រះពុទ្ធទាំងនុ៎ះ ដែលជាទេវតាកុលេងជាងទេវតា
បពិត្តមហារាជ សេចក្តីកសាងដ៏ធំរបស់តថាគត សូមព្រះអង្គស្តាប់
តថាគត ព្រះពុទ្ធទាំងឡាយ បួនពាន់កោដិផង ប្រាំរយកោដិផង
តថាគតបានញ្ជ័ងមហាទានឲ្យបុត្រីត្តទៅ ដល់ព្រះពុទ្ធទាំងឡាយនុ៎ះ ដែល
ជាទេវតាកុលេងជាងទេវតា បពិត្តមហារាជ ការកសាងដ៏ធំរបស់
តថាគត សូមព្រះអង្គស្តាប់តថាគត។ ព្រះពុទ្ធទាំងឡាយ ប្រាំមួយពាន់
កោដិផង ប្រាំពីរពាន់កោដិផង តថាគតបានញ្ជ័ងមហាទានឲ្យ
បុត្រីត្តទៅ ដល់ព្រះពុទ្ធទាំងនុ៎ះ ដែលជាទេវតាកុលេងជាងទេវតា
បពិត្តមហារាជ ការកសាងដ៏ធំរបស់តថាគត សូមព្រះអង្គស្តាប់តថាគត
ព្រះពុទ្ធទាំងឡាយ ប្រាំបីពាន់កោដិផង ប្រាំបួនពាន់កោដិផង តថាគត
បានញ្ជ័ងមហាទានឲ្យបុត្រីត្តទៅ ដល់ព្រះពុទ្ធទាំងនុ៎ះ ដែលជាទេវតា
កុលេងជាងទេវតា។ បពិត្តមហារាជ ការកសាងដ៏ធំរបស់តថាគត សូម
ព្រះអង្គស្តាប់តថាគត។ ព្រះពុទ្ធទាំងឡាយ ជានាយកដ៏បុរសីក្នុងលោក
មួយសែនកោដិ តថាគតបានញ្ជ័ងមហាទានឲ្យបុត្រីត្តទៅ ដល់ព្រះពុទ្ធ
ទាំងនុ៎ះ ដែលជាទេវតាកុលេងជាងទេវតា។ បពិត្តមហារាជ ការកសាងដ៏
ធំរបស់តថាគត សូមព្រះអង្គស្តាប់តថាគត ព្រះពុទ្ធទាំងឡាយ ជានាយក
នៃសត្វលោកដទៃទៀត ប្រាំបួនពាន់កោដិ។ តថាគតបានញ្ជ័ង
មហាទានឲ្យបុត្រីត្តទៅ ដល់ព្រះពុទ្ធទាំងនុ៎ះ ដែលជាទេវតាកុលេងជាង
ទេវតា បពិត្តមហារាជ ការកសាងដ៏ធំរបស់តថាគត សូមព្រះអង្គស្តាប់
តថាគត។ ព្រះពុទ្ធជាមហេសី ៨៥ សែនកោដិផង ១ សែនកោដិផង ៨៥
កោដិផង ២៧ កោដិផង តថាគតបានញ្ជ័ងមហាទានឲ្យបុត្រីត្តទៅ ដល់
ព្រះពុទ្ធទាំងនុ៎ះ ដែលជាទេវតាកុលេងជាងទេវតា។ បពិត្តមហារាជ ការ
កសាងដ៏ធំរបស់តថាគត សូមព្រះអង្គស្តាប់តថាគត។ ព្រះបច្ចុកពុទ្ធ
ទាំងឡាយ ដែលប្រាសចាករាគៈ ចំនួនប្រាំបីកោដិ បពិត្តមហារាជ ការ
កសាងដ៏ធំរបស់តថាគត (ចំពោះព្រះបច្ចុកពុទ្ធទាំងនុ៎ះ) សូមព្រះអង្គ
ស្តាប់តថាគត។ ព្រះខីណាសុពទាំងឡាយ ជាសាវ័កនៃព្រះពុទ្ធ មានបុរាណ
រាប់មិនបាន មានមន្ទិលអស់ហើយ បពិត្តមហារាជ ការកសាងដ៏ធំរបស់
តថាគត (ចំពោះព្រះខីណាសុពទាំងនុ៎ះ) សូមព្រះអង្គស្តាប់តថាគត។

កាលបុគ្គលអ្នកសន្សំក្នុងធម៌ទាំងឡាយ កាលបុគ្គលអ្នកបុព្វិត្តនូវព្រះ
សទ្ធម្មទាំងឡាយសព្វៗកាល បុគ្គលអ្នកបុព្វិត្តធម៌យ៉ាងនេះ តែងដេកជា
សុខក្នុងលោកនេះ និងលោកខាងមុខ។ បុគ្គលគប្បីបុព្វិត្តធម៌ឲ្យជា
សុចរិត មិនគប្បីបុព្វិត្តធម៌នោះឲ្យជាទុច្ចរិតឡើយ បុគ្គលអ្នកបុព្វិត្តធម៌
តែងដេកជាសុខក្នុងលោកនេះ និងលោកខាងមុខ។ ខ្ញុំនឿយណាយក្នុង
សង្សារ ហើយចូលទៅកាន់ផ្នួស ដោយបរិវារមួយពាន់ លុះបួសហើយ មិន
មានសេចក្តីកុរល់កុរាយ។ ខ្ញុំលះបង់ផ្ទះហើយ ចូលទៅកាន់ផ្នួស មិនទាន់
ដល់កន្លះខែផង ក៏បានដល់សច្ចៈ ៤។ ជនទាំងឡាយជាច្រើន នាំចិវរ
បិណ្ឌបាត និងទីដេក ទីអង្គុយចូលមក ដូចជារលកក្នុងសាគរ។ កិលេស
ទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងអស់ ខ្ញុំដកចោលហើយ ខ្ញុំជាស្រី
មិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។
ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដ៏បុរសីរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានសម្មច
ហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្ពិទា ៤ វិមោក្ខ ៨
និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់
ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិហើយ។ ខ្ញុំដល់នូវសេចក្តីទុក្ខច្រើនបុការផង នូវ
សម្បត្តិច្រើនបុការផង នូវភាវនាស្អាតផង ហើយបាននូវសម្បទា
ទាំងពួង។ បុគ្គលណា ឲ្យខ្លួនរបស់ខ្លួន ដល់ព្រះពុទ្ធមហេសី ដើម្បី
បុយោជន៍ដល់បុណ្យ សហាយសម្បទា និងចំណែកនៃព្រះនិព្វាន មិនមាន
បច្ច័យតាក់តែង រមែងមានដល់បុគ្គលនោះ។ កិលេសជាត ជាអតីតក្តី
ជាបច្ចុប្បន្នក្តី ជាអនាគតក្តី អស់រលីងហើយ កម្មទាំងពួងរបស់ខ្ញុំ
អស់ហើយ បពិត្យព្រះអង្គមានបញ្ជាចក្ខុ ខ្ញុំសូមក្រាបថ្វាយបង្គំព្រះបាទ។

បានឮថា ព្រះយសោធរាភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្រេចនូវគាថា
ទាំងនេះ ចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះមានព្រះភាគ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ យសោធរាថេរិយាបទាន។
ទសសហស្សថេរិនមបទាន ទី៩

[២៩] ក្នុងកប្បទី ៤ អសង្សៈ និងមួយសែន ព្រះជិនស្រី ព្រះនាមទីបង្ករ
ជាលោកនាយក ទុង់កើតឡើង។ ព្រះពុទ្ធព្រះនាមទីបង្ករ ជាមហាវិបុរស
ទុង់ព្យាករនូវសុមេធាតាបសផង នាងសុមិក្កាផង ដែលរួមសុខទុក្ខ
ជាមួយគ្នា។ ព្រះមហាមុនី ព្រះអង្គឃើញមនុស្សលោក ពុមទាំងទេវលោក
ទាំងទុង់សុចទៅកាន់មនុស្សលោក ពុមទាំងទេវលោក ហើយចូល
មកកាន់ទីបុជ្ជនៃយើងខ្ញុំ ដែលកំពុងសរសើរជនទាំងនោះ។ ប្តីទាំងអស់

របស់យើងខ្ញុំ មានក្នុងទិសមាតិកាជាអនាគត បុព្វន្ទទាំងអស់របស់
 ព្រះអង្គ ជាទីពេញព្រះទ័យនៃព្រះអង្គ ជាអ្នកពោលពាក្យជាទីសុឡាញ់។
 ទាន សីល ភារនាទាំងអស់ យើងខ្ញុំបានអប់រំដោយល្អហើយ បពិត្យព្រះ
 មហាមុនី វត្តទាំងអស់នេះ ខ្ញុំបានលះបង់ចោល អស់កាលជាយូរអង្វែង
 ហើយ ។ វត្តណាមួយ គឺគ្រឿងកុម្ភុប កម្មងផ្កា គ្រឿងលាប និងបុទីបជា
 វិការៈនៃកែវ ដែលយើងខ្ញុំបានតម្កល់ទុកហើយ បពិត្យព្រះមហាមុនី វត្ត
 ទាំងអស់ (នោះ) យើងខ្ញុំបានលះបង់ចោលហើយ។ ន័យមួយទៀត អំពើ
 ដទៃ និងគ្រឿងបរិភោគ ជារបស់មនុស្សដែលយើងបានធ្វើហើយ បពិត្យ
 ព្រះមហាមុនី របស់ទាំងអស់នេះ យើងខ្ញុំបានលះបង់ចោលអស់កាល
 យូរអង្វែងហើយ។ បុណ្យមានបុរាណច្រើន ដែលយើងបានធ្វើហើយ បាន
 សោយនូវភាពជាតិស្សៈ ក្រាច់រដ្ឋាភ័ក្ត្រក្នុងភពតូចភពធំ អស់សំសារវដ្ត
 មានជាតិច្រើន។ លុះដល់មកក្នុងបច្ច័យភព យើងខ្ញុំបានកើតក្នុងតុកូល
 ផងៗគ្នា ក្នុងលំនៅនៃព្រះសក្យបុត្រ ជាស្រីមានពណ៌សម្បុរជាទីប្រាថ្នា
 បីដូចជាស្រីទេពអប្សរ។ បានដល់នូវយស ដែលជនទាំងពួង ធ្វើ
 សក្ការបូជាហើយ ដោយលាភដ៏បុរសិរ បាននូវបាយ និងទឹក ដែលពួក
 ជនរាប់អានសព្វៗកាល។ យើងខ្ញុំលះបង់នូវផ្ទះ ហើយចូលទៅកាន់ផ្នួស
 មិនទាន់បានដល់កន្លះខែ ក៏បានដល់សេចក្តីរំលត់ទុក្ខទាំងអស់គ្នា។
 យើងខ្ញុំជាអ្នកបាននូវបាយ និងទឹកផង នូវសំពត់ និងសេនាសនៈផង
 បច្ច័យទាំងពួង រមែងមានគុបគ្រាន់ យើងខ្ញុំត្រូវគេធ្វើសក្ការបូជា
 សព្វកាល។ កិលេសទាំងឡាយ យើងខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងអស់
 យើងខ្ញុំគាស់រំលើងហើយ យើងខ្ញុំជាអ្នកមិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់
 ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ! យើងខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុង
 សំណាក់ព្រះពុទ្ធជាបុគ្គលបុរសិរ វិជ្ជា ៣ យើងខ្ញុំបានដល់ហើយ សាសនា
 របស់ព្រះពុទ្ធ យើងខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្ពិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា
 ៦ នេះ យើងខ្ញុំបានធ្វើឱ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ
 យើងខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះភិក្ខុនីមួយម៉ឺនរូប មានព្រះនាងយសោធរាភិក្ខុនីជា
 បុរាណមានអាយុ បានសម្លាប់នូវគាថាទាំងនេះ ចំពោះព្រះភ័ក្ត្រ
 ព្រះមានព្រះភាគ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ ទសសហស្សថេរីនមបទាន។
អដ្ឋារសថេរីសហស្សានមបទាន ទី១០

[៣០] ភិក្ខុនី ១៨ ពាន់ មាននាងយសោធរាជាបុទាន ដែលកើតក្នុង តុក្កលសាក្យៈ បាននាំគ្នាចូលទៅគាល់ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ។ ភិក្ខុនីទាំង ១៨ ពាន់ នោះ សឹងមានឫទ្ធិច្រើន នាំគ្នាចូលទៅថ្វាយបង្គំព្រះបាទាព្រះមុនី ក្រាបទូលតាមសមគួរដល់កម្លាំងថា បពិត្យព្រះមហាមុនី ជាតិ ជរា ព្យាធិ និងមរណៈ (នៃយើងខ្ញុំ) អស់ហើយ បពិត្យព្រះអង្គជានាយក យើងខ្ញុំ ទាំងឡាយ នឹងទៅកាន់ព្រះនិព្វានឈ្មោះអមតៈ ដែលមិនមានអាសវៈ ជា ផ្លូវដ៏ស្ងប់រម្ងាប់។ បពិត្យព្រះមហាមុនី កាលពីដើម ពួកភិក្ខុនីទាំងអស់ មានសេចក្តីភ្ញាក់ភ្ញាត ពួកភិក្ខុនីដឹងច្បាស់នូវកំហុស បពិត្យព្រះអង្គជានាយក សូមព្រះអង្គអត់ទោសដល់យើងខ្ញុំ។

នាងទាំងឡាយ ជាអ្នកធ្វើតាមសាសនារបស់តថាគត ចូរសម្របនូវឫទ្ធិ ឲ្យទាល់តែកាត់សេចក្តីសង្ស័យរបស់ពួកបរិស័ទទាំងអស់។

បពិត្យព្រះមហាវិរៈ ខ្ញុំម្ចាស់យសោធរា ជាទីពេញព្រះហឫទ័យ ជាទីសុឡាញ់ គួររមិលមើល បពិត្យមហាវិរៈ ស្រីទាំងពួងជាព្រះជាយា ក្នុង ដំណាក់របស់ព្រះអង្គ។ បពិត្យព្រះអង្គមានព្យាយាម បណ្តាពួកស្រីមួយ សែន ៩៦ រូប ខ្ញុំម្ចាស់ជាបុទាន ជាឥស្សរៈលើស្រីទាំងពួង ក្នុងព្រះរាជ ដំណាក់របស់ព្រះអង្គ។ ពួកស្រីទាំងអស់ ជាអ្នកបរិបូណ៌ដោយគុណ គឺរូប និងអាចារៈ បិតនៅក្នុងបឋមវ័យ ពោលពាក្យជាទីសុឡាញ់ តែងគោរព កោតក្រែងខ្ញុំម្ចាស់ ដូចពួកមនុស្សគោរពកោតក្រែងពួកទេវតា។ ពួកស្រី ទាំង ១៨ ពាន់ កើតក្នុងតុក្កលសាក្យៈ ក្នុងកាលនោះ ស្រីមួយពាន់ ទុទ្ទង់ យស ជាបុទាន ជាធំ។ បពិត្យព្រះមហាមុនី ស្រីទាំងឡាយ កន្លងនូវ កាមធាតុ បិតនៅក្នុងរូបធាតុ ប្រាកដស្មើដោយរូបនៃស្រីទាំងមួយពាន់ គ្មានទេ។ ថេរីទាំងឡាយ មានឫទ្ធិច្រើន លុះថ្វាយបង្គំព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធហើយ សម្របឫទ្ធិថ្វាយព្រះសាស្តា សម្របនូវមហិទ្ធិឫទ្ធិ មានអាការផងៗដ៏ច្រើន។ គឺសម្របកាយស្មើនឹងចក្កវាឡ ឧត្តរកុរុទ្ធិបជាក្បាល ទ្វីបទាំងពីរជាស្លាប ទាំងពីរខាង ជម្ពូទ្ធិបជាសរិរៈ។ ស្រះខាងត្បូង ជាសំណុំកន្ទុយស្ទឹងផងៗ ជា បំពង់ស្លាប ព្រះចន្ទ្រ និងព្រះអាទិត្យ ជាភុក ភ្នំមេរុជាសិរ។ ភ្នំចក្កវាឡ និងដើមព្រិង ពុមទាំងឫស ជាចំពុះ កាលបក់ហើយ ចូលមកថ្វាយបង្គំ ព្រះលោកនាយក ។ កាលនោះ បានសម្របភេទនៃដំរី សេះ ភ្នំ ជលជាតិ ព្រះចន្ទ្រ ព្រះអាទិត្យ ភ្នំមេរុ និងភេទព្រះឥន្ទ។ បពិត្យព្រះអង្គមាន ព្យាយាម មានចក្ខុ យើងខ្ញុំ និងនាងយសោធរា សូមថ្វាយបង្គំព្រះបាទា បពិត្យព្រះអង្គជានាយកនៃជន យើងខ្ញុំសម្របហើយ ដោយអានុភាព

របស់ព្រះអង្គ អស់កាលដ៏យូរ។ បពិត្យព្រះមហាមុនី យើងខ្ញុំជាអ្នក
ស្នាក់ជំនាញក្នុងឫទ្ធិទាំងឡាយផង ក្នុងសោតធាតុជាទិព្វផង ជាអ្នក
ស្នាក់ជំនាញក្នុងចេតោបរិយញ្ញាណផង។ យើងខ្ញុំដឹងបុព្វនិរាសៈ ទិព្វចក្ខុ
យើងខ្ញុំជម្រះស្អាតហើយ យើងខ្ញុំមានអាសវៈទាំងពួងអស់ហើយ ឥឡូវនេះ
ភពថ្មីទៀតមិនមានឡើយ។ បពិត្យព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ សេចក្តីដឹង
ក្នុងអត្ថប្បដិសម្ពិទា ធម្មប្បដិសម្ពិទា និរុត្តិប្បដិសម្ពិទា និង
បដិកាណប្បដិសម្ពិទានៃយើងខ្ញុំ កើតឡើងហើយក្នុងសំណាក់របស់
ព្រះអង្គ។ ការគប់រកនូវព្រះពុទ្ធទាំងឡាយ ដែលជាទីពឹងរបស់សត្វលោក
យើងខ្ញុំបានសម្រេចហើយ បពិត្យព្រះមហាមុនី ការកសាងជាច្រើន យើងខ្ញុំ
បានធ្វើហើយ ដើម្បីបុយោជន៍ព្រះអង្គ។ បពិត្យព្រះមុនី កុសលកម្មណា
ដែលជាកម្មចាស់របស់ខ្ញុំ សូមព្រះអង្គនឹកនូវកុសលកម្មនោះ បពិត្យ
ព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ បុណ្យទាំងឡាយ យើងខ្ញុំសន្សំហើយ ដើម្បី
បុយោជន៍ព្រះអង្គ។ បពិត្យព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ យើងខ្ញុំបានរៀនក្នុងទី
មិនគួរហើយ ហាមឃាត់នូវអនាចារ សូម្បីជីវិត យើងខ្ញុំក៏បានលះបង់
ដើម្បីបុយោជន៍ព្រះអង្គ។ ព្រះអង្គទុងបុទានយើងខ្ញុំ ដើម្បីបុយោជន៍ជា
ភរិយា នៃបុគ្គលដទៃវិញ អស់ជាតិមានពាន់នៃកោដិដ៏ច្រើន បពិត្យព្រះ
មហាមុនី យើងខ្ញុំឥតមានតូចចិត្តក្នុងរឿងនោះទេ ដើម្បីបុយោជន៍
ព្រះអង្គ។ ព្រះអង្គបានបុទាននូវយើងខ្ញុំ ដើម្បីទំនុកបម្រុង (ជនដទៃ)
អស់ជាតិមានពាន់នៃកោដិដ៏ច្រើន បពិត្យព្រះមហាមុនី យើងខ្ញុំឥតមាន
តូចចិត្តក្នុងរឿងនោះទេ ដើម្បីបុយោជន៍ព្រះអង្គ។ ព្រះអង្គទុង
ព្រះរាជទាននូវយើងខ្ញុំ ដើម្បីបុយោជន៍ដល់ការប្រើប្រាស់នៃជនដទៃ អស់
ជាតិមានពាន់នៃកោដិដ៏ច្រើន បពិត្យព្រះមហាមុនី យើងខ្ញុំទាំងឡាយ
ឥតមានតូចចិត្តក្នុងរឿងនោះទេ ដើម្បីបុយោជន៍ព្រះអង្គ។ យើងខ្ញុំបាន
លះបង់ជីវិតទាំងឡាយ មានពាន់នៃកោដិដ៏ច្រើន គឺធ្វើឲ្យគេរួចចាកទុក្ខ
ភ័យ ស្និលះបង់ជីវិតនៃខ្លួន។ បពិត្យព្រះមហាមុនី យើងខ្ញុំមិនដែលលាក់
ទុកនូវគ្រឿងបុដាប់ដែលជាប់នឹងអង្គ ដូចយ៉ាងសំពត់ផុសៗជាច្រើន
ភណ្ណៈរបស់ស្រី ដើម្បីបុយោជន៍ព្រះអង្គ។ បពិត្យព្រះមហាមុនី យើងខ្ញុំបាន
បរិច្ចាគទុព្យ និងស្រូវ បានបរិច្ចាគស្រុក និគម សុ កូនប្រុស កូនស្រី។
បពិត្យព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ យើងខ្ញុំបានបរិច្ចាគដំរី សេះ គោ ខ្ញុំស្រី
អ្នកបម្រើរាប់មិនអស់ ដើម្បីបុយោជន៍ព្រះអង្គ។ ព្រះអង្គបានប្រឹក្សានឹង
យើងខ្ញុំ ដោយទានណា យើងខ្ញុំក៏បានឲ្យទាននោះ ដល់ស្នូមទាំងឡាយ

យើងខ្ញុំមិនបានឃើញនូវសេចក្តីតូចចិត្តចំពោះព្រះអង្គ កាលដែលឲ្យទាន ដ៏ឧត្តមនោះសោះឡើយ។ បពិត្រព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ យើងខ្ញុំ ទាំងឡាយ បានទទួលនូវសេចក្តីទុក្ខ មានចំណែកច្រើនចំពូកណាស់ រាប់មិនអស់ក្នុងសំសារ មានចំណែកច្រើន ដើម្បីបុរោជន៍ព្រះអង្គ។ បពិត្រព្រះមហាមុនី យើងខ្ញុំបានរីករាយ តាមចំណែកបុណ្យដែលនាំមក នូវសេចក្តីសុខ ទាំងមិនតូចចិត្តចំពោះទុក្ខទាំងឡាយ ជាអ្នកតុកអរក្នុង ទីទាំងពួង ដើម្បីបុរោជន៍ព្រះអង្គ។ បពិត្រព្រះមហាមុនី ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធទ្រង់ សោយនូវសុខទុក្ខ ហើយដល់នូវការត្រាស់ដឹង នាំមកនូវធម៌ដោយលំដាប់ មគ្គ។ ការគប់រកព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមគោតម ជាលោកនាយក ដែលជា ទេវតាបុរសិវរាជ ព្រះលោកនាថទាំងឡាយដទៃផង យើងខ្ញុំ (បានដួប ហើយ) ជាច្រើនដង។ សេចក្តីកសាងដ៏ច្រើននៃយើងខ្ញុំ រមែងបុព្វិត្តទៅ ដើម្បីបុរោជន៍ព្រះអង្គ បពិត្រព្រះមហាមុនី យើងខ្ញុំជាស្រីបម្រើរបស់ ព្រះអង្គ កាលដែលទ្រង់សងរកនូវពុទ្ធជម៌។ ក្នុងកប្បទី ៤ អសង្សៈ និង ១ សែន ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធព្រះនាមទីបង្ក ជាមហាវិបុល ជាលោកនាយក ទ្រង់ កើតឡើង។ ជនទាំងឡាយនៅបច្ចុប្បន្នបុរោស និមន្តព្រះតថាគត មានចិត្ត តុកអរ នាំគ្នាជម្រុះផ្លូវសម្រាប់យាងមកនៃព្រះតថាគតនោះ។ ក្នុង កាលនោះ ព្រះអង្គជាព្រាហ្មណ៍ ឈ្មោះសុមេធៈ បានចាត់ចែងរៀងចំផ្លូវ ដើម្បីព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធទីបង្ក ទ្រង់ឃើញហេតុទាំងពួង ទ្រង់យាងមក។ ក្នុង កាលនោះ យើងខ្ញុំទាំងអស់គ្នា កើតក្នុងតុក្កលព្រាហ្មណ៍ បានទៅនាំយក ផ្កា ផលុកជាតិមកកាន់ទីបុជ្ជ។ ក្នុងសម័យនោះ ព្រះពុទ្ធទ្រង់ព្រះនាម ទីបង្ក មានយសធំ មានព្យាយាមធំនោះ ទ្រង់បានព្យាករនូវសុមេធ តាបស ជាឥសីមានចិត្តរីករាយ។ កាលព្រះពុទ្ធទីបង្ក ទ្រង់បុកាសកម្ម របស់សុមេធតាបសនោះថា ជាឥសីមានចិត្តរីករាយដែនដីក៏ក្រើក រំភើបញ្ជាប់ញ័រ ក្នុងមនុស្សលោក ពុមទាំងទេវលោក។ ពួកទេវកញ្ញា ពួក មនុស្ស ទាំងយើងខ្ញុំ ពុមទាំងទេវតា សឹងនាំគ្នាបូជាគ្រឿងបុដាប់ដែលគួរ បូជាផងៗ ហើយតាំងប្រាថ្នា។ ព្រះពុទ្ធជាម្ចាស់ មានព្រះនាមទីបង្ក ទ្រង់ បានព្យាករដល់ពួកជនទាំងនោះថា ជនទាំងឡាយណា មានសេចក្តី ប្រាថ្នាក្នុងថ្មនេះ ជនទាំងនោះ ឈ្មោះថា មានក្នុងទីចំពោះមុខ (នៃ ព្រះពុទ្ធ)។ ក្នុងកប្បបុរោមិនបានអំពីកប្បនេះ ព្រះពុទ្ធព្យាករនូវ យើងខ្ញុំ ដោយព្រះពុទ្ធដីកាណា យើងខ្ញុំរមែងរីករាយ តាមព្រះពុទ្ធដីកា នោះ ជាអ្នកធ្វើតាមយ៉ាងនោះ។ ជនទាំងឡាយ បានចាប់កំណើតជារបស់

ទេវតា និងមនុស្ស រាប់មិនអស់ ហើយញ៉ាំងចិត្តឲ្យជ្រះថ្លាក្នុងព្រះពុទ្ធនោះ ដោយអំណាចនៃកម្មនោះ ដែលខ្លួនធ្វើល្អហើយ។ យើងខ្ញុំបានសោយសុខ ទុក្ខក្នុងទេវតាផង មនុស្សផង ដល់មកក្នុងបច្ច័យភពនេះ បានមកកើត ក្នុងតុក្កលសក្យៈ។ យើងខ្ញុំជាអ្នកមានរូបល្អ មានភោគសម្បត្តិច្រើន មានយស និងសីលដ៏ល្អ បរិបូណ៌ដោយអរិយៈសព្វគុប ជាអ្នកអង់អាច លើសក្នុងតុក្កលទាំងឡាយ។ ចិត្តនៃយើងខ្ញុំ ដែលបុណ្យចុះក្នុងលោកធម៌ មានលាភៈ សេចក្តីសរសើរ និងគ្រឿងសក្ការៈ ជាចិត្តមិនដល់នូវ សេចក្តីទុក្ខទេ តើយើងខ្ញុំនឹងមានភ័យអំពីណា។ សមដូចជា ព្រះមានព្រះភាគ ទុងត្រាស់នូវព្រះតម្រាស់នេះ ចំពោះសុចខាងក្នុងបុរី ក្នុងកាលនោះដូច្នោះថា មហារាជបានសម្របនូវឧបការគុណរបស់នារីនៃ ពួកក្សត្រក្នុងបុរីនោះ គឺនារីអ្នកមានឧបការៈ នារីរួមសុខទុក្ខ នារីដែល ប្រាប់នូវបុរោជន៍ និងនារីជាអ្នកមានសេចក្តីអនុគ្រោះ។ បុគ្គលគប្បី បុព្វិត្តធម៌ឲ្យជាសុចរិត កុំគប្បីបុព្វិត្តធម៌នោះឲ្យជាទុច្ចរិតឡើយ បុគ្គល អ្នកបុព្វិត្តធម៌ រមែងដេកជាសុខ ក្នុងលោកនេះផង ក្នុងលោកខាងមុខ ផង។ យើងខ្ញុំបានលះបង់ផ្ទះហើយ ហើយចូលទៅកាន់ផ្នួស មិនទាន់បាន ដល់កន្លះខែ ស្រាប់តែយើងខ្ញុំបាននូវសច្ចៈ ៤។ ពួកជនដ៏ច្រើន តែង បង្ហោនមកនូវចីវរប្បូច្ចយ បិណ្ឌបាតប្បូច្ចយ និងសេនាសនប្បូច្ចយ ចំពោះយើងខ្ញុំ បីដូចរលកនៃសាគរ។ កិលេសទាំងឡាយ យើងខ្ញុំដុត បំផ្លាញហើយ ភពទាំងអស់ យើងខ្ញុំដកចោលចេញហើយ យើងខ្ញុំជា បុគ្គលមិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវ ទន្លឹះ។ ឱ! យើងខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដំបូសើរ វិជ្ជា ៣ យើងខ្ញុំបានសម្មចហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ យើងខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្មិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ យើងខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ យើងខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិហើយ។ យើងខ្ញុំ ដល់នូវភាពបរិសុទ្ធ បរិបូណ៌ដោយគុណទាំងពួង តែងបាននូវទុក្ខមាន បុការច្រើន និងសម្បត្តិ មានបុការច្រើនយ៉ាងនេះឯង។ ស្រីទាំងឡាយណា ឲ្យនូវខ្លួនជារបស់ខ្លួន ដល់បុគ្គលសុងរកនូវគុណដ៏ធំ ដើម្បីបុរោជន៍ដល់ បុណ្យ ស្រីទាំងឡាយនោះ ឈ្មោះថាអ្នកបរិបូណ៌ដោយសំឡាញ់ តែងបាននូវ ព្រះនិព្វាន មានចំណែក មិនមានបច្ច័យបុណ្យតាក់តែង។ កម្មជាអតីត ជាបច្ចុប្បន្ន ជាអនាគតនៃយើងខ្ញុំអស់ហើយ កម្មទាំងពួងរបស់យើងខ្ញុំ អស់រលីងហើយ បពិត្យព្រះអង្គមានចក្ខុ យើងខ្ញុំសូមថ្វាយបង្គំនូវព្រះ

បាទា។ បុគ្គលណា មានទោស គឺបច្ច័យបុជុំតាក់តែងស្ងប់ម្លាប់ហើយ ដល់នូវចំណែកព្រះនិព្វាន ឈ្មោះអមតៈ យើងខ្ញុំនឹងក្រាបទូលដល់ព្រះអង្គ នូវបុគ្គលនោះ ឲ្យកុំលែងជាងពួកស្រី ដែលពោលពីព្រះនិព្វានដូចមុច កើត។

បានឮថា ព្រះភិក្ខុនី ១៨.០០០ រូប មានព្រះនាងយសោធរាភិក្ខុនី ជាបុមុខ បានសម្របនូវគាថាទាំងនេះ ចំពោះព្រះភក្ត្រព្រះមានព្រះភាគ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ អដ្ឋារសថេរីសហស្សានមបទាន។

ឧទ្ទាន

កុណ្ណលកេសីថេរិយាបទាន ១ កិសាគោតមីថេរិយាបទាន ១ ធម្មទិន្នាថេរិយាបទាន ១ សកុលាថេរិយាបទាន ១ នន្ទាថេរិយាបទាន ១ សោណាថេរិយាបទាន ១ ភទ្ទកាបិលានីថេរិយាបទាន ១ យសោធរាថេរិយាបទាន ១ ទសសហស្សថេរីនមបទាន ១ អដ្ឋារសថេរីសហស្សានមបទាន ១ មាន គាថាចំនួន ៤៧៨។

ចប់ កុណ្ណលកេសវគ្គ ទី៣។

ឧត្តិយកញ្ញាវគ្គ ទី៤

អដ្ឋារសសហស្សឧត្តិយកញ្ញាថេរីនមបទាន ទី១

[៣១] បពិត្យព្រះមហាមុនី យើងខ្ញុំសូមក្រាបទូលថា ភពទាំងពួងនៃយើង ខ្ញុំអស់ហើយ តំណនៃភព យើងខ្ញុំបានដោះចេញហើយ អាសវៈទាំងពួង របស់យើងខ្ញុំមិនមានឡើយ។ បពិត្យព្រះមហាមុនី កុសលណាមួយ ដែល យើងខ្ញុំបរិកម្មហើយ ទាំងប្រាថ្នាដោយបុព្វហើយ គ្រឿងប្រើប្រាស់ យើងខ្ញុំបានឲ្យហើយ ដើម្បីបុយោជន៍ព្រះអង្គ។ បពិត្យព្រះមហាមុនី គ្រឿង ប្រើប្រាស់ យើងខ្ញុំបានឲ្យហើយ ដល់ព្រះពុទ្ធ ព្រះបច្ចុកពុទ្ធ និងសាវ័ក ទាំងឡាយ បានប្រាថ្នាហើយ ដើម្បីបុយោជន៍នៃព្រះអង្គ។ បពិត្យព្រះ មហាមុនី កម្មខ្ពស់ និងទាប យើងខ្ញុំបានតម្កល់ទុក ដើម្បីពួកភិក្ខុដោយ បុព្វ ការបរិកម្មក្នុងតុកូលដ៏ខ្ពស់ យើងខ្ញុំបានធ្វើរួចហើយ។ នាងឧត្តិយ កញ្ញាទាំងឡាយ ជាអ្នកបរិបូណ៌ដោយកម្ម ត្រូវកុសលមូលនោះឯងមក ដាស់តឿន ហើយកន្លងនូវធម៌របស់មនុស្ស បានមកកើតក្នុងឧត្តិយ តុកូល។ កម្មដែលយើងខ្ញុំបានសន្សំ បានធ្វើហើយក្នុងជាតិជាមួយគ្នា ក្នុងបច្ច័មជាតិ យើងខ្ញុំក៏កើតក្នុងឧត្តិយតុកូលជាមួយគ្នា។ បពិត្យ ព្រះអង្គ មានព្យាយាមធំ យើងខ្ញុំមានរូបល្អ ទាំងមានភោគសម្បត្តិច្រើន

ទាំងមានលាក់: និងគ្រឿងសក្ការ: ត្រូវពួកជនបូជាហើយ នៅក្នុង ព្រះរាជវាំង បីដូចជានៅក្នុងនន្ទនឧទ្យាននៃពួកទេវតា។ យើងខ្ញុំ ទាំងអស់គ្នា នឿយណាយ ហើយចេញចាកផ្ទះ ចូលទៅកាន់ផ្នួស នៅ អាស្រ័យគ្រឹមតែពីរបីថ្ងៃ ក៏បានដល់ព្រះនិព្វាន។ ជនទាំងឡាយដ៏ច្រើន តែងបង្ហោននូវចីវរប្បថ្មយផង បិណ្ឌបាតប្បថ្មយផង សេនាសនប្បថ្មយ ផង ដើម្បីយើងខ្ញុំ បូជានូវគ្រឿងសក្ការ:ដល់យើងខ្ញុំសព្វៗកាល។ កិលេស ទាំងឡាយ យើងខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងអស់ យើងខ្ញុំក៏ដកចោល ហើយ យើងខ្ញុំជាបុគ្គលមិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេ ដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹះ។ ឱ! យើងខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដ៏ បុរស វិជ្ជា ៣ យើងខ្ញុំបានដល់ហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ យើងខ្ញុំបាន ធ្វើហើយ។ បដិសម្មិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ យើងខ្ញុំបានធ្វើឲ្យ ជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ យើងខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះខត្តិយកញ្ញាភិក្ខុនី ចំនួន ១៨.០០០ រូប មាន ព្រះនាងយសោធរាភិក្ខុនី ជាបុរាណ បានសម្មងនូវគាថាទាំងនេះ ចំពោះ ព្រះភក្ត្រព្រះមានព្រះភាគ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ អដ្ឋារសសហស្សខត្តិយកញ្ញាថេរីនមបទាន។

ចតុរាសីសហស្សព្រាហ្មណកញ្ញាថេរីនមបទាន ទី២

[៣២] បពិត្រព្រះមហាមុនី ភិក្ខុនី ៨៤.០០០ កើតក្នុងតុក្កលព្រាហ្មណ៍ មានជើងដៃទន់ល្ងន់ ក្នុងបុរិនៃព្រះអង្គ។ បពិត្រព្រះមហាមុនី ពួកស្ត្រី កើតក្នុងវេស្សតុក្កល និងសុទ្ធតុក្កល ពួកទេវតា ពួកនាគ ពួកកិន្ទរ ពួក នាងកញ្ញាដ៏ច្រើន ទាំង ៤ ទ្វីប ក្នុងបុរិនៃព្រះអង្គ។ ពួកស្ត្រីខ្លះ ក៏បាន បួស ពួកទេវតាច្រើន ពួកកិន្ទរ និងពួកនាគដែលជាអ្នកឃើញធម៌ ទាំងពួងហើយ គង់នឹងបានត្រាស់ដឹងក្នុងអនាគតកាល។ ជនទាំងឡាយ នោះ បានទទួលនូវយសទាំងពួង សម្មចសម្បត្តិទាំងពួង ហើយបាននូវ សេចក្តីជ្រះថ្លាក្នុងព្រះអង្គ មុខជានឹងបានត្រាស់ដឹងក្នុងអនាគតកាល។ បពិត្រព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ មានចក្ខុ យើងខ្ញុំជាធីតានៃព្រាហ្មណ៍ កើត ក្នុងតុក្កលព្រាហ្មណ៍ បុកបដោយលក្ខណៈ សូមក្រាបថ្វាយបង្គំព្រះបាទា (របស់ព្រះអង្គ)។ ភពទាំងឡាយ យើងខ្ញុំលះបង់ចោលហើយ ឫសគល់នៃ តណ្ហា យើងខ្ញុំបានដកចេញហើយ អនុស័យ យើងខ្ញុំបានផ្តាច់ផ្តិលហើយ បុញ្ញាភិសង្ខារ យើងខ្ញុំបានទំលាយចេញហើយ។ យើងខ្ញុំទាំងអស់មាន សមាធិជាអារម្មណ៍ ជាអ្នកស្ងាត់ជំនាញក្នុងសមាបត្តិ នឹងបុព្វិត្តនៅ ដោយការតុកអរក្នុងធម៌ ដោយឈានសព្វៗកាល។ បពិត្រព្រះអង្គជានា

យក តណ្ហាដែលនាំសត្វទៅកាន់ភព អវិជ្ជា និងសង្ខារទាំងឡាយ យើងខ្ញុំ
បានធ្វើឲ្យអស់ហើយ យើងខ្ញុំយល់ច្បាស់នូវធម៌ ព្រោះដល់នូវបទគី
ព្រះនិព្វាន ដែលបុគ្គលឃើញបានដោយកម្ម។

នាងទាំងឡាយ មានឧបការៈដល់តថាគត នាងទៅកាន់ផ្លូវឆ្ងាយ
អស់កាលមានរាត្រីវែង នាងទាំងអស់គ្នា ចូរកាត់នូវសេចក្តីសង្ស័យនៃ
បរិស័ទទាំង ៤ ហើយទៅកាន់ព្រះនិព្វានចុះ។

ពួកភិក្ខុនិទ្ទៈ ថ្វាយបង្គំព្រះបាទានៃព្រះមុនីរួចហើយ ក៏ធ្វើនូវការផ្អែម
ឬទ្ធិ សមុដនូវពន្លឺ ហើយសមុដនូវងងឹតដទៃទៀត ពួកភិក្ខុនិទ្ទៈ សមុដ
ព្រះចន្ទ្រ និងព្រះអាទិត្យ ខ្លះសមុដសាគរ បុកបដោយត្រី ខ្លះសមុដភ្នំ
សិនេរុ និងភ្នំបរិក័ណ្ណ ខ្លះសមុដដើមបារិច្ឆត្តព្រឹក្ស។ ខ្លះសមុដភព
ការក្តីង្ស ខ្លះសមុដភពឈ្មោះយាមៈដោយឬទ្ធិ ខ្លះនិម្មិតជាទេវតាមាន
គស្សៈធំ នៅក្នុងជាន់តុសិត និងវសវក្តី។ ពួកខ្លះនិម្មិតជាពុហ្ម សមុដទី
ចង្រ្កមមានតម្រើន ខ្លះនិម្មិតភេទជាពុហ្ម សមុដនូវធម៌ដ៏សូន្យ។ លុះ
ពួកស្រីទាំងអស់ បានផ្អែមឬទ្ធិបុកៗហើយ សមុដឬទ្ធិ សមុដកម្លាំង
ថ្វាយព្រះសាស្តារួចហើយ ថ្វាយបង្គំព្រះបាទាព្រះសាស្តា ទូលថា បពិត្យព្រះ
មហាមុនី យើងខ្ញុំជាអ្នកស្ងាត់ជំនាញក្នុងឬទ្ធិទាំងឡាយផង ក្នុងសោត
ធាតុដ៏ជាទិព្វផង ជាអ្នកស្ងាត់ជំនាញក្នុងចេតោបរិយញ្ញាណផង។ យើងខ្ញុំ
ដឹងច្បាស់នូវបុព្វនិវាស ទិព្វចក្ខុ យើងខ្ញុំបានជម្រះស្អាតហើយ អាសវៈ
ទាំងពួងរបស់យើងខ្ញុំអស់ហើយ ភពថ្មីទៀត ក្នុងកាលឥឡូវនេះ
គ្មានឡើយ។ បពិត្យព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ សេចក្តីដឹងក្នុង
អត្ថប្បដិសម្ពិទាផង ក្នុងធម្មប្បដិសម្ពិទាផង ក្នុងនិរុត្តិប្បដិសម្ពិទាផង
ក្នុងបដិភាណប្បដិសម្ពិទាផង របស់យើងខ្ញុំ កើតឡើងហើយក្នុងសំណាក់
ព្រះអង្គ។ បពិត្យព្រះមហាមុនី ការគប់រកព្រះពុទ្ធទាំងឡាយ ដែលជាទីពឹង
នៃសត្វលោក យើងខ្ញុំបានជួបហើយ យើងខ្ញុំបានកសាងបុណ្យដ៏ច្រើន
ដើម្បីបុយោជន៍នៃព្រះអង្គ។ បពិត្យព្រះមហាមុនី កម្មណា ដែលយើងខ្ញុំ
បានធ្វើហើយ ក្នុងកាលមុន សូមព្រះអង្គរព្យាបាលនូវកម្មជាតុសលនោះចុះ
បពិត្យព្រះមហាវិរៈ បុណ្យទាំងឡាយ យើងខ្ញុំបានសាងសន្សំហើយ ដើម្បី
បុយោជន៍នៃព្រះអង្គ។ ក្នុងកម្មទីមួយសែន អំពីកម្មនេះ មានព្រះ
មហាមុនីមួយព្រះអង្គ ព្រះនាមបទុមុត្តរៈ ឯបុរិឈ្មោះហង្សរតី ជាលំនៅនៃ
តុក្កលព្រះសម្ពុទ្ធ។ ស្ទឹងគង្គាតែងហូរទៅក្នុងបុរិ ឈ្មោះហង្សរតី តាមទ្វារស
ព្វៗកាល ពួកភិក្ខុទាំងនោះ ត្រូវទឹកស្ទឹងបៀតបៀន ក៏ទៅមកមិនបាន។

ភិក្ខុទាំងឡាយនោះ ទៅមិនបានអស់ពីរថ្ងៃ អស់បីថ្ងៃ អស់ ៧ ថ្ងៃ អស់មួយ
ខែ ដរាបទាល់ពេញបួនខែ។ គ្រានោះ មានបុរសជាខ្លឹមសាររបស់សត្វ
ឈ្មោះជជ្ជៈ ជាអ្នកនៅក្នុងដែន បានឃើញពួកភិក្ខុ នៅត្រើយខាងអាយ
ក៍ឲ្យគេសាងស្ពានតុងស្ទឹងគង្គា។ គ្រានោះ បុរសនោះ បានសាងស្ពាននា
ស្ទឹងគង្គា ដោយតម្កល់មួយសែនកហាបណៈផង បានសាងវិហារក្នុងត្រើយ
ខាងនាយនិងត្រើយខាងអាយ ដើម្បីភិក្ខុសង្ឃផង។ ពួកស្រី ពួកបុរស
ពួកតុកូលខ្ពស់ និងទាប ជនទាំងនោះ បានធ្វើស្ពានផង វិហារផង មាន
ភាគស្មើគ្នា ដើម្បីភិក្ខុសង្ឃនោះ។ ពួកយើងខ្ញុំផង ពួកមនុស្សដទៃផង
ក្នុងនគរ ក្នុងជនបទ មានចិត្តជ្រះថ្លា ជាអ្នកទទួលមត៌កក្នុងធម៌នៃ
ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធនោះ។ ពួកស្រី ពួកប្រុស ពួកកុមារ ពួកកុមារិកាជាច្រើន ជន
ទាំងនោះ បាននាំគ្នារោយរាយដីខ្សាច់ ដល់ស្ពានផង ដល់វិហារផង។ ជន
ទាំងនោះ នាំគ្នាដាំដើមចេក តម្កល់ក្នុងពេញដោយទឹក លើកទង់
បោសសំអាតផ្លូវថ្នល់ បូជាធ្លុប គ្រឿងលំអិត កម្មងផ្កា ជាគ្រឿងសក្ការៈ
ថ្វាយព្រះសាស្តា។ លុះជនទាំងនោះ បានធ្វើស្ពាន និងវិហាររួចហើយ និមន្ត
ព្រះសាស្តាជានាយក ថ្វាយមហាទាន ហើយប្រាថ្នានូវសម្តោចិញ្ញាណ។

ព្រះមហាមុនី ព្រះនាមបទុមក្ករៈ ជាមហារិះ ជាទីគោរពរបស់សព្វសត្វ
ទាំងឡាយ ទុង់បានធ្វើអនុមោទនា ហើយព្យាករថា ក្នុងកប្បទីមួយសែន
កន្លងទៅ មានភទ្ទកប្បកើតឡើង បុរសនោះ បាននូវសេចក្តីសុខក្នុង
ភពតូចភពធំ ហើយនឹងដល់ពោធិញ្ញាណ។ ពួកនរៈនារីណាមួយ ដែល
បានធ្វើនូវហត្ថកម្ម លុះដល់កាលជាអនាគត ជនទាំងអស់នោះ នឹង
មានក្នុងទីចំពោះព្រះភក្ត្រ (នៃព្រះពុទ្ធនោះ)។

ពួកស្រីជាអ្នកបម្រើទាំងអស់នោះរបស់ព្រះអង្គ កើតហើយក្នុងភពនៃ
ទេវតា ព្រោះផលនៃកុសលកម្មនោះផង ព្រោះការតម្កល់ទុកនូវចេតនា
នោះផង។ ជនទាំងនោះ សោយទិព្វសុខរាប់មិនអស់ផង សោយសុខរបស់
មនុស្សរាប់មិនអស់ផង ត្រាច់រង្គាត់ក្នុងភពតូចភពធំ
អស់កាលជាយូរអង្វែង។ ក្នុងកប្បទីមួយសែន អំពីកប្បនេះ កម្មសម្បត្តិ
យើងខ្ញុំធ្វើល្អហើយ ក្នុងពួកមនុស្សជាអ្នកល្អិតល្អ ទាំងក្នុងទេវបុរីដ៍
បុរសីរ។ យើងខ្ញុំតែងបាននូវរូបល្អ នូវភោគសម្បត្តិ និងយស នូវសេចក្តី
សរសើរ សេចក្តីសុខ និងសេចក្តីសុខ្យាញ់ ឯកម្មសម្បត្តិទាំងអស់ យើងខ្ញុំ
ធ្វើល្អហើយ ដល់មកក្នុងបច្ច័យភព យើងខ្ញុំបានមកកើតក្នុងតុកូល
ព្រាហ្មណ៍ មានដៃជើងទន់ល្ងន់ ក្នុងព្រះរាជនិវេសន៍នៃសក្យបុត្រ។ បពិត្រ
ព្រះមហាមុនី យើងខ្ញុំមិនដែលឃើញផែនដី ដែលពួកជនមិនបានបុណ្យ

រៀបចំសព្វកាលផង មិនដែលឃើញដំណើរទៅកាន់ទីមានភក់ផង។ កាល
យើងខ្ញុំនៅគុបគុដង្កុះ ពួងជនតែងនាំគ្រឿងសក្ការៈ បុកបដោយកាល
ទាំងពួង អស់កាលគុបកាល ដោយផលនៃបុព្វកម្មរបស់យើងខ្ញុំ។ យើងខ្ញុំ
បានលះបង់ផ្ទះ ហើយចូលទៅកាន់ផ្នួស បានឆ្លងផ្លូវ គឺសំសារដ្ឋ
កឡូវនេះ ភពថ្មីទៀតមិនមានឡើយ។ ជនទាំងឡាយ តែងនាំនូវ
ចីវរប្បថ្មយផង បិណ្ឌបាតប្បថ្មយផង សេនាសនប្បថ្មយផង ឲ្យដល់
យើងខ្ញុំ ចំនួនមួយពាន់កហាបណៈ អំពីទីនោះៗ សព្វៗកាល។ កិលេស
ទាំងឡាយ យើងខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងអស់ យើងខ្ញុំដកចោលហើយ
យើងខ្ញុំជាបុគ្គលមិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរី
កាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ! យើងខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់ព្រះពុទ្ធជា
បុគ្គលបុរសិរ វិជ្ជា ៣ យើងខ្ញុំបានដល់ហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ យើងខ្ញុំ
បានធ្វើហើយ។ បដិសម្មិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ យើងខ្ញុំបាន
ធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ យើងខ្ញុំក៏បានបុគ្គិបក្ខិ
ហើយ។

បានឮថា ព្រះព្រាហ្មណកញ្ញាភិក្ខុនី ៨៤.០០០ រូប បានសម្មងនូវ
គាថាទាំងនេះ ចំពោះព្រះភក្រ្តព្រះមានព្រះភាគ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ ចតុរាសីតិសហស្សព្រាហ្មណកញ្ញាថេរីនមបទាន។

ឧប្បលទាយិកាថេរិយាបទាន ទី៣

[៣៣] ក្នុងនគរអរុណរតី មានក្សត្រមួយព្រះអង្គ ព្រះនាមអរុណៈ ខ្ញុំជា
អគ្គមហេសីរបស់សុចនោះ ខ្ញុំបានញ៉ាំងជនពួកខ្លះឲ្យបម្រើ។ ក្នុង
កាលនោះ ខ្ញុំអង្គុយក្នុងទីស្ងាត់ ហើយត្រិះរិះយ៉ាងនេះថា បើអាត្មាអញ
មិនបានធ្វើកុសល ដែលគប្បីកាន់យកទៅបានទេ អាត្មាអញនឹងទៅ
កាន់នរក មានសេចក្តីក្តៅកុហាយធំ ខ្លោចផ្សា មានសភាពយោរយៅ
អាកុក់កុលែងដោយពិត សេចក្តីសង្ស័យរបស់អាត្មាអញ ក្នុងរឿងនេះ
គ្មានទេ។ លុះខ្ញុំគិតយ៉ាងនេះហើយ ក៏ញ៉ាំងចិត្តឲ្យរីករាយ ចូលទៅគាល់ព្រះ
រាជា ហើយក្រាបបង្គំទូលនូវពាក្យនេះថា បពិត្រព្រះសម្មតិទេព យើងខ្ញុំជា
ស្រី យើងខ្ញុំមិនមែនជាប្រុស បពិត្រព្រះមហាក្សត្រ សូមព្រះអង្គ
ព្រះរាជទានសមណៈមួយរូបដល់ខ្ញុំម្ចាស់ៗ នឹងញ៉ាំងសមណៈនោះឲ្យនាន់។
គ្រានោះឯង ព្រះរាជាបានទុងបុទានសមណៈ មានគន្រ្តិយអប់រំហើយដល់
ខ្ញុំ ទាំងខ្ញុំ បានកាន់យកបាតុរបស់សមណៈនោះ ហើយញ៉ាំងបាតុឲ្យ
ពេញដោយបាយដ៏ឧត្តម។ លុះដាក់បាយដ៏ឧត្តម ពុមទាំងគ្រឿងអប់ និង

គ្រឿងលាបហើយ ក៏មានចិត្តតុកអរ បានយកសំពត់ផ្ទាំងធំគុបបាត
ហើយនាំយកទៅបុគេន។ ដោយកុសលកម្មដែលខ្ញុំធ្វើល្អនោះផង ដោយ
ការតម្កល់នូវចេតនានោះផង លុះខ្ញុំលះបង់រាងកាយជារបស់មនុស្សហើយ
ក៏បានទៅកើតក្នុងឋានភារក្តីង្ស។ ខ្ញុំបានធ្វើជាមហេសីនៃសុចទេវតា
មួយពាន់ដង បានធ្វើជាមហេសីនៃសុចចក្ខុត្តិមួយពាន់ដង។ ខ្ញុំបាន
ធ្វើជាមហេសីនៃសុចបុទេសរាជដ៏ធំទូលាយ រាប់ជាតិមិនអស់ ឯបុណ្យ
ដទៃច្រើន មានបុការផងៗ ផលនៃបុណ្យនោះ ច្រើនលើសនោះទៅទៀត។
សម្បូររបស់ខ្ញុំដូចផ្កាឧប្បល ខ្ញុំជាស្រីមានរូបល្អល្អៗ គួររមិលមើល បរិបូណ៌
ដោយអរយៈទាំងអស់ កើតក្នុងតុក្កលខ្ពស់ទុះទុះសេចក្តីរុងរឿង ដល់មក
ក្នុងបច្ច័មភព ខ្ញុំបានមកកើតក្នុងសក្យតុក្កល ជាបុរោហិតនៃស្រីមួយពាន់
នៃព្រះរាជបុត្ររបស់ព្រះបាទសុទ្ធាទនៈ។ ខ្ញុំនឿយណាយក្នុងផ្ទះ ហើយចូល
ទៅកាន់ផ្នួស លុះគប់ ៧ រាត្រី ក៏បានយល់ច្បាស់នូវសច្ចៈ ៤។ ខ្ញុំមិនអាច
នឹងរាប់នូវចីវរឫទ្ធិយ បិណ្ឌបាតឫទ្ធិយ សេនាសនឫទ្ធិយបានទេ
នេះឯងជាផលនៃបិណ្ឌបាត។ បពិត្រព្រះមុនី មានព្យាយាមធំ កុសលកម្ម
ណា ដែលខ្ញុំបានធ្វើហើយក្នុងកាលមុន សូមព្រះអង្គរលឹកនូវកម្មជាតុសល
នោះចុះ ឯអំពើល្អមានច្រើន ដែលខ្ញុំបានលះបង់ហើយ ដើម្បីបុរោហិត
នៃព្រះអង្គ។ ក្នុងកប្បទី ៣១ អំពើកប្បនេះ ព្រោះហេតុដែលខ្ញុំបានឲ្យ
បិណ្ឌបាតទាន ក្នុងកាលនោះ ខ្ញុំមិនដែលស្គាល់ទុក្ខតិឡើយ នេះជាផលនៃ
បិណ្ឌបាត។ ខ្ញុំស្គាល់តែគតិពីរ គឺទេវតា និងមនុស្ស ខ្ញុំមិនដែលស្គាល់គតិ
ដទៃឡើយ នេះជាផលនៃបិណ្ឌបាត។ ខ្ញុំស្គាល់តែតុក្កលខ្ពស់ ជាមហាសាល
មានទុព្យច្រើន មិនដែលស្គាល់តុក្កលដទៃឡើយ នេះជាផលនៃបិណ្ឌបាត។
ខ្ញុំត្រាច់រង្កាត់ទៅក្នុងភពតូចភពធំ ត្រូវកុសលមូលដាស់តឿន មិនដែល
បានជួបបុរៈនឹងវត្តមិនពេញចិត្តឡើយ នេះជាផលនៃសេចក្តីតុកអរ។
បពិត្រព្រះមហាមុនី ខ្ញុំជាអ្នកស្នាក់ក្នុងឫទ្ធិទាំងឡាយផង ជាអ្នកស្នាក់
ក្នុងសោតធាតុដ៏ជាទិព្វផង ជាអ្នកស្នាក់ក្នុងចេតោបរិយញ្ញាណផង។ ខ្ញុំ
ដឹងច្បាស់នូវបុព្វនិរាស ទិព្វចក្ខុ ខ្ញុំបានជម្រះស្អាតហើយ អាសវៈទាំងពួង
អស់ហើយ ឥឡូវនេះ ភពថ្មីមិនមានទៀតឡើយ។ បពិត្រព្រះអង្គមាន
ព្យាយាមធំ សេចក្តីដឹងក្នុងអត្ថប្បដិសម្តិទា ធម្មប្បដិសម្តិទា និរុត្តិប្បដិ
សម្តិទា និងបដិភាណប្បដិសម្តិទានៃខ្ញុំព្រះអង្គ កើតឡើងក្នុងសំណាក់
របស់ព្រះអង្គ។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងអស់ ខ្ញុំដក
ចោលហើយ ខ្ញុំជាស្រីមិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរី
កាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដ៏បុរសិរ

វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានសម្មតហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។
បដិសម្មិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ
ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះឧប្បលទាយិកាភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្មងនូវ
គាថាទាំងនេះ ចំពោះព្រះភក្រ្តនៃព្រះមានព្រះភាគ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ ឧប្បលទាយិកាថេរិយាបទាន។

សង្គាលមាតាថេរិយាបទាន ទី៤

[៣៤] ព្រះជិនស្រី ព្រះនាមបទុមុត្តរៈ ទុង់ដល់នូវត្រើយនៃធម៌ទាំងពួង
ជានាយក ទុង់កើតឡើងក្នុងកប្បទីមួយសែន អំពីកទ្វកប្បនេះ។
កាលនោះ ខ្ញុំកើតក្នុងតុកូលអាមាត្យ ដែលរុងរឿងដោយកែវផុសៗ ដ៏ស្អុក
ស្អម្បូរលំទូលាយ មានទុព្យច្រើន នៅក្នុងនគរហង្សរតី។ ខ្ញុំបានទៅ
ជាមួយនឹងបិតា មានមហាជនចោមរោម បានស្តាប់ធម៌របស់ព្រះពុទ្ធជា
ម្ចាស់ ហើយក៏ចូលទៅកាន់ផ្នួស។ លុះខ្ញុំបួសរួចហើយ បានរៀនបាបកម្ម
ដោយកាយ លះបង់រថិទុច្ចរិត ហើយជំរះអាជីវៈ។ ខ្ញុំជ្រះថ្លាចំពោះព្រះពុទ្ធ
ព្រះធម៌ ព្រះសង្ឃ មានសេចក្តីគោរពដ៏ក្លៀវក្លា បុកបក្កងការស្តាប់នូវព្រះ
សទ្ធម្ម ទាំងបុកបដោយសេចក្តីអាណិតចង់ឃើញនូវព្រះពុទ្ធ។ គ្រានោះ ខ្ញុំ
បានឮនូវភិក្ខុនីដ៏បុសើរលើសជាងពួកភិក្ខុនីដែលមានសទ្ធាសិបសួន ខ្ញុំ
ប្រាថ្នានូវតំណែងនោះ បានបំពេញនូវតុសិក្ខា។ លំដាប់នោះ ព្រះសុគត
មានអធ្យាស្រ័យ បុព្វិត្តទៅតាមសេចក្តីករុណា ទុង់ត្រាស់នឹងខ្ញុំថា បុគ្គល
ណា មានសទ្ធាមិនញាប់ញ័រ តម្កល់មាំក្នុងតថាគត។ បុគ្គលណា មានសីល
ល្អជាទីពេញចិត្តនៃព្រះអរិយៈ ដែលអ្នកប្រាជ្ញសរសើរហើយ បុគ្គលណា
មានសេចក្តីជ្រះថ្លា មានការឃើញតុងក្នុងព្រះសង្ឃ។ តថាគតត្រាស់ហៅ
នូវបុគ្គលនោះ ថាជាអ្នកមិនទ័លកុ ទាំងជីវិតរបស់បុគ្គលនោះ ក៏មិន
សោះសូន្យ ហេតុនោះ បុគ្គលមានប្រាជ្ញាជាគ្រឿងកម្ចាត់បង់កិលេស កាល
រព្វកឃើញព្រះពុទ្ធសាសនា គប្បីបុកបរឿយៗ នូវសទ្ធាផង សីលផង
សេចក្តីជ្រះថ្លាផង ការឃើញធម៌ផង។ លុះខ្ញុំបានស្តាប់ពុទ្ធភាសិតនោះ
ហើយ ក៏រីករាយ ហើយបានទូលសួរនូវសេចក្តីប្រាថ្នារបស់ខ្ញុំ។

វេលានោះ ព្រះនាយកមិនថោកទាប មានគុណរាប់មិនអស់ ទុង់ព្យាករ
ថា នាងមានលំអ ជ្រះថ្លាក្នុងព្រះពុទ្ធ នឹងបានតំណែងនុ៎ះ ដែលនាង
ប្រាថ្នាល្អហើយ។ ក្នុងកប្បទីមួយសែន អំពីកប្បនេះ ព្រះមហាបុរស សម្តេច
ក្នុងតុកូលនៃសុចឱក្កាកៈ នឹងបានជាសាស្តា ព្រះនាមគោតមក្នុង

លោក។ នាងនឹងបានជាឱរស ដែលព្រះធម៌និម្មិតហើយ ជាអ្នកទទួល
មត៌ក ក្នុងធម៌នៃព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធនោះ ជាមាតានៃសិដ្ឋាលមាណព នឹងបានជា
សារិការបស់ព្រះសាស្ត្រា។ គ្រានោះ ខ្ញុំបានស្តាប់ពុទ្ធភាសិតនោះហើយ ក៏
រីករាយ មានចិត្តមេត្តា ខំបម្រើព្រះជិនស្រី ជានាយក ដោយការបុតិបត្តិ
ដរាបដល់អស់ជីវិត។ ខ្ញុំលះបង់រាងកាយ ជារបស់មនុស្សហើយ ក៏បានទៅ
កើតក្នុងឋានតារត្តិវង្ស ដោយកុសលកម្មដែលខ្ញុំធ្វើល្អនោះផង ដោយការ
តម្កល់នូវចេតនានោះផង។ ដល់មកក្នុងបច្ច័យភព ឥឡូវនេះ ខ្ញុំបាន
កើតក្នុងគិរិញ្ញជបូរីដ៏ឧត្តម ក្នុងតុកូលសេដ្ឋីស្តុកស្តម្ភ ទូលំទូលាយ
ពាសពេញដោយកែវដ៏ច្រើន។ កូនប្រុសរបស់ខ្ញុំ ឈ្មោះសិដ្ឋាល ជាអ្នក
តុកអរក្នុងផ្លូវខុស ស្ទុះទៅកាន់ទីសំញ៉ា គឺទីទ្វី មានចិត្តជាប់ចំពាក់ក្នុង
ការបូជាទិស តែងនមស្ការទិសផងៗ។ ព្រះពុទ្ធជានាយក ទង់សុចទៅបិណ្ឌ
បាតក្នុងវេនគរ ទង់ឃើញសិដ្ឋាលមាណពនោះ ទង់គង់នៅបុប្ផរហើយ
ឲ្យឱវាទ។ កាលព្រះពុទ្ធជាម្ចាស់នោះ ទង់សម្មងធម៌ ក៏កើតមានសម្មង
គឺកកងអស្ចារ្យ ពួកនារីពីរកោដិក្នុងទីក្រុង ក៏បានសម្មងមគ្គផល។
កាលនោះ ខ្ញុំបានទៅកាន់បរិស័ទនោះ ស្តាប់ភាសិតរបស់ព្រះសុគតហើយ
បានសម្មងសោតាបត្តិផល ក៏ចូលទៅកាន់ផ្នួស។ ខ្ញុំបូកបដោយសេចក្តី
អាល័យ ក្នុងការឃើញនូវព្រះពុទ្ធ មិនយូរប៉ុន្មាន ក៏ចម្រើនអនុស្សតិរោះ
ហើយបានដល់ព្រះអរហត្ត។ ខ្ញុំទៅដើម្បីបុយោជន៍ដល់ការចូលគាល់
ព្រះពុទ្ធតុបកាល ខ្ញុំមិនចេះធុតឆ្លន់ (ក្នុងការមើលរូប) តែងមើលរូប
ដែលជាទីតុកអរនៃភុកនោះ។ ខ្ញុំនៅតែមិនធុតឆ្លន់នឹងរូបដទៃ ដែល
កើតអំពីបារមីធម៌ទាំងអស់ ជាទីកើតនៃបុណ្យ កុះករដោយធម៌ដ៏ល្អ
ទាំងអស់ឡើយ។ ព្រះជិនស្រី ទង់តុកអរក្នុងគុណនៃខ្ញុំនោះ ទង់តាំងខ្ញុំ
ក្នុងទីជាឯតទគ្គៈ ជាមាតានៃសិដ្ឋាលមាណព ថាជាស្រីបុសើរ មានសទ្ធា
សិបសួន។ បពិត្រព្រះមហាមុនី ខ្ញុំជាអ្នកស្នាត់ជំនាញក្នុងឫទ្ធិទាំងឡាយ
ផង ជាអ្នកស្នាត់ជំនាញក្នុងសោតធាតុដ៏ជាទិព្វផង ជាអ្នកស្នាត់ជំនាញ
ក្នុងចេតោបរិយញ្ញាណផង។ ខ្ញុំដឹងនូវបុព្វនិរាស ទាំងទិព្វចក្ខុ ខ្ញុំបាន
ជម្រះស្អាតល្អហើយ ឥឡូវនេះ ភពថ្មីទៀតមិនមានឡើយ ព្រោះកំណត់ដឹង
នូវអាសវៈទាំងពួង។ បពិត្រព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ សេចក្តីដឹងក្នុង
អត្ថប្បដិសម្ពិទា ធម្មប្បដិសម្ពិទា និរុត្តិប្បដិសម្ពិទា និង
បដិភាណប្បដិសម្ពិទានៃខ្ញុំ កើតឡើងក្នុងសំណាក់របស់ព្រះអង្គ។ កិលេស
ទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងពួង ខ្ញុំដកចោលចេញហើយ ខ្ញុំជា

ស្រីមិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវ
ទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដំបូលស៊ី វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំ
បានសម្មតហើយ សាសនានៃព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្មិទា ៤
វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនា
របស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះសិក្ខាលមាតាកិក្ខនីមានអាយុ បានសម្រេចនូវគោល
ទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ សិក្ខាលមាតាថេរិយាបទាន។
សុក្កាថេរិយាបទាន ទី៥

[៣៥] ក្នុងកប្បទី ៩១ អំពីកប្បនេះ ព្រះនាយកព្រះនាមវិបស្សី មាន
ព្រះនេតុដូចមាស ពិចារណាឃើញធម៌ទាំងអស់ កើតឡើងហើយ។
គ្រានោះ ខ្ញុំកើតក្នុងតុកូលមួយក្នុងនគរពន្ធមតិ បានស្តាប់ធម៌របស់ព្រះ
មុនី ហើយចូលទៅកាន់ផ្នួស។ ខ្ញុំជាអ្នកស្តាប់ច្រើន ចងចាំនូវធម៌ ជា
អ្នកមានប្រាជ្ញា មួយទៀត ជាអ្នកពោលពាក្យវិចិត្ត ទាំងជាអ្នកធ្វើតាម
សាសនានៃព្រះជិនស្រី។ កាលនោះ ខ្ញុំបានធ្វើនូវធម្មកថា ដើម្បីបុយោជន៍
ដល់បុជុជនគុបកាល លុះខ្ញុំច្បាតចាកអត្តភាពនោះ ក៏ចូលទៅកើតក្នុង
ឋានតុសិត ជាស្រីមានយស។ ក្នុងកប្បទី ៣១ អំពីកប្បនេះ ព្រះជិនស្រី
ព្រះនាមសិខី រុងរឿងដោយយស ដូចជាភ្លើង បុស្សីជាងអ្នកប្រាជ្ញ
ទាំងឡាយ កើតឡើងក្នុងលោក។ គ្រានោះ ខ្ញុំបានបួស ជាស្រីរាងវែកក្នុង
ព្រះពុទ្ធសាសនា ញ៉ាំងព្រះពុទ្ធដីកាព្រះជិនស្រីឲ្យរុងរឿង លុះច្បាតចាក
អត្តភាពនោះ ក៏បានទៅកាន់ឋានតាវត្តិវង្ស។ ក្នុងកប្បទី ៣១ អំពីកប្ប
នេះ ព្រះនាយក ព្រះនាមវេស្សភូ ទង់កើតឡើង (ក្នុងលោក) ឯខ្ញុំក៏
កើតឡើង តំណាលនឹងព្រះនាយកនោះ ក្នុងកាលនោះដែរ ជាអ្នកមាន
យានដ៏ធំ។ ខ្ញុំបួសហើយ ជាអ្នកចងចាំនូវធម៌ ញ៉ាំងសាសនាព្រះជិនស្រីឲ្យ
រុងរឿង ហើយទៅកើតក្នុងបុរីរបស់ទេវតា ដែលជាទីរីករាយ ទទួល
សេចក្តីសុខដ៏ច្រើន។ ក្នុងភទ្ទកប្បនេះ ព្រះជិនស្រីដ៏ឧត្តម ព្រះនាម
កកុសន្ទៈ ជានរៈដ៏ខ្ពង់ខ្ពស់ កើតឡើងក្នុងលោក កាលនោះ ខ្ញុំក៏បាន
កើតឡើងដែរ។ ខ្ញុំបានបួសរួចហើយ ញ៉ាំងសាសនានៃព្រះជិនស្រី ឲ្យ
រុងរឿងតាមសប្បាយ ខ្ញុំច្បាតចាកអត្តភាពនោះ ក៏បានទៅកើតក្នុងឋាន
ត្រៃត្រីវង្ស ដូចជាភពរបស់ខ្លួនដដែល។ ក្នុងកប្បនេះដដែល ព្រះនាយក
ព្រះនាមកោនាគមនៈ បុស្សីជាងអ្នកប្រាជ្ញ ឧត្តមជាងពួកសត្វទាំងពួង

ទុងកើតឡើង។ គ្រានោះ ខ្ញុំបានបួសក្នុងសាសនានៃព្រះកោនាគមនៈ
នោះ ព្រះអង្គបុកបដោយតាទិតុណ ជាអ្នកបានស្តាប់ច្រើន ចងចាំនូវ
ធម៌ ញ៉ាំងសាសនានៃព្រះជិនស្រីឲ្យរុងរឿង។ ក្នុងកប្បនេះឯង ព្រះមុនីទី
៧ ព្រះនាមកស្សបៈ ជាទីពឹងនៃសត្វលោក មិនមានកិលេស ដល់នូវ
ព្រះនិព្វាន ជាទីបំផុតនៃមរណៈ កើតឡើង។ ចំណែកខ្ញុំបានបួស ក្នុង
សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ជាអ្នកប្រាជ្ញជាងពួកជននោះ មានព្រះសទ្ធម្មចែក
សព្វគុប្ប ដ៏ក្លៀវក្លាខាងការសាកសួរ។ បពិត្យព្រះមហាមុនី ខ្ញុំជាអ្នកមាន
សីលល្អ មានសេចក្តីអៀនខ្មាស រវាងវៃក្នុងតុសិក្ខា ហើយធ្វើនូវធម្មកថា
មានបុរាណច្រើន ដរាបដល់អស់ជីវិត។ ដោយកម្មវិបាកនោះផង ដោយ
ការតម្កល់នូវចេតនានោះផង លុះខ្ញុំលះបង់នូវរាងកាយ ជារបស់មនុស្ស
ក៏បានទៅកើតក្នុងឋានភារត្តិង្ស។ ដល់មកក្នុងបច្ច័មភព ឥឡូវនេះ ខ្ញុំ
បានកើតក្នុងតុកូលនៃសេដ្ឋី ដ៏ធំទូលាយ ដេរដាសដោយរតនៈច្រើន ក្នុង
គិរិព្វជបូរិដ៍ឧត្តម។ កាលព្រះលោកនាយក មានភិក្ខុចំនួនមួយពាន់រូប
ចោមរោម ទុងសុចទៅកាន់ក្រុងរាជគ្រឹះ ព្រះឥន្ទ្រក៏បានពោលសរសើរថា
ព្រះមានព្រះភាគ មានឥន្ទ្រិយទូន្មានហើយ មានព្រះហឫទ័យផុតចាក
កិលេសហើយ ពុមដោយបុរាណជដិលទាំងឡាយ ដែលមានឥន្ទ្រិយទូន្មាន
មានចិត្តផុតសុឡះហើយ ទុងមានពណ៌បី ដូចជាពណ៌នៃមាសឆ្កោឈ្មោះ
សិង្កី សុចយាងចូលទៅកាន់ក្រុងរាជគ្រឹះ។

ខ្ញុំបានឃើញអានុភាពនៃព្រះពុទ្ធនោះផង បានស្តាប់ការបុជ្ជនូវគុណនោះ
ផង ហើយញ៉ាំងចិត្តឲ្យជ្រះថ្លាក្នុងគុណរបស់ព្រះពុទ្ធ បានបូជាព្រះពុទ្ធនោះ
សមគួរតាមកម្លាំង។ ក្នុងកាលជាខាងក្រោយមក ខ្ញុំចេញចាកផ្ទះ ចូល
ទៅកាន់ផ្នួស ក្នុងសំណាក់នៃនាងធម្មទិន្នាថេរី។ កាលសក់កំពុងដាច់ចុះ
ខ្ញុំបានដុតបំផ្លាញពួកកិលេសហើយ ខ្ញុំបួសមិនយូរប៉ុន្មាន ក៏បានរៀននូវ
ព្រះពុទ្ធសាសនាចប់សព្វគុប្ប។ លំដាប់តពីនោះមក ខ្ញុំបានសម្រងធម៌
ក្នុងទីបុជ្ជជនដ៏ច្រើន កាលដែលខ្ញុំកំពុងតែសម្រងធម៌ ធម្មាភិសម័យក៍
កើតមាន (ដល់ជនទាំងឡាយ)។ បណ្តាពួកសត្វជាច្រើនពាន់ មានយក្ស
មួយ ដឹងច្បាស់នូវធម៌នោះ ហើយសង្កត ជ្រះថ្លានឹងខ្ញុំ ហើយបានទៅកាន់
ក្រុងគិរិព្វជៈ ដោយគិតថា មនុស្សណា មិនចូលទៅអង្គុយជិតនាងសុក្តា
ថេរី ដែលកំពុងសម្រងនូវអមតបទគីនិព្វាន អាត្មាអញធ្វើដូចមុចហ្ន៎ ឲ្យ
មនុស្សទាំងនោះ ដែលនៅក្នុងក្រុងរាជគហៈ មូលគ្នា ដូចពួកសត្វ រោម
ផឹកនូវទឹកដុម។ ចំណែកខាងពួកបុគ្គលអ្នកបុកបដោយបញ្ញា ទំនងជា

ជីកទឹកអម្រឹតនោះ ដែលកិលេសមិនគប្បីតស៊ូបាន មានឱជាមិនបាច់
ស្រោចថែម ដូចជាបុគ្គលដើរផ្លូវឆ្ងាយ ជីកទឹកភ្លៀង។

បពិត្យព្រះពុទ្ធជាមហាមុនី ខ្ញុំជាអ្នកស្នាក់ជំនាញក្នុងប្បទិទាំងឡាយផង
ជាអ្នកស្នាក់ជំនាញក្នុងសោតធាតុដ៏ជាទិព្វផង ជាអ្នកស្នាក់ជំនាញ ក្នុង
ចេតោបរិយញ្ញាណផង។ ខ្ញុំដឹងច្បាស់នូវបុព្វនិរាស ទិព្វចក្ក ខ្ញុំជម្រះស្អាត
ល្អហើយ អាសវៈទាំងពួងអស់ហើយ ឥឡូវនេះ ភពថ្មីទៀតមិនមានឡើយ។
បពិត្យព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ សេចក្តីដឹងក្នុងអត្ថប្បដិសម្ពិទ្ធា ធម្មប្បដិ
សម្ពិទ្ធា និរុត្តិប្បដិសម្ពិទ្ធា និងបដិភាណប្បដិសម្ពិទ្ធានៃខ្ញុំព្រះអង្គ
កើតឡើងក្នុងសំណាក់នៃព្រះអង្គ។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ
ភពទាំងពួង ខ្ញុំដកចោលចេញហើយ ខ្ញុំជាស្រីមិនមានអាសវៈ ព្រោះបាន
កាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុង
សំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដ៏បុរសិរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានសម្មតហើយ សាសនារបស់
ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្ពិទ្ធា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំ
បានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិ
ហើយ។

បានឮថា ព្រះសុក្កាកិក្ខនីមានអាយុ បានសម្មងនូវគាថាទាំងនេះ
ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ សុក្កាថេរិយាបទាន។

ចប់ ភាណាវៈ ទី៥។

អភិរូបនន្ទាថេរិយាបទាន ទី៦

[៣៦] ក្នុងកប្បទី ៩១ អំពើកប្បនេះ ព្រះនាយកព្រះនាមវិបស្សី មាន
ព្រះនេតុដូចជាមាស មានចក្ខុក្នុងធម៌ទាំងពួង កើតឡើង។ គ្រានោះ ខ្ញុំ
កើតក្នុងតុកូលធំស្តុកស្តម្ភ ទូលំទូលាយ ក្នុងពន្ធមតិកនគរ ជាស្ត្រីមាន
រូបល្អ គួរមហាជនបូជា។ ខ្ញុំបានចូលទៅគាល់ព្រះលោកនាយក ព្រះនាម
វិបស្សី ទុងមានព្យាយាមធំ បានស្តាប់ធម៌ហើយ ដល់នូវព្រះពុទ្ធជានាយក
នៃពួកជនជាទីពឹង។ ខ្ញុំជាអ្នកសង្គមល្អ ក្នុងសិលទាំងឡាយ កាលដែល
ព្រះលោកនាយក ដ៏ខ្ពង់ខ្ពស់ជាងពួកជន ទុងបរិនិព្វានទៅហើយ ខ្ញុំបាន
បូជានតុមាស តម្កល់ពីខាងលើនៃព្រះស្លូបដែលបញ្ជ្រះធាតុ។ ខ្ញុំបាន
បរិច្ចាគទានរួចផុតហើយ ជាអ្នកមានសិលល្អ រស់នៅរហូតកំណត់អាយុ
ក៏បានច្បួតចាកទីនោះ លុះខ្ញុំលះបង់រាងកាយជារបស់នៃមនុស្សហើយ
ក៏បានទៅកើតក្នុងឋានភារត្តិវិជ្ជា។ កាលនោះ ខ្ញុំគុបសង្កត់នូវពួកទេវតា
ដទៃ មិនសេសសល់ ដោយហេតុ ១០ យ៉ាង គឺបានរុងរឿង គុបសង្កត់

ដោយរូប ១ សម្បជ ១ ក្លិន ១ រស ១ សម្ផស្ស ១ អាយុ ១ ពណ៌ ១
សេចក្តីសុខ ១ យស ១ ភាពនៃខ្លួនជាធំ ១។ ឥឡូវនេះ ដល់មកក្នុង
បច្ច័យភព ខ្ញុំបានកើតជាជីវិតនៃខេមកសាក្យៈ ប្រាកដនាមថានន្ទា
ក្នុងក្រុងកបិលពស្ត។ កាលណាខ្ញុំដល់នូវសេចក្តីចម្រើន ស្អិតស្អាងដោយ
រូប និងពណ៌ កាលនោះ ពួកជនបានពោលថា ខ្ញុំជាស្រីស្រួចមួយ មាន
រូបសម្បត្តិល្អ។ សេចក្តីរិះរិះដំកុលែង កើតមានដល់ពួកសក្យៈក្នុងនគរ
នេះ ព្រោះតែសុឡាញ់ខ្ញុំ លំដាប់នោះ បិតាបានឲ្យខ្ញុំបួស ដោយគិតថា កុំ
ឲ្យពួកសក្យៈរិះរិះឡើយ។ លុះខ្ញុំបួសរួចហើយ បានព្រះតថាគត ជា
បុគ្គលបុរសិរជាងពួកជន ទុងតិះដៀលរូប ខ្ញុំជាស្រីបុកាន់រូប មិនចូលទៅ
ជិតព្រះអង្គ។ ខ្ញុំជាអ្នកមានសេចក្តីខ្លាចក្នុងការឃើញព្រះពុទ្ធ មិនហ៊ាន
ចូលទៅស្តាប់ឱវាទសោះ គ្រានោះ ព្រះជិនស្រីទុងដឹកនាំខ្ញុំទៅកាន់សំណាក់
របស់ព្រះអង្គ ដោយឧបាយ។ ព្រះជិនស្រី ទុងវាងវៃខាងផ្លូវប្រដាប់ បាន
និម្មិតនូវស្រីភេទ ៣ នាក់ គឺស្រីកុម្មុំ មានរូបល្អ សុដៀងនឹងស្រីអប្សរ ១
ស្រីចាស់ ១ ស្រីស្លាប់ ១។ លុះខ្ញុំបានឃើញនូវស្រីទាំង ៣ នោះហើយ ក៏មាន
សេចក្តីសង្កត ធុញទ្រាន់ក្នុងរាងកាយ មានសេចក្តីនឿយណាយក្នុងភព
លំដាប់នោះ ព្រះលោកនាយកទុងត្រាស់នឹងខ្ញុំថា

ម្ចាស់នាងនន្ទា នាងចូរមើលមើលនូវរូបនេះ ដែលក្តៅកុហាយ មិន
ស្អាត ស្អុយ ហូរចេញហូរចូល ដែលជនពាលទាំងឡាយប្រាថ្នាកុពេក។ នាង
ចូរចម្រើននូវចិត្ត ដែលមានអារម្មណ៍តែមួយ ជាចិត្តតម្កល់មាំ ដោយ
អសុភការនាចុះ រូបនេះយ៉ាងណា រូបនៃនាងនុះ ក៏យ៉ាងនុះដែរ រូបនៃ
នាងនុះយ៉ាងណា រូបនេះ ក៏យ៉ាងនេះដែរ។

កាលខ្ញុំពិចារណារូបនុះ យ៉ាងនេះហើយ ក៏មិនមានខ្លឹមចម្រុះ
ទាំងយប់ទាំងថ្ងៃ លំដាប់នោះ ក៏នឿយណាយដោយបញ្ហាជារបស់ខ្លួន ខ្ញុំ
នោះ មិនមានសេចក្តីបុរាណ ពិចារណាក្នុងទីនេះដោយឧបាយ ក៏ឃើញ
កាយនេះ ទាំងខាងក្នុង ទាំងខាងក្រៅ តាមសភាពពិត។ កាលនោះ ខ្ញុំ
នឿយណាយក្នុងកាយផង ប្រាសចាកការតុកអរនឹងកាយ បុព្វិត្តទៅ
ខាងក្នុងផង ហើយជាអ្នកមិនមានសេចក្តីបុរាណ អស់កិលេសជា
គ្រឿងផ្សំ ស្ងប់រម្ងាប់កិលេស មានទុក្ខរលត់ហើយ។ បពិត្យព្រះមហាមុនី ខ្ញុំ
ជាអ្នកស្ងាត់ជំនាញ ក្នុងប្រដាប់ទាំងឡាយផង ជាអ្នកស្ងាត់ជំនាញ ក្នុងសោត
ធាតុដ៏ជាទិព្វផង ជាអ្នកស្ងាត់ជំនាញ ក្នុងចេតោបរិយញ្ញាណផង។ ខ្ញុំដឹង
ច្បាស់នូវបុព្វនិវាស ទិព្វចក្ខុ ខ្ញុំជម្រះស្អាតល្អហើយ **អាសវៈ**ទាំងពួង

អស់ហើយ ឥឡូវនេះ ភពថ្មីទៀតមិនមានឡើយ។ បពិត្យព្រះអង្គមាន ព្យាយាមធំ សេចក្តីដឹងក្នុងអត្ថប្បដិសម្ពិទ្ធា ធម្មប្បដិសម្ពិទ្ធា និងត្រិប្បដិសម្ពិទ្ធា និងបដិភាណប្បដិសម្ពិទ្ធានៃខ្ញុំព្រះអង្គ កើតឡើងក្នុងសំណាក់នៃ ព្រះអង្គ។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងអស់ ខ្ញុំដក ចោលចេញហើយ ខ្ញុំជាស្រីមិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជា មេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដ៏ បុរសីរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានដល់ហើយ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្ពិទ្ធា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះអភិរូបនន្ទាភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្រេចនូវគោល ទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ អភិរូបនន្ទាថេរិយាបទាន។

អង្គកាសិថេរិយាបទាន ទី៧

[៣៧] ព្រះជិនស្រីព្រះនាមកស្សបៈ មានជោពង្សបុរសីរ មានយសធំ បុរសីរជាងអ្នកប្រាជ្ញទាំងឡាយ ទុងកើតឡើងក្នុងភទ្ទកប្បនេះ។ កាលនោះ ខ្ញុំបានបួសក្នុងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ បានសង្គ្រមក្នុង បាតិមោក្ខផង ក្នុងឥន្ទ្រិយទាំង ៥ ផង។ ខ្ញុំជាអ្នកដឹងបុរាណក្នុង អាសនៈដ៏ទាបផង បុកបក្នុងការភ្ញាក់រឭកផង មានសេចក្តីព្យាយាម បុកបហើយផង កាលនោះ ខ្ញុំមានចិត្តបុទុស្ត បានជេរភិក្ខុនី ដែល ប្រាសចាកអាសវៈ អស់វារៈម្តងថា នៃស្ត្រីផ្តាមាស ខ្ញុំក៏ទៅនេះក្នុងនរក ព្រោះបាបកម្មនោះឯង។ ដោយកម្មដ៏សេសនោះ ដល់មកក្នុងបច្ច័យជាតិ ខ្ញុំកើតក្នុងតុក្កលនៃស្ត្រីផ្តាមាស ជាអ្នកអាស្រ័យចិញ្ចឹមជីវិតដោយបុគ្គល ដទៃទៀតជាច្រើន។ ខ្ញុំបានកើតក្នុងតុក្កលសេដ្ឋី នៅក្នុងដែនកាសិ ដោយផលដែលបានបុព្វិត្តពុហុចរិយធម៌ ជាអ្នកបរិបូណ៌ដោយរូប បីដូច ជាស្រីអប្សរ ក្នុងទេវលោក។ ជនទាំងឡាយ បានឃើញខ្ញុំដែលគួរ រមិលមើល ក្នុងគិរិព្វជបុរីដ៏ឧត្តម ក៏ញ៉ាំងខ្ញុំឲ្យនៅក្នុងពួកនៃស្ត្រីផ្តាមាស ព្រោះផលនៃការជេររបស់ខ្ញុំនោះ។ ខ្ញុំនោះបានស្តាប់នូវព្រះសទ្ធម្ម ដែល ព្រះពុទ្ធដ៏បុរសីរ ទុងសម្រេចហើយ ក៏បរិបូណ៌ដោយបុព្វវាសនា ហើយបាន ចូលទៅកាន់ផ្នួស។ ខ្ញុំទៅកាន់សំណាក់ព្រះជិនស្រី ដើម្បីបុយោជន៍ដល់ ឧបសម្បទានោះ បានឃើញពួកអ្នកលេងឈរនៅក្បែរ ក៏បាន ឧបសម្បទាអំពីទូត។ កម្មទាំងពួងរបស់ខ្ញុំអស់ហើយ បុណ្យ និងបាប

អស់ហើយ សំសារវដ្តទាំងពួង ខ្ញុំបានឆ្លងផុត ទាំងភាពជាស្រ្តីផ្កាមាស ខ្ញុំ
ធ្វើឲ្យអស់ហើយ។ បពិត្យព្រះមហាមុនី ខ្ញុំជាអ្នកស្នាក់ជំនាញក្នុងបុទ្ធិ
ទាំងឡាយផង ស្នាក់ជំនាញក្នុងសោតធាតុដ៏ជាទិព្វផង ជា
អ្នកស្នាក់ជំនាញក្នុងចេតោបរិយញ្ញាណផង។ ខ្ញុំដឹងច្បាស់បុព្វនិវាស ទាំង
ទិព្វចក្ខុ ខ្ញុំបានជម្រះឲ្យស្អាតល្អហើយ អាសវៈទាំងពួងរបស់ខ្ញុំអស់ហើយ
ឥឡូវនេះ ភពថ្មីទៀត មិនមានឡើយ។ បពិត្យព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ
សេចក្តីដឹងក្នុងអត្ថប្បដិសម្ពិទា ធម្មប្បដិសម្ពិទា និរុត្តិប្បដិសម្ពិទា និង
បដិភាណប្បដិសម្ពិទានៃខ្ញុំ កើតឡើងក្នុងសំណាក់នៃព្រះអង្គ។ កិលេស
ទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភពទាំងពួង ខ្ញុំដកចោលអស់ហើយ ខ្ញុំជា
ស្រីមិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវ
ទន្លឹះ។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដ៏បុរសិវ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបាន
ដល់ហើយ សាសនានៃព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្ពិទា ៤ វិមោក្ខ ៨
និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់
ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះអង្គកាសិភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្រេចនូវគាថា
ទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ អង្គកាសិថេរិយាបទាន។

បុណ្ណិកាថេរិយាបទាន ទី៨

[៣៨] ខ្ញុំបានបួសក្នុងសាសនានៃព្រះមានព្រះភាគ ព្រះនាមវិបស្សីផង
ព្រះនាមសិខិផង ព្រះនាមវេស្សភូផង ព្រះនាមកកុសន្ទៈផង ព្រះនាម
កោនាគមនៈ ប្រកបដោយតាទិគុណផង ព្រះនាមកស្សបៈផង ខ្ញុំជា
ភិក្ខុនីបរិបូណ៌ដោយសីល មានប្រាជ្ញាចាស់ក្លា មានឥន្ទ្រិយសង្គមល្អ។ ជា
ពហុស្ស្យត ចងចាំនូវធម៌ ជាអ្នកសាកសួរនូវធម៌ និងអត្ថ ហើយរៀនធម៌
ស្តាប់ធម៌ ទាំងជាអ្នកចូលទៅអង្គុយជិតព្រះពុទ្ធជាម្ចាស់។ ខ្ញុំបានសម្រេច
នូវសាសនារបស់ព្រះជិនស្រី ក្នុងកណ្តាលនៃបុជុំជន ខ្ញុំមានសីល
ជាទីសុឡាញ់ បានមើលងាយគេ ដោយអាងខ្លួនជាពហុស្ស្យតនោះ។
ឥឡូវនេះ ដល់មកក្នុងបច្ច័មភព ខ្ញុំបានកើតក្នុងផ្ទះនៃស្រីកុម្មុទាសិ ក្នុង
ផ្ទះនៃអនាថបិណ្ឌិកសេដ្ឋី ក្នុងបុរីដ៏ឧត្តម ឈ្មោះសាវត្ថី។ ខ្ញុំទៅកាន់
កំពង់ទឹក បានឃើញសោត្តិយព្រាហ្មណ៍ ដែលជាអ្នកត្រូវតុជាក់គុបសង្កត់
ក្នុងកណ្តាលទឹក លុះខ្ញុំឃើញព្រាហ្មណ៍នោះហើយ បានពោលពាក្យនេះថា ខ្ញុំ
ជាស្រីដងទឹក ចុះទឹកដ៏តុជាក់ សព្វៗកាល ព្រោះភ័យភិតនឹងអាជ្ញានៃ

ម្ចាស់ ព្រោះភ័យនឹងពាក្យកំហឹងគុបសង្កត់។ នៃព្រាហ្មណ៍ ចុះអ្នកខ្លាច
នរណា បានជាមកចុះត្រាំទឹកសព្វៗកាល មានខ្លួនញាប់ញ័រ រងនូវគុជាក់
ដ៏កុលែង។

ម្ចាស់នាងបុណ្យិកាដ៏ចម្រើន យីអើ! នាងស្គាល់យើងច្បាស់ បានជា
ហ៊ានសាកសួរយើង ដែលកំពុងធ្វើកុសលកម្ម បន្ទោបង់នូវកម្មដ៏លាមក។
បុគ្គលណា ទោះបីចាស់ក្តី កុះក្តី ធ្វើបាបកម្មហើយ បុគ្គលនោះឯង
លុះតែដងទឹកមកស្រោចសុពកាយ ទើបរួចចាកបាបកម្មបាន។

កាលព្រាហ្មណ៍នោះ ឡើងមកពីទឹកវិញ ខ្ញុំក៏បានពោលនូវបទ
បុកបដោយធម៌ និងអត្ថ ឯព្រាហ្មណ៍បានឮភាសិតនោះហើយ ក៏កក់ស្លុត
ចេញទៅបួស បានសម្មចជាព្រះអរហន្ត។ ខ្ញុំតាំងពីកើតក្នុងទាសិតុក្ខល
បានបំពេញជាទាសីមួយរយខ្លះមួយ ចាប់ដើមអំពីនោះមក នាមរបស់ខ្ញុំ
ឈ្មោះថាបុណ្យា ជនទាំងនោះ បានធ្វើខ្ញុំឲ្យរួចជាអ្នកជា។ លំដាប់នោះ ខ្ញុំ
បានញ្ជ័ងសេដ្ឋីឲ្យរីករាយតាម ហើយចូលទៅកាន់ផ្នួស អស់កាលមិនយូរ
ប៉ុន្មាន ក៏បានសម្មចព្រះអរហន្ត។ បពិត្យព្រះមហាមុនី ខ្ញុំម្ចាស់ជា
អ្នកស្នាក់ជំនាញ ក្នុងឫទ្ធិទាំងឡាយផង ជាអ្នកស្នាក់ជំនាញក្នុងសោត
ធាតុដ៏ជាទិព្វផង ជាអ្នកស្នាក់ជំនាញ ក្នុងចេតោបរិយញ្ញាណផង។
ខ្ញុំម្ចាស់ដឹងច្បាស់នូវបុព្វនិវាស ទាំងទិព្វចក្ខុ ខ្ញុំម្ចាស់បានជម្រះស្អាតល្អ
ហើយ អាសវៈទាំងពួងអស់ហើយ ឥឡូវនេះ ភពថ្មីទៀតមិនមានឡើយ។
ខ្ញុំម្ចាស់មានសេចក្តីដឹងក្នុងអត្ថប្បដិសម្មិទា ធម្មប្បដិសម្មិទា និរុត្តិប្បដិ
សម្មិទា និងបដិភាណប្បដិស្តិទា ជាញាណស្អាតឥតមានមន្ទិល ព្រោះហេតុ
នៃព្រះពុទ្ធបុរសិរ។ ខ្ញុំមានប្រាជ្ញាច្រើន ព្រោះការអប់រំ ជាអ្នកចេះដឹងព្រោះ
ការស្តាប់ ជាអ្នកកើតក្នុងតុក្ខលទាប ព្រោះមានៈ ព្រោះថា កម្មរបស់ខ្ញុំ
មិនបានវិនាសឡើយ។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភព
ទាំងអស់ ខ្ញុំដកចោលចេញហើយ ខ្ញុំជាស្រីមិនមានអាសវៈ ព្រោះបាន
កាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុង
សំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដ៏បុរសិរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានសម្មចហើយ សាសនារបស់
ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្មិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំ
បានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិ
ហើយ។

បានឮថា ព្រះនាងបុណ្យិកាភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្មងនូវគាថា
ទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ បុណ្យិកាថេរិយាបទាន។

អម្ពបាលីថេរិយាបទាន ទី៩

[៣៩] ព្រះមហាមុនី ព្រះនាមជុស្សុណា មានជួរនៃស្មឹងរុងរឿង ខ្ញុំបាន កើតក្នុងខត្តិយតុកូល ជាប្អូនស្រីនៃព្រះមហាមុនីនោះ។ ខ្ញុំបានស្តាប់ ព្រះធម៌ នៃព្រះមហាមុនីនោះហើយ មានចិត្តជ្រះថ្លា បានថ្វាយមហាទាន ហើយប្រាថ្នានូវរូបសម្បត្តិ។ ក្នុងកប្បិទី ៣១ អំពីភទ្ទកប្បនេះ ព្រះជិនស្រី ព្រះនាមសិខិ ជានាយកដ៏បុរសិរក្នុងលោក ជាពន្លឺនៃលោក ជាទីពឹងនៃ គុភពកើតឡើង។ កាលនោះ ខ្ញុំកើតក្នុងតុកូលនៃព្រាហ្មណ៍ ក្នុងអរុណបុរី ជាទីក្រុងរីករាយ បានខឹង ជេរផ្តោសាភិក្ខុនី ដែលមានចិត្តរួចសុឡះចាក កិលេសហើយ។ មួយទៀត ខ្ញុំបានកើតជាស្រីផ្កាមាស ឥតមានអាចារៈ ជា អ្នកបុទុស្តចំពោះសាសនានៃព្រះជិនស្រីសម្ពុទ្ធ បានជេរភិក្ខុនីតាមទំនង ដូចគ្នា ព្រោះតែបាបកម្មនោះឯង ខ្ញុំបានទៅកើតក្នុងនរកដ៏អាក្រក់ ឆុតឆ្កល់ដោយសេចក្តីទុក្ខយ៉ាងខ្លាំង លុះខ្ញុំរួចចាកនរកនោះ បានមក កើតក្នុងមនុស្ស ជាស្រីមានតបៈ។ ខ្ញុំកើតជាស្រីផ្កាមាស អស់ ១០ ពាន់ ជាតិ ខ្ញុំមិនរួចចាកបាបនោះទេ ដូចបុគ្គលបរិភោគផ្លូវពិសដ៏កាច អាក្រក់។ ខ្ញុំបានសេពគប់នូវភេទដ៏បុរសិរ កើតក្នុងសាសនានៃព្រះជិនស្រី ព្រះនាមកស្សប ដោយអំណាចនៃផលកម្មនោះ ខ្ញុំបានទៅកើតក្នុងបុរី ឋានតុត្រីង្ស។ លុះមកដល់បច្ឆិមភព ខ្ញុំជាឱបបាតិកកំណើត បានកើត ក្នុងចន្លោះនៃមែកស្វាយ ព្រោះហេតុនោះ បានជាខ្ញុំឈ្មោះថា អម្ពបាលី។ ខ្ញុំមានពួកសត្វមួយកោដិចោមរោមហើយ បួសក្នុងសាសនាព្រះជិនស្រី បានជាធីតា ជាឱរសនៃព្រះពុទ្ធ ហើយបានដល់ឋានដ៏មិនកម្រើក។ បពិត្យព្រះមហាមុនី ខ្ញុំជាអ្នកស្ងាត់ជំនាញក្នុងប្រទ្វីទាំងឡាយផង ជាអ្នក ស្ងាត់ជំនាញក្នុងសោតធាតុដ៏ជាទិព្វផង ជាអ្នកស្ងាត់ជំនាញក្នុងចេតោ បរិយញ្ញាណផង។ ខ្ញុំដឹងច្បាស់នូវបុព្វនិវាស ទិព្វចក្ខុ ខ្ញុំបានជម្រះស្អាត ហើយ អាសវៈទាំងពួងរបស់ខ្ញុំអស់ហើយ ឥឡូវនេះ ភពថ្មីទៀតមិនមាន ឡើយ។ ខ្ញុំមានសេចក្តីដឹងច្បាស់ ក្នុងអត្ថប្បដិសម្មិទា ធម្មប្បដិសម្មិទា និរុត្តិប្បដិសម្មិទា និងបដិភាណប្បដិសម្មិទា ជាញ្ញាណស្អាតឥតមានមន្ទិល ព្រោះហេតុនៃព្រះពុទ្ធដ៏បុរសិរ។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំបានដុតបំផ្លាញ អស់ហើយ ភពទាំងពួង ខ្ញុំដកចេញហើយ ខ្ញុំជាស្រីមិនមានអាសវៈ ព្រោះ បានកាត់ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់នៃព្រះពុទ្ធដ៏បុរសិរ វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានដល់ហើយ សាសនានៃ ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបានធ្វើហើយ។ បដិសម្មិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំ

បានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិ
ហើយ។

បានឮថា ព្រះអម្ពបាលីភិក្ខុនីមានអាយុ បានសម្រេចនូវគាថា
ទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ អម្ពបាលីថេរិយាបទាន។

សេនាថេរិយាបទាន ទី១០

[៤០] ព្រះជិនស្រី ព្រះនាមកស្សប មានដៅពង្សបុស្សិរ ទុងមានយសធំ
បុស្សិរជាងអ្នកប្រាជ្ញទាំងឡាយ ទុងកើតឡើង ក្នុងភទ្ទកប្បនេះ។ ខ្ញុំកើត
ក្នុងតុកូលនៃឧបាសក ក្នុងក្រុងសាវត្ថី ជាបុរិស្សបុស្សិរ ជាអ្នកខ្វល់ខ្វាយ
បានឃើញព្រះជិនស្រីដ៏បុស្សិរនោះផង បានស្តាប់នូវទេសនាផង។ ខ្ញុំដល់
នូវព្រះពុទ្ធ ទុងមានសេចក្តីព្យាយាមនោះ ជាទីពឹងផង សមាទាននូវសីល
ទាំងឡាយផង ជួនកាល ព្រះពុទ្ធមានព្យាយាមធំនោះ បុស្សិរជាងពួកជន
ទុងបុកាសនូវអភិសម្តោធិញ្ញាណរបស់ព្រះអង្គ ក្នុងទីបុជុំមហាជន ក្នុង
សច្ចៈទាំងឡាយ មានទុក្ខសច្ចៈជាដើម ជាធម៌ដែលព្រះអង្គ មិនធ្លាប់ឮ
ក្នុងកាលមុន។ ចក្ខុក្តី ញាណក្តី បញ្ញាក្តី វិជ្ជាក្តី ពន្លឺក្តី កើតមានដល់ខ្ញុំ
បពិត្យភិក្ខុទាំងឡាយ ខ្ញុំបានស្តាប់ បានរៀននូវរឿងនោះ ហើយសាកសួរ។
ដោយកុសលកម្មដែលខ្ញុំធ្វើល្អនោះផង ដោយការតម្កល់នូវចេតនានោះ
ផង លុះខ្ញុំលះបង់រាងកាយជារបស់នៃមនុស្ស ក៏បានទៅកើតក្នុងឋាន
ការត្តិង្ស។ ឥឡូវនេះ ដល់មកក្នុងបច្ច័មភព ខ្ញុំកើតក្នុងតុកូលមហាសេដ្ឋី
បានចូលទៅជិតព្រះពុទ្ធ ហើយបានស្តាប់នូវព្រះសន្តម្ម ដែលបុកប
ពុមដោយមច្ច។ ខ្ញុំបួសហើយមិនយូរប៉ុន្មាន ក៏បានត្រិះរិះនូវបុយោជន៍
ទាំងពួង បានញ្ជ្រំអាសវៈទាំងពួងឲ្យអស់ ហើយបានសម្រេចព្រះអរហត្ត។
បពិត្យព្រះមហាមុនី ខ្ញុំជាអ្នកស្ងាត់ជំនាញក្នុងឫទ្ធិទាំងឡាយផង ជាអ្នក
ស្ងាត់ជំនាញក្នុងសោតធាតុដ៏ជាទិព្វផង ជាអ្នកស្ងាត់ជំនាញក្នុងចេតោ
បរិយញ្ញាណផង។ ខ្ញុំដឹងច្បាស់នូវបុពុលនិវាស ទិព្វចក្ខុ ខ្ញុំបានជម្រះស្អាតល្អ
ហើយ អាសវៈទាំងពួងរបស់ខ្ញុំអស់ហើយ ឥឡូវនេះ ភពថ្មីទៀតមិនមាន
ឡើយ។ ខ្ញុំមានសេចក្តីដឹងក្នុងអត្ថប្បដិសម្ពិទ្ធា ធម្មប្បដិសម្ពិទ្ធា និរុត្តិប្បដិ
សម្ពិទ្ធា និងបដិភាណប្បដិសម្ពិទ្ធា ជាញាណស្អាត ឥតមានមន្ទិល ព្រោះ
ហេតុនៃព្រះពុទ្ធដ៏បុស្សិរ។ កិលេសទាំងឡាយ ខ្ញុំដុតបំផ្លាញហើយ ភព
ទាំងពួង ខ្ញុំដកចោលចេញហើយ ខ្ញុំជាស្រីមិនមានអាសវៈ ព្រោះបានកាត់
ចំណង ដូចជាមេដំរីកាត់ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ ឱ! ខ្ញុំមកល្អហើយ ក្នុងសំណាក់

នៃព្រះពុទ្ធដំបូលស៊ីវិល វិជ្ជា ៣ ខ្ញុំបានសម្មេចហើយ សាសនានៃព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំបាន
ធ្វើហើយ។ បដិសម្ពិទា ៤ វិមោក្ខ ៨ និងអភិញ្ញា ៦ នេះ ខ្ញុំបានធ្វើឲ្យ
ដាក់ច្បាស់ហើយ ទាំងសាសនារបស់ព្រះពុទ្ធ ខ្ញុំក៏បានបុតិបត្តិហើយ។

បានឮថា ព្រះសេលាកិក្ខនីមានអាយុ បានសម្រុងនូវគាថា
ទាំងនេះ ដោយបុការដូច្នោះ។

ចប់ សេលាថេរិយាបទាន។

ឧទ្ទាន

អដ្ឋារសសហ្សខត្តិយកញ្ញាថេរិនមបទាន ១ ចតុរាសីតិសហស្ស ព្រាហ្មណ
កញ្ញាថេរិនមបទាន ១ ឧប្បលទាយិកាថេរិយាបទាន ១ សិក្ខាលមាតាថេ
រិយាបទាន ១ សុក្កាថេរិយាបទាន ១ អភិរូបនន្ទាថេរិយាបទាន ១ អដ្ឋ
កាសីថេរិយាបទាន ១ បុណ្ណិកាថេរិយាបទាន ១ អម្ពបាលីថេរិយាបទាន ១
សេលាថេរិយាបទាន ១។

ចប់ ខត្តិយកញ្ញាវគ្គ ទី៤។

ចប់ អបទាន។

ចប់ ភាគ៧៦។